
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9093 
2. O Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει την
19.02.2021, ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό
Υγείας κ. Βασίλειο Κικίλια, σελ.  9127

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  9093, 9098, 9101, 9102,
9103, 9106, 9117, 9124

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «Ειδική µέριµνα για την ενίσχυση και την ελά-

φρυνση επιχειρήσεων, επαγγελµατιών και επιστηµόνων της
Δυτικής Αττικής µετά το καθολικό lockdown. Μόλις το 3%
των επιχειρήσεων της περιοχής έχουν ενισχυθεί από το Τα-
µείο Εγγυοδοσίας και το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας
(ΤΕΠΙΧ) 2 µέχρι σήµερα», σελ. 9093

ii.  µε θέµα: «Μέτρα ενίσχυσης κλάδου εστίασης», σελ.
9106 

iii. µε θέµα: « Άρνηση παραχώρησης τουριστικού περιπτέ-
ρου «Γιορτή» στο Δήµο Χαϊδαρίου», σελ. 9108

iv. µε θέµα: «Αποσπασµατικές και ανεπαρκείς αποζηµιώ-
σεις για την κακοκαιρία «Ιανός», σελ.  9109

v.  µε θέµα: «Θα παραµένουν όµηροι οι εγγυητές ακόµα
και αν οι οφειλέτες αποπληρώνουν τα δάνεια τους ή ρευστο-
ποιούν τις περιουσίες τους;», σελ. 9112

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i.  µε θέµα: «Την άµεση και πλήρη αποζηµίωση των πληµ-

µυροπαθών και την αποκατάσταση των ζηµίων στις περιοχές
του Δήµου Χερσονήσου Ηρακλείου Κρήτης», σελ. 9095

ii. µε θέµα: «Ο «χορός» των απευθείας αναθέσεων από
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), ελέω
covid, κορυφώνεται», σελ. 9097

iii. µε θέµα: «Χρηµατοδότηση των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης - Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) για την υλοποίηση έργων
στον κρίσιµο τοµέα της ύδρευσης για την εξασφάλιση της
πρόσβασης σε επαρκές και καλή ποιότητας νερό για ανθρώ-
πινη κατανάλωση», σελ. 9098

γ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού:
i. µε θέµα: «Οι καταιγιστικές εξελίξεις γύρω από την υπό-

θεση του καλλιτεχνικού διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου και
η προσπάθεια αποπροσανατολισµού και συγκάλυψης από
την κυβέρνηση», σελ. 9100

ii. µε θέµα: «Πισωγύρισµα σε µαύρες εποχές», σελ. 9103
δ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i.  µε θέµα: «Επανέναρξη της κλινικής άσκησης των φοιτη-

τών στις ιατρικές Σχολές της χώρας», σελ. 9114 
ii.  µε θέµα: « Άµεση ανάγκη µόνιµων διορισµών σχολικών

νοσηλευτών», σελ. 9136 
ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:

«Ανεξήγητη η παράλειψη αξιοποίησης των εθελοντών πυρο-
σβεστών», σελ. 9115 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i.  µε θέµα: «Καθυστέρηση και έντονες δυσλειτουργίες του

εµβολιασµού στην Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Λάρισας»,
σελ. 9117 

ii. µε θέµα: «Ανύπαρκτος ο εµβολιαστικός σχεδιασµός στη
Μαγνησία», σελ. 9119 

ζ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i.  µε θέµα: «Πρόληψη, αναβάθµιση και υπογειοποίηση δι-

κτύων ηλεκτροδότησης στην Ελλάδα», σελ. 9121 
ii.  µε θέµα: «Το Διοικητικό Συµβούλιο (ΔΣ) του Ελληνικού

Οργανισµού Ανακύκλωσης (ΕΟΑΝ) µεροληπτεί υπέρ της «Αν-
ταποδοτικής Ανακύκλωσης» κόντρα στην επιστηµονική εισή-
γηση του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλωσης (ΕΟΑΝ)»,
σελ. 9122 

η) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων: 

i. µε θέµα: «Πλήρως απροστάτευτοι και εκτός οποιασδή-
ποτε κυβερνητικής πρόνοιας εργαζόµενοι του κλάδου του
επισιτισµού - τουρισµού», σελ. 9124 

ii. µε θέµα: «Αναγκαία η µέριµνα της Κυβέρνησης ώστε να
προστατεύονται επαρκώς όλοι οι εργαζόµενοι στον τουρισµό
και τον επισιτισµό», σελ. 9124

iii. µε θέµα: «Καταβολή της εφάπαξ παροχής ξενοδοχοϋ-
παλλήλων µε άρση της αδικίας που διέπραξε ο ΣΥΡΙΖΑ εις
βάρος τους», σελ. 9128

iv. µε θέµα: «Ο ένας έκοψε το ΕΚΑΣ και ο άλλος τα δωρεάν
φάρµακα στους µικροσυνταξιούχους», σελ. 9129

θ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ελλιπέστατη η αστυνόµευση στους Δήµους Λοκρών και Αµ-
φίκλειας Ελάτειας της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε) Φθιώ-
τιδας», σελ. 9131

ι) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Θα δροµολογηθεί επιτέλους η ανέλκυση του ναυα-
γίου του «SEA DIAMOND»;», σελ. 9133

ια) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Μεγάλη η ταλαιπωρία της πολύωρης αναµονής που βιώνουν
εκτεθειµένοι στις καιρικές συνθήκες οι συναλλασσόµενοι,
απροστάτευτοι στους εξωτερικούς χώρους τραπεζών, ταµι-
ευτηρίων, καταστηµάτων εταιρειών τηλεφωνίας», σελ. 9135
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Αθήνα, σήµερα την 1η Μαρτίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
12.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. Καλό µήνα! 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-2-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΘ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 26 Φεβρουαρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο
σύνολο του σχεδίου νόµου: «Οργάνωση και λειτουργία Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, ρύθµιση
θεµάτων διεθνούς αναπτυξιακής συνεργασίας και ανθρωπιστικής
βοήθειας και άλλες διατάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων, κ. Κουτνατζής, ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επί-
καιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν σήµερα είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 446/17-2-2021 και 462/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα.

Η υπ’ αριθµόν 473/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη.

Η υπ’ αριθµόν 472/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Ιωάννη
Πλακιωτάκη.

Η υπ’ αριθµόν 2991/428/30-12-2020 ερώτηση (κατ' άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί οπό
τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 466/22-2-2021 και 470/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας
κ. Βασίλειο Κοντοζαµάνη.

Οι υπ’ αριθµόν 459/22-2-2021 και 467/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις και η υπ’ αριθµόν 3138/440/11-1-2021 ερώτηση (κατ'
άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαν-
τηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό
Πέτσα.

Οι υπ’ αριθµόν 447/18-2-2021 και 460/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ.
Απόστολο Βεσυρόπουλο.

Οι υπ’ αριθµόν 445/16-2-2021 και 464/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από το Υφυπουργό Οικονοµικών κ.

Γεώργιο Ζαββό.
Η υπ’ αριθµόν 471/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί

από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριο Οικο-
νόµου.

Η υπ’ αριθµόν 458/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Νικόλαο Χαρδα-
λιά.

Η υπ’ αριθµόν 463/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζέττα
Μακpή.

Η υπ’ αριθµόν 465/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ Ευάγγελο Συ-
ρίγο.

Οι υπ’ αριθµόν 450/18-2-2021 και 455/22-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις και οι υπ’ αριθµόν 2971/29-12-2020 και 2984/30-12-
2020 ερωτήσεις (κατ' άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αριθµόν 469/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Ελευθέριο Αυ-
γενάκη.

Η υπ’ αριθµόν 2956/28-12-2020 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον
Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Γεώργιο Στύλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουµε µε την πέµπτη µε
αριθµό 2991/428/30-12-2020 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’
Δυτικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου
Τσίπρα προς τον Υπουργό-Οικονοµικών, µε θέµα: «Ειδική µέρι-
µνα για την ενίσχυση και την ελάφρυνση επιχειρήσεων, επαγγελ-
µατιών και επιστηµόνων της δυτικής Αττικής µετά το καθολικό
lockdown. Μόλις το 3% των επιχειρήσεων της περιοχής έχουν
ενισχυθεί από το Ταµείο Εγγυοδοσίας και το Ταµείο Επιχειρηµα-
τικότητας (ΤΕΠΙΧ) 2 µέχρι σήµερα».

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
Λόγω των κοινοβουλευτικών ασχολιών της Βουλής που προ-

έκυψαν τις προηγούµενες ηµέρες ο κοινοβουλευτικός έλεγχος
έχει πολύ µεγάλο βάρος σήµερα, γι’ αυτό θα παρακαλούσα να
τηρούµε τους χρόνους όλοι. 

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα τηρήσω

τον χρόνο. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, οι ερωτήσεις αφορούν την ανάγκη

ενίσχυσης της δυτικής Αττικής. Να επισηµάνω ότι δύο φορές ο
Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργιάδης, έχει προβεί σε δηλώσεις,
τις πρώτες µέρες του Ιανουαρίου και τον Φεβρουάριο, για την
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ανάγκη έκτακτης ειδικής ενίσχυσης της δυτικής Αττικής και της
δυτικής Μακεδονίας για λόγους του αυστηρού lockdown. 

Μέχρι σήµερα αυτά τα οποία έχουν γίνει είναι δυστυχώς πολύ
λίγα. Από τις απαντήσεις που έχουµε λάβει για τις ενισχύσεις από
το ΤΕΠΙΧ ΙΙ και το εγγυοδοτικό, που δυστυχώς δεν καλύπτουν
όλες τις ερωτήσεις, είναι φανερό ότι έχει ενισχυθεί µόνο το
2,72% των επιχειρήσεων ή σε επίπεδο τζίρου το 3,5% περίπου
και ειδικού σκοπού ενίσχυσης έχουν πάρει µόλις τεσσεράµισι χι-
λιάδες αυτοαπασχολούµενοι. Υπάρχουν φορείς και δήµοι που
έχουν υποβάλει συγκεκριµένα αιτήµατα. 

Θέλω να προσδιορίσω το ερώτηµα ως εξής: Το πρόβληµα δεν
είναι το αυστηρό lockdown τόσο. Προφανώς, αυτό έχει επιδει-
νώσει τα πράγµατα. Το πρόβληµα είναι η ιδιαιτερότητα της δυτι-
κής Αττικής. Θα σας πω µόνο δύο στοιχεία, για να γίνω αντιλη-
πτός, που φαντάζοµαι ότι τα γνωρίζετε ή θα έπρεπε να τα γνω-
ρίζετε. 

Όταν εκτοξεύτηκε η ανεργία στα χρόνια 2010 - 2015 περίπου
στο 27% πανελλαδικά τα αντίστοιχα νούµερα ήταν για τον
Ασπρόπυργο 52% η ανεργία, στα Μέγαρα 51%, στη Φυλή 43%,
στην Ελευσίνα 42%. Αυτό σε ό,τι αφορά την ανεργία. 

Το δε ΑΕΠ τα χρόνια 2009 - 2014, ενώ έπεσε περίπου 22%
στην Ελλάδα συνολικά, στη δυτική Αττική είχαµε πτώση 36%. Δη-
λαδή, αν το µετρήσει κανείς είτε ως ΑΕΠ είτε ως ανεργία, οι επι-
πτώσεις της οικονοµικής ύφεσης και κρίσης στη δυτική Αττική
λόγω της ιδιαιτερότητάς της -είναι µια βιοµηχανική περιοχή και
περιοχή logistics- είναι πολλαπλάσιες από την υπόλοιπη Ελλάδα.
Αυτό σηµαίνει ότι θέλει ειδική ενίσχυση και τώρα, για να µην είναι
µεγάλο το κακό και η ζηµιά και στη συνέχεια, ακόµη και όταν
λήξει η καραντίνα, για να µπορέσει να επανεκκινήσει η οικονοµία
και να στηριχτεί η τοπική οικονοµία από µία δεύτερη µεγάλη κα-
ταστροφή µετά την εποχή των µνηµονίων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τσίπρα, ευ-

χαριστούµε και για την τήρηση του χρόνου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ τον αξιότιµο Βουλευτή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για την ερώτηση. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι αυτή η συγκεκριµένη κρίση δεν
είναι µία κρίση που αφορά κατά κύριο λόγο τη βιοµηχανία. Αυτό
είναι γνωστό από τα γενικότερα οικονοµικά στοιχεία και αυτό έχει
ως συνέπεια να επηρεάζει πολύ βαρύτερα όταν η οικονοµία είναι
ανοιχτή ή σχετικά ανοικτή τις περιοχές που στηρίζονται στις υπη-
ρεσίες. Είναι µια κρίση κατά κύριο λόγο υπηρεσιών: Εστίαση, λια-
νεµπόριο, τουρισµός, µεταφορές, υπηρεσίες, που αυτές κατά
κύριο λόγο έχουν φέρει το µεγάλο βάρος της κρίσης. 

Σε ό,τι αφορά τη δυτική Αττική, υπάρχουν τα στοιχεία τα οποία
µε βοήθησαν. Έχω εδώ, για παράδειγµα, τα στοιχεία του Υπουρ-
γείου Εργασίας, που θα καταθέσω στα Πρακτικά. Δεν θα σας
κουράσω µε την αναλυτική ανάγνωσή τους. Δεν υπάρχει και χρό-
νος, άλλωστε.

Όµως, το σηµαντικό στοιχείο είναι ότι τα µέτρα που χρησιµο-
ποιούµε είναι προσαρµοσµένα, ώστε, όταν µια περιοχή έχει πολύ
µεγαλύτερη απώλεια τζίρου, να υπάρχει αναλογική βοήθεια, µε
βάση αυτή την απώλεια. Το κύριο µέτρο που αφορά στις µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις δεν είναι το εγγυοδοτικό και το ΤΕΠΙΧ,
για τον απλούστατο λόγο ότι οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
σε µεγάλο βαθµό, όπως όλοι γνωρίζουµε, δεν έχουν τραπεζικό
προφίλ και ούτε υπήρχε χρόνος για να αποκτήσουν.

Επαναλαµβάνω ότι οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, για λό-
γους που όλοι γνωρίζουµε, όταν ξεκίνησε η κρίση, δεν διέθεταν
τραπεζικό προφίλ. Αυτό αφορά πολλές φορές το πολύ µικρό µέ-
γεθος, κάποιες φορές τα χρέη που είχαν συσσωρεύσει στην
κρίση και κατά κύριο λόγο, το γεγονός ότι η συντριπτική τους
πλειοψηφία είναι ατοµικές επιχειρήσεις, που από τη φύση τους
είναι πολύ δύσκολο να αποκτήσουν τραπεζικό προφίλ.

Γι’ αυτό και χρησιµοποιήσαµε την επιστρεπτέα προκαταβολή,
η οποία για το σύνολο της Αττικής -δεν έχω τα στοιχεία ακόµη
για τη δυτική, θα επανέλθω όµως και µε αυτό- κάλυψε εκατόν
σαράντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις και έδωσε περίπου 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µέχρι την 5. Είναι ένα τεράστιο ποσό για τις

µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Το κλειδί είναι ότι όσο µεγαλύ-
τερη µείωση τζίρου είχες τόσο περισσότερα χρήµατα ελάµβα-
νες, αναλογικά µε τη µείωση του τζίρου και το ποσοστό κέρδους
που είχες και τα περιθώρια.

Η αναστολή, επίσης, ήταν ένα απολύτως πλαστικό εργαλείο
και αν κάποιος είχε κλειστή την επιχείρηση, µπορούσε και µπορεί
να βγάλει τους εργαζόµενους 100% σε αναστολή. Συνεπώς, τα
µέτρα µας είναι φτιαγµένα για να προσαρµόζονται στα αυστη-
ρότερα lockdowns, δίνοντας πολύ µεγαλύτερη ενίσχυση σε
αυτές τις επιχειρήσεις.

Σε ό,τι αφορά τώρα το κλείσιµο των επιχειρήσεων, αυτή τη
στιγµή έχουµε µια αναβολή αποφάσεων. Δεν έχουµε περισσότε-
ρες επιχειρήσεις που έχουν κλείσει. Τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ δεί-
χνουν µικρότερο αριθµό επιχειρήσεων, όχι διότι δεν έχουν πληγεί
-είναι προφανές ότι έχουν πληγεί- αλλά διότι έχουν αναβάλει τις
αποφάσεις τους. Πιστεύω ότι είναι θετικό ότι έχουν αναβάλει τις
αποφάσεις τους, γιατί το χειρότερο που µπορεί να κάνει µια επι-
χείρηση είναι να πάρει µια απόφαση να κλείσει στη διάρκεια της
κρίσης, ενώ υπάρχει γενικότερη αβεβαιότητα για το τι θα συµβεί
στο µέλλον.

Η δική µας πεποίθηση είναι ότι µε το άνοιγµα της οικονοµίας,
ελπίζω από 16 Μαρτίου και µετά -όλοι το ελπίζουµε, πιστεύω,
αυτό στην Αίθουσα- θα µπορέσουν να ανακάµψει η κατανάλωση
σε µεγαλύτερο βαθµό από ό,τι σε µια φυσιολογική περίοδο και
τότε θα δούµε ποια άλλα πρόσθετα πράγµατα πρέπει να κάνουµε
για να κρατήσουµε τις επιχειρήσεις και τις θέσεις εργασίας βιώ-
σιµες.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ένα που θέλω να σας πω, κύριε Σκυλακάκη, είναι το εξής.

Λέτε ότι το βάρος αφορά τις υπηρεσίες, κάτι που είναι σωστό.
Είναι, επίσης, σωστό όµως ότι έχει πολλαπλάσιο αντίκτυπο στην
τοπική οικονοµία της δυτικής Αττικής η πανελλαδική ύφεση και
θα το δείτε και αυτή τη φορά. Θα έχει, δηλαδή, και στην ανεργία
και στο θέµα του ΑΕΠ πολλαπλάσια επίπτωση, επειδή δεν µπορεί
να εξυπηρετεί όλη την υπόλοιπη Ελλάδα και το Λεκανοπέδιο η
παραγωγή και η οικονοµία της δυτικής Αττικής. Όµως, ως προς
αυτό, κοντός ψαλµός αλληλούια!

Ο κ. Γεωργιάδης µίλησε για ad hoc χρηµατοδοτικά εργαλεία.
Αυτό είναι κάτι διαφορετικό από αυτό που λέτε εσείς τώρα, ότι
αναλόγως µε την πτώση του τζίρου έχετε σχεδιάσει την ενί-
σχυση. Αυτό δεν είναι ad hoc. Το ad hoc για το οποίο µίλησε ο κ.
Γεωργιάδης, επικαλούµενος το αυστηρό lockdown, είναι ότι θα
παρθούν ειδικά µέτρα για τη δυτική Αττική. Και υπάρχουν τέτοια
µέτρα να παρθούν για τη δυτική Αττική, δηλαδή, επιπλέον ενί-
σχυση και σε ποιες περιοχές, ειδικά αν ισχύει αυτό το οποίο λέω
εγώ και το οποίο θα επιβεβαιωθεί, δυστυχώς, πολύ σύντοµα, ότι
οι επιπτώσεις σε αυτή την περιοχή θα είναι πολύ µεγαλύτερες
από άλλες και ότι κινδυνεύουµε και από κοινωνικές εκρήξεις.
Ήδη υπάρχουν ορισµένα προµηνύµατα για αυτό.

Όπως υπάρχει ζήτηµα µε τα χρηµατοδοτικά, όπου είναι πολύ
χαµηλά τα ποσοστά, υπάρχει ζήτηµα και µε το ποιοι πήραν επι-
στρεπτέα προκαταβολή και για πόσους από αυτούς θα καταστεί
επιστρεπτέα µια επιστρεπτέα. Δεν είδαµε καθόλου στοιχεία,
αλλά η εικόνα την οποία έχουµε δεν είναι καθόλου καλή. Δηλαδή,
έχει καλυφθεί πολύ µικρό µέρος των αυτοαπασχολούµενων. Σας
είπα ότι το νούµερο που µας έδωσε το ΥΠΟΙΚ είναι τεσσερισήµισι
χιλιάδες µόνο. Είναι τραγικά µικρό νούµερο για τους αυτοαπα-
σχολούµενους της δυτικής Αττικής.

Το τελευταίο είναι ότι υπάρχει ζήτηµα αναστολής παγίων υπο-
χρεώσεων και χρεών. Τι θα γίνει µε τα χρέη είτε προς τράπεζες
είτε προς εφορίες; Εάν υπάρξουν ειδικά µέτρα για τη δυτική Ατ-
τική, όπως και για τη δυτική Μακεδονία, θα έπρεπε να πάρουν
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αυτή τη µορφή. Δεν βλέπω κάποια άλλη µορφή που να µπορούν
να πάρουν. Αλλιώς, δεν υπάρχουν ειδικά µέτρα για τη δυτική Ατ-
τική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Σε ό,τι αφορά αυτά που είπε ο κ. Γεωργιάδης, προφα-
νώς αναφέρεται σε µέτρα που µπορούν να ληφθούν από το
ΕΣΠΑ, που είναι ένα περιφερειακό πρόγραµµα και στα οποία δεν
θα µπω, γιατί δεν είναι της δικής µου αρµοδιότητας. Το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών εφαρµόζει γενικά µέτρα και µπορώ να σας πω
τη σηµασία που έχουν τα συγκεκριµένα γενικά µέτρα ευρύτερα
και στην περιοχή αυτή.

Σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα, το τι θα συµβεί από πλευράς
ανεργίας και τι θα συµβεί από πλευράς υποχρεώσεων, µένει
ακόµη να κάνουµε µια ειδική ρύθµιση για την επιστρεπτέα 1, 2,
3, που δεν την έχουµε παρουσιάσει. Μένει να εφαρµοστεί το
πρόγραµµα των παγίων δαπανών των επιχειρήσεων, που επίσης
δεν έχει παρουσιαστεί στην ολότητά του. Όλα αυτά τα προγράµ-
µατα είναι πλαστικά, δηλαδή πηγαίνουν και βοηθούν πολύ περισ-
σότερο εκεί όπου υπάρχει µεγαλύτερο πλήγµα.

Ειδικά τα επόµενα µέτρα θα στοχεύσουν περισσότερο στις πε-
ριπτώσεις -και δεν λέω στις περιοχές- όπου υπάρχει σηµαντικό-
τερη µείωση τζίρου. Γιατί το λέω αυτό; Διότι στη φάση αυτή -σε
όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, αλλά και τώρα- έχουµε παρατη-
ρήσει ότι µπορεί στην ίδια περιοχή να έχουµε επιχειρήσεις που
πάνε καλά στην πανδηµία, για οποιονδήποτε λόγο και ανεξαρτή-
τως του ΚΑΔ και επιχειρήσεις που πάνε άσχηµα.

Γι’ αυτό και έχουµε επιλέξει την ατοµική προσέγγιση. Διότι τα
χρήµατα που έχουµε είναι πεπερασµένα, η κρίση έχει διαρκέσει,
δυστυχώς, πάρα πολύ, η οικονοµική της πλευρά έχει πολύ ση-
µαντικές δηµοσιονοµικές επιπτώσεις. Μέχρι τα τέλη του έτους
υπολογίζουµε σε ταµειακή βάση ότι µας κόστισε 26 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και συνεχίζει αυτό το πλήγµα βδοµάδα τη βδοµάδα,
όσο παρατείνονται τα lockdowns.

Πρέπει, όπως έχω πει πολλές φορές, να βγάλουµε πέρα και
την κρίση και την επόµενη µέρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 467/22-

2-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Την άµεση
και πλήρη αποζηµίωση των πληµµυροπαθών και την αποκατά-
σταση των ζηµίων στις περιοχές του Δήµου Χερσονήσου Ηρα-
κλείου Κρήτης».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στέ-
λιος Πέτσας.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις αρχές του Νοέµβρη του 2020, οι κάτοικοι

των περιοχών Γουρνών - Γουβών - Ανάληψης - Μαλίων, συνολικά
του Δήµου Χερσονήσου, όπως και σε άλλες περιοχές της Κρή-
της, ήρθαν αντιµέτωποι µε µεγάλες καταστροφικές πληµµύρες.
Ήταν καταστροφές ανυπολόγιστες, ενώ κινδύνεψαν και ανθρώ-
πινες ζωές. Σας το λέω από προσωπική εµπειρία, µε συγγενικά
πρόσωπα, που χάρη στην αυτοθυσία του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος και των κατοίκων στην περιοχή των Μαλίων, σώθηκαν αυτοί
οι άνθρωποι. Παρ’ όλα αυτά, όµως, καταστράφηκαν σπίτια, οι-
κοσκευές, καταστήµατα, αυτοκίνητα, χωράφια, αγροτικές περι-
ουσίες, γεωργικός εξοπλισµός, ζωικό κεφάλαιο, κτηνοτροφικές
µονάδες, οδηγώντας φυσικά σε τραγική κατάσταση εκατοντάδες
λαϊκές οικογένειες.

Φυσικά, ανυπολόγιστες ήταν και οι ζηµιές στο επαρχιακό και
αγροτικό οδικό δίκτυο, στον Βόρειο Οδικό Άξονα, σε γέφυρες.
Αποδείχτηκε ότι ο κρατικός µηχανισµός για άλλη µία φορά ήταν
ανεπαρκής, ανέτοιµος και χωρίς συντονισµό. Οι διαβεβαιώσεις
Κυβέρνησης, τοπικής και περιφερειακής διοίκησης, για την άµε-
ση και πλήρη αποζηµίωση πληµµυροπαθών, την αποκατάσταση

των ζηµιών και την υλοποίηση αντιπληµµυρικού σχεδιασµού απο-
δεικνύονται στην πράξη έωλες. Έχουν περάσει πάνω από τρεις,
τρεισήµισι µήνες. Μέχρι και σήµερα, από τους οκτακόσιους αι-
τούντες µόνο διακόσιοι σαράντα ένας έχουν ενταλµατοποιηθεί
για να αποζηµιωθούν, να πάρουν, δηλαδή, τα 600 ευρώ. Οι απο-
ζηµιώσεις των µέχρι και 6.000 ευρώ δεν έχουν δοθεί ακόµη.
Πέρα από τον κόσµο που αποκλείστηκε εξαιτίας των άδικων
όρων κα προϋποθέσεων µένουν εκτός οι δεύτερες, οι εξοχικές
κατοικίες και κάποιες που επλήγησαν τµήµατά τους, όπως υπό-
γεια, περιβάλλοντες χώροι κ.λπ.. Επίσης, για τις οκτακόσιες αι-
τήσεις πληγεισών επιχειρήσεων δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί η
διαδικασία αποζηµιώσεων, όπως και για τους αγροτοκτηνοτρό-
φους. Την ίδια στιγµή το ζήτηµα της απαλλαγής από χρέη για
ρεύµα, νερό, τηλέφωνο, ενοίκιο, δηµοτικά τέλη, παραµένει στον
αέρα.

Επιπλέον, η προχειρότητα και η αναρχία στις παρεµβάσεις γι-
γαντώνεται µετά τις πληµµύρες. Όλες τις προηγούµενες ηµέρες,
αυτό το διάστηµα που µιλάµε, πραγµατοποιούνται µε ευθύνη του
δήµου, µε την ανοχή της περιφέρειας και την άγνοια απ’ ό,τι φαί-
νεται του Λιµενικού, έργα διευθέτησης της κοίτης του Γουβιανού
και του Γουρνιώτη ποταµού, µε τις αυθαίρετες καθαιρέσεις τµη-
µάτων του δρόµου µπροστά στα σπίτια των κατοίκων, χωρίς να
υπάρχει η απαραίτητη µελέτη. Σκάβουν τις κοίτες των ποταµών
µέχρι και επτά µέτρα βάθος, «τρώνε» δεξιά και αριστερά τα όρια
της κοίτης, καταστρέφοντας τον δρόµο, που χωρίζει τα σπίτια
από τον ποταµό. Παίρνουν µπάζα και πέτρες από τον ένα πο-
ταµό, τον Γουβιανό, και τα πάνε στον άλλον, στον Γουρνιώτη πο-
ταµό, τα εναποθέτουν στις εκβολές του ποταµού, στον αιγιαλό,
αποθέτουν και µέσα στη θάλασσα, µια χύµα κατάσταση, εν
αγνοία της περιφέρειας, εν αγνοία του Λιµενικού Σώµατος, χωρίς
να υπάρχει άδεια από πουθενά. Ποιος δίνει τις εντολές; Ποια η
σκοπιµότητα και γιατί δεν παρεµβαίνουν οι υπηρεσίες της περι-
φέρειας, της Αστυνοµίας, του Λιµενικού, για να σταµατήσουν
αυτό το έγκληµα; Αποδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι µε ευθύνη
διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων και των περιφερειακών και
δηµοτικών αρχών µένουν έκθετες οι λαϊκές ανάγκες µπροστά σε
αυτά τα µεγάλα προβλήµατα.

Για όλα αυτά λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας ρωτάµε σε ποιες
επείγουσες ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση, ώστε άµεσα -χθες
έπρεπε- να στηριχτούν οικονοµικά από το κράτος όλοι οι πλη-
γέντες και να αποζηµιωθούν πλήρως για το σύνολο της κατα-
στροφής τους, χωρίς γραφειοκρατίες, αστερίσκους και δικαιο-
λογίες και τέλος να επισπευσθούν τα έργα αποκατάστασης των
ζηµιών, να κατασκευαστούν τα απαραίτητα αντιπληµµυρικά έργα
στις περιοχές του Δήµου Χερσονήσου Ηρακλείου Κρήτης, µε την
εξασφάλιση της αναγκαίας κρατικής χρηµατοδότησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, που µου δίνει την ευ-
καιρία να πω για άλλη µια φορά ότι οι φυσικές καταστροφές
συνέβαιναν, συµβαίνουν και θα συνεχίσουν να συµβαίνουν. Ση-
µασία έχει πώς η οργανωµένη πολιτεία προετοιµάζεται και αντι-
δρά για την αντιµετώπιση των καταστροφών που αυτές αφήνουν
πίσω τους. Εµείς έχουµε δείξει και στις περιπτώσεις του «Ιανού»,
που έπληξε πολλές περιοχές της χώρας µας, ιδίως όµως της δυ-
τικής Θεσσαλίας, αλλά και στην περίπτωση των σεισµών στη
Σάµο και στην περίπτωση των πρόσφατων πληµµυρικών φαινο-
µένων στον Έβρο, ότι ανταποκρινόµαστε γρήγορα.

Ειδικά για τα θέµατα που µε ρωτάτε, για τις ενισχύσεις κοινω-
νικού χαρακτήρα, που χορηγούνται από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών -κι εδώ αναφέροµαι σε δύο ζητήµατα, στα επιδόµατα των
600 ευρώ που δίνονται ως έξοδα πρώτης διαβίωσης σε όσους
έχουν πληγεί και η κατοικία τους δεν µπορεί να κατοικηθεί, αλλά
και των έως 6.000 ευρώ για αποκατάσταση της οικοσκευής- σας
βεβαιώνω ότι όταν κατατίθενται σχετικά αιτήµατα δήµων στο
Υπουργείο, συνοδευόµενα από τα απαραίτητα αποτελέσµατα
της αρµόδιας επιτροπής καταγραφής ζηµιών, αυτά ικανοποιούν-
ται κατά προτεραιότητα. 

Εν προκειµένω, στο πλαίσιο κάλυψης των πρώτων αναγκών
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των πληγέντων πολιτών από τις πληµµύρες του Νοεµβρίου, ο
Δήµος Χερσονήσου έχει επιχορηγηθεί µέχρι σήµερα µε το ποσό
των 500 χιλιάδων ευρώ, βάσει των στοιχείων της πρώτης εκτίµη-
σης που έστειλε ο δήµος. Τονίζω αυτό το στοιχείο, ότι έγινε µε
βάση την πρώτη εκτίµηση, καθώς η κανονική διαδικασία για την
αποζηµίωση σηµαίνει πλήρη καταγραφή των ζηµιών από τα συ-
νεργεία και τις αρµόδιες επιτροπές του δήµου και αποστολή των
δικαιολογητικών στο Υπουργείο Εσωτερικών, ώστε µετά να γίνει
η εκταµίευση των χρηµάτων προς τους δήµους. Ωστόσο, λόγω
της µεγάλης καταστροφής, προχωρήσαµε στην καταβολή αυτών
των πρώτων χρηµάτων µε βάση την πρώτη εκτίµηση. 

Σε ό,τι αφορά την αποζηµίωση των οικοσκευών δεν έχει έρθει
ακόµη σχετικό αίτηµα στο Υπουργείο Εσωτερικών, µαζί µε το πό-
ρισµα της αρµόδιας επιτροπής καταγραφής ζηµιών, όπως απαι-
τείται. Δεσµεύοµαι ότι όταν υποβληθεί το σχετικό αίτηµα από τον
Δήµο Χερσονήσου στο Υπουργείο θα εξεταστεί άµεσα και τα
χρήµατα που έχουν ανάγκη οι πληττόµενοι πολίτες θα τα πάρουν
αµέσως από την πλευρά του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Τώρα, όσον αφορά το ευρύτερο θέµα της κρατικής χρηµατο-
δότησης για την αποκατάσταση ζηµιών σε έργα υποδοµής και
κατασκευής αντιπληµµυρικών έργων στην περιοχή του Δήµου
Χερσονήσου, σας αναφέρω κατ’ αρχάς ποιες πηγές χρηµατοδό-
τησης υπάρχουν από το Υπουργείο Εσωτερικών. Πρώτον, για την
κάλυψη και αντιµετώπιση ζηµιών και καταστροφών που προκλή-
θηκαν ειδικά από τις πληµµύρες του Νοεµβρίου του 2020 ο
Δήµος Χερσονήσου επιχορηγήθηκε, έπειτα από αίτηµα που απέ-
στειλε, µε το ποσό των 3 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εσωτερικών. Δεύτερον,
από τους ΚΑΔ το 2021 έχει προγραµµατιστεί να κατανεµηθεί
στον Δήµο Χερσονήσου το ποσό των 383.880 ευρώ για την κά-
λυψη δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών του δραστη-
ριοτήτων. Και τρίτον, στο πλαίσιο του προγράµµατος «Φιλό-
Δηµος ΙΙ», ο δήµος επιχορηγήθηκε µε το ποσό των 371.500 ευρώ
για την υλοποίηση έργων. Σηµειώνω φυσικά, όπως θίξατε κι εσείς
στην ερώτησή σας, ότι υπάρχουν κι άλλες πηγές χρηµατοδότη-
σης για αντιπληµµυρική προστασία, όπως για παράδειγµα από
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και από τα έργα των
περιφερειών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας,

όσο µπορείτε πιο σύντοµα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά

προξενεί εντύπωση το πώς ξεκινήσατε την τοποθέτησή σας: Κα-
ταστροφές γίνονταν, γίνονται και θα γίνονται; Νοµίζω ότι πρόκει-
ται για ένα πολύ µεγάλο ατόπηµα από την πλευρά σας και πολύ
µακάβριο θα έλεγα. Πρόκειται για έναν πολύ κακό οιωνό ότι προ-
διαγράφετε και νέες πληµµυρικές καταστροφές σε βάρος των
πολιτών, όταν την ίδια στιγµή η κυβέρνηση, η εκάστοτε κυβέρ-
νηση, θα έπρεπε να πάρει µέτρα πρόληψης για να αντιµετωπι-
στούν αυτά τα φαινόµενα, που από ό,τι φαίνεται µάλλον δεν το
έχετε στο µυαλό σας, να πάρετε ουσιαστικά µέτρα αντιµετώπι-
σης αυτών των φαινοµένων. 

Δεύτερον, λέτε ότι αποζηµιώνετε κατά προτεραιότητα. Ε, σας
λέω, λοιπόν, ότι οι άνθρωποι δεν έχουν πάρει σχεδόν τίποτα.
Ποια προτεραιότητα; Οικογένεια της οποίας καταστράφηκε το
σπίτι, οικοσκευές, τα πάντα, ξανά από την αρχή, δεν έχει πάρει
δεκάρα τσακιστή, ούτε ένα σεντ. Πώς λοιπόν αποζηµιώνετε κατά
προτεραιότητα; Το ίδιο οι επιχειρήσεις που έχουν καταστραφεί
εκεί. Δεν έχουν πάρει δεκάρα τσακιστή ούτε αυτοί. Κι είναι γνω-
στό αυτό το µπαλάκι της µετάθεσης των ευθυνών: «Δεν φταίει η
κυβέρνηση, φταίει ο δήµος ο οποίος δεν µας έχει στείλει τα έγ-
γραφα.», ο δήµος να λέει: «Δεν φταίµε εµείς, φταίει η ασυνέπεια
της κυβέρνησης.». Το ίδιο συµβαίνει όλα αυτά τα χρόνια για όλες
τις περιπτώσεις. Εδώ το είχαµε ξανακουβεντιάσει το ίδιο θέµα
σε σχετική επίκαιρη συζήτηση στις 23 Νοεµβρίου, δηλαδή, µετά
τις καταστροφές που έγιναν στην ίδια περιοχή, όχι µε εσάς βέ-
βαια, αλλά µε τον κ. Θεοδωρικάκο τότε. Διαβεβαιώσεις χωρίς αν-
τίκρισµα, ειλικρινά σας µιλάω. Μας έλεγε τότε ότι η αντίδραση
του κρατικού µηχανισµού υπήρξε άµεση και συντονισµένη. Σας

διαβάζω αυτά τα οποία είχε πει τότε: Έφτασε κλιµάκιο στην
Κρήτη µε επικεφαλής τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Λιβάνιο,
δύο Υφυπουργούς, Κεφαλογιάννης και Αυγενάκης, τον πρόεδρο
του ΕΛΓΑ, άλλα στελέχη του κρατικού µηχανισµού. Κουστωδία.
Και τι έκαναν; Ήρθαν, είδαν και απήλθαν, αυτό έκαναν. Είχε πει
τότε ο κύριος Υπουργός ότι είχε υπογράψει 11 εκατοµµύρια
ευρώ για αποκατάσταση υποδοµών. Το είπατε κι εσείς. Αυτά θα
τα έδινε στον δήµο και είχε υποσχεθεί ότι θα έδινε και αποζη-
µίωση για τις οικοσκευές. Επίσης είχε πει ότι το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας κι ο κ. Βεσυρόπουλος, θα έφερναν
ρύθµιση για την αναστολή των χρεών των φορολογικών υποχρε-
ώσεων προς την εφορία. Λοιπόν, η εικόνα αυτή τη στιγµή, στην
τηλεδιάσκεψη που είχαµε µε τον δήµαρχο Χερσονήσου είναι η
εξής: Από τις περίπου οκτακόσιες αιτήσεις για τις αποζηµιώσεις
έχουν πάρει µόνο οι διακόσιοι σαράντα ένας, έχουν ενταλµατο-
ποιηθεί οι αποζηµιώσεις τους. Δεύτερον, τα 6.000 ευρώ είναι
όνειρο θερινής νυκτός, πέρα από το ότι είναι σταγόνα στον
ωκεανό. Δηλαδή εδώ λέµε τώρα ότι έχουν καταστραφεί περιου-
σίες και περιουσίες, ποια 6.000 ευρώ; Δεν το συζητάµε. Επίσης,
δεν αποζηµιώνεται η δεύτερη κατοικία. Γιατί; Γιατί δεν αποζηµιώ-
νεται η δεύτερη κατοικία; Με ποιανού την υπαιτιότητα καταστρά-
φηκε η δεύτερη κατοικία; Η πρώτη, η δεύτερη, όλη η περιουσία
των ανθρώπων. Γιατί δεν τις αποζηµιώνετε;

Τρίτον, οι οικοσυσκευές δεν αποζηµιώθηκαν. Πού αποζηµιώ-
θηκαν οι οικοσυσκευές; Βρέθηκαν κάποιοι ιδιώτες µαγαζάτορες
οι οποίοι έδωσαν δωρεάν εθελοντικά κάποιες οικοσυσκευές σε
κάποιους ανθρώπους που καταστράφηκαν. 

Τέταρτον, µέχρι τώρα από τα 11 εκατοµµύρια ευρώ που είχε
πει ο κ. Θεοδωρικάκος δόθηκαν τα 3 εκατοµµύρια για αποκατα-
στάσεις στον Δήµο Χερσονήσου. Τα τέσσερα τεχνικά δελτία που
έχει στείλει ο δήµος προς το Υπουργείο αγγίζουν τα 30 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Και αν θέλουµε να µιλήσουµε αντικειµενικά για το
σύνολο των καταστροφών, ξεπερνούν τα 170 µε 180 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Δεν τα λέω εγώ. Δεν µιλώ ειδικός για να το πω, µετα-
φέρω όµως αυτά τα οποία εκτιµάει ο δήµος. Μεταφέρω την
πραγµατική εικόνα που υπάρχει στην περιοχή αυτή. 

Να τα ξεκαθαρίσουµε λοιπόν. Στην Κρήτη -και σε όλη την Ελ-
λάδα απ’ ό,τι φαίνεται- δεν υπήρξε ποτέ από ολοκληρωµένο σχέ-
διο αντιπληµµυρικής προστασίας, όπως και αντιπυρικής και
αντισεισµικής. Και µιλάµε ότι στην Κρήτη έγιναν αλλεπάλληλες
καταστροφές, το 2016, το 2017, το 2019, το 2020, από τα Χανιά
µέχρι και τη Σητεία. Και µιλάµε τώρα για γέφυρες, επαρχιακούς
δρόµους, τον Βόρειο Οδικό ‘Αξονα, ασυντήρητα εδώ και χρόνια,
καταστροφές µεγάλες, ρέµατα, αιγιαλοί και πάει λέγοντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. Έχετε µιλήσει οκτώµισι λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προσέξτε να δείτε, διότι τα έχουµε καταγγείλει. Εγώ προσω-

πικά έχω πάρει τηλέφωνο τον περιφερειάρχη, τον αντιπεριφερει-
άρχη, τον λιµενάρχη για τις αυθαιρεσίες που γίνονται στους
συγκεκριµένους ποταµούς, µε µπαζώµατα στους αιγιαλούς,
µέσα στη θάλασσα κ.λπ.. Πρέπει να επιληφθείτε εσείς ο ίδιος.
Θα έχουµε πάλι τα ίδια προβλήµατα. Γίνονται αυθαιρεσίες. Θα
έχουµε νέες καταστροφές και πιθανά θύµατα στην περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά συνέπεια, θα χρειαστεί να
πάρετε άµεσα µέτρα, κατ’ αρχάς, για την οικονοµική αποκατά-
σταση αυτών των ανθρώπων µετά από τρεις - τέσσερις µήνες.
Δεύτερον, δώστε χρήµατα. Είναι ψίχουλα αυτά τα οποία εξαγ-
γείλατε και σήµερα, είναι ψίχουλα µπροστά στις πραγµατικές
ανάγκες που υπάρχουν για να γίνουν έργα ουσιαστικά στην πε-
ριοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αντιλαµβάνοµαι. Δεν θα αναγνωρίσουµε την πραγµατικό-

τητα; Δεν γίνονται καταστροφές; Η λέξη «θεοµηνία» µπορεί να
µην λέει σ’ εσάς κάτι, αλλά λέει στους αιώνες. Εποµένως, γίνον-
ται καταστροφές. Το θέµα είναι πώς τις αντιµετωπίζουµε.
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Για το θέµα που λέτε αναπτύξατε πολλές δράσεις που αφο-
ρούν πολλά συναρµόδια Υπουργεία. Σας απαντώ ως Αναπληρω-
τής Υπουργός Εσωτερικών αρµόδιος για θέµατα αυτοδιοίκησης.
Θέλετε να δώσουµε χρήµατα χωρίς τεχνικά δελτία; Θέλετε να
κάνουµε κάτι παράνοµο; Κάναµε ό,τι µπορούσαµε µε την πρώτη
εκτίµηση και δώσαµε τα χρήµατα που µπορούσαµε. Προχω-
ρούµε συνεχώς σε συνεργασία µε τον δήµο για να κάνουµε αυτό
που πρέπει. 

Όσον αφορά τα ευρύτερα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας
και τα άλλα που αναδείξατε, ξέρω πολύ καλά ότι υπάρχει συνεν-
νόηση και µε τον περιφερειάρχη και µε το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών και στις πρόσφατες επισκέψεις που είχε εδώ ο
περιφερειάρχης αλλά και στις τηλεδιασκέψεις τις οποίες είχαµε
το τελευταίο διάστηµα. Όµως, είναι θέµατα τα οποία αντιµετω-
πίζονται από άλλα Υπουργεία και όχι από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών. Εποµένως, αυτό που έχω να πω είναι ότι µόλις έχουµε τα
τεχνικά δελτία, εµείς θα προχωρήσουµε άµεσα στην καταβολή
της αποζηµίωσης για τις δαπάνες οικοσκευής. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που σχετίζονται µε τον αν-
τιπληµµυρικό σχεδιασµό και τα έργα αυτά, είναι ένα ευρύτερο
θέµα κυβερνητικής πολιτικής, το οποίο αντιµετωπίζεται σε συ-
νεργασία µε τα άλλα Υπουργεία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.
Επόµενη είναι η δέκατη µε αριθµό 459/22-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Ο “χορός” των απευθείας αναθέσεων από τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), ελέω COVID, κορυ-
φώνεται».

Θα απαντήσει και σε αυτήν ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών κ. Στέλιος Πέτσας. 

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τις τελευταίες µέρες αποκαλύπτονται διαρκώς

απευθείας αναθέσεις από τους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και από τα
νοµικά πρόσωπα, µε πρόσχηµα τις ανάγκες ελέω COVID, τις
ανάγκες που προκύπτουν από τον COVID. Προκύπτουν ανάγκες
από τον COVID για να ξεπεραστεί η πανδηµία, αλλά όταν ξεπερ-
νιέται, αντί για την πανδηµία, κάθε όριο λογικής, ηθικής και αι-
τιολογίας, τότε και το Υπουργείο σας και εσείς, κύριε Υπουργέ,
φαντάζοµαι ότι θέλετε -όχι µόνο πρέπει- να παρέµβετε. Και πρέ-
πει και θέλετε. 

Μαζεύουµε στοιχεία από όλη την Ελλάδα και πραγµατικά σας
λέω ότι στους πρωτοβάθµιους και δευτεροβάθµιους ΟΤΑ έχουµε
διάφορα φαινόµενα σε πολλές περιπτώσεις. Σε άλλες περιπτώ-
σεις έχουµε άριστη διαχείριση, για να πούµε και τις λαµπρές πε-
ριπτώσεις που υπάρχουν, και σε άλλες περιπτώσεις πραγµατικά
απορούµε µε το πώς είναι δυνατόν το σύστηµα αυτό το οποίο
φέρατε εσείς και εγκολπώσατε στην πραγµατικότητα να ανέχεται
τέτοιου είδους διαδικασίες. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην Περιφέρεια Αττικής έχει δηµι-
ουργηθεί ένα τεράστιο ζήτηµα κατ’ αρχάς. Γνωρίζετε και σας
έχω υποβάλει ερώτηση από την 1η Φλεβάρη -είναι αναπάντητη
ακόµη- για τις προσλήψεις στην Περιφέρεια Αττικής. Πρόκειται
για τετρακόσιες έξι προσλήψεις µε αδιαφανή τελείως τρόπο.
Ακολούθησαν µετά και οι αποκαλύψεις σχετικά µε τα rapid test,
σχετικά µε το υγειονοµικό υλικό, κατευθυνόµενα όλα αυτά ενός
εκατοµµυρίου ευρώ το ύψος, διακόσιες τριάντα τέσσερις, τρια-
κόσιες και δεν συµµαζεύεται. 

Και βεβαίως, κύριε Υπουργέ, οι διαγωνισµοί φέρνουν έντονα
την οσµή της συνδιαλλαγής, από τη στιγµή που όχι µόνο δεν διε-
νεργούνται σε καθεστώς ανοιχτού διαγωνισµού, αλλά καλούνται
µόνο δυο - τρεις εταιρείες σε διαπραγµάτευση. Και αυτό το
οποίο πραγµατικά είναι που καταπλήσσει όλους µας είναι ότι
στην τιµή των 9,26 ευρώ ανά τεµάχιο για τα εκατόν επτά χιλιάδες
τεστ, στον ίδιο διαγωνισµό η ίδια εταιρεία εµφανίζεται στην Πε-
ριφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, προτείνει 7,98 ευρώ και τελικά
προκρίθηκε άλλη εταιρεία η οποία προµήθευε τα rapid test στην
τιµή των 3,8 ευρώ. Αυτά δεν τα λέµε εµείς. Τα βλέπουν οι πολί-

τες. Τα αποκαλύπτουν τα µέσα ενηµέρωσης. Εδώ καταθέτω στα
Πρακτικά παρακαλώ πάρα πολύ µε τις δηλώσεις όλες στα κανά-
λια και στα ρεπορτάζ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Οι ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού δεν απα-
σχολούν την Κυβέρνησή σας; Και µάλιστα, όταν εσείς είστε οι
τεχνίτες -οι πρωτοµάστορες είστε, όχι οι τεχνίτες!- που βάλατε
το πλαίσιο για να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες της πανδηµίας, τε-
λικά το πλαίσιο αυτό θεωρείτε ότι είναι σωστό; Θεωρείτε ότι πρέ-
πει να το αλλάξετε; Θεωρείτε ότι πρέπει να παρέµβετε; Θεωρείτε
τελικά ότι πρέπει να συνεχίσει να προκαλεί κατά τέτοιον τρόπο; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Λιακούλη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από την πρώτη στιγµή που ξέσπασε η πανδηµία του κορω-

νοϊού µε τις αναµφισβήτητα πολύ αρνητικές συνέπειες που έχει
σε όλα τα επίπεδα, η Κυβέρνηση λαµβάνει συνεχώς µέτρα για τη
διάσωση της ανθρώπινης ζωής, τη στήριξη της τοπικής αυτοδι-
οίκησης µε οικονοµικές και θεσµικές παρεµβάσεις ενίσχυσής της
και φυσικά τη στήριξη της τοπικής οικονοµίας. Στο πλαίσιο αυτό
έχουν εκδοθεί κατεπείγουσες διατάξεις για τη λειτουργία των
δήµων και των περιφερειών. Μεταξύ άλλων, έχουν θεσπιστεί
ρυθµίσεις για την προµήθεια υλικού και υπηρεσιών συναφών µε
την αντιµετώπιση της πανδηµίας, αλλά και για την πρόσληψη
έκτακτου προσωπικού για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών. 

Αναφέρω ενδεικτικά την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της
11ης Μαρτίου του 2020. Στο άρθρο 10 ορίζεται η δυνατότητα σε
δήµους και περιφέρειες να αναθέτουν δηµόσιες συµβάσεις προ-
σφεύγοντας στη διαδικασία διαπραγµάτευσης χωρίς προηγού-
µενη δηµοσίευση για την προµήθεια υλικού και υπηρεσιών
συναφών µε την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Άρα, µιλάµε για διαπραγµάτευση και όχι για απευθείας ανά-
θεση. Η διαδικασία της διαπραγµάτευσης χωρίς προηγούµενη
δηµοσίευση δεν είναι κάτι καινούργιο. Δεν θεσµοθετήθηκε τώρα.
Προβλέπεται από τον νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις και συγ-
κεκριµένα το άρθρο 32 του ν.4412/2016, όπου προβλέπεται ρητά
η δυνατότητα της αναθέτουσας αρχής να προσφεύγει στη δια-
δικασία της διαπραγµάτευσης χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση,
όταν δεν είναι δυνατή η τήρηση των προθεσµιών που προβλέ-
πονται στις άλλες διαγωνιστικές διαδικασίες. 

Τώρα, όσον αφορά το θέµα πρόσληψης έκτακτου προσωπι-
κού, το Υπουργείο Εσωτερικών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις εξαι-
ρετικές συνθήκες που έχουν διαµορφωθεί λόγω του κορωνοϊού,
προχώρησε στη θέσπιση διατάξεων που δίνουν τη δυνατότητα
σε δήµους, περιφέρειες και νοµικά πρόσωπα αυτών να προσλά-
βουν ιατρικό, νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό µε απόφαση της
οικονοµικής επιτροπής, µε τη διάρκεια της σύµβασης να ορίζεται
έως οκτώ µήνες. Στόχος είναι για άλλη µια φορά οι φορείς της
αυτοδιοίκησης µαζί µε τον κρατικό µηχανισµό να συνεισφέρουν
τα µέγιστα προς τη διευκόλυνση και εξυπηρέτηση των αυξηµέ-
νων αναγκών των πολιτών λόγω της πανδηµίας. 

Εδώ όµως να σας επισηµάνω πως η διαδικασία αυτή της πρόσ-
ληψης έκτακτου προσωπικού όταν προκύπτουν έκτακτες ανάγ-
κες δεν προβλέφθηκε για πρώτη φορά τώρα. Προβλέπεται στο
άρθρο 20 του ν.2190/1994. Εποµένως, αποτελεί µια διαδικασία
που ισχύει εδώ και χρόνια µε σκοπό την άµεση στελέχωση των
υπηρεσιών µε το απαιτούµενο προσωπικό.

Τώρα, για τα υπόλοιπα που είπατε και αφορούν θέµατα δρά-
σης της αυτοδιοίκησης, θέλω απλώς να διευκρινίσω ότι το Υ-
πουργείο Εσωτερικών δεν δίνει εντολές στους δήµους και τις πε-
ριφέρειες. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση είναι αυτοτελής θεσµός και το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών έχει την ευθύνη του ρυθµιστικού πλαισίου που
διέπει τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Η διοικητική
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και οικονοµική αυτοτέλεια των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένες.

Αναφορικά µε τα θέµατα που θίγετε για τις διαδικασίες προ-
µήθειας υγειονοµικού υλικού και πρόσληψης έκτακτου προσω-
πικού από την Περιφέρεια Αττικής, µπορώ να σας πω ότι
υπάρχουν οι διαδικασίες ελέγχου µέσω του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου για τη νοµιµότητα στις αναθέσεις των συµβάσεων και το
ΑΣΕΠ για τη συνδροµή των προϋποθέσεων πρόσληψης έκτακτου
προσωπικού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Λιακούλη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ανοίξατε θέµατα τώρα. Εγώ για αυτά ήθελα

να σας µιλήσω σήµερα, για τις απευθείας αναθέσεις. Εσείς,
όµως, θέλετε να το πάτε πιο µακριά το θέµα. Αναφερθήκατε
µέχρι και στις οικονοµικές επιτροπές. Επειδή πριν έρθω στο Κοι-
νοβούλιο συµπλήρωσα αισίως είκοσι πέντε συναπτά έτη, κύριε
Υπουργέ -και σας το λέω µε πολύ σεβασµό- στην τοπική αυτοδι-
οίκηση, γνωρίζω πολύ καλά πώς λειτουργεί και γνωρίζω πολύ
καλά ποιο πλαίσιο της δίνει η εκάστοτε κυβέρνηση. Μη νίπτετε,
λοιπόν, τας χείρας σας. Αυτά µπορείτε να τα πείτε σε σεµινάρια
και συνέδρια, σε ανθρώπους, όµως, που έχουν θητεύσει στην αυ-
τοδιοίκηση µην τα λέτε. 

Και επειδή µε προκαλέσατε, λέγοντας ότι η αυτοτέλεια των
ΟΤΑ, η συνταγµατικά κατοχυρωµένη κ.λπ., κύριε Υπουργέ, µου
το πλαίσιο εσείς το δίνετε. Ποια αυτοτέλεια των ΟΤΑ; Εσείς δεν
είστε αυτοί που αποστεώσατε, στην πραγµατικότητα, τα δηµο-
τικά και περιφερειακά συµβούλια επί των ηµερών σας, τώρα -
πρόσφατο είναι και αυτό, ελέω COVID είναι και αυτό- και πήγατε
όλες τις αρµοδιότητες, τις οικονοµικές επιτροπές, µε τεχνητές
πλειοψηφίες; Ο ένας έραψε -και τον κατηγορείτε που έραψε- µε
την απλή αναλογική, τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» κ.λπ. και εσείς µια χαρά
κόψατε. Ο ένας κόβει, ο άλλος ράβει! Κι έρχεστε, λοιπόν, και τα
κάνατε µια χαρά στην τοπική αυτοδιοίκηση! Αφήσατε διακοσµη-
τικά τα δηµοτικά και τα περιφερειακά συµβούλια. 

Οι οικονοµικές, λοιπόν, επιτροπές, οι οποίες αποφασίζουν για
όλα αυτά, είναι οι επιτροπές στις οποίες δώσατε εσείς, κύριε
Υπουργέ, πλαίσιο. Δηµιουργήσατε πλειοψηφίες και έτσι ακριβώς
τα καθοδηγείτε σε αυτή τη διαδικασία. 

Με απλά λόγια αυτό που θέλω να σας πω, λοιπόν, είναι, ότι «ο
χορός» των απευθείας αναθέσεων από τους ΟΤΑ ελέω COVID
κορυφώνεται -αυτό λέω στην ερώτηση- και ψάχνω να βρω ποιος
είναι «ο κορυφαίος του χορού». Ποιος είναι «ο κορυφαίος του
χορού»; Αυτός που πράττει, ο αυτοδιοικητικός που βρίσκει την
ευκαιρία ελέω COVID, ο κατ’ εξαίρεση λέω εγώ; Γιατί οι αυτοδι-
οικητικοί είναι αυτοί που προσφέρουν στην πρώτη γραµµή της
κοινωνίας. 

Όµως, εσείς τους δίνετε το πλαίσιο, διότι ως «κορυφαίος του
χορού», κύριε Υπουργέ µου, ανέχεστε αυτές τις διαδικασίες. Και
µιλάµε για έναν «χορό» εκατοµµυρίων, στον οποίο δεν µπορούν
να συµµετέχουν ισότιµα όλοι. Αυτό δεν σας κακοφαίνεται; Δεν
σας κακοφαίνεται ότι η διαπραγµάτευση η περιβόητη -και µου
κουνήσατε και τον νόµο του 2016, που τότε είχαµε κάνει επιστη-
µονική εισήγηση, µετά από έρευνα, για το πώς θα έπρεπε να γίνει
αυτό και απασχόλησε πάρα πολύ και τον νοµικό κόσµο-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: …είναι µε πρόσκληση -και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- η οποία πρόσκληση ποτέ δεν γίνεται παρά µόνο
στους ηµετέρους και στους αρεστούς; Πώς το αντιµετωπίζετε
εσείς αυτό; Γιατί δεν µας λέτε; Υπουργός είστε.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν ήρθαµε να σας κάνουµε εδώ στείρα
αντιπολίτευση, κριτική σε επίπεδα άλλα, που πολλές φορές
ακούγεται και, πραγµατικά, προσβάλλει και την αισθητική µου.
Ήρθαµε µόνο να ζητήσουµε από το Υπουργείο σας να µας πει
ποια είναι η θέση του απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα. Δηλαδή,
εσείς τι λέτε; Με τι φεύγω σήµερα από εδώ; Τι µου είπατε; Τι
παίρνω µαζί µου; Τι θα πάω στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κι-
νήµατος Αλλαγής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Θα σας

απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ότι είναι αυτόνοµη η αυτοδιοίκηση,

ότι έχει το αυτοδιοίκητο και συνταγµατικά κατοχυρωµένο, ότι
µπορεί να ενεργεί σε οποιοδήποτε πλαίσιο, σε ένα πλαίσιο, όµως,
που το φτιάχνετε εσείς; 

Άρα, κύριε Υπουργέ, τον κορυφαίο του χορού τον βλέπουµε.
Είναι µπροστά µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αφού, λοιπόν, ζητάτε πολιτικά τι θα πάτε στο Κίνηµα Αλλαγής,

να ρωτήσω εγώ το εξής: Συµφωνείτε εσείς µε τον νόµο Σκουρ-
λέτη, τον οποίο ερχόµαστε να καταργήσουµε τώρα εµείς; Γιατί
όταν λέτε ότι αποστεώσαµε τα δηµοτικά συµβούλια, πρέπει να
έχετε στο µυαλό σας ότι δώσαµε ένα µικρό φάρµακο, ώστε να
µπορεί να λαµβάνεται έστω κάποια απόφαση, µε την ενίσχυση
των οικονοµικών επιτροπών για παράδειγµα. Αλλιώς, δεν θα µπο-
ρούσε να λαµβάνεται καµµιά απόφαση και να είναι τελείως ακυ-
βέρνητοι και οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας . 

Αυτό είναι µια σαφής πολιτική επιλογή. Την κάναµε. Κάναµε το
πρώτο βήµα στην αρχή της θητείας της Κυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και τώρα το ολοκληρώνουµε µε τον νέο εκλογικό
νόµο που θα έρθει σύντοµα στη Βουλή και ελπίζω να τύχει της
θετικής έγκρισης από όλους εσάς τους Βουλευτές. 

Δεύτερο στοιχείο: Πρώτη φορά ακούσατε για τη διαδικασία
µέσω διαπραγµάτευσης; Σας ανέφερα το άρθρο 32 του
ν.4412/2016, τον νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις. Αυτός χρησι-
µοποιήθηκε σε αυτή την περίπτωση µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. Δεν ανακαλύπτουµε τον τροχό. Πατάµε πάνω σε
υφιστάµενες διαδικασίες, έχοντας, όµως, ως γνώµονα τις έκτα-
κτες συνθήκες που δηµιούργησε η πανδηµία. Τι θέλετε να πείτε;
Ότι δεν έπρεπε να προχωρήσει κανείς γρήγορα να αντιµετωπίσει
την πανδηµία; Θα περιµέναµε οκτώ και δώδεκα µήνες, µετά τον
Μάρτιο του 2020, για να πάρουµε οποιαδήποτε απόφαση για
προµήθεια οποιουδήποτε υλικού ή υπηρεσίας σχετίζεται µε την
αντιµετώπιση της πανδηµίας; Και τότε τι θα λέγατε εσείς στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής και στους πο-
λίτες που σας έστειλαν εδώ µε την ψήφο τους;

Εποµένως, εµείς είδαµε µπροστά µας µία πρωτόγνωρη κατά-
σταση και δράσαµε γρήγορα. Η πολιτική ευθύνη των επιλογών
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι δεν κρυβόµαστε, αλλά µπαίνουµε
µπροστά στη µάχη. Γι’ αυτό θεσµοθετήσαµε αυτές τις διαδικα-
σίες, που δεν ήταν άγνωστες στο νοµικό πλαίσιο της χώρας µας,
αλλά, αντίθετα, έδιναν ευελιξία και ταχύτητα για να προχωρή-
σουµε γρήγορα. 

Όσο για τα θέµατα της νοµιµότητας, σας είπα και πριν ότι τα
κρίνει το Ελεγκτικό Συνέδριο και το ΑΣΕΠ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωρούµε

τώρα στην τρίτη µε αριθµό 3138/440/11-1-2021 ερώτηση και αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφορών και ερωτή-
σεων του Βουλευτή Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση των Δηµοτικών Επιχει-
ρήσεων Ύδρευσης - Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) για την υλοποίηση
έργων στον κρίσιµο τοµέα της ύδρευσης για την εξασφάλιση της
πρόσβασης σε επαρκές και καλή ποιότητας νερό για ανθρώπινη
κατανάλωση».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υ-
πουργός Εσωτερικών κ. Πέτσας.

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέρα από την προσπάθειά σας να καταργή-

σετε, όπως είπατε πριν, απαντώντας στην κυρία συνάδελφο, τον
νόµο της απλής αναλογικής, έχετε κάνει και κάτι άλλο, το οποίο
δεν τιµά την Κυβέρνησή σας. Το έκανε ο προηγούµενος Υπουρ-
γός, τουλάχιστον. Ελπίζω εσείς να φύγετε από αυτό το δρόµο,
να διαφοροποιηθείτε. Παραλάβατε ένα πρόγραµµα, το «ΦιλόΔη-
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µος», καινοτόµο, στοχευµένο, διάφανο, λειτουργικό, αποτελε-
σµατικό, το οποίο έτυχε ευρύτατης αποδοχής από την αυτοδιοί-
κηση και το µόνο που κάνατε -ενάµιση χρόνο κυβερνάτε αυτή τη
στιγµή- είναι να του αλλάξετε το όνοµα και να του βάλετε προ-
σκόµµατα. Το κακοποιείτε. 

Σας καλέσαµε όχι µία, όχι δύο, όχι τρεις, αλλά πολλές φορές
να µας καταθέσετε τη νέα σύµβαση που υποτίθεται ότι θα υπο-
γράψετε ή έχετε υπογράψει ανάµεσα στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και το Ταµείο Παρακαταθηκών, διότι ενάµιση χρόνο
το µόνο που κάνατε, ως Κυβέρνηση, ήταν να λέτε ψευδώς ότι
δεν είχε εξασφαλιστεί χρηµατοδότηση. Και σήµερα έρχεστε στην
απάντησή σας να µας µιλήστε για τα έργα τα οποία έχουν ενταχ-
θεί -τα έργα στην πρόσκληση της ύδρευσης- για τα διακόσια
εννιά έργα, τα οποία είναι αποτέλεσµα των δικών µας προσπα-
θειών, της δικιάς µας συµφωνίας.

Τι κάνατε, λοιπόν, εσείς ενάµιση χρόνο που είσαστε Κυβέρ-
νηση; Προσπαθήσατε και επιχειρείτε να µετατρέψετε αυτό το
στοχευµένο εργαλείο χρηµατοδότησης των έργων υποδοµής
στον Α’ βαθµό αυτοδιοίκησης, σε ένα εργαλείο χειραγώγησης
των τοπικών κοινωνιών. 

Κλασικό παράδειγµα είναι η περίπτωση της ΔΕΥΑ Σερρών,
όπου έρχεστε εδώ πέρα, το εξαγγέλλετε, φωτογραφίζεται ο προ-
κάτοχός σας µε τον κ. Καραµανλή, τον Υπουργό Υποδοµών, σε
ένα έργο που δεν έχει προηγουµένως εγκριθεί -για αυτό σας ζη-
τάµε να µας φέρετε την εισήγηση της αρµόδιας επιτροπής- και,
ουσιαστικά, κακοποιείτε το πρόγραµµα «ΦιλόΔηµος», µη βάζον-
τας µέχρι τώρα πλαφόν στις προσκλήσεις, µε αποτέλεσµα η πλει-
οψηφία των δήµων να κινδυνεύει να µείνει εκτός χρηµατο-
δότησης. Τι άλλο πιο καταστροφικό θα µπορούσε να γίνει;

Εν πάση περιπτώσει, θέλουµε να µας φέρετε επιτέλους αυτά
που σας ζητήσαµε κατ’ αρχάς µε ερώτηση και δεν το κάνατε γι’
αυτό και είµαστε σήµερα εδώ µε τη µορφή της επίκαιρης ερώ-
τησης. 

Κύριε Υπουργέ, περιµένω σαφείς απαντήσεις και όταν επιτέ-
λους έρθει αυτή η νέα σύµβαση, ελπίζω να είναι καλύτερη, γιατί
ο πήχυς είναι πολύ ψηλά και δεν είναι ότι θα σας κρίνουµε εµείς.
Σας κρίνει ο κόσµος της αυτοδιοίκησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Σκουρλέτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Σκουρλέτη, για την ευκαιρία που µου δίνετε

να πω δυο λόγια. Ποιος είπε ότι το πρόγραµµα «ΦιλόΔηµος 1»
έχει εγκαταλειφθεί ή του βάζει κανείς προσκόµµατα; Όπως γνω-
ρίζετε καλά, έχουν µεταφερθεί τα ενταγµένα έργα του «ΦιλόΔη-
µος 1» στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» στο σύνολό τους
σχεδόν. Όσα, λοιπόν, είχαν πάρει την έγκριση από το Υπουργείο,
έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» και παίρνουν
το δρόµο τους. 

Συγκεκριµένα, εµείς πάντα επιζητούµε ώριµες προτάσεις, προ-
κειµένου να έχουµε και την απαραίτητη απορρόφηση που χρει-
άζεται για ένα τόσο µεγάλο πρόγραµµα. Και ειδικά από το
πρόγραµµα «ΦιλόΔηµος 1» για έργα ύδρευσης έχουν ενταχθεί
περίπου 594 εκατοµµύρια ευρώ, συγκεκριµένα µε διακόσια εννιά
έργα ύδρευσης. Στο δε πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», στη σχε-
τική πρόκληση «υποδοµές ύδρευσης» υπάρχουν άλλα 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε δυνατότητα στους δήµους να υποβάλουν τις
προτάσεις τους µέχρι 31 Μαρτίου του 2020. 

Σε ό,τι αφορά το έργο που αναφέρατε για τη ΔΕΥΑ Σερρών,
είναι ένα έργο το οποίο έχει φυσικά δείξει η Κυβέρνηση την πο-
λιτική της βούληση λόγω της προηγούµενης πολιτικής ηγεσίας,
η οποία είχε ταχθεί θετικά στο έργο αυτό. 

Όσον µε αφορά, αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι αυτή τη
στιγµή αξιολογείται το συγκεκριµένο έργο και όταν θα υπάρξει
η σχετική εισήγηση της ειδικής υπηρεσίας και της επιτροπής
αξιολόγησης, τότε θα προχωρήσουµε στην ένταξή του, εφόσον
φυσικά αυτή η εισήγηση είναι θετική. 

Θα έρθω όµως να απαντήσω σε δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα
που δείξατε για το πλαφόν και για τη σύµβαση µε την ΕΤΕΠ. 

Πλαφόν στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», κατά την άποψή

µας, χρειάζεται, προκειµένου οι πιο αδύναµοι δήµοι, αυτοί που
έχουν τις πιο αδύναµες τεχνικές υπηρεσίες, να ξέρουν ότι µπο-
ρούν τουλάχιστον τα έργα προτεραιότητάς τους να τα δουν να
εντάσσονται στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», να χρηµατοδο-
τούνται και να υλοποιούνται προς όφελος της τοπικής κοινωνίας.
Αυτό θα γίνει µέσα στις επόµενες ηµέρες.

Όσον αφορά τη σύµβαση µε την ΕΤΕΠ και το Ταµείο Παρακα-
ταθηκών και Δανείων, αναφερθήκατε, κύριε Σκουρλέτη και εί-
πατε ότι σας κατηγορούσαµε πως δεν είχατε εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση. Πριν, λοιπόν, σας απαντήσω στη δευτερολογία
µου για τη σύµβαση, θα ήθελα να µου απαντήσετε στο εξής:
Χωρίς σύµβαση της ΕΤΕΠ µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δα-
νείων ήταν εξασφαλισµένη η χρηµατοδότηση; Ήταν απαραίτητη
η σύµβαση αυτή, για να είναι εξασφαλισµένη η χρηµατοδότηση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα σας πω στη δευτερολογία µου τι θα κάνουµε εµείς για τη
σύµβαση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Εκλαµβάνω την αρχή
της πρωτοµιλίας σας, κύριε Υπουργέ, ως µια έµµεση κριτική στα
πεπραγµένα του προκατόχου σας, ο οποίος είχε γυρίσει όλη την
Ελλάδα, είχε µιλήσει µε τους δηµάρχους και είχε πει ότι τους κο-
ροϊδέψαµε. 

Έρχεστε τώρα εσείς και µου λέτε αυτά. Αυτά που σας λέω εγώ
είναι καταγεγραµµένα, είναι δηµόσια. Πατήστε το διαδίκτυο και
γράψτε «Θεοδωρικάκος», πρόγραµµα «ΦιλόΔηµος», πρόγραµµα
«Αντώνης Τρίτσης». Είχε σπείρει τον πανικό στους ανθρώπους
της αυτοδιοίκησης, ψευδώς, γιατί δεν άντεχε να πει ότι µια
σωστή πολιτική πρέπει να έχει συνέχεια! Γιατί είναι η µιζέρια που
χαρακτηρίζει την Κυβέρνησή σας και τον εν λόγω Υπουργό! Διότι
περί αυτού πρόκειται. Και σας τα είπε η ΚΕΔΕ η ίδια στις συναν-
τήσεις της. 

Και βγήκε πριν από λίγες µέρες ο γενικός γραµµατέας του
Υπουργείου και είπε: Είτε «Αντώνης Τρίτσης» είτε «ΦιλόΔηµος»
είναι το ίδιο πρόγραµµα. Αυτό περίπου που απαντήσατε τώρα
εσείς. 

Αφήσατε έναν χρόνο, χωρίς ανανέωση της σύµβασης που εί-
χαµε υπογράψει, µε κίνδυνο και µε επίπτωση έργα ύψους περί-
που 100 εκατοµµυρίων αυτή τη στιγµή να είναι ξεκρέµαστα.
Φάνηκαν οι ερασιτεχνισµοί σας, σε σχέση µε τη µη ύπαρξη πλα-
φόν, που ακριβώς έδινε τη δυνατότητα όποιος είχε «µπάρµπα
στην Κορώνη», πρόσβαση στον Υπουργό, µε όχι αντικειµενικά
κριτήρια να εξασφαλίζει χρηµατοδότηση εις βάρος των άλλων
δήµων! Και χάσατε από τον ορίζοντά σας στους περιφερειακούς
δήµους. 

Και το λέω σε εσάς, διότι προέρχεστε από την περιφέρεια. Δεν
έχετε τις φιλοδοξίες ούτε θέλετε να πολιτευτείτε στη Β’ Πειραιά,
όπως ο προκάτοχός σας. Άρα, γνωρίζετε τι σηµαίνει ο µικρός
δήµος µε το δίκτυο ύδρευσης από αµίαντο, να µην έχει πρό-
σβαση σε καθαρό νερό, σε ποιοτικό νερό. Αυτή ήταν η στόχευση
του «ΦιλόΔηµος» στο συγκεκριµένο τοµέα της ύδρευσης. 

Τα αγνοήσατε όλα αυτά και προτάξατε τι; Τις εντυπώσεις, την
αντι-ΣΥΡΙΖΑ πολιτική, την επικοινωνία, χωρίς περιεχόµενο, µε κίν-
δυνο αυτή τη στιγµή ακριβώς να µείνουν χωρίς χρηµατοδότηση
εκατοντάδες έργα. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, ως προς τη ΔΕΥΑ στην απάντησή
σας µπερδεύετε λίγο και τα θέµατα των αρµοδιοτήτων. Το
Υπουργείο Υποδοµών δεν έχει να κάνει µε έργα ύδρευσης. Επα-
ναλαµβάνω, δεν έχει να κάνει µε έργα ύδρευσης το Υπουργείο
Υποδοµών. Το ΕΣΠΑ το χειρίζεται το Υπουργείο Ανάπτυξης. Το
Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι υπεύθυνο για την πολιτική στα
θέµατα της ύδρευσης. Αυτά πρέπει να αποσαφηνιστούν.

Είναι πραγµατικά στενάχωρο που βλέπω ότι ενάµιση χρόνο
µετά δεν έχετε αποτυπώσει ακριβώς τις αρµοδιότητες ανάµεσα
στη δικιά σας Κυβέρνηση και η ΔΕΥΑ, αγαπητέ Υπουργέ, είναι
από τα εργαλεία τα οποία έχουν αντέξει στο χρόνο, εργαλεία τα
οποία προσφέρουν, εργαλεία τα οποία συµπυκνώνουν µια µε-
γάλη εµπειρία µέσα τους. Να τη στηρίξετε, λοιπόν και να µην της
τραβάτε το χαλί κάτω από τα πόδια. Διότι όταν υπάρχουν περι-
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πτώσεις, όπως του έργου των Σερρών, αυτά αφαιρούνται από τη
χρηµατοδότηση άλλων αναγκαίων έργων που αφορούν τις υπό-
λοιπες δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης στη
χώρα.

Εγκαταλείψτε τις όποιες σκέψεις -γιατί κι αυτές έχει κάνει η
Κυβέρνησή σας- για ιδιωτικοποίηση αυτών των εταιρειών. Στη-
ρίξτε τις, όπως κάναµε εµείς µε την 3Κ, µε συγκεκριµένο επιστη-
µονικό προσωπικό που είχε υπάρξει. Αυτό έχει ανάγκη σήµερα η
αυτοδιοίκηση. Δώστε αρµοδιότητες, δώστε πόρους και µην αρ-
κείστε στο να φανείτε γι’ άλλη µια φορά αντιµεταρρυθµιστές κα-
ταργώντας, όπως είπατε, το νόµο Σκουρλέτη, ο οποίος ήταν ένα
πρώτο βήµα σε µια πορεία µεταρρύθµισης και ενίσχυσης του Α’
βαθµού αυτοδιοίκησης. 

Το επιτελικό κράτος αποδεικνύεται ότι είναι ένα συγκεντρω-
τικό τελικό κράτος, το οποίο για άλλη µια φορά, πιστό στις πα-
ραδόσεις της παράταξής σας, αντιστρατεύεται την τοπική αυτο-
διοίκηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Σκουρλέτη, δεν µου απαντήσατε, βέβαια, στην ερώ-
τησή µου, αλλά εγώ θα πω το εξής: Γιατί κατηγορείτε τον κ.
Θεοδωρικάκο; Αφού, σας είπα και πριν, όλα τα έργα του «Φιλό-
Δηµος 1» που δεν είχαν εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση, εντάχ-
θηκαν στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» που είναι πολύ
µεγαλύτερο, έχει µεγαλύτερο εύρος 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
και γι’ αυτό το λόγο τα έργα που έχουν εγκριθεί, θα µπορούσαν
να δροµολογηθούν και να τύχουν της χρηµατοδότησης που πρέ-
πει, ώστε να υλοποιηθούν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σας το λέµε! Δεν έ-
χουν ενταχθεί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ µη δια-
κόπτετε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Σας παρακαλώ. Τι «δεν έχουν ενταχθεί»; Ποιο πράγµα δεν
έχει ενταχθεί; Τα εγκεκριµένα έργα του «ΦιλόΔηµος 1» έχουν µε-
ταφερθεί στο «Αντώνης Τρίτσης». Τελεία και παύλα. 

Τώρα, όσον αφορά το ζήτηµα που δεν µου απαντήσατε, δα-
νειακή σύµβαση µεταξύ της ΕΤΕΠ και του Ταµείου Παρακαταθη-
κών και Δανείων δεν υπήρχε. Σας πληροφορώ, λοιπόν, όπως
πληροφορώ και την Αντιπροσωπεία, ότι είµαστε σε συζητήσεις
µε την ΕΤΕΠ, ώστε µέσα στο Μάρτιο να γίνει η υπογραφή της
σύµβασης µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, η οποία
θα προβλέπει τη δυνατότητα κάλυψης µέχρι και το σύνολο του
ποσού. 

Από εκεί και πέρα, θα ξεκινάµε µε ένα µικρότερο ποσό στην
αρχή, προκειµένου να τύχουµε της θετικής πορείας των έργων,
δηλαδή της υλοποίησής τους, της απορροφητικότητας, η οποία
θα ξεκλειδώνει και περαιτέρω χρηµατοδότηση από το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της κυβερνησιµότητας των δήµων και
των περιφερειών, κύριε Σκουρλέτη, η ιστορία έδειξε ότι το νοµο-
θέτηµα το οποίο φέρατε ήταν ακατάλληλο -χρησιµοποιώ την πιο
ήπια έκφραση- για τον τόπο. Το αποσύρουµε. Πάµε σε µια νέα
εποχή. Δίνουµε έµφαση πραγµατικά στις ανάγκες των πολιτών
και ενισχύουµε την κυβερνησιµότητα των δήµων και των περιφε-
ρειών, για να προσφέρουν υπηρεσίες στους πολίτες που έχουν
ανάγκη να δουν να υλοποιούνται αυτές οι διοικητικές αρµοδιό-
τητες και όχι να παραπέµπονται από συζήτηση σε συζήτηση
ατέρµονη στα περιφερειακά και δηµοτικά συµβούλια, που δεν
µπορούσαν να αποφασίσουν για τίποτα, έτσι όπως είχατε φτιάξει
ένα νοµοθέτηµα, το οποίο δεν έδινε ποτέ τη δυνατότητα στον
δήµαρχο να κυβερνήσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της δέκατης έβδοµης µε αριθµό

473/22-2-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βου-
λευτού Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και

Αθλητισµού, µε θέµα: «Οι καταιγιστικές εξελίξεις γύρω από την
υπόθεση του καλλιτεχνικού διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου και
η προσπάθεια αποπροσανατολισµού και συγκάλυψης από την
Κυβέρνηση».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυ-
λιανή Μενδώνη. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Μενδώνη, εδώ στη Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνί-

δων δεν είναι θέµα ούτε επικοινωνιακής αρτιότητας ούτε µη επι-
κοινωνιακής αρτιότητας.

Εδώ από αυτό το Βήµα των Ελλήνων και των Ελληνίδων είµα-
στε υποχρεωµένοι όλοι να λογοδοτούµε σ’ αυτούς. Σας ερωτώ.
Τον Αύγουστο του 2019 από αυτό το Βήµα της Βουλής µε τον
πλέον επίσηµο τρόπο -και αλαζονικό θα έλεγα, αλλά δεν έχει ση-
µασία- αναλάβατε την πολιτική ευθύνη αντικειµενικά να σταµα-
τήσετε έναν διαγωνισµό και να αναθέσετε το δηµόσιο συµφέρον,
να το εκχωρήσετε, για τον εµβληµατικότερο θεσµό του πολιτι-
σµού, το Εθνικό Θέατρο, σε ένα πρόσωπο της προσωπικής σας
επιλογής, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. 

Πρώτη Μαρτίου 2021. Σας ερωτώ, κυρία Μενδώνη: µετά το δι-
καστικό βούλευµα που παραπέµπει αυτόν τον συγκεκριµένο άν-
θρωπο µε την κατηγορία του κατά συρροή βιαστή επί τριάντα
χρόνια και µάλιστα ανηλίκων σε πολλές περιπτώσεις, έχετε ή δεν
έχετε πολιτική ευθύνη και να παραιτηθείτε; Έχετε ή δεν έχετε
πολιτική ευθύνη, κυρία Μενδώνη, για τη συγκάλυψη που έγινε
από την αρχή θα έλεγα εγώ κι όχι µόνο από τις 6 Φεβρουαρίου,
µέχρι τις 19 Φεβρουαρίου όταν είχατε την επιστολή των σπου-
δαστών και των σπουδαστριών του Εθνικού Θεάτρου; Τους κα-
λέσατε να µιλήσετε; Ή συνοµιλήσατε µόνον µ’ αυτόν που
βάραιναν οι φήµες; Όταν ο κ. Ταραντίλης και εσείς είπατε ότι
αυτός ο άνθρωπος παραιτήθηκε αυτοβούλως πότε λέγατε αλή-
θεια; Ο κ. Ταραντίλης, βέβαια, παραιτήθηκε. Είχε την πολιτική
ευθιξία. Πότε λέγατε αλήθεια; Όταν λέγατε ότι αυτοβούλως πα-
ραιτήθηκε; Ή όταν µετά από δεκαπέντε µέρες θυµηθήκατε ότι
εσείς τον παραιτήσατε αλλά αθορύβως για να µην τον πετάξετε
και στα σκυλιά; Τι κάνατε, κυρία Μενδώνη, όλο αυτό το διάστηµα
και τι δεν κάνατε, ώστε να φτάσετε στις 19 Φεβρουαρίου και να
ζητήσετε εισαγγελική έρευνα, όταν θα µπορούσατε να είχατε
κάνει -και θα έπρεπε, ήσασταν υποχρεωµένη να το κάνετε αυτό-
από την ώρα που είχατε τη συνέντευξη του Νίκου Σ. στη Ναταλί
Χατζηαντωνίου; 

Όλα αυτά καθώς και ο ξεσηκωµός όλων των ανθρώπων του
πολιτισµού, κυρία Μενδώνη, σας καθιστούν ένα πρόσωπο non
grata για τον πολιτισµό. Σας ρωτώ απ’ αυτό το Βήµα της Βουλής
αν εσείς αισθάνεστε ότι µπορείτε να εξακολουθήσετε να είστε
Υπουργός, όχι Υπουργός µπίζνας, όπως σας παρουσιάζουµε, για
µεγάλα έργα αλλά του Πολιτισµού. Μπορείτε να συνεχίσετε να
είστε; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού κι Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, άκουσα προσεκτικά την τοποθέτηση

σας, όπως κάνω πάντα άλλωστε. Μόλις την περασµένη Πέµπτη
διεξήχθη προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση στη Βουλή σε επί-
πεδο πολιτικών Αρχηγών και το θέµα συζητήθηκε εκτενώς. Εν-
τούτοις, σήµερα είµαι εδώ στο πλαίσιο της άσκησης του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου για να απαντήσω στις ερωτήσεις σας διε-
ξοδικά και µε ευθύτητα. 

Η κριτική σας, κυρία Αναγνωστοπούλου, εστίασε σε δύο κυ-
ρίως σηµεία. Πρώτον, στη διαδικασία επιλογής του Δηµήτρη Λι-
γνάδη και δεύτερον, στα όσα συνέβησαν µέχρι την αποµάκρυνσή
του από την εµπλοκή της δικαιοσύνης στη διερεύνηση της υπό-
θεσης. 

Ξεκινάω µε τη διαδικασία του διορισµού. Ο Δηµήτρης Λιγνά-
δης διορίστηκε µε την ίδια ακριβώς διαδικασία που είχε διοριστεί
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ο προηγούµενος καλλιτεχνικός διευ-
θυντής, Στάθης Λιβαθινός. Δηλαδή µε τη διαδικασία που προβλέ-
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πεται από τον ν.2273/94 που είναι ο ιδρυτικός νόµος του Εθνικού
Θεάτρου. Τον Ιανουάριο του 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ γίνεται κυβέρνηση.
Άλλαξε τον νόµο για τον διορισµό του καλλιτεχνικού διευθυντή;
Όχι. Με αυτόν τον νόµο οι Υπουργοί Μπαλτάς και Ξυδάκης διο-
ρίζουν τον Στάθη Λιβαθινό, µε µια απλή τους απόφαση. Αυτό που
σήµερα αποκαλείτε απευθείας ανάθεση. Το 2016 ψηφίζεται ο
ν.4369 από τη δική σας κυβέρνηση. Τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ βάσει του
νόµου αυτού; Εκδίδει προκήρυξη; Όχι. Ανανεώνει τη θητεία του
Στάθη Λιβαθινού πάλι χωρίς προκήρυξη, πάλι µε απευθείας ανά-
θεση, όπως λέτε. Πότε εξεδόθη η προκήρυξη ενδιαφέροντος για
την πλήρωση της θέσης του καλλιτεχνικού διευθυντή του Εθνι-
κού Θεάτρου από την Υπουργό Μυρσίνη Ζορµπά; Τρία χρόνια
µετά, στις 29 Μαΐου του 2019. 

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι στις 26 Μαΐου, τρεις µέρες δη-
λαδή πριν την προκήρυξη, είχαν διεξαχθεί οι ευρωεκλογές και
το ίδιο βράδυ, λόγω του αποτελέσµατος, ο τέως Πρωθυπουργός
κ. Τσίπρας ανακοίνωσε ότι θα προχωρήσει άµεσα σε εκλογές.
Προκηρύχθηκε, λοιπόν, η θέση εν µέσω προεκλογικής περιόδου,
κάτι που όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης είχαν τότε καταγ-
γείλει. Δεν βρίσκετε µια κάποια υποκρισία σε αυτό; 

Πέραν όµως αυτού, η ίδια η προκήρυξη θα έπασχε από ακυ-
ρότητα και εξηγώ γιατί. Η προκήρυξη εκδόθηκε δυνάµει της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 8 του ν.4369/2016. Στο µεταξύ όµως µε
τον ν. 4622/2019 τα άρθρα 1 έως 13 του ν. 4369/2016 καταργή-
θηκαν. Συνεπώς, η διάταξη βάσει της οποίας εξεδόθη η προκή-
ρυξη για τον καλλιτεχνικό διευθυντή θα έπασχε από ακυρότητα.
Και αυτό πέραν των άλλων τυπικών σφαλµάτων που διέτρεχαν
την προκήρυξη ως απόδειξη της βιασύνης µε την οποία εξεδόθη.
Ήταν συνεπώς βέβαιο ότι θα υπήρχαν ενστάσεις από τους υπο-
ψηφίους και εν τέλει η προκήρυξη θα ακυρωνόταν στα διοικητικά
δικαστήρια. Η αλλαγή νοµοθεσίας αµέσως µετά τις εκλογές και
η επαναπροκήρυξη της θέσης θα καθυστερούσε τον διορισµό
τουλάχιστον έξι µε οκτώ µήνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Την ανοχή σας για λίγο θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Αποτέλεσµα: το Εθνικό Θέατρο θα έµενε χωρίς καλλιτεχνικό

διευθυντή. Αυτό σήµαινε ότι όλος ο καλλιτεχνικός προγραµµατι-
σµός του Εθνικού για τη σεζόν 2019 - 2020 θα βρισκόταν «στον
αέρα» µε ευθύνη του Υπουργείου. Τότε σας θυµίζω ότι δεν
υπήρχε ο κορωνοϊός. Το θέατρο έπρεπε να λειτουργήσει. Το αυ-
τονόητο, λοιπόν, ήταν να γίνει χρήση του ιδρυτικού νόµου του
Εθνικού Θεάτρου, όπως άλλωστε είχε γίνει µε τον διορισµό όλων
των προηγούµενων καλλιτεχνικών διευθυντών συµπεριλαµβανο-
µένων και αυτών που διορίσατε εσείς. Όπως ορίστηκε ο Στάθης
Λιβαθινός, όπως αντίστοιχα ορίστηκε καλλιτεχνικός διευθυντής
στο Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελλάδος το 2018 ο Γιάννης Ανα-
στασάκης. Σας θυµίζω ότι παράλληλα µε τον διορισµό Λιγνάδη
δήλωσα ρητά ότι κατά τη διάρκεια της θητείας του και αφού γί-
νουν οι αναγκαίες νοµοθετικές αλλαγές θα δηµοσιευθεί εγκαί-
ρως προκήρυξη για την πλήρωση της θέσης. Αυτό που θα
έπρεπε να έχετε κάνει εσείς και δεν κάνατε. Λέτε, λοιπόν, κυρία
Αναγνωστοπούλου πως ήταν σκάνδαλο ο διορισµός του Λιβαθι-
νού και του Αναστασάκη; Υποθέτω πως όχι. Άρα, συµφωνείτε
πως δεν ήταν ούτε ο διορισµός Λιγνάδη, γιατί έγινε ακριβώς µε
τον ίδιο τρόπο. 

Πάµε τώρα στο πρόσωπο. Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω για µία
ακόµα φορά ότι ο Δηµήτρης Λιγνάδης ήταν δική µου επιλογή.
Δική µου επιλογή. Τον επέλεξα αποκλειστικά µε καλλιτεχνικά κρι-
τήρια, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον ιδρυτικό νόµο του Εθνικού
Θεάτρου. Ο προηγούµενος καλλιτεχνικός διευθυντής, ο Στάθης
Λιβαθινός, που εσείς διορίσατε, κατά την τελετή παράδοσης -
παραλαβής ανέφερε ότι θεωρεί εξαιρετική στιγµή να τον διαδέ-
χεται και τον χαρακτήρισε ταλαντούχο άνθρωπο. Ο Λιβαθινός τα
είπε αυτά. Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, επί ΣΥΡΙΖΑ µε τη δική σας
διοίκηση ο Λιγνάδης κάθε χρόνο ή πρωταγωνιστούσε ή σκηνο-
θετούσε ή έκανε και τα δύο σε παραστάσεις στο Εθνικό. Το 2018
ο Λιγνάδης ήταν καλεσµένος του Προέδρου της Βουλής, Νίκου
Βούτση, σε εκδήλωση της Βουλής για τον Νέλσον Μαντέλα. Το
κόµµα σας, η οµάδα Ευρωβουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις
µήνες µετά τον διορισµό του, τον Δεκέµβριο του 2019, τον προ-

σκάλεσε να µιλήσει σε εκδήλωσή του για τον πολιτισµό. Η δική
σας Υπουργός Πολιτισµού, η Λυδία Κονιόρδου, ήταν πρωταγω-
νίστριά του και το 2020. Αντιστρέφω, λοιπόν, τους ρόλους και
σας ρωτώ. Τι θα απαντούσατε σε κάποιον που σας λέει ότι κι επί
των ηµερών σας ο Λιγνάδης ανέβαζε παραστάσεις στο Εθνικό,
ότι το κόµµα σας τον καλούσε σε εκδηλώσεις του και ότι η
Υπουργός Πολιτισµού της δικής σας κυβέρνησης πρωταγωνι-
στούσε στα έργα του; Τι απαντάτε; Ότι δεν γνωρίζατε δεν θα
απαντούσατε; Και θα είχατε δίκιο. Φυσικά και δεν γνωρίζατε.
Αυτό όµως ισχύει και για µένα. Ούτε εγώ γνώριζα. Και όταν υπήρ-
ξαν καταγγελίες έπραξα αµέσως αυτό που έπρεπε. 

Τα πράγµατα είναι απλά, κυρία Αναγνωστοπούλου. Στις 6 Φε-
βρουαρίου, ώρα 13:42’ δηµοσιεύεται η σοκαριστική συνέντευξη
του Νίκου Σ. που φωτογραφίζει τον Λιγνάδη χωρίς να αναφέρει
το όνοµά του. Πέντε ώρες µετά είχε φύγει από τη θέση του. Για
κάποιους επικοινωνιακούς χειρισµούς εγώ πρώτη έχω κάνει την
αυτοκριτική µου, αλλά η ουσία είναι αυτή που σας είπα. Η συνέν-
τευξη δηµοσιεύθηκε στις 13:42’. Πέντε ώρες µετά ο Λιγνάδης
είχε φύγει από τη θέση του και αµέσως µετά η υπόθεση πέρασε
στα χέρια της δικαιοσύνης. Αυτό λέγεται συγκάλυψη; 

Η Κυβέρνηση αυτή, κυρία Αναγνωστοπούλου, δεν συγκαλύ-
πτει. Το έδειξε στην περίπτωση της Σοφίας Μπεκατώρου, την
οποία ενθαρρύναµε και στηρίξαµε στις αποκαλύψεις της που
αποτέλεσαν τη θρυαλλίδα των εξελίξεων. 

Το έδειξαν οι διοικήσεις του Φεστιβάλ Αθηνών και Επιδαύρου,
αλλά και της ΕΡΤ, που διέκοψαν τη συνεργασία µε καλλιτέχνες
που καταγγέλθηκαν για πράξεις µέχρι αυτές να διαλευκανθούν
από τη Δικαιοσύνη. Το δείχνουν οι θεσµικές πρωτοβουλίες που
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός για το θέµα.

Όλα αυτά είναι ενδεικτικά της αντίληψής µας να πέσει άπλετο
φως σε κάθε σκοτεινή υπόθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα συµπληρώ-
σετε, κυρία Υπουργέ και στη δευτερολογία σας, αν θέλετε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μην µιλάτε, λοιπόν, για συγκάλυψη γιατί είναι βαριά λέξη, διότι
δεν µας καταλογίζει κάποια αστοχία ή κάποιον κακό χειρισµό,
αλλά πρόθεση και το να λες ανεύθυνα ότι ο πολιτικός σου αντί-
παλος συγκαλύπτει εσκεµµένα µία υπόθεση, για την οποία τόσο
φρικτά πράγµατα έχουν ακουστεί, δεν προάγει τον δηµόσιο βίο.
Αντιθέτως, δίνει ώθηση και νοµιµοποιεί ακραίες συµπεριφορές
και χυδαιότητες, όπως αυτές που είδαµε τις προηγούµενες µέ-
ρες.

Στην πολιτική αντιπαράθεση πρέπει να υπάρχουν κανόνες. Δεν
είναι ζήτηµα πολιτικού καθωσπρεπισµού, είναι ζήτηµα ποιότητας
δηµοκρατίας. Η χυδαιότητα, οι θεωρίες συνωµοσίας, η φανατική
τύφλωση δεν οδηγούν πουθενά.

Η Ελλάδα δεν πρέπει να γυρίσει σε εποχές ανεξέλεγκτης το-
ξικότητας. Θα ήταν κακό για την κοινωνία συνολικά, αλλά θα
ήταν άδικο και για τα ίδια τα θύµατα των κακοποιητικών συµπε-
ριφορών.

Το τελευταίο πράγµα που χρειάζεται στην υπόθεση των απο-
καλύψεων στον καλλιτεχνικό χώρο είναι µία άνευ ορίων πολιτική
αντιπαράθεση γύρω από το θέµα. Κάτι τέτοιο θα αποπροσανα-
τόλιζε την ουσία του θέµατος, αλλά κυρίως θα λειτουργούσε
αποτρεπτικά για την πραγµατική κάθαρση του χώρου. Για να
βρουν τα θύµατα το θάρρος να µιλήσουν, θέλουν ενθάρρυνση,
να νιώθουν τη σιγουριά ότι θα βρουν απέναντί τους ένα πολιτικό
σύστηµα έτοιµο να τους στηρίξει, να νιώσουν ασφάλεια και εµ-
πιστοσύνη. Τότε, ναι, θα µιλήσουν ευκολότερα. Αν αντιθέτως θε-
ωρήσουν ότι όσα πουν θα γίνουν αντικείµενο µικροπολιτικής
εκµετάλλευσης και ότι τα ίδια θα µπουν στη δίνη µιας ανελέητης
πολιτικής σύγκρουσης, µπορεί και να µην µιλήσουν.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Πριν µας διακόπτατε

συνέχεια, κύριε Πρόεδρε! Τι θα γίνει µε τον χρόνο της κυρίας
Υπουργού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
ακούστε: Και η πρωτολογία της κ. Αναγνωστοπούλου ήταν δι-
πλάσια. Θα µπορούσε να είναι έξι λεπτά, το καταλαβαίνω.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
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σµού): Τελειώνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε.
Τα θύµατα, λοιπόν, θα µπορούσαν και να µην µιλήσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το καταλαβαίνω,

αλλά επειδή υπάρχει και ο θόρυβος που έχει γίνει και το προσω-
πικό στοιχείο, υπάρχει µία ανοχή. Δεν χάθηκε ο κόσµος. Και σε
εσάς έχουµε αφήσει πολλές φορές παραπάνω χρόνο. Είναι ένα
ιδιαίτερο θέµα. Δεν νοµίζω ότι τώρα πρέπει να δηµιουργήσουµε
πρόβληµα.

Έχετε και τη δευτερολογία, κυρία Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θέλω µόνο δευτερόλεπτα.
Δεν θα ήθελα, λοιπόν, τα θύµατα να δουν το δικό τους βίωµα

να γίνεται αφορµή για να εξυπηρετηθούν άλλου είδους σκοπιµό-
τητες. Θέλω να πιστεύω ότι κανένας σε αυτή την Αίθουσα δεν
επιθυµεί κάτι τέτοιο. Γι’ αυτό και θα παρακαλούσα να αφήσουµε
στην άκρη τις µικροπολιτικές σκοπιµότητες σε αυτό το πεδίο. Στο
ζήτηµα πολιτικής του Υπουργείου Πολιτισµού να συγκρουστούµε
όσο θέλετε, είναι θεµιτό, αλλά όχι πολιτικάντικα παιχνίδια πάνω
στα τραύµατα ανθρώπινων ψυχών.

Θα χαρώ ειλικρινά αν οι θεσµικές ρυθµίσεις για την προστασία
από κακοποιητικές συµπεριφορές, τις οποίες παρουσίασε από
αυτό το Βήµα ο Πρωθυπουργός, έχουν την ευρύτερη δυνατή
στήριξη. Αυτό θα είναι ένα ουσιαστικό βήµα µπροστά και µια
πραγµατική απόδειξη ότι όλο το πολιτικό σύστηµα έχει αποφα-
σίσει να ορθώσει ένα τείχος απέναντι σε αυτές τις εγκληµατικές
συµπεριφορές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευ-

τερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα µιλήσω και εγώ

παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, δεν θα

σας περιορίσω τον χρόνο. Αν νοµίζετε ότι θέλετε περισσότερο
χρόνο, θα τον έχετε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Μενδώνη,

εξακολουθείτε να θεωρείτε ότι αυτό το Βήµα της Βουλής είναι
ένα επικοινωνιακό παιχνίδι δικό σας και της Κυβέρνησής σας.
Ίσως επειδή δεν είσαστε εκλεγµένη, δεν καταλαβαίνετε τι σηµαί-
νει «λογοδοσία» και τι σηµαίνει «πολιτική ευθιξία».

Και ξεκινώ: Μας κάνατε µία έκθεση ιδεών και ένα µάθηµα για
το πώς θα πρέπει να συµπεριφερόµαστε στον πολιτικό βίο. Σο-
βαρολογείτε; Θα µας κάνετε και µάθηµα από πάνω;

Συνέβησαν κάποια καταλυτικά γεγονότα. Όµως, ο κόσµος του
πολιτισµού είναι εναντίον σας για πάρα πολλά πράγµατα. Όλη η
κοινωνία είναι εµβρόντητη και έκπληκτη και δεν βρήκατε µία λέξη
να πείτε σήµερα από το Βήµα της Βουλής, ένα «συγγνώµη, ήταν
λάθος η επιλογή µου»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ένα συγγνώµη, αυτό ζητάει η κοινωνία! Μα, είναι δυνατόν; Δεν

ντρέπεστε και θέλετε να µένετε Υπουργός Πολιτισµού; Ποιου πο-
λιτισµού; Ποιου πολιτισµού; Εξηγήστε µου! Και ερχόσαστε να
µας κάνετε µαθήµατα;

Κυρία Μενδώνη, θα µε κοιτάτε στα µάτια! Αν φέρθηκε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ απολύτως θεσµικά και δεν ήθελε να εκµεταλλευτεί αυτή την
ιστορία, το κάναµε µε το παραπάνω και το ξέρετε. Και αν δεν το
ξέρετε, ο Υφυπουργός σας δεν σας ενηµέρωσε. Τηλεφώνησα ή
δεν τηλεφώνησα εγώ προσωπικά στο Υπουργείο, στον Υφυ-
πουργό, αρµόδιο για τον σύγχρονο πολιτισµό, µια ή δύο µέρες
πριν πει τη συνταρακτική καταγγελία του ο Νίκος Σ. και του µί-
λησα ανθρώπινα, µε πολιτική ευαισθησία και του είπα ότι πρέπει
να κάνετε έρευνα, να διευκολύνετε τα θύµατα να µιλήσουν;

Και ξέρετε γιατί το έκανα, κυρία Μενδώνη; Για έναν απλό λόγο,
γιατί µε έπαιρναν άνθρωποι και µου έλεγαν ότι τα θύµατα δεν
πρόκειται να µιλήσουν όσο καλύπτεται αυτός ο άνθρωπος από
την προστασία της εξουσίας. Και τον πήρα και του εξήγησα αν-
θρώπινα και του είπα ότι δεν είναι θέµα κόντρας ΣΥΡΙΖΑ - Νέας
Δηµοκρατίας, είναι θέµα πολιτικής και κοινωνικής ευαισθησίας.

Και έρχεται µετά η συνταρακτική συνέντευξη και τι κάνατε; Πα-

ραιτήθηκε αυτοβούλως. Εσείς βγαίνατε ή δεν βγαίνατε την επό-
µενη εβδοµάδα και µας λέγατε «ο άνθρωπος δεν άντεξε την το-
ξικότητα, δεν άντεξε τις φήµες»; Λέγατε µε τα πλέον επίσηµα
χείλη του κ. Ταραντίλη -ο οποίος τώρα παραιτήθηκε αντί να έχετε
παραιτηθεί εσείς- δεν βγαίνατε και λέγατε ότι έχει δηµιουργηθεί
αυτό το τοξικό κλίµα;

Το «σκάνδαλο Μενδώνη - Λιγνάδη» θα το κάνετε «σκάνδαλο
ΣΥΡΙΖΑ»; Είσαστε καθόλου καλά; Θα το πετάξετε κάπου αλλού;
Βγείτε σε αυτή τη Βουλή και πείτε ένα συγγνώµη, διαφορετικά,
έχουµε πρόβληµα όλος ο κόσµος του πολιτισµού, όλη η κοινωνία
να συνοµιλούµε µε µία Υπουργό Πολιτισµού απονοµιµοποιηµένη.

Στο τέλος, αφού είδατε τα σκούρα -και εγώ να µην σας κατα-
λογίσω καµµία πρόθεση, είµαι καλόπιστος άνθρωπος- είπατε ότι
είναι ένας επικίνδυνος άνθρωπος και ότι σας εξαπάτησε. Υπουρ-
γός µπορεί να µένει στη θέση του εξαπατηµένος; Και αυτό είναι
επικοινωνιακό λάθος; Δεν σας βαρύνει εσάς προσωπικά αν ξέ-
ρατε τον βίο και την πολιτεία του Λιγνάδη. Αν υπάρχουν ποινικές
ευθύνες, αυτά θα τα ανακαλύψει η δικαιοσύνη. Για πολιτικές ευ-
θύνες µιλάµε. Και εδώ είσαστε υποχρεωµένη να µας πείτε πότε
είχατε δίκιο, όταν παραιτήθηκε αυτοβούλως ή όταν τον παραιτή-
σατε αθορύβως, για να µην τον πετάξετε στα σκυλιά;

Έχετε ευθύνη για το ότι αποδείχτηκε αυτός ο άνθρωπος κατά
συρροή βιαστής, σύµφωνα µε το βούλευµα, για τριάντα χρόνια
και µάλιστα ανηλίκων; Δεν είναι ποινική η ευθύνη σας, κυρία Μεν-
δώνη. Εδώ µιλάµε για πολιτική ευθύνη!

Εγώ σας λέω για τελευταία φορά: Έχετε απονοµιµοποιηθεί
από τον κόσµο του πολιτισµού, έχετε απονοµιµοποιηθεί από την
Αντιπολίτευση. Εσείς από αυτό το Βήµα της Βουλής µπορείτε να
φωνάξετε «είµαι Υπουργός Πολιτισµού νοµιµοποιηµένη»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην διακόπτετε,
αφήστε, θα απαντήσει η κυρία Υπουργός, που νοµίζω ότι έδωσε
τις απαντήσεις. Θα συνεχίσει τώρα. Δεν νοµίζω ότι η κ. Μενδώνη
θέλει τη συνηγορία κανενός. Ξέρει τόσο καλά τα θέµατα και ήταν
τόσο σαφής πριν, οπότε αφήστε να απαντήσει εκείνη.

Εγώ, όµως, να πω ένα πράγµα, ότι φταίει και η νοµοθεσία,
κυρία Αναγνωστοπούλου, η πολιτεία, τα νοµοθετήµατα που έχει
περάσει κατά διαστήµατα, που έχουν επιτείνει τα φαινόµενα
αυτά, όπως παραδείγµατος χάριν -µιλάµε γενικότερα τώρα, δεν
µιλάµε επί της ουσίας του θέµατος- το ότι καταργήθηκε η παρά
φύση ασέλγεια και εντάθηκαν αυτά τα φαινόµενα. Θυµηθείτε
πότε καταργήθηκε και κάτω από ποιες προϋποθέσεις.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, η δευτερολογία σας στην ουσία δεν

προσέθεσε τίποτα περισσότερο από αυτά που έχουν χιλιοειπω-
θεί.

Θα αναφερθώ, όµως, σε τρία σηµεία που έχουν τύχει της γε-
νικότερης κριτικής του κόµµατός σας.

Μιλάτε για τους ανθρώπους του πολιτισµού και αναφέρεστε
έως ειρωνικά στις πενήντα έξι προσωπικότητες από τον χώρο λέ-
γοντας ότι οι περισσότεροι έχουν κρατικές θέσεις. Κρατικές θέ-
σεις έχουν ο Γιάννης Αδαµάκος, ο Διονύσης Γραµµένος, ο
Δηµήτρης Δηµητριάδης, ο Χάρης Καµπουρίδης, η Ρούλα Πατε-
ράκη ή η Σώτη Τριανταφύλλου; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Γίνεται κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος, κύριοι! Ξέρετε τι σηµαίνει κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, δεν σας διέκοψε η κυρία Υπουργός. 

Ωστόσο, ούτε εσείς, κύριοι συνάδελφοι, µπορείτε να απευθύ-
νεστε στην κ. Αναγνωστοπούλου. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κυρία Αναγνωστοπούλου, στον δικό µας πολιτικό χώρο
ανήκουν η Αιµιλία Υψηλάντη, η Άννα Φόνσου και ο Λευτέρης Πλα-
σκοβίτης; Απαξιώνετε ανθρώπους µε προσφορά στον πολιτισµό,
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επικαλούµενη το όνοµα των ανθρώπων του πολιτισµού, επειδή
διαφοροποιούνται από την οργανωµένη προπαγάνδα που έχετε
στήσει σε βάρος µου.

Αντιθέτως, κυρία Αναγνωστοπούλου, διορισµένο από σας είναι
το διοικητικό συµβούλιο του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσα-
λονίκης -δεν έχουµε αλλάξει τη διοίκηση που η κυβέρνησή σας,
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ διόρισε- και το οποίο έβγαλε ανακοίνωση
εναντίον µου. Αντίστοιχη θέση έλαβαν και άλλοι που έχουν πολι-
τικές σχέσεις µαζί σας. Τα διαφορετικά µέτρα και σταθµά δεν
προσδίδουν αξιοπιστία στην κριτική σας και επιτρέψτε µου να πω
ότι δεν σας τιµούν. 

Επικαλείστε τη συνέντευξη Τύπου στην οποία είχα µια ατυχή
διατύπωση. Υπάρχει µια αντίφαση, όµως, εδώ. Δεν τη βλέπετε;
Από τη µία µε κατηγορείτε για δήθεν συγκάλυψη και από την
άλλη ότι εξέδωσα δικαστική απόφαση χαρακτηρίζοντας τον Λι-
γνάδη επικίνδυνο. Και τα δύο δεν γίνονται. Ή προσπάθησα να
τον συγκαλύψω ή προσπάθησα να τον καταδικάσω ως µη
όφειλα. Ή το ένα ισχύει ή το άλλο. Αποφασίστε για ποιο από τα
δύο µε κατηγορείτε, κυρία Αναγνωστοπούλου. Εγώ το λάθος µου
το αναγνωρίζω. Αναγνωρίστε κι εσείς το άδικο της κριτικής σας.

Και κλείνω µε µια ακόµα αντίφαση. Άκουσα πολλούς να λένε
«εµείς γνωρίζαµε». Άκουσα µέχρι και Βουλευτή να λέει «γνωρί-
ζαµε εδώ και πολλά χρόνια». Με συγχωρείτε, αλλά όποιος γνώ-
ριζε, κακώς δεν µίλησε, και ειδικά όταν είναι Βουλευτής. Ενάµιση
χρόνο, γιατί δεν έγινε µία ερώτηση στη Βουλή για το θέµα; Γιατί
δεν µε πήρε κάποιος έστω ένα τηλέφωνο, όταν έγινε ο διορισµός
του να µου πει «Ξέρεις, ακούγεται αυτό και αυτό, δεν το ξανα-
βλέπεις;», για να προστατεύσουν όχι εµένα, κυρία Αναγνωστο-
πούλου, αλλά το Εθνικό Θέατρο που µπήκε σε µια περιπέτεια και
το κυριότερο, τους ίδιους τους ανθρώπους του χώρου; 

Εγώ µε χαρά επικοινωνώ µε τους Βουλευτές οποιουδήποτε
κόµµατος, γιατί είναι υποχρέωσή µου. Γιατί δεν µε ενηµέρωσαν
έστω και ανεπίσηµα, εφόσον λένε ότι ήξεραν; Δεν είναι, λοιπόν,
κάπως οξύµωρο αυτοί που λένε ότι γνώριζαν πολλά χρόνια και
δεν µίλαγαν να εγκαλούν εµένα που δεν τα γνώριζα; 

Κλείνω όπως και στην πρωτολογία µου. Η πολιτική κριτική είναι
δεκτή και θεµιτή. Αν θέλετε να µιλήσουµε για το έργο και τις απο-
φάσεις µου, εδώ είµαι να συζητήσουµε όσο θέλετε, κάτι που έχω
αποδείξει. Είµαι εδώ για να συζητήσουµε για το Ελληνικό και τις
επενδύσεις, για το µετρό της Θεσσαλονίκης και τα µεγάλα δη-
µόσια έργα, για το Τατόι, για τη µετατροπή των πέντε αρχαιολο-
γικών µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, για την
ανάπλαση και την επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μου-
σείου, για τις χορηγίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Μπορούµε να συζητήσουµε πολιτικά για ό,τι θέλετε. Εδώ είµαι.
Μη µετατρέψουµε, όµως, ένα σοβαρό θέµα σε µια τοξική λασπο-
µαχία. Η ιστορία αυτή είναι µια ευκαιρία να προχωρήσουµε µπρο-
στά, να βάλουµε τέλος σε εγκληµατικές συµπεριφορές, να
εκσυγχρονίσουµε το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των πολιτιστι-
κών φορέων που είναι πεπαλαιωµένο και ξεπερασµένο και κυ-
ρίως στα θέµατα της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης να θέσουµε
πλαίσιο και να βάλουµε όρια σε όσους έχουν δύναµη και εξου-
σιαστική ισχύ, να δούµε την προστασία των πιο αδύναµων, να θε-
σµοθετήσουµε κανόνες και µέτρα για όλα τα θέµατα που
πρότεινε την Πέµπτη ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.
Θα είναι ευχής έργο τα µέτρα αυτά να προωθηθούν σε κλίµα πο-
λιτικής σύµπνοιας και όχι πια -έλεος!- εν µέσω νοσηρών αντεγ-
κλήσεων.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. Η κυρία Υπουργός µίλησε δε-
καπέντε λεπτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν υπάρχει προ-
σωπικό θέµα τώρα. Έδωσε µία απάντηση στη δευτερολογία…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ,
θεωρώ πολιτικό αίσχος αυτό που κάνατε και εξακολουθώ να ζη-

τώ την παραίτησή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµεθα στην

επόµενη, στην έκτη µε αριθµό 469/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μάρκου προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Πισωγύρισµα σε µαύρες
εποχές».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Λευτέρης Αυγενάκης. 

Ορίστε, κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αποχωρήσουν οι..….για να µιλήσω; 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι είναι αυτά τα πράγµατα τώρα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ρωτάω εσάς, κύριε Πρόεδρε,

οι..…θα αποχωρήσουν; 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Να ανακαλέσει, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με συγχωρείτε, ο

Προεδρεύων γιατί είναι εδώ; 
Κύριε Μάρκου…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μάρκου,

αυτή είναι συνεδρίαση της Ολοµέλειας και στην Ολοµέλεια µπο-
ρεί να παρευρίσκεται ο οποιοσδήποτε και να ακούει χωρίς να πα-
ρεµβαίνει. Συνεπώς, νοµίζω ότι ήταν άστοχο αυτό που είπατε και
προφανώς θα θέλατε και εσείς να διαγραφεί αυτή η έκφραση
από τα Πρακτικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι, να διαγραφεί, κύριε Πρό-
εδρε. Και µπορούν να αποχωρήσουν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον κοινοβουλευ-

τικό έλεγχο τον παρακολουθεί όποιος Βουλευτής θέλει. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ:…(δεν ακούστηκε) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Μάρκου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η κυρία παρενο-

χλεί τη διαδικασία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μάρκου,

µπορείτε να συνεχίσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το ελληνικό Σύν-

ταγµα διαµορφώνει ένα προστατευτικό πλαίσιο για την ελεύθερη
σύσταση και ανεµπόδιστη λειτουργία των ενώσεων προσώπων,
το οποίο πλαίσιο οφείλει να σέβεται το κράτος ή ακόµα και να
προστατεύει, απέχοντας ιδίως από παρεµβάσεις που κατατεί-
νουν στη συρρίκνωση του αυτοκαθορισµού των µελών του. 

Το άρθρο 12 του Συντάγµατος που κατοχυρώνει το δικαίωµα
του «συνεταιρίζεσθαι» ορίζει, πρώτον, ότι οι Έλληνες έχουν το
δικαίωµα να συνιστούν ενώσεις και µη κερδοσκοπικά σωµατεία
τηρώντας τους νόµους, που ποτέ όµως δεν µπορούν να εξαρτή-
σουν την άσκηση του δικαιώµατος αυτού από προηγούµενη
άδεια και, δεύτερον, ότι το σωµατείο δεν µπορεί να διαλυθεί για
παράβαση του νόµου ή ουσιώδους διάταξης του καταστατικού
του, παρά µόνο µε δικαστική απόφαση. 

Η συνταγµατική αυτή πρόβλεψη έχει ερµηνευτεί από τη νοµο-
λογία και συνεπάγεται τα ακόλουθα: Η λειτουργία των ενώσεων
διέπεται από τα καταστατικά τους ή από τις απευθείας τυχόν
άλλες συλλογικές συµβάσεις. Δεν είναι επιτρεπτή καµµιά νοµο-
θετική παρέµβαση που αποβλέπει σε οποιασδήποτε φύσης πε-
ριορισµούς και επηρεασµούς ως προς τη λειτουργία τους και
τους στόχους τους, δηλαδή στα καταστατικά τους. Οποιαδήποτε
άλλη τέτοια παρέµβαση είναι αντισυνταγµατική, γιατί παραβιάζει
το αυτοδιοίκητο των ενώσεων. 

Ερχόµαστε τώρα στην ουσία της ερώτησης. Στις 16 Φεβρουα-
ρίου καταθέσατε εκπρόθεσµη τροπολογία σε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών. Την ίδια στιγµή που υπάρχει διαβού-
λευση του Υπουργείου Πολιτισµού για νοµοσχέδιο, µε το οποίο
παραβιάζετε µε τον πλέον ωµό τρόπο τα καταστατικά των αθλη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]’ - 1 ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 9103



τικών οµοσπονδιών και ενώσεων. Παρεµβαίνετε στις εκλογικές
διαδικασίες, αλλάζετε τις ηµεροµηνίες, ορίζετε εφορευτικές επι-
τροπές της αρεσκείας σας και µεθοδεύετε ηλεκτρονικές ψηφο-
φορίες, κάτι πολύ σηµαντικό, που δεν είναι αδιάβλητες. 

Επειδή είναι πολλά τα προβλήµατα που µαστίζουν τον αθλητι-
σµό και φαίνεται ότι δεν έχετε σκοπό να ασχοληθείτε µε αυτά και
να τα λύσετε και η µόνη σας έννοια είναι να χειραγωγήσετε οµο-
σπονδίες και σωµατεία, σας ερωτώ τα εξής: Αποτελεί αυτή η
τροπολογία µία ακόµα κυβερνητική παρέµβαση στις επικείµενες
εκλογές των αθλητικών οµοσπονδιών και ενώσεων, καθώς επί-
σης και µία ακόµα καταστρατήγηση της αυτονοµίας της λειτουρ-
γίας των αθλητικών οντοτήτων της χώρας; 

Με ποιον τρόπο το Υπουργείο σκέφτεται να διασφαλίσει ότι το
περιεχόµενο κάθε ψήφου θα παραµείνει µυστικό και αναλλοίωτο;
Πώς θα διασφαλιστούν οι αρχές της ακεραιότητας, της µυστικό-
τητας της ψήφου και εν γένει η διαφάνεια και το αδιάβλητο των
εκλογών; 

Επεκτείνοντας τα ερωτήµατά µου, υπάρχουν περίπου δεκαο-
κτώ ολυµπιακές οµοσπονδίες µε κάτω από εκατό µέλη. Γιατί αυ-
τούς δεν τους ωθείτε να κάνουν εκλογές µε φυσική παρουσία;
Και γιατί επιλέξατε συγκρότηση εφορευτικών επιτροπών σε αρ-
χαιρεσίες -θα έρθουµε και σε αυτές- µε εξωτερικά µέλη από τους
δικηγορικούς συλλόγους, πράγµα πρωτοφανές για τη δηµοκρα-
τική λειτουργία των θεσµών; Και πώς θα ορίσετε την εξέταση,
ποιος θα την ορίσει, τυχόν ενστάσεων; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε συνάδελφε, αντιπαρέρχοµαι τις φράσεις για «θεσµική

εκτροπή», αλλά και τις άλλες ανακρίβειες που γράψατε, αλλά και
που µόλις τώρα είπατε. Σας λέω ειλικρινά ότι αντιλαµβάνοµαι την
ανάγκη να δείξετε αγωνιστικότητα και πάθος και να αποδείξετε
ότι έχετε και έναν ρόλο, τέλος πάντων, εδώ µέσα. Όµως, επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι πραγµατικά δεν ξέρετε τι λέτε, τι γρά-
φετε και τι υπογράφετε κιόλας. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που µου δίνεται η δυνατότητα να επανα-
λάβω από αυτό εδώ το Βήµα την εναλλακτική δυνατότητα που
δώσαµε µε την πρόσφατη διάταξη που ψηφίσαµε και αναφέρο-
µαι, κύριε συνάδελφε -ακούστε το καλά, γιατί µάλλον δεν το
έχετε καν διαβάσει- στο άρθρο 45 του ν.4778/2021, µία διάταξη
που σύµφωνα µε την κριτική σας φέρνει στον αθλητισµό πισω-
γύρισµα. Μάλιστα. Για εµάς, όµως, όπως και για το σύνολο της
αθλητικής οικογένειας, η συγκεκριµένη διάταξη πηγαίνει τον
αθλητισµό ένα βήµα πιο µπροστά, στην εποχή της χρήσης των
σύγχρονων µέσων τεχνολογίας, πληροφορίας και επικοινωνίας,
δηλαδή. 

Οι δυσκολίες και οι περιορισµοί που αντιµετωπίζουµε στη µάχη
µε την πανδηµία, µας δίνουν την ευκαιρία να αναπτύξουµε το
αθλητικό οικοδόµηµα της χώρας µας και προς την ψηφιακή κα-
τεύθυνση, να το εκσυγχρονίσουµε και σε αυτόν τον τοµέα, στο
πλαίσιο της µεταρρυθµιστικής µας πολιτικής. 

Λυπάµαι ειλικρινά, γιατί η ερώτηση που καταθέσατε δεν αντα-
ποκρίνεται καθόλου µα καθόλου στην πραγµατικότητα. Δεν έχει
καµµία σχέση µε το περιεχόµενο και τον σκοπό που επιτυγχάνει
η διάταξη. Πραγµατικά, κύριε Μάρκου, είναι σαν να µη σας ένοι-
αξε καθόλου τι µας οδηγεί εκεί και τι θέλουµε να πετύχουµε, αν
και γιατρός, αν δεν κάνω λάθος. Κάνατε εδώ µία ερώτηση χωρίς
να µελετήσετε την ουσία, ίσα για να χαϊδέψετε τα αυτιά ορισµέ-
νων, του λιγοστού ακροατηρίου σας, που θέλετε να εξυπηρετή-
σετε ή να ικανοποιήσετε και είµαστε όµως εδώ για µία ακόµη
φορά, πάντοτε ανοιχτοί στον δηµόσιο διάλογο, για να εξηγή-
σουµε όσες φορές χρειαστεί, για να καταλάβετε και εσείς και
όσοι µας παρακολουθούν, τι προβλέπει ακριβώς το άρθρο και τι
προβλέπει η συνολική αθλητική µεταρρύθµιση. Όσες φορές και
αν χρειαστεί θα είµαστε εδώ για να σας απαντήσουµε σε αυτά
που µας ρωτάτε. 

Αναφέρετε ότι επιλέξαµε υποχρεωτική ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία για τις αθλητικές οµοσπονδίες και ενώσεις. Επικίνδυνη πα-
ραπληροφόρηση, κύριε συνάδελφε και είναι ντροπιαστικό, αν όχι

επικίνδυνο και για εσάς τους ίδιους. 
Δεν αναφέρουµε πουθενά τη λέξη «υποχρεωτική». Είναι δική

σας επινόηση, για συγκεκριµένες σκοπιµότητες, φαντάζοµαι, και
σας καλώ τώρα να ανακαλέσετε, αλλιώς δείξτε πού ακριβώς ανα-
φέρεται η υποχρεωτικότητα, παρακαλώ. 

Επαναλαµβάνω αυτό που είπα και τις προάλλες από αυτό εδώ
το Βήµα, την ηµέρα της ψήφισης της τροπολογίας, για να γί-
νουµε κατανοητοί. Δίνουµε την εναλλακτική δυνατότητα στους
αθλητικούς φορείς όλων των βαθµίδων, σωµατεία, ενώσεις, οµο-
σπονδίες, να συγκαλούν γενικές συνελεύσεις και εφεξής να διε-
ξάγουν εκλογικές διαδικασίες, κάνοντας χρήση ασφαλέστατων
ψηφιακών µέσων επικοινωνίας.

Με απλά λόγια, υπάρχουν πλέον τρεις εναλλακτικές επιλογές
για τη σύγκληση των γενικών συνελεύσεων και των εκλογικών
διαδικασιών. 

Πρώτον, στο πλαίσιο του ν.2725/1999, δηλαδή, να διεξάγονται
οι γενικές συνελεύσεις για αρχαιρεσίες µε φυσική παρουσία
όλων στον ίδιο χώρο, δεύτερον να διεξάγεται η γενική συνέλευση
για αρχαιρεσίες ταυτόχρονα στις κατά τόπους ενώσεις των οµο-
σπονδιών. Αυτήν την εναλλακτική της αποκέντρωσης τη δώσαµε
στο άρθρο 7 του ν.4726/2020 τον περασµένο Σεπτέµβρη και τρί-
τον, µε το άρθρο 45 του ν.4778/2021 παρέχουµε µία τρίτη εναλ-
λακτική στους αθλητικούς φορείς, την ηλεκτρονική ψηφοφορία.
Δίνουµε, λοιπόν, άµεσες λύσεις στα προβλήµατα που εµφανίζον-
ται και προσαρµοζόµαστε στα νέα δεδοµένα. 

Η τρέχουσα συγκυρία, µε τα µέτρα πρόληψης της διασποράς
του κορωνοϊού, τα οποία δεν επιτρέπουν τη συγκέντρωση πολ-
λών προσώπων στον ίδιο χώρο, µας προσφέρουν την πιο κατάλ-
ληλη ευκαιρία να ακολουθήσουµε τα σηµεία των καιρών, να
θεσπίσουµε, δηλαδή, τη δυνατότητα εισαγωγής των νέων τεχνο-
λογιών και στην εσωτερική λειτουργία των αθλητικών φορέων.
Και είναι µεγάλο προσόν µιας Κυβέρνησης να αντιλαµβάνεται την
κρισιµότητα µιας κατάστασης, να θέτει προτεραιότητες, γιατί -
µην ξεχνάµε- προέχει η δηµόσια υγεία και να βρίσκουµε άµεσα
καίριες λύσεις.

Ήταν, λοιπόν, αναγκαία αυτή η τρίτη εναλλακτική, µε αυστηρά
κριτήρια, µε πολύ αυστηρά κριτήρια, µε διαφανείς διαδικασίες,
µε τάξη και νοικοκυροσύνη και πρωτίστως µε διασφάλιση του
αδιάβλητου, της µυστικότητας και της ακεραιότητας των ψηφο-
φοριών που αποτελούν τον πυρήνα της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας.

Άλλωστε, η διαφάνεια και η δηµοκρατικότητα είναι κυρίαρχα
στοιχεία της εξελισσόµενης αθλητικής µεταρρύθµισης. Εκεί απο-
σκοπούν όλα όσα έχουµε προβλέψει σε όλους τους νόµους που
έχουµε ψηφίσει µέχρι σήµερα. 

Καταλαβαίνουµε ότι ορισµένους από εσάς σάς ενοχλεί η τάξη
που βάζουµε στο αθλητικό οικοδόµηµα, ότι όλα πλέον παίρνουν
τον δρόµο τους, ακολουθώντας τη διαφάνεια και τη νοµιµότητα,
άγνωστες λέξεις, φαντάζοµαι, ανάµεσα στα πεπραγµένα της
δικής σας Κυβέρνησης. 

Ο κάθε παράγοντας, κύριε συνάδελφε, που µας παρακολου-
θεί, πρέπει να ξέρει ότι δεν έχει κανένας να φοβάται απολύτως
τίποτε, οποιαδήποτε επιλογή και να κάνει ως προς τον τρόπο διε-
ξαγωγής της γενικής συνέλευσης και των αρχαιρεσιών. Είµαστε
εδώ για να διαφυλάξουµε το αδιάβλητο της κάθε διαδικασίας.

Εµείς υπηρετούµε µε απόλυτη συνέπεια τη νοικοκυροσύνη
στον αθλητισµό και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε, προστα-
τεύοντας και κατοχυρώνοντας τις διαδικασίες των αρχαιρεσιών
που θα επιλέξουν οι επερχόµενες διοικήσεις, στο πιο φωτεινό και
σύγχρονο, αντάξιο της ιστορίας της Ελλάδος περιβάλλον, για τη
νέα γενιά αθλητών µας. Στην καλύτερη επόµενη ηµέρα του αθλη-
τισµού επενδύουµε, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντιπαρέρχοµαι τους προσωπικούς σας υπαι-

νιγµούς. Δεν το θεωρώ αξιοπρεπές για εµένα να ασχοληθώ,
όµως θα ρωτήσω εσάς που ξέρετε τι νοµοθετείτε και τι υπογρά-
φετε. 

Η φράση «δύνανται» στην κοινή υπουργική απόφαση είναι τε-
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λείως προσχηµατική. Εδώ έχουµε στην πρακτική σας την αποθέ-
ωση της κυνικότητας, του µακιαβελισµού και της θρασύτητας.

«Δύνανται» οι οµοσπονδίες να κάνουν εκλογές από την προ-
θεσµία που ξεκίνησε πριν από µία εβδοµάδα, µέχρι τις 10 Απρι-
λίου, όταν όλη η Ελλάδα είναι σε καραντίνα και ξέρετε ότι οι
εκπρόσωποι των οµοσπονδιών δεν µπορούν να µετακινηθούν για
να έρθουν να ψηφίσουν µε φυσική παρουσία. Και έρχεστε φο-
ρώντας τον «µανδύα» του δηµοκράτη και του θεσµικού και του
διαφανούς να πείτε «δύνανται». Αν θέλουν. Έ, πώς δύνανται;
Αφού δεν δύνανται να κουνηθούν! Αριστοτεχνικό και µακιαβε-
λικό. 

Ερχόµαστε τώρα στην ηλεκτρονική διαδικασία. Θα σταλεί από
ένα σύστηµα, το «ΖΕΥΣ» -για του οποίου την αξιοπιστία έχουν εκ-
φραστεί επιφυλάξεις- ένας κωδικός. Παρακάµπτω το ότι δεν επι-
λέξατε να χρησιµοποιήσετε το αξιόπιστο σύστηµα της Διεθνούς
Ολυµπιακής Επιτροπής. 

Θα σταλεί ένας κωδικός, θα το παραλάβει µία οµοσπονδία.
Όποιος παραλάβει αυτόν τον κωδικό µέσα από το κοµπιούτερ
του θα µπορεί να ψηφίσει. Θα υπάρχει ένας server, ο οποίος θα
εδράζεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, ένας υπάλληλός
σας, από κάτω σας, ο οποίος µπορεί αυτήν την ψηφοφορία να
την αλλάξει ανά πάσα στιγµή. 

Ξέρετε γιατί, κύριε Υπουργέ, είστε ένοχος ψεύδους; Διότι η
ψηφοφορία µπορεί από τη στιγµή που θα ανοίξει µέχρι τη στιγµή
που θα κλείσει, ας πούµε στις επτά η ώρα το απόγευµα, µέχρι
τις επτά παρά πέντε, ο συγκεκριµένος κωδικός µπορεί να ψηφί-
σει όσες φορές θέλει. Ένας υπάλληλός σας, λοιπόν, επειδή δεν
έχω καµµία εµπιστοσύνη στις καλές σας προθέσεις, δύναται να
µπει -όπως λέτε και εσείς- στο server, στο γραφείο του Υπουρ-
γείου σας και να αλλάξει αυτήν την ψηφοφορία. Ποια αξιοπιστία;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Μα, τι λέτε τώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Σας λέω εγώ. Μάθετε, λοιπόν,
εσείς ποια είναι η ηλεκτρονική ψηφοφορία που δεν την ξέρετε,
όπως αποδεικνύεται στην καλύτερη των περιπτώσεων.

Έρχοµαι σε ένα τελευταίο. Τι σηµαίνει στην αιτιολογική έκ-
θεση «εγγυηµένα αποτελέσµατα»; Τι σηµαίνει ότι αυτή η διαδι-
κασία παρέχει εγγυηµένα αποτελέσµατα; Εγγυηµένα αποτελέσ-
µατα για ποιον; Για εσάς προφανώς και για την προσπάθεια πο-
δηγέτησης των οµοσπονδιών. 

Κύριε Υπουργέ, το αθλητικό κίνηµα υφίσταται τεράστια ρήγ-
µατα από την πολιτική σας και από την πανδηµία και ταυτόχρονα
έρχεστε να αναταράξετε τις αθλητικές οµοσπονδίες σε εποχή
προολυµπιακής προετοιµασίας. 

Να είστε βέβαιος -και είµαι βέβαιος και ο κύριος Πρόεδρος ως
έγκριτος δικαστικός- ότι την εποµένη θα έρθουν  δεκάδες προ-
σφυγές στα αρµόδια δικαστήρια και αυτό θα πλήξει το αθλητικό
κίνηµα. Είστε υπεύθυνος και ένοχος γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Μάρκου, αλλού τις απειλές. Σας ξέραµε για
λαϊκιστή, αλλά και τόσο ψεύτης; Ειλικρινά πέφτω από τα σύν-
νεφα. Και µάλιστα είστε επαγγελµατίας ψεύτης. Σήµερα το απο-
δείξατε.

Μέσα στις ανακρίβειες που ακούσαµε σήµερα, θα ήθελα να
αναφερθώ σε ακόµη ένα απροκάλυπτο ψέµα που είπατε. Είπατε
ότι ο Υφυπουργός Αθλητισµού µεθοδεύει ηλεκτρονικές ψηφο-
φορίες και διορίζει εφορευτικές επιτροπές της αρεσκείας του.
Ξέρετε τι λέτε; Πού το είδατε αυτό γραµµένο; Λυπάµαι, αλλά
είστε αλλού γι’ αλλού. Είναι κρίµα, διότι δεν αναβαθµίζετε έργο
το αντιπολιτευτικό που πρέπει να υπηρετείτε ως Βουλευτής της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.

Ειλικρινά, κύριε συνάδελφε, και ο λαϊκισµός έχει τα όριά του.
Στην αγωνία σας να παραπλανήσετε τον κόσµο για δήθεν χειρα-
γώγηση των οµοσπονδιών δεν κατανοείτε ούτε τα βασικά που
ορίζει ο νόµος. 

Τι λέει, λοιπόν, η παράγραφος 2 του άρθρου 45; Ότι ειδικά οι
ψηφιακές εκλογές θα γίνονται ενώπιον τριµελούς εφορευτικής
επιτροπής, που θα απαρτίζεται µόνο από δικηγόρους, µε πρό-
εδρο δικηγόρο παρ’ εφέτη και παρ’ Αρείω Πάγω. Πού τα είδατε

τα υπόλοιπα που είπατε; Πού τα είδατε γραµµένα; Ντροπή σας!
Ντροπή σας! 

Η επιτροπή αυτή θα ορίζεται είκοσι µέρες πριν από τις αρχαι-
ρεσίες από τον δικηγορικό σύλλογο στην περιφέρεια του οποίου
έχει την έδρα ο ενδιαφερόµενος αθλητικός φορέας, κατόπιν σχε-
τικής αιτήσεως που θα υποβάλλεται στον δικηγορικό σύλλογο
εικοσιπέντε µέρες πριν τις εκλογές. 

Το χρονικό διάστηµα αυτών των είκοσι ηµερών πριν από τις
εκλογές θα αξιοποιείται για την εκπαίδευση της εφορευτικής επι-
τροπής στη χρήση του συστήµατος «ΖΕΥΣ», αλλά και την προ-
ετοιµασία των ψηφοφοριών, την καταχώρηση υποψηφίων και
εκλογέων και λοιπών θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης επί των
οποίων θα γίνουν οι ψηφοφορίες.

Άρα, σε ποιον διορισµό της αρεσκείας µας αναφέρεστε; Πόσο
αφελής νοµίζετε ότι είναι η αθλητική οικογένεια για να µπορεί να
παρασυρθεί από τόσο χαµηλού επιπέδου επιχειρήµατα; Μήπως
τελικά είστε εσείς αυτοί, κύριε Μάρκου, που µε τέτοια κόλπα
προσπαθείτε να καλλιεργήσετε κλίµα ανασφάλειας και να φέρετε
πάλι το σκοτάδι στον αθλητισµό; 

Θα το επαναλάβω, λοιπόν. Εµείς είµαστε εδώ πέρα για να εγ-
γυηθούµε την οµαλή και αδιάφθορη διαδικασία των γενικών συ-
νελεύσεων και των αρχαιρεσιών. 

Προβλέψαµε ήδη ότι σε περίπτωση που επιλεγεί ο δρόµος της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προκειµένου να δοθεί επαρκές χρο-
νικό διάστηµα στις εφορευτικές επιτροπές ώστε να καταχωρή-
σουν εγκαίρως τις υποψηφιότητες στο σύστηµα ΖΕΥΣ και έτσι
να προετοιµάσουν καλύτερα τις ηλεκτρονικές ψηφοφορίες, θα
είναι υποχρεωτική η ανακήρυξη των υποψηφιοτήτων πέντε του-
λάχιστον ηµέρες πριν τις εκλογές, εκτός εάν το οικείο καταστα-
τικό προβλέπει µεγαλύτερη προθεσµία, οπότε ισχύει η προθεσ-
µία του καταστατικού. 

Ήδη, επίσης, πολύ συνεπείς απέναντι στον χρόνο και σύµ-
φωνα µε το άρθρο 45, εκδώσαµε την εξουσιοδοτική ΚΥΑ σε
άψογη συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
µε την οποία καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για κάθε αναγκαίο
θέµα για τη διεξαγωγή των ηλεκτρονικών γενικών συνελεύσεων
για τις αρχαιρεσίες και την ολοκλήρωση των αντίστοιχων ψηφο-
φοριών.

Επιπλέον, υπάρχει πρόβλεψη και για υπουργική απόφαση
βάσει µιας δεύτερης εξουσιοδοτικής, που ισχύει µόνο για φέτος
και µόνο για την παρούσα συγκυρία, ώστε να παραταθεί, αν
τυχόν χρειασθεί, για δέκα το πολύ ηµέρες το χρονικό διάστηµα
εντός του οποίου θα δύνανται να διεξαχθούν οι εκλογές των οµο-
σπονδιών, εφόσον αυτό φυσικά κρίνεται αναγκαίο για την οµαλή
ολοκλήρωση των σχετικών εκλογικών διαδικασιών. 

Διευκρινίζεται ότι οι ρυθµίσεις περί δυνατότητας διενέργειας
αρχαιρεσιών µε τα ψηφιακά µέσα κατισχύουν των διαδικασιών
που περιέχονται στα καταστατικά των αθλητικών φορέων. Προ-
βλέπουµε τη διεξαγωγή αρχαιρεσιών µόνο µε τον παραδοσιακό
τρόπο, η οποία προϋποθέτει και επιβάλλει εκ των πραγµάτων τη
φυσική παρουσία στον ίδιο χώρο των µελών τους ή των αντιπρο-
σωπειών των µελών τους. 

Κύριε Μάρκου, είστε οµολογουµένως σε µεγάλη σύγχυση.
Αυτό διαπιστώσαµε όλοι εδώ πέρα σήµερα στην Αίθουσα. Είναι
λογικό, γιατί βλέπετε ότι σε ενάµιση χρόνο έχουµε καταφέρει ό,τι
δεν είχατε το θάρρος να κάνετε σε τέσσερα ολόκληρα χρόνια.
Βλέπετε να γίνονται τοµές που αγκαλιάζονται από την αθλητική
οικογένεια, τις οποίες δεν είχατε καν τη δυνατότητα να τολµή-
σετε. 

Μπερδεύεστε. Μπερδεύετε τις εποχές. Δεν ζούµε στις «µαύ-
ρες» εποχές όπου βασίλευαν οι αιώνιοι «παράγοντες». Δεν
ζούµε, κύριε συνάδελφε, στις «µαύρες» εποχές που έκαναν κου-
µάντο τα καπετανάτα και τα φέουδα, που κάποιοι κατείχαν µε τη
δική σας ανοχή. Ζούµε στη φωτεινή εποχή που ο αθλητής έχει
φωνή και λόγο στο διοικητικό συµβούλιο του αθλήµατος που έχει
αφιερώσει τη ζωή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δεν ζούµε στις «µαύρες» εποχές που οι αθλητικές εγκαταστά-
σεις µε δική σας ευθύνη παρήκµαζαν και βάλτωναν. Ζούµε στη
φωτεινή εποχή της αναβάθµισής τους, της ουσιαστικής τους
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αξιοποίησης προς όφελος κάθε ανθρώπου που θέλει να αθληθεί. 
Δεν ζούµε στις «µαύρες» εποχές που η χώρα µας ήταν µε το

ένα πόδι έξω από τους Ολυµπιακούς Αγώνες εξαιτίας της ασυ-
νέπειάς σας στον τοµέα του αντιντόπινγκ. Ζούµε στη φωτεινή
εποχή της εξέλιξής µας µε βάση τις σύγχρονες επιταγές συνερ-
γασίας µε τη WADA. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν ζούµε στις «µαύρες» εποχές που ήµασταν διεθνώς απο-
µονωµένοι στην εσωστρέφειά µας και στον αθλητισµό. Ζούµε,
κύριε συνάδελφε, στη φωτεινή εποχή που κάνουµε τη χώρα µας
πόλο έλξης διεθνών αθλητικών διοργανώσεων. Φανταστείτε ότι
φέραµε πίσω το ιστορικό «Ράλλυ Ακρόπολις», που επί δικών σας
ηµερών πέρασε δυστυχώς πολύ χαµηλά και ακυρώθηκε. 

Δεν ζούµε στις «µαύρες» εποχές που τα χρήµατα δίνονταν στις
οµοσπονδίες ανάλογα µε τις συµπάθειες και τις προσωπικές σχέ-
σεις που έχτιζε ο Υπουργός σας µε τις οµοσπονδίες, εκεί που
βασίλευε το παρασκήνιο. Τα δίνουµε αξιοκρατικά, µε όρους δια-
φάνειας και µε µετρήσιµα στοιχεία µέσα από το πρόγραµµα
«ΧΙΛΩΝ», αλλά µάλλον και αυτό το αγνοείτε. 

Δεν ζούµε στις «µαύρες» εποχές που καµµία οµοσπονδία δεν
ήξερε πόσα νόµιµα και πόσα ενεργά σωµατεία διέθετε στην «αγ-
κάλη» της. Ζούµε στη φωτεινή εποχή που ξέρουµε ένα προς ένα
το κάθε νοικοκυρεµένο σωµατείο. Όχι µόνο εµείς, όλη η κοινω-
νία. Και όχι µόνο το ξέρουµε, αλλά µιλάµε ισότιµα µαζί τους,
ακούµε το κάθε αίτηµα, είµαστε µαζί συµπαίκτες στην αθλητική
µεταρρύθµιση. 

Απόδειξη και τα δεκατρία άµεσα µέτρα που ανακοινώσαµε
κατά της κακοδιαχείρισης και της κακοποίησης στον αθλητισµό,
προϊόν αληθινού και έντιµου διαλόγου που κάναµε µαζί τους. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή
σας. 

Κυρίες και κύριοι, κάναµε ένα ακόµα βήµα στην αθλητική µε-
ταρρύθµιση. Προσαρµοζόµαστε στις ανάγκες και τις προκλήσεις
της εποχής και δηµιουργούµε µε απόλυτη διαφάνεια ένα ακόµα
ασφαλές, αδιάβλητο και εναλλακτικό σύστηµα για την απρόσκο-
πτη δηµοκρατική λειτουργία των αθλητικών φορέων: «Ο αθλητι-
σµός στο προσκήνιο». 

Επιπλέον, θέλω να αναφερθώ σε κάποιους λίγους που γρά-
φουν και λένε περί διαβλητότητας των εκλογικών διαδικασιών µε
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας «ΖΕΥΣ». 

Εγώ δέχοµαι κάθε κριτική όταν γίνεται µε τεκµηριωµένα στοι-
χεία και φυσικά εµπεριστατωµένα. Το να γίνεται, όµως, κριτική
περί διαβλητότητας της διαδικασίας έτσι απλά για να πούµε
πόσο κακός είναι ο Υπουργός Αθλητισµού και να απονοµιµοποι-
ήσουµε το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας απλά και µόνο
διότι κάποιοι βρίσκονται σε διατεταγµένη υπηρεσία -ίσως και
εσείς- προσβάλλετε πρώτα από τους ίδιους και τον εαυτό σας. 

Εκείνοι που το λένε τι έχουν να πουν για τις οκτακόσιες
τριάντα άψογες εκλογικές διαδικασίες που έχουν γίνει απ’ αυτό
το σύστηµα; Τι λέτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που αρκετές απ’ αυτές
τις διαδικασίες έγιναν επί των ηµερών διακυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, του δικού σας κόµµατος; Μήπως, λοιπόν, ξέρετε κάτι και
δεν µας το λέτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
µιλάτε επτά λεπτά. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Γι’ αυτό, λοιπόν, πριν ανοίξετε το στόµα σας για
να ξεκινήσετε τις κατηγορίες, είναι καλό να µετράτε τις κουβέν-
τες σας και να ελέγχετε τι έχει πράξει την προηγούµενη περίοδο
η κυβέρνησή σας σε αυτά τα ζητήµατα. Είστε απόλυτα εκτεθει-
µένος και κυρίως απόλυτα αδιάβαστος και ανακριβής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, γιατί είναι πάρα πολλές οι
ερωτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στην επόµενη
ερώτηση, σας ανακοινώνω ότι οι παρακάτω τρεις επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα αναφέρω δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος

των ερωτώντων Βουλευτών:
Η µε αριθµό 474/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Α’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Φίλη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ποιος
διοικεί τα σχολεία; Το Υπουργείο Παιδείας ή ο ρατσισµός και η
µισαλλοδοξία;».

Η µε αριθµό 468/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Προβλήµατα στις εκπαιδευτικές δοµές
στο Ειδικό Κατάστηµα Κράτησης Νέων Αυλώνα».

Η µε αριθµό 457/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Αίτηµα
κατοίκων της Λέσβου για δυνατότητα φιλοξενίας προσφύγων και
µεταναστών».

Επίσης, δεν συζητούνται κατόπιν συνεννοήσεως του αρµόδιου
Υπουργού µε τους ερωτώντες Βουλευτές οι εξής: 

Η µε αριθµό 453/19 2 2021 επίκαιρη ερώτηση του Β’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Χαράλαµπου Αθανασίου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Ζητήµατα που ανακύπτουν στον Νοµό Λέ-
σβου και όχι µόνο από την ανάρτηση των δασικών χαρτών».

Η µε αριθµό 477/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να
επιλυθούν άµεσα τα προβλήµατα που δηµιουργούνται από την
ανάρτηση των δασικών χαρτών».

Εισερχόµαστε στην έκτη µε αριθµό 447/18-2-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25
κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Μέτρα ενίσχυσης κλάδου εστίασης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος. 

Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι τοις πάσι γνωστό ότι ο κλάδος της εστία-

σης είναι ο πλέον πληττόµενος κλάδος λόγω του ξεσπάσµατος
της πανδηµίας, αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα επιβίωσης και
µέχρι τώρα τα όποια µέτρα και οι όποιες παρεµβάσεις της Κυ-
βέρνησης έχουν αποδειχθεί αναιµικά. Όπως λένε οι ίδιοι οι πλητ-
τόµενοι, έχουν αποδειχθεί «ασπιρίνη».

Τα αιτήµατα, λοιπόν, και τα ζητήµατα που εγείρουν είναι ορ-
θολογικά, είναι εύλογα και είναι τα εξής. Τι ζητούν; Κατ’ αρχάς,
εγείρουν το εξής θέµα, ότι η επιδότηση των ενοικίων δεν θα µπο-
ρέσει να εξασφαλίσει τη βιωσιµότητα και τη λειτουργία των επι-
χειρήσεων, αν δεν συνδυαστεί µε παράταση των µισθωτηρίων
συµβολαίων και µε «πάγωµα» των εξώσεων.

Είναι γεγονός ότι το λουκέτο που έχουν βάλει πολλές επιχει-
ρήσεις οφείλεται στο γεγονός ότι υφίστανται ουσιαστικά -σε ει-
σαγωγικά θα το πω- «εκβιασµούς» από πολλούς ιδιοκτήτες
καταστηµάτων, προκειµένου να αυξηθούν οι εµπορικές µισθώ-
σεις, διαφορετικά δεν θα παρατείνουν τις εµπορικές µισθώσεις.

Δεύτερον, ζητούν οι επιστρεπτέες προκαταβολές να µετατρα-
πούν σε επιδοτήσεις στήριξης. Είναι γεγονός ότι τριάντα οκτώ
χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις αποκλείστηκαν από τη σχε-
τική ρύθµιση, διότι ο αλγόριθµος που έχετε δηµιουργήσει είναι
διαµορφωµένος για να ενισχύσει τις µεγάλες επιχειρήσεις, για
να ευνοήσει τους µεγαλοεπιχειρηµατίες. Πολλοί, βέβαια, δεν δέ-
χτηκαν να µπουν σε αυτήν τη ρύθµιση διότι είναι επιστρεπτέα,
είναι ένα ποσό που κατά το ήµισυ θα πρέπει να επιστραφεί.

Τι άλλο ζητούν; Ζητούν να καθιερωθεί ένα ενιαίο επίδοµα ανα-
στολής δραστηριότητας για εργαζόµενους και επιχειρηµατίες
στο ποσό των 800 ευρώ και όχι των 534 ευρώ που έχετε δώσει
µέχρι σήµερα, το οποίο είναι τουλάχιστον ένα αστείο ποσό, όταν
τα λειτουργικά έξοδα µιας επιχείρησης υπερβαίνουν τις 4.000
ευρώ.

Ζητούν, επίσης, να καθιερωθεί ένα ειδικό πρόγραµµα επιδό-
τησης που να στοχεύει ειδικά στην εστίαση και αυτό διότι έχει
ήδη καθιερωθεί σε δυτικές χώρες, όπως Γερµανία και Γαλλία,
όπως επίσης και στην Αγγλία, η οποία έχει προβλέψει 6.000 στερ-
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λίνες τον µήνα.
Ζητούν, τέλος, να µειωθεί ο ΦΠΑ στο 6% και όχι εκεί όπου βρί-

σκεται, στο 13% και να διαγραφούν όλα τα χρέη που έχουν δη-
µιουργηθεί προς ΔΕΚΟ, προς ασφαλιστικά ταµεία, προς εφορία
στο διάστηµα του κορωνοϊού από το πρώτο κύµα µέχρι και το
πρώτο τρίµηνο του 2021 και βεβαίως να «παγώσουν» οι πλειστη-
ριασµοί και να προστατευτεί η πρώτη κατοικία. Το λέµε αυτό
διότι πρόσφατα, µόλις σήµερα, µάθαµε ότι επανεκκινούνται οι
πλειστηριασµοί, µετά τις επιταγές βεβαίως της Κοµισιόν.

Τέλος -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας- ζητούν να διαγραφούν τα ανταποδοτικά
τέλη κοινοχρήστων χώρων για όσο διάστηµα ήταν κλειστές οι
επιχειρήσεις, κάτι για το οποίο, ενώ έχουν συµφωνήσει οι δήµοι,
δεν λαµβάνει νοµοθετική πρωτοβουλία ο Υπουργός Εσωτερικών.
Είχα θέσει το ζήτηµα από το Βήµα της Βουλής, όταν ψηφίστηκε
ο νόµος για το ΑΣΕΠ και ο κύριος Υπουργός δεν µε άκουγε καν.
Κοιτούσε το κινητό του και δεν µου έδινε καµµία σηµασία.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω τι σκοπεύετε να κάνετε σε
σχέση µε τα αιτήµατα αυτού του πληττόµενου κλάδου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Αδαµοπούλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, η Κυβέρνηση διαχειρίζεται και αξιοποιεί ορ-

θολογικά όλους τους διαθέσιµους πόρους που µπορούν να χρη-
σιµοποιηθούν µε στόχο να αµβλυνθούν όσο το δυνατόν περισ-
σότερο οι επιπτώσεις της πανδηµίας στην οικονοµία.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι ο κλάδος της εστίασης έχει
πληγεί ιδιαίτερα τον τελευταίο χρόνο. Αποτυπώνεται µε στοιχεία,
αφού ο συγκεκριµένος κλάδος το 2019 έκανε τζίρο συνολικού
ύψους 6,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ και το 2020 ο τζίρος έπεσε στα
4,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Υπήρξε, δηλαδή, µια πτώση της τάξης
του 35%. Διαφοροποιούνται φυσικά οι περιπτώσεις σε ό,τι
αφορά στην εστίαση που λειτουργεί µε υπηρεσίες delivery που
λειτουργούν όλο αυτό το διάστηµα.

Η Κυβέρνηση έχει στηρίξει τον κλάδο της εστίασης µε µέτρα
ύψος 1,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ και θα συνεχίσει να τον στηρί-
ζει. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης ήταν εκείνος που
ανακοίνωσε πρόσθετα µέτρα, όπως: Πρώτον, η πλήρης απαλ-
λαγή από την υποχρέωση καταβολής ενοικίου για τους µήνες Ια-
νουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο για τις επιχειρήσεις που παρα-
µένουν κλειστές µε κρατική εντολή.

Στο µέτρο, το οποίο ήδη τοποθετήθηκε µε το άρθρο 31 του
ν.4778/2021, συµπεριλαµβάνονται και επιχειρήσεις της εστίασης
που λειτουργούν µε διανοµή προϊόντων σε πακέτο και παροχή
προϊόντων σε πακέτο από το κατάστηµα, τα κοµµωτήρια, τα κέν-
τρα αισθητικής, οι επιχειρήσεις των κλάδων πολιτισµού και αθλη-
τισµού, τα γυµναστήρια, οι τουριστικές επιχειρήσεις όπως ξενο-
δοχεία, καταλύµατα και τουριστικά γραφεία και οι υπηρεσίες µε-
ταφορών.

Ταυτόχρονα, υπάρχει αντίστοιχη πρόβλεψη για τους ιδιοκτή-
τες των ακινήτων, αφού προβλέπεται για τους ίδιους µήνες απευ-
θείας στον τραπεζικό τους λογαριασµό η καταβολή απο-
ζηµίωσης του 80% του µηνιαίου µισθώµατος για τα φυσικά πρό-
σωπα και του 60% για τα νοµικά πρόσωπα.

Δεύτερον, η επιδότηση των πάγιων δαπανών. Με το άρθρο 29
του ν.4772/2021 θεσµοθετήθηκε για τις επιχειρήσεις που πλήτ-
τονται από την πανδηµία η επιδότηση παγίων δαπανών, η οποία
είναι ακατάσχετη, αφορολόγητη και δεν συµψηφίζεται µε οποι-
αδήποτε οφειλή. Στις πάγιες δαπάνες περιλαµβάνονται ενδει-
κτικά µισθοί υπαλλήλων στις συγκεκριµένες λειτουργικές δαπά-
νες.

Τρίτον, η διατήρηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ σε καφέ
και µη αλκοολούχα ποτά έως τις 30 Σεπτεµβρίου 2021 και ειδικά
για το τουριστικό πακέτο µέχρι τις 31-12-2021.

Τέταρτον, η διατήρηση του καθεστώτος αναστολής για τους
εργαζόµενους, κάτι που σηµαίνει εξαιρετικά µειωµένο µισθολο-
γικό κόστος για τις επιχειρήσεις, αφού όσοι εργαζόµενοι είναι σε
αναστολή εξακολουθούν να αποζηµιώνονται από το κράτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το ειδικό πρόγραµµα χρηµατοδότησης που ανα-

φέρεται στην ερώτησή σας, οφείλω να σας πω ότι υπάρχει ήδη
πρόνοια για να ενεργοποιηθεί πρόγραµµα µέσω του ΕΣΠΑ που
θα απευθύνεται στις επιχειρήσεις εστίασης, για να ενισχυθούν
αυτές οι επιχειρήσεις περαιτέρω στη διαδικασία επανεκκίνησης
της οικονοµίας.

Στο πεδίο της ενίσχυσης της ρευστότητας, η επιστρεπτέα προ-
καταβολή 6, έτσι όπως σχεδιάστηκε, ωφελεί σηµαντικά τις επι-
χειρήσεις της εστίασης. Γιατί, όπως γνωρίζετε, η επιστρεπτέα
προκαταβολή 6 για πρώτη φορά σχεδιάστηκε σε µηνιαία, αντί για
διµηνιαία βάση. Αυτό σηµαίνει ότι καθοριστικό κριτήριο είναι η
σύγκριση του τζίρου του Ιανουαρίου του 2020 µε τον τζίρο του
Ιανουαρίου του 2021. Με δεδοµένο ότι τα καταστήµατα εστίασης
ήταν κλειστά τον Ιανουάριο, αντιλαµβάνεστε ότι θα µπορούν να
αντλήσουν χρήµατα πιο εύκολα από την επιστρεπτέα προκατα-
βολή 6 σε σχέση µε επιχειρήσεις άλλων κλάδων.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά τα µέτρα στήριξης. Στη δευτερο-
λογία µου θα αναφερθώ και σε πρόσθετα µέτρα που θα έχουν
ενεργοποιηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Η κ. Αδαµοπούλου έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πριν απαντήσω

σε σχέση µε τα µέτρα που µας αναφέρατε, θα ήθελα να σας
θέσω το εξής ερώτηµα: Όλα αυτά τα αιτήµατα που έχουν οι εκ-
πρόσωποι του κλάδου εστίασης πόσο κοστολογούνται; Θα
ήθελα να µας πείτε ένα ακριβές ποσό από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό που θα διοχετευόταν για όλα αυτά τα µέτρα στήριξης
και γιατί δεν τα λαµβάνετε. Διότι µέχρι στιγµής από τα µέτρα που
µας είπατε δεν ακούσαµε τίποτα για διαγραφή των χρεών τους.

Είναι χαρακτηριστικό ότι όταν ήταν Υπουργός ο κ. Χατζηδά-
κης, είχαν ζητήσει για να κάνουν διακανονισµό για τις οφειλές
στη ΔΕΗ να µην προκαταβάλλεται το 30% που ζητάει η Κυβέρ-
νηση. Ο κ. Χατζηδάκης τούς το είχε υποσχεθεί και τελικά ανακά-
λεσαν. Θα πρέπει να προκαταβάλουν και το 30% για να µπουν
σε διακανονισµό.

Εκτός των άλλων, µιλάτε για ορθολογική διαχείριση πόρων.
Κατ’ αρχάς, το αν αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει ή όχι ορθολογική
διαχείριση το έχουµε δει µε την τροµερή διασπάθιση δηµοσίου
χρήµατος για απευθείας αναθέσεις, για λίστες Πέτσα κ.λπ.. Όλα
αυτά τα λεφτά θα µπορούσαν πραγµατικά να διοχετευθούν σε
αυτές τις πληττόµενες επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν µια απώλεια
τζίρου της τάξεως των 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Γνωρίζετε καλύτερα από εµένα ότι έξι στις δέκα επιχειρήσεις
θα βάλουν λουκέτο. Μιλάµε για πάνω από ογδόντα χιλιάδες επι-
χειρήσεις. Μιλάµε για πάρα πολλούς εργαζόµενους, για τριακό-
σιες χιλιάδες εργαζόµενους, µιλάµε για απώλεια ενός εκατοµ-
µυρίου θέσεων εργασίας. Αυτά τα οποία µας αναφέρατε είναι
ηµίµετρα και δεν σώζουν την κατάσταση. Οι άνθρωποι βρίσκον-
ται σε καθεστώς οικονοµικής ασφυξίας. Έχουν φτάσει στα
ακραία όρια της επιβίωσης. Θα καταθέσω στα Πρακτικά µαρτυ-
ρίες αυτών των ανθρώπων.

Δεν προβαίνετε ούτε καν στην ενίσχυση του 10% του τζίρου
των επιχειρήσεων που ζητούν και ένα πολύ ορθολογικό αίτηµα.
Είναι ηµίµετρα.

Λέτε ότι θα καταβάλετε αποζηµίωση για τους ιδιοκτήτες ως
προς την αποζηµίωση του µισθώµατος. Αυτό, εν µέρει, είναι ένα
σωστό µέτρο, αλλά σε κάθε περίπτωση δεν µας είπατε τίποτα
για το πάγωµα των εξώσεων ούτε για την παράταση των µισθω-
τήριων συµβολαίων ούτε για το πάγωµα των πλειστηριασµών. 

Θα πρέπει οπωσδήποτε να προσαρµοστείτε στα γενναία
µέτρα χρηµατοδότησης που έχουν εφαρµόσει οι άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. Είναι γεγονός ότι αυτό το απανωτό lockdown κι αυτή
η λογική του ακορντεόν που εφαρµόζετε, µία µε το άνοιγµα και
µία µε το κλείσιµο των επιχειρήσεων, θα µπορούσε να αποφευχ-
θεί αν είχατε λάβει -κι αυτό το έχουν πει και επιδηµιολόγοι- σο-
βαρά µέτρα στήριξης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αποσυµ-
φόρησης των µέσων µαζικής µεταφοράς, διασφάλισης των παι-
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διών και των εκπαιδευτικών στα σχολεία και όχι να προβαίνετε
στο άνοιγµα και στο κλείσιµο της «ραχοκοκαλιάς» της οικονοµίας
κυριολεκτικά και να έρχεται κι ο Υπουργός Ανάπτυξης να λέει ότι
δεν έχει κανένα πρόβληµα να του παραδώσουν τα κλειδιά των
επιχειρήσεών τους. Δεν είναι απλώς αστοχία, δεν είναι απλώς
αµετροέπεια, αλλά ένας κυνισµός.

Όσο για τα προγράµµατα που έχετε εφαρµόσει µέχρι τώρα,
είναι δάνεια. Τα περισσότερα είναι δάνεια. Έχω και απάντηση
του Υπουργού Ανάπτυξης που µιλά για Ταµείο Εγγυοδοσίας. Θέ-
λετε, λοιπόν, να σφίξετε ακόµη παραπάνω τη θηλιά που έχετε
βάλει σ’ αυτούς τους ανθρώπους. Θα πρέπει να εξετάσετε εις
βάθος τα αιτήµατά τους. Είναι ορθολογικά και δεν έχουν κόστος
στον προϋπολογισµό παραπάνω από αυτό που έχει κοστίσει η
σπατάλη στην οποία έχει προβεί αυτή η Κυβέρνηση. 

Επαναλαµβάνω ότι θέλω να µου εξηγήσετε γιατί δεν εισακούτε
και δεν αφουγκράζεστε τα αιτήµατά τους. Θέλει παραπάνω στή-
ριξη αυτός ο κλάδος. Όλα αυτά τα οποία έχετε κάνει είναι πραγ-
µατικά εµπαιγµός. Σας καλούµε να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν τα
αιτήµατά τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Αδαµοπούλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κυρία συνάδελφε, ο µηδενισµός δεν οδηγεί πουθενά, όπως κι ο
λαϊκισµός. Η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών αντιλαµβάνεται το
µέγεθος της προσπάθειας που καταβάλλει η Κυβέρνηση, γίνεται
αποδέκτης αυτής της προσπάθειας και την αποτιµά θετικά. 

Όλο το προηγούµενο διάστηµα ενεργοποιήθηκαν σηµαντικά
µέτρα για τη στήριξη του κλάδου της εστίασης και συγκεκριµένα,
τα επιδόµατα ειδικού σκοπού, η µείωση των ενοικίων και στη συ-
νέχεια η πλήρης απαλλαγή από την καταβολή ενοικίων για τους
µήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο για τις επιχειρήσεις
που ήταν κλειστές µε κρατική εντολή. Στο ευνοϊκό αυτό µέτρο
συµπεριλαµβάνονται, όπως προανέφερα, επιχειρήσεις εστίασης
που λειτουργούν µε διανοµή προϊόντων σε πακέτο και παροχή
προϊόντων σε πακέτο από το κατάστηµα. 

Επίσης, ενεργοποιήθηκαν ενισχύσεις για την προµήθεια θερ-
µαντικών σωµάτων στις επιχειρήσεις εστίασης. Προβλέψαµε µά-
λιστα µε το άρθρο 55 του ν.4758/2020 ότι αυτές οι ενισχύσεις θα
είναι ακατάσχετες, αφορολόγητες και ανεκχώρητες. 

Άλλα µέτρα είναι η αναστολή των προθεσµιών λήξης, εµφάνι-
σης και πληρωµής επιταγών, η µείωση και σε πολλές περιπτώ-
σεις ο µηδενισµός της προκαταβολής φόρου, ένα µέτρο από το
οποίο το 80% των ελληνικών επιχειρήσεων έχει άµεσο όφελος,
η ρύθµιση οφειλών που προβλέπει εξόφληση κατά περίπτωση σε
δώδεκα δόσεις άτοκα ή σε είκοσι τέσσερις δόσεις µε επιτόκιο
2,5% για όλα τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που επλήγησαν από
τον κορωνοϊό και για βεβαιωµένες οφειλές τους που τελούν σε
αναστολή αρχικά µέχρι τις 30-4-2021, η παροχή επίσης µιας δεύ-
τερης ευκαιρίας σε όσους τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο δεν
µπορούσαν να ανταποκριθούν στη ρύθµιση των εκατό ή εκατόν
είκοσι δόσεων ή εξωδικαστικού µηχανισµού. Για όλους αυτούς
γίνεται αναβίωση της ρύθµισης αυτής, µε όλα τα ευεργετήµατά
της, όπως η αποδέσµευση των τραπεζικών λογαριασµών, δίνον-
τάς τους την ευκαιρία να επανενταχθούν σ’ αυτήν. 

Άλλο µέτρο είναι η πρόβλεψη, σύµφωνα µε την οποία για οφει-
λές βεβαιωµένες στις δηµόσιες οικονοµικές υπηρεσίες και τα
ελεγκτικά κέντρα που δεν τελούν σε καθεστώς ρύθµισης και για
τις οποίες, όπως προανέφερα, έχει αρχικά χορηγηθεί αναστολή
είσπραξης και παράταση καταβολής έως τις 30-4-2021, παρατεί-
νεται η περίοδος αναστολής είσπραξης µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου
του 2021. Οι οφειλές αυτές, µετά τη λήξη της παράτασης, δη-
λαδή την 31-12-2021, θα µπορούν να ενταχθούν σε πρόγραµµα
ρύθµισης τµηµατικής καταβολής, το οποίο θα προβλέπει επιλογή
µεταξύ είκοσι τεσσάρων άτοκων δόσεων ή σαράντα οκτώ δό-
σεων µε επιτόκιο ύψους 2,5%. Η πρώτη δόση της ρύθµισης
αυτής θα καταβληθεί έως την 31η Ιανουαρίου του 2022 και οι
υπόλοιπες την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των επόµενων µηνών. 

Περαιτέρω µέτρα είναι η παράταση της καταβολής και ανα-
στολή είσπραξης της δόσης του µηνός Φεβρουαρίου ρυθµισµέ-

νων στη φορολογική διοίκηση οφειλών για τις επιχειρήσεις που
ανήκουν στους άµεσα πληττόµενους κλάδους, καθώς και για
τους εργαζοµένους των επιχειρήσεων αυτών, των οποίων οι συµ-
βάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή. 

Επίσης, σύµφωνα µε τα στοιχεία που υπάρχουν από τον Μάρ-
τιο του 2020, έχουν τεθεί σε αναστολή διακόσιες πενήντα οκτώ
χιλιάδες εργαζόµενοι στους κλάδους της εστίασης, ενώ ο αντί-
στοιχος αριθµός τον Ιανουάριο ήταν εκατόν ενενήντα επτά χιλιά-
δες εργαζόµενοι. Όλοι αυτοί λαµβάνουν το ειδικό επίδοµα των
534 ευρώ, ενώ κάποιοι άλλοι που είναι σε καθεστώς µερικής απα-
σχόλησης λαµβάνουν κι αυτοί το ίδιο επίδοµα. 

Εύκολες λύσεις δεν υπάρχουν. Η Κυβέρνηση συνεχίζει την
προσπάθεια, επικαιροποιεί διαρκώς τα υφιστάµενα µέτρα στήρι-
ξης, σχεδιάζει και υλοποιεί νέα µέτρα στήριξης εντός των επι-
τρεπόµενων δηµοσιονοµικών ορίων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ, κι

εγώ σας ευχαριστώ.
Εισερχόµεθα στην επόµενη ερώτηση, στην οποία θα απαντή-

σει πάλι ο ίδιος Υπουργός, ο κ. Βεσυρόπουλος. 
Είναι η όγδοη µε αριθµό 460/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Άρνηση παραχώρησης τουριστικού περιπτέρου
“Γιορτή” στο Δήµο Χαϊδαρίου».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στα κεντρικά πολιτικά ζητήµατα η από-

σταση που µας χωρίζει είναι δυσθεώρητη. Προσπαθούµε να
βρούµε λύσεις τουλάχιστον από κοινού σε µικρά τοπικά προβλή-
µατα, που δεν νοµίζω ότι υπάρχει λόγος για να µην υπάρξει κοι-
νός τόπος. 

Αναφέροµαι σε µια συζήτηση που έχουµε κάνει ήδη, για το
τουριστικό περίπτερο «Γιορτή» του Δήµου Χαϊδαρίου. Γιατί είναι
τόσο σηµαντικό αυτό το περίπτερο; Είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
γιατί ο Δήµος Χαϊδαρίου, έχει και ο ίδιος -και εν δυνάµει υπάρ-
χουν πολλά που µπορεί να υιοθετήσει- σχέδια για την ανάδειξη
των στενών του Δαφνίου, το τελευταίο κοµµάτι ατόφιου τοπίου
που µας έχει µείνει από την Ιερά Οδό από την αρχαιότητα ως σή-
µερα, που θα µπορούσε να γίνει πραγµατικά ένας αρχαιολογικός
περίπατος και που θα είναι βασικός τουριστικός προορισµός
κάθε επισκέπτη της Αθήνας.

Πέρα, λοιπόν, από αυτό -όπως γνωρίζετε, και ιδιαίτερα στην
περίπτωση του Δήµου Χαϊδαρίου, οι δήµοι έχουν δει τα έσοδά
τους να καταρρέουν- είναι ένας βασικός πόρος που στηρίζει τα
έσοδα του Δήµου Χαϊδαρίου και του επιτρέπει να υλοποιεί τον
προϋπολογισµό του αυτό το Κέντρο, η «Γιορτή». 

Είχαµε κάνει µια προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση, όπως
έχουµε συζητήσει και για τον Βοτανικό Κήπο, και µου είχατε πει
ότι είστε θετικός στο να προχωρήσει η συνεργασία της ΕΤΑΔ,
στην ουσία µε ένα πολύ χαµηλό αντίτιµο, να πάρει τον χώρο ο
δήµος και να µπορέσει να τον λειτουργεί. Όµως, η όποια προ-
σπάθεια του δηµάρχου προς την ΕΤΑΔ για την υλοποίηση αυτής
της εργασίας δυστυχώς βρίσκει πάρα πολλά εµπόδια. Και δεν
είναι µόνο η προσπάθεια του δηµάρχου, αλλά είναι κι η προσπά-
θεια της τοπικής κοινωνίας να πάρει αυτόν τον πόρο στα χέρια
της. 

Θα ήθελα να θυµίσω ότι είχε παραχωρηθεί το 1997 σαν χρη-
σιδάνειο από τον τότε ΕΟΤ και από τότε λειτούργησε τέλεια. Ο
στόχος του χρησιδανείου ήταν η αναβάθµιση. Έχει αναβαθµιστεί
πλήρως, έχει ανακαινιστεί πλήρως, κι όµως αυτή τη στιγµή υπάρ-
χει αυτό το κενό της παραχώρησης εκ νέου από την ΕΤΑΔ στον
Δήµο Χαϊδαρίου, διότι έχει λήξει η εικοσαετής παραχώρηση από
το 2017. 

Σας ζητώ λοιπόν να µου πείτε για ποιον λόγο κολλάνε όλα
αυτά και τι δεσµεύεστε να κάνετε για να λυθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε συνάδελφε, πιστεύω ότι είναι επιβεβληµένο να ανατρέ-
ξουµε στο ιστορικό του ακινήτου στο οποίο αναφέρεστε στην
ερώτησή σας.

Πρόκειται για ένα ακίνητο που δεν αποτελεί δηµόσιο κτήµα αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά ακίνητο κυριό-
τητας του ΕΟΤ, το οποίο παραχωρήθηκε το 1997 στον Δήµο
Χαϊδαρίου χωρίς αντάλλαγµα για χρονικό διάστηµα είκοσι ετών
µε σύµβαση χρησιδανείου. Η παραχώρηση αφορούσε σε εδα-
φική έκταση σαράντα δύο χιλιάδων οκτακοσίων τετραγωνικών
µέτρων, µε το κάµπινγκ, το τουριστικό περίπτερο, τις εν γένει εγ-
καταστάσεις και τον κινητό εξοπλισµό τους. Στόχος της παρα-
χώρησης ήταν η αξιοποίηση και αναβάθµιση της συγκεκριµένης
έκτασης µε τη λειτουργία εστιατορίου - αναψυκτηρίου, αλλά και
η δυνατότητα διοργάνωσης πολιτιστικών εκδηλώσεων από τον
δήµο. 

Στη συνέχεια, ο ίδιος ο δήµος αιτήθηκε να του δοθεί το δι-
καίωµα να υπενοικιάσει τις εγκαταστάσεις σε ιδιώτη. Η ΕΤΑΔ το
2003 ενέκρινε το αίτηµα υπό τον όρο της απόδοσης σε αυτήν
από την εκµισθώτρια δηµοτική επιχείρηση ποσοστού 5% επί του
συµβατικού µισθώµατος που θα συµφωνηθεί από την εκµίσθωση
του τουριστικού περιπτέρου. Η οφειλή θα έπρεπε να καταβάλ-
λεται δεκαπέντε µέρες µετά τη λήξη κάθε συµβατικού έτους. Η
υποχρέωση αυτή δεν τηρήθηκε. Εκεί οφείλεται η εµπλοκή, διότι
όταν ο δήµος ζήτησε την ανανέωση της παραχώρησης για είκοσι
ακόµα χρόνια, η ΕΤΑΔ έθεσε ως προϋπόθεση την εξόφληση της
οφειλής. Επιπλέον, η ΕΤΑΔ ζήτησε από τον δήµο την παράδοση
του ακινήτου το αργότερο µέχρι την 31η Αυγούστου του 2017. Ο
δήµος δεν ανταποκρίθηκε, ενώ µόλις το έτος 2019 κατέβαλε ένα
µέρος της οφειλής του ύψους 33.345,90 ευρώ. Αυτήν τη στιγµή
η οφειλή του δήµου ανέρχεται σε 51.089,80 ευρώ.

Η ΕΤΑΔ µε επιστολή της πριν από δυόµισι περίπου µήνες και
συγκεκριµένα στις 16 Δεκεµβρίου του 2020 κάλεσε τον Δήµο Χαϊ-
δαρίου να παραδώσει το παραχωρηµένο ακίνητο και να προσκο-
µίσει όλα τα σχετικά µισθωτήρια συµβόλαια που έχει συνάψει
µέσω της δηµοτικής του επιχείρησης για τη χρήση του τουριστι-
κού περιπτέρου µε τρίτο αντισυµβαλλόµενο για τα έτη 2016
µέχρι και το 2020. Στη συγκεκριµένη επιστολή της ΕΤΑΔ τονί-
στηκε ότι η εξέταση οποιουδήποτε αιτήµατος του δήµου σχετικά
µε την εκ νέου µίσθωση του ακινήτου προϋποθέτει την εξόφληση
στο ακέραιο των οικονοµικών του υποχρεώσεων προς την ΕΤΑΔ. 

Αυτό το οποίο πρέπει κάποιοι να αντιληφθούν είναι ότι από το
2016 το πλαίσιο µέσα στο οποίο λειτουργεί η ΕΤΑΔ έχει αλλάξει.
Το πλαίσιο αυτό άλλαξε µε το άρθρο 184 του ν.4389/2016, δη-
λαδή µε τον νόµο για τη σύσταση του υπερταµείου που προ-
ώθησε και ψήφισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάτε για µια συµφωνία που είχε γίνει το

2003. Όπως ξέρετε, η κατάσταση στα οικονοµικά των δήµων από
το 2009 - 2010 και µετά είναι τραγική. Οι πόροι τους έχουν µει-
ωθεί κατά τεράστιο ποσοστό, πάνω από 30%. Κάποιοι µιλάνε και
για πάνω από το µισό. Δεν έχουν τη δυνατότητα να αποπληρώ-
σουν. Οι ίδιες οι αποφάσεις της διοίκησης οδήγησαν στη µείωση
των πόρων. Και οι δικές τους δυνατότητες να αποπληρώσουν
έχουν µειωθεί. Δεν το δέχεστε αυτό; Δεν το αντιλαµβάνεστε; Δεν
είναι µια πραγµατικότητα; Κινούµαστε σε διαφορετικές πραγµα-
τικότητες; Δεν είναι αυτή η πραγµατική κατάσταση στους δή-
µους; 

Αναφέρεστε στον νόµο ΣΥΡΙΖΑ και στη µεταφορά του υπερ-
ταµείου, γι’ αυτό κιόλας συζητάµε την ερώτηση µαζί, αλλιώς θα
τη θέταµε στο Υπουργείο Τουρισµού. Το θέµα είναι αν αντιµετω-
πίζουµε τους δήµους σαν µια οποιαδήποτε άλλη επιχείρηση.
Έτσι το αντιλαµβανόµαστε; Ο ΣΥΡΙΖΑ µας έλεγε τόσο καιρό ότι
το υπερταµείο έχει την πλειοψηφία, ότι διαχειρίζεται το ελληνικό
δηµόσιο την ιδιωτικοποίηση. Εσείς θεωρείτε ότι το υπερταµείο
είναι σε ελληνικά χέρια ή δεν είναι; Πείτε µας. Γιατί αν θεωρείτε
ότι είναι, εσείς χαράσσετε την πολιτική και άρα θα πρέπει αυτή
η πολιτική να διακρίνει µια επιχείρηση µε έναν δήµο. Νοµίζω ότι
ζητάµε αυτονόητα πράγµατα. Θα θέλαµε να είστε λίγο πιο

σαφής. 
Ξέρετε ότι ο Δήµος Χαϊδαρίου -έχω φέρει και επίκαιρη για το

θέµα- έχει µια δύσκολη οικονοµική κατάσταση, όπως και οι πε-
ρισσότεροι δήµοι της Ελλάδας. Νοµίζω ότι, όπως έγινε η συζή-
τηση προηγουµένως από τη συνάδελφο για το θέµα της εστία-
σης, δεν πρέπει στους πολίτες και στους δήµους που βρίσκονται
σε δυσκολία, σ’ αυτούς τους ανθρώπους να δίνουµε τη χαριστική
βολή. 

Και δεν πρέπει να το κάνουµε αυτό σε µια τοπική κοινωνία που
έχει έναν τόσο κρίσιµο πόρο στα χέρια της. Μιλάω για τα στενά
του Δαφνίου, αναπόσπαστο κοµµάτι του οποίου είναι το εξοχικό
κέντρο «Γιορτή». Να θυµίσω ότι είναι µεταξύ του κήπου Διοµή-
δους και της Μονής Δαφνίου. Υπάρχει µπροστά τους σχεδόν ένα
τεράστιο κοµµάτι της Ιεράς Οδού. Είναι πόρος για την ανάπτυξη
αυτής της περιοχής. Είναι πόρος για την ανάδειξή της ως ενός
κεντρικού αρχαιολογικού τουριστικού προορισµού µε την ανά-
δειξη του περιπάτου, του τελευταίου προστατευµένου φυσικού
τµήµατος της Ιεράς Οδού. Δώστε αυτήν την ευκαιρία σε αυτούς
τους ανθρώπους να το κάνουν. Μην τους δίνετε τη χαριστική
βολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Αρσένη.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, όπως έχετε αντιληφθεί, η ΕΤΑΔ πλέον αποτε-
λεί θυγατρική του υπερταµείου. Με το άρθρο 184 του ν.4389/
2016 συστάθηκε η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιου-
σίας Α.Ε.». Μιλάµε για το γνωστό υπερταµείο, στο οποίο έχει πε-
ριέλθει όλη η ακίνητη περιουσία του δηµοσίου για ενενήντα εννιά
χρόνια. Σε αυτήν έχει ενταχθεί και η ΕΤΑΔ, αφού στον νόµο αυτό
καθορίζεται η µεταβίβαση της πλήρους κυριότητας νοµής και κα-
τοχής της εταιρείας στο υπερταµείο, διατηρώντας ταυτόχρονα
το νοµικό καθεστώς λειτουργίας της. 

Όπως όλοι αντιλαµβάνεστε, η εταιρεία λειτουργεί σύµφωνα
µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αυτό σηµαίνει ότι για
ακίνητα όπως το επίµαχο, που συνδέονται µε την τουριστική και
εµπορική εκµετάλλευση, δεν µπορεί πλέον κατά βάση να γίνεται
παραχώρηση χωρίς αντάλλαγµα, όπως γινόταν στο παρελθόν.
Υπάρχουν κανόνες για τη λειτουργία της ΕΤΑΔ που συνδέονται
µε την εταιρική διακυβέρνηση, τον Κώδικα Δεοντολογίας, την τή-
ρηση λογιστικών προτύπων.

Το εν λόγω θέµα µεταξύ της ΕΤΑΔ και του δήµου οφείλει να
επιλυθεί άµεσα, ιδιαίτερα όταν υπάρχουν οφειλές του δήµου που
δεν έχουν εξοφληθεί. Ο δήµος θα πρέπει να έρθει σε συνεν-
νόηση µε την ΕΤΑΔ, να εξοφλήσει την οφειλή του και παράλληλα
να παρουσιάσει ένα επιχειρησιακό και επενδυτικό σχέδιο για την
αξιοποίηση και παραχώρηση του ακινήτου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε

πολύ.
Εισερχόµεθα στην επόµενη ερώτηση. Είναι η πέµπτη µε

αριθµό 445/16-2-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρ-
δου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποσπασµατικές
και ανεπαρκείς αποζηµιώσεις για την κακοκαιρία «Ιανός».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γε-
ώργιος Ζαββός. 

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ για την παρουσία σας, κύριε Υπουργέ.

Πριν αναφερθώ στο ερώτηµά µου, επιτρέψτε µου να ζητήσω τη
βοήθειά σας σε ένα σοβαρό θέµα που έχει δηµιουργηθεί στην
αγορά µε το παράδειγµα επιχείρησης που παράγει ελληνικά εν-
δύµατα και τα πουλάει σε δίκτυο δικών της καταστηµάτων λιανι-
κής. Εν προκειµένω, δεν αποζηµιώνεται για τα ενοίκια των
καταστηµάτων της που έχει κλείσει η Κυβέρνηση, επειδή έχει κα-
ταχωρηθεί σε ΚΑΔ βιοτεχνίας και όχι λιανικής. Έτσι γίνεται θύµα
αθέµιτου ανταγωνισµού, κάτι που πρέπει να διορθωθεί άµεσα.
Θερµή παράκληση να µεριµνήσετε, αφού διαφορετικά δεν θα
επιβιώσουν αυτές οι επιχειρήσεις.

Ας αναφερθούµε τώρα στην ερώτησή µου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]’ - 1 ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 9109



Στις 18 Σεπτεµβρίου του 2020, κατά τη διάρκεια της κακοκαι-
ρίας «Ιανός», έγιναν εκτεταµένες πληµµύρες στον Νοµό Καρδί-
τσης και Λάρισας, ειδικά στο νότιο τµήµα τους, στους Δήµους
Μουζακίου, Σοφάδων και Παλαµά, στην πόλη της Καρδίτσας,
καθώς επίσης στον Δήµο Φαρσάλων και Ενιπέα από τον Νοµό
Λάρισας. Για όλα όσα αναφέρουµε θα καταθέσουµε έγραφα στα
Πρακτικά.

Ένα ανάλογο ερώτηµα για τα Φάρσαλα κατέθεσε ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης, χωρίς να έχει πάρει απάντηση. 

Υπερχείλισαν ρέµατα της περιοχής, µε αποτέλεσµα να πληµ-
µυρίσουν µεγάλες αγροτικές εκτάσεις. Εκτός από την κατα-
στροφή σοδειών, τα φερτά υλικά περιλάµβαναν επικίνδυνες και
τοξικές ουσίες, όπως φυτοφάρµακα, χηµικά, λάσπη, λύµατα
κ.λπ., που πρέπει να καθαριστούν πριν επανακαλλιεργηθούν. 

Παρεµπιπτόντως, οφείλουµε να αναφερθούµε σε µία νέα πηγή
πιθανής µόλυνσης από τα φωτοβολταϊκά, που ανεξέλεγκτα,
πλέον, εξαπλώνονται σε γεωργική γη υψηλής παραγωγικότητας,
αµφιβάλλοντας αν περιορίζεται στο ποσοστό 1% που αναφέρε-
ται στον συγκεκριµένο νόµο.

Είχαµε καταθέσει ερώτηση µε αριθµό 403/12-10-2020 σχετικά
µε το εάν έχουν γίνει µετρήσεις σε ό,τι αφορά τη διαφυγή των
επικίνδυνων υλικών που περιέχουν, στην οποία ούτε ο Υπουργός
Ανάπτυξης, ο κ. Βορίδης τότε, ούτε ο Υπουργός Ενέργειας, ο κ.
Χατζηδάκης, απάντησαν. Ο πρώτος δήλωσε αναρµόδιος, ενώ ο
δεύτερος αδιαφόρησε. 

Παράλληλα, δεν έχουν αποζηµιωθεί ζηµίες σε οχήµατα, όπως
είναι τα αγροτικά µηχανήµατα ή τα αυτοκίνητα. Για παράδειγµα,
έχουµε λάβει αρκετές καταγγελίες για ΙΧ οχήµατα επαγγελµα-
τιών και επιχειρήσεων που είναι δηλωµένα στην περιοχή ή βρέ-
θηκαν για δουλειά στην πόλη της Καρδίτσας από την Αθήνα και
αλλού, τα οποία δεν αποζηµιώθηκαν. Είχαµε προβληµατιστεί από
την πρώτη στιγµή σχετικά µε το αν θα τα αποζηµίωναν οι ασφα-
λιστικές, ακόµη και αν ήταν ασφαλισµένα, κάτι που, πράγµατι,
δεν συνέβη, µε αποτέλεσµα να εξωθούνται οι πληττόµενοι σε
χρονοβόρες και κοστοβόρες διαδικασίες δικαστικής διεκδίκη-
σης. Όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορούν ή δεν είναι διατεθειµένοι
όλοι να εµπλακούν σε τέτοιες διαδικασίες, οπότε µεγεθύνεται η
ζηµία ιδίως για τις κοινότητες και για την αγροτική παραγωγή µε
κίνδυνο εγκατάλειψης. 

Τα ερωτήµατα µας εδώ είναι τα εξής: 
Πρώτον, πώς θα εξασφαλίσετε την αποκατάσταση µεγάλου

µέρους της περιουσίας των πολιτών, συνυπολογιζόµενων των κι-
νητών στοιχείων; Τι ποσά έχουν δοθεί για το σκοπό αυτό; Γιατί
δεν συµπεριλαµβάνονται τα ΙΧ αυτοκίνητα εταιρειών, που βρέ-
θηκαν εκεί, αφού, προφανώς, ανήκουν στα πάγιά τους που προ-
βλέπει επακριβώς ο νόµος;

Δεύτερον, πώς θα εξασφαλίσετε την εξόφληση των ζηµιών
από τις ασφαλιστικές εταιρείες;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Βιλιάρδο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αγαπητέ κύριε Βιλιάρδο, σας ευχαριστώ για

την ερώτηση. Νοµίζω ότι θα σας δώσω µία απάντηση, που να ικα-
νοποιεί τα ερωτήµατά σας.

Όπως γνωρίζετε, η αποκατάσταση των ζηµιών και η αποζη-
µίωση των πληγέντων από τον «Ιανό» είναι ένα θέµα το οποίο η
Κυβέρνηση αντιµετώπισε ως κορυφαία προτεραιότητα. Μετά
από την εκδήλωση του «Ιανού», ο Πρωθυπουργός επισκέφθηκε
-όπως θυµάστε- πάραυτα τις πληγείσες περιοχές και έδωσε τις
αναγκαίες κατευθύνσεις για την άµεση κινητοποίηση όλου του
κρατικού µηχανισµού. Ήδη τον πρώτο µήνα εκδόθηκαν περισσό-
τερες από τριάντα υπουργικές αποφάσεις, τροπολογίες, διοικη-
τικές πράξεις για την ταχεία στήριξη των πληγέντων. 

Σχετικά µε τα συγκεκριµένα ερωτήµατά σας, θα ήθελα να σας
γνωστοποιήσω τα παρακάτω:

Έχει ήδη µεταφερθεί το ποσό των 60.483.400 ευρώ σε δήµους
της Περιφέρειας Θεσσαλίας από το εθνικό σκέλος του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων για έργα αποκατάστασης και αν-

τιµετώπισης των ζηµιών. Ακόµη, οι δήµοι της Περιφέρειας Θεσ-
σαλίας έχουν επιχορηγηθεί µε 9.065.000 ευρώ για τη χορήγηση
αποζηµιώσεων για τις πρώτες ανάγκες των νοικοκυριών.

Επίσης, δίνεται πλέον εφάπαξ ενίσχυση µε τη µορφή επιδόµα-
τος, σε φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις που έχουν πληγεί. Η
ενίσχυση για τα πληγέντα φυσικά πρόσωπα ανέρχεται σε 5.000
ευρώ για κάθε κατοικία και 8.000 ευρώ ανά επιχείρηση. Μέχρι
σήµερα έχει καταβληθεί το ποσό των 36.493.266 ευρώ σε πλη-
γέντα φυσικά πρόσωπα και το ποσό των 41.736.000 σε πληγείσες
επιχειρήσεις και η χορήγηση των επιδοµάτων συνεχίζεται.

Όσον αφορά στην παροχή στεγαστικής συνδροµής για την
αποκατάσταση κτηρίων και κτηριακών εγκαταστάσεων, η διαδι-
κασία υποβολής των αιτήσεων έχει ξεκινήσει και συνεχίζεται, ενώ
για την κάλυψη των δαπανών προσωρινής στέγασης των κατοί-
κων, των οποίων οι κατοικίες επλήγησαν, καθορίστηκαν µε σχε-
τική ΚΥΑ οι προϋποθέσεις χορήγησης επιδότησης ενοικίου και
συγκατοίκησης. 

Σχετικά µε την επιχορήγηση επιχειρήσεων που έχουν πληγεί
από θεοµηνίες, η οποία αποτελεί και αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, αποζηµιώνεται ποσό της ζηµιάς επιχειρή-
σεων για κτηριακές εγκαταστάσεις, µηχανολογικό εξοπλισµό,
πρώτες ύλες, εµπορεύµατα και φορτηγά αυτοκίνητα δηµόσιας
και ιδιωτικής χρήσης που είναι καταγεγραµµένα ως κατεστραµ-
µένα.

Σχετικά µε την ερώτησή σας για τα ΙΧ αυτοκίνητα των τοπικών
εταιρειών θα ήθελα να σας πω ότι, εφόσον ανήκουν στις επιχει-
ρήσεις και είναι καταγεγραµµένα στις καταστάσεις της αρµόδιας
Επιτροπής Καταγραφής και Εκτίµησης Ζηµιών, αποζηµιώνονται
και αυτά µε την προϋπόθεση ότι χρησιµοποιούνται αποκλειστικά
για την απρόσκοπτη λειτουργία της επιχείρησης.

Με την τροποποίηση του νοµοθετικού πλαισίου δώσαµε τη δυ-
νατότητα παροχής προκαταβολής της επιχορήγησης, ώστε να
παρέχεται ένα σηµαντικό ποσό άµεσα στους πληγέντες. Πιο συγ-
κεκριµένα -στις περιοχές που αναφερθήκατε- για την Καρδίτσα
υπάρχουν πέντε ΚΥΑ, µε τις οποίες παρέχεται προκαταβολή
ύψους 4.348.671 ευρώ σε οκτακόσιες ογδόντα µία επιχειρήσεις,
για τη Λάρισα τέσσερις ΚΥΑ, µε τις οποίες παρέχεται προκατα-
βολή συνολικού ύψους 494.000 ευρώ σε εκατόν ενενήντα πέντε
επιχειρήσεις. 

Πιο συγκεκριµένα για τις υποδοµές, µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών καθορίστηκε έργο µε συνολικό
προϋπολογισµό 150.000.000 ευρώ µε αντικείµενο «εργασίες
αποκατάστασης ζηµιών επί οδοστρωµάτων, γεφυρών, αποκατά-
στασης πρανών και εκτέλεσης συνοδών έργων σήµανσης, προ-
στασίας και ασφάλειας, απορροής όµβριων…»  κ.λπ., που έχουν
προκληθεί, όπως ξέρετε, από τον «Ιανό» στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Καρδίτσας σε µήκος οδικού δικτύου εκατόν πενήντα χιλιο-
µέτρων. Οι εργασίες αυτές περιλαµβάνουν και καθαρισµό
ρεµάτων και ποταµών. 

Επίσης, στο πλαίσιο της αντιπληµµυρικής προστασίας του αυ-
τοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδος και των παρακείµενων πε-
ριοχών από τις οποίες διέρχεται, έχει εγκριθεί η ανάθεση συµπ-
ληρωµατικών εργασιών ύψους 70.000.000 ευρώ µε χρηµατοδό-
τηση από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, ώστε να ξεκινήσουν άµεσα τα πλέον επείγοντα αντι-
πληµµυρικά έργα. 

Σχετικά µε τις αποζηµιώσεις στους αγρότες, κτηνοτρόφους
για πληγείσες καλλιέργειες και ζωικό κεφάλαιο, ολοκληρώθηκε
η καταβολή των αποζηµιώσεων στους δικαιούχους των Περιφε-
ρειακών Ενοτήτων Καρδίτσας και Λάρισας ύψους 35.334.000
ευρώ.

Όλα αυτά έγιναν µέσα σε διάστηµα τεσσάρων µηνών από την
εκδήλωση του καταστροφικού φαινοµένου, όπως όριζε η κυβερ-
νητική οδηγία.

Επιπλέον -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- στις περιοχές αυτές εν-
τοπίζονται κυρίως σε αποθηκευµένα προϊόντα, αρδευτικά συστή-
µατα, πάγιο φυτικό κεφάλαιο και έγγειο κεφάλαιο ζηµιές οι
οποίες εντάσσονται στις κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις και οι
οποίες θα ενισχυθούν µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

9110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ειδικότερα, για τις ανωτέρω ζηµίες υποβλήθηκαν στην Περι-
φέρεια Θεσσαλίας τρεις χιλιάδες επτακόσιες δεκαοκτώ αιτήσεις
ζηµιάς. Το έργο συντονίζεται από τις κατά τόπους περιφέρειες
µετά τη σύσταση τριµελών επιτροπών και είναι σε εξέλιξη.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν κατάλαβα καλά. Δόθηκαν αυτά τα χρή-

µατα ή απλά έχουν ληφθεί αποφάσεις; Μου το λέτε στη δευτε-
ρολογία. 

Επίσης, γιατί αναφερθήκατε µόνο σε αυτοκίνητα ιδιωτικής
χρήσεως τοπικών εταιρειών; Μπορεί να ήταν µια εταιρεία, ας
πούµε, από την Αθήνα ή από την Πάτρα, της οποίας ο υπάλληλος
βρέθηκε στην Καρδίτσα και χάλασε το αυτοκίνητό του. Αυτοί δεν
θα αποζηµιωθούν; Δεν είναι το ίδιο; Δεν είναι πάγια για µία εται-
ρεία, ας πούµε, συµβουλευτική, η οποία βρέθηκε εκεί; 

Τώρα, όσον αφορά τα υπόλοιπα, ως αιτία της πληµµύρας πι-
θανολογούνται αυξηµένες ροές στη σήραγγα εκτροπής του Αχε-
λώου, όπως ενηµερωθήκαµε από απάντηση ερώτησής µας από
τον Υπουργό Υποδοµών για τις καταστροφές στο Μουζάκι Καρ-
δίτσας, αλλά και το φράξιµο των ρεµάτων του ποταµού Ενιπέα
στον Νοµό Φαρσάλων. Το φαινόµενο δεν είναι νέο, αλλά γνωστό
στους κατοίκους της περιοχής κατά µαρτυρίες τους. Για παρά-
δειγµα, είχε υπάρξει κίνδυνος πληµµύρας το 2015 στην Υπέρεια
Φαρσάλων από τον ποταµό Ενιπέα. Η αιτία είναι το ότι δεν γίνεται
άµεσα απόφραξη των ρεµάτων, όπως στο παρελθόν, αλλά πλέον
πρέπει να διενεργούνται µε εργολαβίες από τους δήµους ή από
την κεντρική διοίκηση για εγγειοβελτιωτικά έργα. Είναι παραπλα-
νητικό το να αποδίδονται όλα αυτά στην κλιµατική αλλαγή, όπως
στον κορωνοϊό η ανεπάρκεια της οικονοµικής πολιτικής της Κυ-
βέρνησης. Είναι το ίδιο.

Αντί να δαπανώνται, λοιπόν, χρήµατα στην απολιγνητοποίηση
και στις ΑΠΕ για να µειωθεί το διοξείδιο του άνθρακα ως το 2030,
θα έπρεπε να επενδύονται σήµερα χρήµατα σε εγγειοβελτιωτικά.
Σηµειώνεται ότι ακόµη και µετά τον «Ιανό», πρόσφατα τον Ια-
νουάριο, επαναλήφθηκαν φαινόµενα πληµµύρας στο δήµο Ενι-
πέα Λαρίσης. Σε απάντηση πρόσφατης ερώτησης του ΣΥΡΙΖΑ
αναφέρθηκε πως η τελική καταµέτρηση των πληγεισών εκτά-
σεων αφορούσε τριακόσιες πέντε χιλιάδες στρέµµατα ενώ κα-
τατέθηκαν δεκαεπτά χιλιάδες εννιακόσιες δέκα δηλώσεις ζηµιών
σε γεωργικές εκµεταλλεύσεις. Αν δεν κάνω λάθος, είπατε άλλο
νούµερο. Δηλώθηκε επίσης από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης πως δόθηκαν ως σήµερα 27,6 εκατοµµύρια ευρώ για αποκα-
ταστάσεις γεωργικών εκτάσεων, καθώς επίσης 3,2 εκατοµµύρια
ευρώ για αρδευτικά έργα. Τα παραπάνω αντιστοιχούν σε 90
ευρώ το στρέµµα χωρίς τον εξοπλισµό ή σε 1540 ευρώ ανά δή-
λωση, ποσά που όπως καταλαβαίνετε είναι εξαιρετικά χαµηλά
για όλη αυτή τη ζηµιά που προκλήθηκε. Εκτός αυτού, το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών είχε υποσχεθεί κάποια ποσά για την αποκατά-
σταση των υποδοµών, όπως για δρόµους που επίσης είναι
σηµαντικοί για την τροφοδοσία των περιοχών, καθώς επίσης για
τη µεταφορά γεωργικών προϊόντων και εφοδίων. 

Σε σχέση µε τις ζηµίες στα νοικοκυριά, σύµφωνα µε µία εκτί-
µηση έρευνας της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών Ελλάδος πε-
ριορίζονται µόνο στα πάγια που ήταν ασφαλισµένα. Ενώ όσον
αφορά το σύνολο των ζηµιών θα καταθέσουµε στα Πρακτικά
συγκεκριµένη αναφορά της ένωσης. Όµως, µόνο το 15% των κα-
τοικιών στην Ελλάδα είναι ασφαλισµένες για πυρκαγιά, κλοπή
και φυσικές καταστροφές. Επίσης, το ίδιο ακριβώς συµβαίνει σε
αρκετά ιδιωτικά αυτοκίνητα. Το πραγµατικό κόστος τους θα είναι
πολλαπλάσιο φθάνοντας σε εκατοντάδες εκατοµµύρια που ση-
µαίνει οκτώ έως εννέα φορές περισσότερα από τα ασφαλισµένα.
Στους πληγέντες δε µε βάση το ν.4728/2002 δίνονται µόλις 5.000
ευρώ ανά κατοικία και 8.000 ευρώ ανά επιχείρηση, ενώ πρό-
σφατα εγκρίθηκαν για βοηθητικούς χώρους µόλις 600 ευρώ. Δεν
υπήρχε πρόβλεψη από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για τα
ποσά που θα δίνονταν αλλά στο νοµοσχέδιο είχαν προϋπολογι-
στεί 46,9 εκατοµµύρια για αναστολές συµβάσεων εργασίας σε

επιχειρήσεις, δηλαδή από το πρόγραµµα «SURE» που αναφέ-
ρατε και εσείς. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής. Πώς θα επιδιορθώσετε
άµεσα το αρδευτικό σύστηµα της Θεσσαλίας έτσι ώστε να απο-
τραπούν πληµµυρικά φαινόµενα και να αποκατασταθεί το οδικό
δίκτυο; Τι ποσά έχουν δοθεί συγκεκριµένα; Δεύτερον, σε ποιο
στάδιο βρίσκεται η απορρύπανση των γεωργικών εκτάσεων και
πώς το υποστηρίζετε; Τι ποσά έχουν δοθεί; Τρίτον, πόσα χρή-
µατα έχουν δοθεί για την αποζηµίωση των αγροτικών εγκαταστά-
σεων και για τη χρηµατοδότησή τους, ενδεχοµένως επίσης
έµµεσα, όχι µόνο άµεσα, µέσω µείωσης του ΦΠΑ, κατάργησης
του πράσινου τέλους στο αγροτικό πετρέλαιο ή της επιστρε-
πτέας προκαταβολής που απορρίπτονται οι µισοί αγρότες; Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω ότι όπως προανέφερα έχουν ήδη περάσει οι

ΚΥΑ και κινούνται ταχύτατα οι σχετικές διαδικασίες. Η εκταµί-
ευση προχωράει και συνεχίζει. Όσον αφορά τα ειδικότερα θέ-
µατα των ΙΧ, όπως έχετε υπ’ όψιν σας, κάθε φορά κρίνεται από
την αρµόδια επιτροπή καταγραφή ζηµιών και εξετάζεται κατά πε-
ρίπτωση. Αυτό γίνεται. Υπάρχουν θέλω να πω σταδιακές εκταµι-
εύσεις, αλλά όσο για τους αγρότες γνωρίζουµε ότι έχουν ήδη
πληρωθεί οι καλλιέργειες. Σε ορισµένες περιοχές οι επιχειρήσεις
έχουν πάρει τεράστια ποσά, σχετικά µε τις επιχειρήσεις και µε
την περιοχή. 

Θα ήθελα να πω, επίσης, ότι στην περίπτωση του «Ιανού» ο
κρατικός µηχανισµός κινήθηκε ταχύτατα, όπως γνωρίζετε. Φυ-
σικά δεν έχουν ολοκληρωθεί όλα τα έργα και οι διαδικασίες, γιατί
όπως προείπα έχουν ξεκινήσει και προχωρούν. Το σύνολο της
κρατικής στήριξης για τις πληγείσες περιοχές από τον «Ιανό» αγ-
γίζει τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Στα µέτρα αυτά που προανέ-
φερα δεν συνυπολογίζονται οι αναστολές φορολογικών υπο-
χρεώσεων, η αναστολή ρύθµισης των δανειακών υποχρεώσεων
στους πελάτες των δήµων που έχουν πληγεί σε συνεργασία µε
την Ένωση Ελληνικών Τραπεζών, η δυνατότητα συµµετοχής
στην επιστρεπτέα προκαταβολή των επιχειρήσεων που επλήγη-
σαν, η αναστολή για ένα έτος των πλειστηριασµών και κατασχέ-
σεων φυσικών νοµικών προσώπων στις πληγείσες περιοχές και
η προστασία µε την παροχή οικονοµικής ενίσχυσης των 534
ευρώ στους εργαζοµένους που τέθηκαν σε αναστολή σύµβασης. 

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω ότι έχουµε κάνει και εµείς ως
Υπουργείο Οικονοµικών στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων µας ό,τι
χρειάζεται για τη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου ώστε να
απλουστευθεί και να επιταχυνθεί η διαδικασία επιχορήγησης των
επιχειρήσεων που επλήγησαν. Πρώτον, δώσαµε τη δυνατότητα
στελέχωσης των επιτροπών των περιφερειών που προβαίνουν
στην εκτίµηση και καταγραφή ζηµιών σε επιχειρήσεις που επλή-
γησαν από θεοµηνίες και µε µέλη από µόνιµους και ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου υπαλλήλους υπηρεσιών του δηµοσίου
και του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα, καθώς και µελών του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου Ελλάδος, του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδος και του Γεωτεχνικό Επιµελητηρίου Ελλάδος. 

Δεύτερον, σε εξαιρετικές περιπτώσεις όπου παρατηρούνται
σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµιές τόσο σε αριθµό πληγεισών
επιχειρήσεων όσο και σε µέγεθος καταστροφής δώσαµε τη δυ-
νατότητα να µπορεί να παρέχεται προκαταβολή έναντι του συ-
νολικού ποσού της επιχορήγησης. Για την επιτάχυνση της
διαδικασίας η παραπάνω τροποποίηση παρέχει τη δυνατότητα
στην περιφέρεια να υποβάλλει ανά δεκαπενθήµερο στην αρµό-
δια διεύθυνση του Υπουργείου Οικονοµικών καταστάσεις µε επι-
χειρήσεις που επλήγησαν και για τις οποίες έχει ολοκληρωθεί η
εκτίµηση και η καταγραφή των ζηµιών, ώστε να εκδίδονται συνε-
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χώς και αδιάλειπτα οι λεγόµενες ΚΥΑ επιχορήγησης επιχειρή-
σεων ανάλογα µε την πρόοδο καταγραφής των ζηµιών από την
επιτροπή. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι για την καλύτερη εξυπηρέτηση
των πολιτών απαιτείται πλέον η προσκόµιση πιστοποιητικού πρω-
τοδικείου περί µη πτώχευσης που έχει εκδοθεί µέσα στους τε-
λευταίους τρεις µήνες και όχι σε ένα µήνα όπως ίσχυε. Είχαµε
την ευκαιρία να εξηγήσουµε σε προηγούµενες ερωτήσεις και σε
άλλες συναφείς ότι έχουν αυτή τη στιγµή δοθεί σηµαντικές δι-
ευκολύνσεις µέσω του νοµοθετικού πλαισίου οι οποίες επιταχύ-
νουν και την λειτουργία του κρατικού µηχανισµού αλλά κυρίως
βοηθούν έγκαιρα τους πληγέντες συµπολίτες µας και τις επιχει-
ρήσεις. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 464/22-2-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, µε θέµα: «Θα παραµένουν όµηροι οι εγγυητές ακόµα
και αν οι οφειλέτες αποπληρώνουν τα δάνεια τους ή ρευστοποι-
ούν τις περιουσίες τους;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γε-
ώργιος Ζαββός. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφορά ένα ζήτηµα το οποίο αγγίζει

χιλιάδες συµπολίτες µας σε όλη τη χώρα για τους οποίους όµως
τα τελευταία έντεκα χρόνια δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Σε
δεινή θέση, λοιπόν, βρίσκονται οι εγγυητές των οφειλετών τρα-
πεζικών δανείων αφού οι ίδιοι παραµένουν υπόχρεοι του συνό-
λου ή µέρους της οφειλής τους προς τον πιστωτή. Αυτό
συµβαίνει ακόµα και στις περιπτώσεις που η οφειλή ρυθµιστεί,
αποπληρωθεί ή οδηγηθεί σε πτωχευτική διαδικασία σύµφωνα µε
τον νόµο που πρόσφατα ψηφίστηκε από την κοινοβουλευτική
πλειοψηφία. 

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος µε βάση τις διατάξεις του
ν.3869/2010, του γνωστού και ως νόµου Κατσέλη, τα δικαιώµατα
του πιστωτή έναντι του εγγυητή δεν θίγονται ακόµα και στις πε-
ριπτώσεις που ο οφειλέτης έχει πετύχει µε δικαστική απόφαση
ρύθµιση των οφειλών του, απαλλαγή από το υπόλοιπο της οφει-
λής και ικανοποιεί τη ρύθµιση µέχρι την ολοκλήρωσή της, µε
αποτέλεσµα ο εγγυητής να πρέπει να αποπληρώσει το υπόλοιπο
της οφειλής, ενώ ο οφειλέτης έχει απαλλαγεί οριστικά. Αυτό είναι
πρωτοφανές. Αλλά και µε βάση τον ν.4748, τον νέο πτωχευτικό
ο εγγυητής και µετά την πτώχευση του οφειλέτη συνεχίζει να ευ-
θύνεται έναντι του πιστωτή, ανεξαρτήτως τυχόν απαλλαγής του
πρώτου οφειλέτη ο οποίος έχει πτωχεύσει και ρευστοποίηση στο
σύνολο της περιουσίας του. Σε µια περίοδο που το ιδιωτικό
χρέος ξεπερνάει τα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ και οι οφειλέτες
µπορούν να απαλλάσσονται πτωχεύοντας και ρευστοποιώντας
το σύνολο της περιουσίας τους ή αποπληρώνοντας µέρος της
οφειλής βάσει δικαστικής απόφασης, οι εγγυητές ήταν, είναι και
δυστυχώς θα παραµείνουν όµηροι αφού καµµία ρύθµιση δεν έχει
ψηφιστεί γι’ αυτούς. 

Δύο ερωτήµατα: Προτίθεστε να προχωρήσετε σε απαλλαγή
των εγγυητών, όταν ο οφειλέτης ρευστοποιήσει το σύνολο της
περιουσίας του µετά την πτώχευση, ή όταν ο οφειλέτης έχει απο-
πληρώσει το σύνολο της οφειλής του βάσει δικαστικής απόφα-
σης του νόµου Κατσέλη;

Και το δεύτερο: Θα λάβετε µέτρα ανακούφισης και διευκόλυν-
σης για τους εγγυητές, στο πλαίσιο των όλων ρυθµίσεων για το
ιδιωτικό χρέος; Γιατί, δυστυχώς, οι εγγυητές απουσιάζουν από
οποιαδήποτε ευνοϊκή ρύθµιση έχει ληφθεί τα τελευταία χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κύριε Κατρίνη, θέλω να διευκρινίσω ότι λαµ-

βάνουµε υπ’ όψιν µας τις οικονοµικές δυνατότητες των πολιτών
-και όπως γνωρίζουµε, δεν είναι όλες οι ίδιες- όταν λαµβάνονται
µέτρα οικονοµικής ενίσχυσης και παροχής διευκολύνσεων για
την περαιτέρω στήριξη των φυσικών προσώπων, των επιχειρή-
σεων που πλήττονται στις περιπτώσεις πανδηµίας.

Και όπως γνωρίζετε, είναι µεγάλη ευαισθησία της Κυβέρνησης
για τα θέµατα αυτά, που είναι καταλυτικής σηµασίας, για την κοι-
νωνική συνοχή και για τον κοινωνικό ιστό.

Το Υπουργείο Οικονοµικών στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του
έχει προβεί -όπως γνωρίζετε και έχουµε συζητήσει αρκετές
φορές µε µεγάλη λεπτοµέρεια- σε στοχευµένες ενέργειες που
αποσκοπούν στην αντιµετώπιση του προβλήµατος ιδιωτικού χρέ-
ους, το οποίο καλούνται να αντιµετωπίσουν τα νοικοκυριά και οι
επιχειρήσεις, ανεξαρτήτως της ιδιότητας αυτών ως πρωτοφειλε-
τών, συνοφειλετών, ή εγγυητών.

Θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι ο εγγυητής έχει αναλάβει την
ευθύνη της πλήρους αποπληρωµής των χρεών του πρωτοφει-
λέτη και ως εκ τούτου, τα χρέη νοούνται ότι είναι δικά του, σύµ-
φωνα πάντα µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

Συνεπώς, δεν είναι εφικτή η αυτόµατη απαλλαγή του από τα
εν λόγω χρέη, δίχως αυτά ή να εξοφληθούν ή να ρυθµιστούν ή
να αξιοποιηθεί η λεγόµενη «δεύτερη ευκαιρία». Διότι η ενδεχό-
µενη απαλλαγή χρεών του πρωτοφειλέτη εξαιτίας οικονοµικής
αδυναµίας του δεν συνεπάγεται αυτοµάτως, όπως ξέρετε, ότι
απαλλάσσεται ο εγγυητής, ο οποίος θα πρέπει να αποδείξει ότι
έχει και ο ίδιος οικονοµική αδυναµία, έτσι ώστε να απαλλαγεί.
Διαφορετικά, θα πρέπει να αποπληρώσει τις εν λόγω οφειλές.

Ήδη µέχρι σήµερα έχουν ληφθεί πλήθος µέτρων ανακούφισης
και διευκόλυνσης των οφειλετών, συµπεριλαµβανοµένων και των
εγγυητών.

Και θα ήθελα να σας αναφέρω µερικά: Πρώτον, η αναστολή
καταβολής δόσεων έναντι των πιστωτικών ιδρυµάτων. Με την
ΠΝΠ της 30ης Μαρτίου 2020 για τα µέτρα αντιµετώπισης της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και άλλες διατάξεις δόθηκε η
δυνατότητα τρίµηνης αναστολής καταβολής των δόσεων έως τις
30-6-2020, στο πλαίσιο των ρυθµίσεων µιας σειράς νόµων.

Εποµένως, όλα τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που υπάγονται
στις περιπτώσεις που καθόριζε η ΠΝΠ δικαιούνταν την αναστολή
καταβολής των δόσεων των ρυθµισµένων ενήµερων οφειλών
τους.

Παραπάνω, η Ένωση Ελληνικών Τραπεζών µε την από της 7ης

Ιουλίου του 2020 ανακοίνωσή της γνωστοποίησε την απόφαση
των ελληνικών τραπεζών - µελών της να παρατείνουν λόγω των
δυσµενών συνεπειών της πανδηµίας τα υφιστάµενα µέτρα στή-
ριξης της ελληνικής οικονοµίας.

Τι έκαναν πιο συγκεκριµένα; Προχώρησαν για όλα τα φυσικά
και νοµικά πρόσωπα που αποδεδειγµένα πλήττονται από την
κρίση σε αναστολή των δόσεων κεφαλαίου ή και των τοκοχρεο-
λυτικών δόσεων δανείων αρχικά µέχρι και την 30η Δεκεµβρίου
2020, µετά, βέβαια, από σχετικό αίτηµα των ενδιαφεροµένων.

Στις 3-12-2020 η Ελληνική Ένωση Τραπεζών µε νέα ανακοί-
νωση γνωστοποίησε την απόφαση των µελών της να παραταθούν
τα µέτρα στήριξης έως τις 31 Μαρτίου 2021.

Ακόµα, ως προς τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης, θεσπί-
στηκε η προσωρινή αναστολή όλων των διαδικασιών αναγκαστι-
κής εκτέλεσης, όπως κατασχέσεις και πλειστηριασµοί, η οποία
έχει παραταθεί µέχρι την 1-3-2021. Συνεπώς, οι οφειλέτες, συµ-
περιλαµβανοµένων και των εγγυητών, δεν κινδυνεύουν από κα-
τασχέσεις και πλειστηριασµούς επί του παρόντος.

Επίσης, από την 1-8-2020 θεσµοθετήθηκε το πρόγραµµα «ΓΕ-
ΦΥΡΑ», το οποίο αφορά στην επιδότηση δανείων µε υποθήκη
στην πρώτη κατοικία όσων επλήγησαν από τις δυσµενείς επιπτώ-
σεις της πανδηµίας του κορωνοϊού. Και βέβαια, αυτό σηµαίνει
ότι υπάρχει ενίσχυση των δανειοληπτών, συµπεριλαµβανοµένων
και των εγγυητών, στην εξυπηρέτηση των δανείων τους, ώστε
όλα αυτά να συντελέσουν στην αποτροπή τυχόν πλειστηριασµών
που θα µπορούσαν να γίνουν σε βάρος τους.

Εποµένως, όπως βλέπετε, έχει ληφθεί υπ’ όψιν και έχει ενερ-
γοποιηθεί ένα ευρύτατο φάσµα µέτρων στήριξης των δανειολη-
πτών.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υπουρ-
γέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν σας ρώτησα

ποια είναι τα µέτρα που έχει λάβει η Κυβέρνηση -και για να είµαι
ακριβής- τα µέτρα που έχει ανακοινώσει η Ελληνική Ένωση Τρα-
πεζών για τους δανειολήπτες στην περίοδο της πανδηµίας. Αυτά
είναι γνωστά, είναι γνωστό τι έχει νοµοθετήσει η Κυβέρνηση και
είναι γνωστό τι δεν έχει νοµοθετήσει η Κυβέρνηση και έχει απο-
φασίσει η Ελληνική Ένωση Τραπεζών. Γιατί δεν µπορείτε να εµ-
φανίζετε εδώ ως µέτρο στήριξης των εγγυητών το πάγωµα των
δόσεων των οφειλετών ή την αναστολή των µέτρων αναγκαστι-
κής εκτέλεσης, που, αφού δεν ισχύουν για τους οφειλέτες, προ-
φανέστατα δεν ισχύουν και για τους εγγυητές.

Εγώ σας έκανα δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα µε δύο συγκε-
κριµένες περιπτώσεις, στις οποίες δεν απαντήσατε.

Το πρώτο ήταν ότι όταν µε δικαστική απόφαση ο οφειλέτης
τηρεί µία ρύθµιση, αποπληρώνει το ποσό που του επιδικάζει το
δικαστήριο και απαλλάσσεται για το υπόλοιπο της οφειλής ο
οφειλέτης, παραµένει υπόχρεος ο εγγυητής, το οποίο είναι πρω-
τοφανές, ειδικά αν δούµε το ποσοστό µε το οποίο πουλιούνται
τα δάνεια στα funds και έρχονται τα funds µετά και ζητούν την
ανάκτηση του συνόλου του ποσού.

Και το δεύτερο είναι ότι στον Πτωχευτικό Κώδικα όταν ο οφει-
λέτης, ο οποίος θα δηλώσει πτώχευση, θα ρευστοποιήσει το σύ-
νολο της περιουσίας του, θα απαλλαγεί από το υπόλοιπο των
χρεών του, ο εγγυητής του οφειλέτη θα παραµένει υπόχρεος όχι
µόνο του υπολοίπου, αλλά πιθανότατα και του συνόλου του
ποσού του δανείου του οφειλέτη.

Ενώ ο οφειλέτης, λοιπόν, απαλλάσσεται και στις δύο περιπτώ-
σεις, ο εγγυητής παραµένει όµηρος. Αυτό, λοιπόν, η πολιτεία δεν
µπορεί να το βλέπει και να λέει «τι να κάνουµε; Θεσπίσαµε νόµο
για τον οφειλέτη, που τον απαλλάσσουµε από µέρος της οφειλής
ή από το σύνολο είτε µε δικαστική απόφαση του νόµου Κατσέλη
είτε µε ρευστοποίηση της περιουσίας, αλλά ο εγγυητής θα πλη-
ρώσει όλα τα υπόλοιπα».

Εγώ θα σας διαβάσω µία υπόθεση µόνο πολύ σύντοµα. Έχω
εδώ όλα τα χαρτιά, θα τα καταθέσω και µετά. Έχουµε περίπτωση
δανειολήπτη που σε ένα τραπεζικό ίδρυµα σε ένα καταναλωτικό
δάνειο -αυτά, κύριε Υπουργέ, ξέρετε που πωλούνται 4% στα
funds τα καταναλωτικά- έχει υπογράψει η σύζυγός του εγγυητής
στο ένα δάνειο µε προσηµείωση την κατοικία της. Ο οφειλέτης
προσφεύγει στον νόµο Κατσέλη, η δικαστική απόφαση βγάζει
πλειστηριασµό της οικίας του οφειλέτη -δεν είναι κύρια κατοικία-
πλειστηριάζεται η οικία του και ένα ποσό να δίνει για πέντε χρό-
νια, το οποίο ο οφειλέτης το πληρώνει κανονικά.

Εξοφλεί, λοιπόν, τις υποχρεώσεις σε όλες τις τράπεζες, µε-
ταξύ των οποίων και σε αυτή στην οποία είναι εγγυήτρια η σύζυ-
γος, ζητά έγγραφο απαλλαγής από την τράπεζα, δεν του το δίνει
εγκαίρως, του ζητάει ποσά, τέλος πάντων, έγινε λάθος.

Ενώ, λοιπόν, τα υπόλοιπα των δανείων βάσει δικαστικής από-
φασης έχουν εξοφληθεί, τον Οκτώβρη η τράπεζα ενηµερώνει και
τον οφειλέτη και την εγγυήτρια ότι έχουν µεταφερθεί τα δάνεια
στα funds. Ο οφειλέτης έχει όλα τα απαλλακτικά στοιχεία από τα
υπόλοιπα τραπεζικά ιδρύµατα στα οποία έχει τις δόσεις και τα
οποία έχει ορίσει η δικαστική απόφαση, δηλαδή, ο οφειλέτης έχει
αποπληρώσει το σύνολο των υποχρεώσεών του βάσει της δικα-
στικής απόφασης.

Παίρνει απαλλαγή και κάνει αίτηση στο δικαστήριο για πιστο-
ποίηση απαλλαγής του ιδίου και της συζύγου του, που είναι εγ-
γυητής στο ένα καταναλωτικό δάνειο, το οποίο έχει εξοφλήσει
βάσει της απόφασης. Το δικαστήριο πιστοποιεί την απαλλαγή
του οφειλέτη από κάθε υφιστάµενο υπόλοιπο χρέος, αλλά δεν
απαλλάσσει τη σύζυγο, γιατί δεν ήταν διάδικος -λέει- στην αρχική
δίκη του νόµου Κατσέλη. Και στέλνει -προσέξτε τώρα!- στον εγ-
γυητή ότι οφείλει 45.000 ευρώ, από τις οποίες 25.500 ευρώ είναι
το αρχικό κεφάλαιο και 19.500 ευρώ οι τόκοι. Δηλαδή, ο οφειλέ-
της έχει πάρει απόφαση δικαστηρίου ότι έχει απαλλαγεί πλήρως
και ο εγγυητής στο ποσό που ήταν 25.500 ευρώ σήµερα του ζη-
τούν οι «services» να πληρώσει 45.000 ευρώ.

Αυτό είναι αδιανόητο, κύριε Υπουργέ. Θα πρέπει να βρεθεί µία

λύση δίκαιη για τους εγγυητές, όταν οι οφειλέτες απαλλάσσον-
ται. Και ειδικά όταν τα δάνεια για τα οποία είναι ενέγγυοι έχουν
µεταφερθεί στα funds που έχουν αγοραστεί µε ποσοστά 4% και
5% της αξίας, δεν µπορεί να ζητούν σήµερα το 150%, 170% και
180% του αρχικού κεφαλαίου.

Σε αυτό πρέπει να βρεθεί µια λύση. Είναι σοβαρή παράµετρος
στη ρύθµιση του χρέους και δεν µπορείτε να µου απαντάτε ότι
«Τι να κάνουµε; Οι εγγυητές πρέπει να αποπληρώσουν το σύνολο
της οφειλής.».

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τον κ. Κατρίνη.
Θα ήθελα να πω ότι αυτό που ζητήσατε είναι µια απάντηση µε

βάση την υπάρχουσα και ισχύουσα νοµοθεσία. Νοµίζω ότι σας
έδωσα µια ευκρινή και σαφή απάντηση του τι ισχύει. Επίσης γνω-
ρίζετε ότι η νοµοθεσία αυτή έχει υιοθετηθεί πρόσφατα από την
Εθνική Αντιπροσωπεία. Το ότι φέρνετε σήµερα µία συγκεκριµένη
περίπτωση που ενδεχοµένως να αφορά και άλλους, είναι ένα
θέµα προς εκτέλεση το οποίο θα το δει µε µεγάλη προσοχή το
Υπουργείο Οικονοµικών. Αυτή τη στιγµή, όµως, ισχύει η κατά-
σταση την οποία σας περιέγραψα.

Θα ήθελα επίσης να πω µε την ευκαιρία της δευτερολογία µου,
κυρία Πρόεδρε, ότι εξακολουθούν να ισχύουν µέτρα τα οποία
είναι θεσµικά εργαλεία ρύθµισης οφειλών για την υποστήριξη
των δανειοληπτών, των οφειλετών, των εγγυητών, όπως είναι,
παραδείγµατος χάριν, ο Κώδικας Δεοντολογίας των τραπεζών,
µε τον οποίο παρέχεται η δυνατότητα της καθορισµένης και
οριοθετηµένης εξωδικαστικής διαδικασίας διευθέτησης των
οφειλών των δανειοληπτών, έναντι των τραπεζών, µε βάση πάντα
την ικανότητα αποπληρωµής τους.

Επίσης, εξακολουθεί να ισχύει αναθεωρηµένος νόµος, ο
ν.3869/2010, για τη ρύθµιση των οφειλών των υπερχρεωµένων
νοικοκυριών. Ακόµα µε τον ν.4605/2019 τέθηκε σε εφαρµογή το
πρόγραµµα επιδότησης αποπληρωµής στεγαστικών και επιχει-
ρηµατικών δανείων µε υποθήκη σε κύρια κατοικία, όπου οι επι-
λέξιµοι οφειλέτες µπορούσαν να υποβάλουν αίτηση στην ηλεκτ-
ρονική πλατφόρµα µέχρι τις 31-7-2020. Επίσης, µε τον
ν.4469/2019 θεσπίστηκε ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης
οφειλών για τη χρήση του οποίου οι οφειλέτες συγκεκριµένων
επαγγελµατικών κατηγοριών µπορούσαν και αυτοί να υποβάλουν
αίτηση στην ηλεκτρονική πλατφόρµα µέχρι τις 30 Απριλίου του
2020.

Από το παραπάνω θεσµικό και νοµικό πλαίσιο, νοµίζω, προκύ-
πτει µε ευχέρεια ότι υπάρχει πάντα στην υπηρεσία κάθε πολίτη
µε οικονοµική αδυναµία, είτε αυτός είναι οφειλέτης είτε είναι εγ-
γυητής, ένα πλέγµα ρυθµίσεων οφειλών και προστασίας της
πρώτης κατοικίας, µε βάση το οποίο αποτρέπονται οι πλειστη-
ριασµοί.

Τέλος, θα ήθελα να πω και να κάνω ξεχωριστή αναφορά στον
ν.4738/2020, στο νέο θεσµικό πλαίσιο ρύθµισης των χρεών πτω-
χεύσεις φυσικών και νοµικών προσώπων και απαλλαγής τους
από τα χρέη, τη λεγόµενη «δεύτερη ευκαιρία». Το πλαίσιο αυτό
αντικαθιστά όλα τα υφιστάµενα επιµέρους προσωρινά εργαλεία
οφειλών που υπήρχαν µέχρι σήµερα. 

Πιο συγκεκριµένα, µε τον Κώδικα Διευθέτησης Οφειλών και
Παροχής Δεύτερης Ευκαιρίας µεταξύ άλλων: Θεσπίζονται διαδι-
κασίες για την έγκαιρη προειδοποίηση των πολιτών στο πλαίσιο
πρόληψης. Εισάγεται ένα ολοκληρωµένο και αυτοµατοποιηµένο
πλαίσιο ρύθµισης οφειλών, µέσω εξωδικαστικού µηχανισµού. Δί-
νεται η δυνατότητα δεύτερης ευκαιρίας µε ταχείες διαδικασίες,
µε τη διαγραφή του υπολοίπου των οφειλών, κατόπιν ρευστοποί-
ησης του συνόλου της περιουσίας και ελέγχου περιουσιακής κα-
τάστασης του οφειλέτη. Ενσωµατώνονται πρόνοιες για τον
εντοπισµό των στρατηγικών κακοπληρωτών -που είναι πολύ ση-
µαντικό- και πρόβλεψη συνεπειών για αυτούς. Υπάρχουν πρό-
νοιες για δανειολήπτες που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικά
οµάδες. Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο διαδικασίας εξυγίανσης.
Απελευθερώνονται και αξιοποιούνται οι παραγωγικές µονάδες
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της χώρας που είναι δεσµευµένες σε ατέρµονες, όπως γνωρί-
ζετε, διαδικασίες ρύθµισης και πτώχευσης. Και παρέχεται λύση
στα µη εξυπηρετούµενα δάνεια. Τέλος, θεσπίζεται η απαλλαγή
των µελών διοίκησης νοµικού προσώπου που έχει πτωχεύσει,
ώστε να µην εγκλωβίζονται για οφειλές που ανήκουν στην επι-
χείρηση. Προάγεται, όπως έχετε υπ’ όψιν σας, η χρηµατοοικο-
νοµική διαµεσολάβηση. Αξιολογούµε την τεχνολογία µε αυτο-
µατοποιηµένες διαδικασίες. Εισάγουµε ρυθµίσεις για τη βελ-
τίωση του θεσµού Διαχειριστών Αφερεγγυότητας.

Συνεπώς, οι οφειλέτες, συµπεριλαµβανοµένων και των εγγυη-
τών, έχουν τη δυνατότητα να αντιµετωπίσουν όλα τα χρέη τους
και να αποφύγουν κατασχέσεις και πλειστηριασµούς, µέσω της
δυνατότητας ρύθµισης ή απαλλαγής από τις οφειλές τους, όπως
προβλέπει ο νέος νόµος. Όπως θα διαπιστώσετε, έχουν γίνει σε
αυτόν τον τοµέα πάρα πολύ µεγάλα βήµατα εκσυγχρονισµού του
θεσµικού πλαισίου µε γνώµονα πάντα τη διευκόλυνση και την
προστασία των συµπολιτών µας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Πάµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 465/22-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επανέναρξη
της κλινικής άσκησης των φοιτητών στις Ιατρικές Σχολές της
χώρας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε βάση το πρόγραµµα σπουδών της Ιατρικής

Σχολής του πανεπιστηµίου Κρήτης, οι φοιτητές των δύο τελευ-
ταίων ετών οφείλουν να ασκούνται αποκλειστικά σε κλινικές του
«Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου». Αντίστοιχα
βέβαια είναι και τα υπόλοιπα προγράµµατα σπουδών στις υπό-
λοιπες έξι Ιατρικές Σχολές της χώρας. 

Η κλινική άσκηση των πενταετών φοιτητών ιατρικής και στην
παθολογία και στη χειρουργική είναι ζωτική για να αποκτήσουν
τις γνώσεις και την εµπειρία που θα τους επιτρέψει να παρακο-
λουθήσουν τις εξειδικευµένες κλινικές του έκτου έτους που διαρ-
κούν τριάντα δύο εβδοµάδες. Η οποιαδήποτε άσκηση των
φοιτητών είτε κλινική είτε εργαστηριακή δεν µπορεί σε καµµία
περίπτωση να αντικατασταθεί µε τηλεκπαίδευση -νοµίζω το κα-
ταλαβαίνετε- ενώ η ολοκλήρωσή της είναι προαπαιτούµενο, τυ-
πικό και ουσιαστικό, για τη συνέχιση των σπουδών τους.

Ωστόσο, οι φοιτητές των Ιατρικών Σχολών έχουν αποκλειστεί
από την κλινική άσκηση από τις αρχές του ακαδηµαϊκού έτους,
µε πρόφαση τα µέτρα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Ο
αποκλεισµός αυτός, όµως, µπορεί να οδηγήσει σε επιµήκυνση
των σπουδών τους, απώλεια του εξαµήνου ή και του έτους µε
δυσβάσταχτες, όπως καταλαβαίνετε, οικονοµικές επιπτώσεις για
αυτούς και τις οικογένειές τους. 

Συνάµα, η αναστολή της κλινικής άσκησης δηµιουργεί σοβαρά
προβλήµατα συνολικά στη λειτουργία της εκπαιδευτικής διαδι-
κασίας. Ειδικότερα η κατανοµή των φοιτητών στις πανεπιστηµια-
κές κλινικές γίνεται µε βάση τα προαπαιτούµενα µαθήµατα που
ο κάθε φοιτητής έχει ολοκληρώσει στα τέσσερα πρώτα έτη
σπουδών. Έτσι, αν δεν επανεκκινήσει άµεσα η κλινική άσκηση
των πενταετών φοιτητών, θα πρέπει τον Σεπτέµβρη του 2021 στις
ίδιες κλινικές να ασκηθούν οι τετραετείς φοιτητές και αυτοί που
έχασαν την κλινική άσκηση λόγω των αποφάσεων της Κυβέρνη-
σης.

Είναι προκλητικό το γεγονός ότι οι φοιτητές που σε ενάµιση
χρόνο θα είναι γιατροί στερούνται της βασικής τους εκπαίδευσης
γιατί τόσους µήνες η Κυβέρνηση δεν συζητά και την επιστροφή
τους στις κλινικές αφού δεν έχει πάρει κανένα µέτρο για την ενί-
σχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας µπροστά στην πανδη-
µία, ούτε έχει χρηµατοδοτήσει την ανώτατη εκπαίδευση, έτσι
ώστε να ανοίξουν µε ασφάλεια τα πανεπιστήµια, αντιµετωπίζον-
τας αυτές τις ανάγκες, κατά την άποψή µας, ως κόστος.

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για: 

Να αρχίσει άµεσα και µε πλήρη ασφάλεια µε όλα τα απαραί-
τητα µέτρα προστασίας της υγείας για διδασκόµενους και διδά-
σκοντες η κλινική και εργαστηριακή άσκηση φοιτητών των ιατρι-
κών σχολών της χώρας. Να γίνουν µόνιµες προσλήψεις όλων των
απαραίτητων µελών ΔΕΠ για την ουσιαστική εκπαίδευση. Να εν-
ταχθούν οι φοιτητές στο σχέδιο εµβολιασµού, µε δωρεάν, τα-
κτικά και επαναλαµβανόµενα τεστ σε εργαζόµενους και φοιτητές
και επαρκή µέσα ατοµικής προστασίας. Τέλος, έκτακτο κονδύλι
στα πανεπιστήµια για να µπορέσουν να ικανοποιηθούν οι ανάγ-
κες της εκπαίδευσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αναφέρεστε σε ένα πολύ σοβαρό θέµα, το

οποίο δεν αφορά, δυστυχώς, µόνον στις κλινικές ασκήσεις των
φοιτητών της Ιατρικής, αφορά σε ένα ευρύτερο πεδίο ασκήσεων
πρακτικών, κλινικών, εργαστηριακών σε πάρα πολλούς τοµείς
των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Όταν πριν από ένα χρόνο ακριβώς ξέσπασε η συγκεκριµένη
πανδηµία την οποία ακόµη βιώνουµε η Κυβέρνηση έκανε µια επι-
λογή, είπε ότι θα υπάρξει µια επιτροπή ειδικών η οποία θα ανα-
λάβει να συµβουλεύει την Κυβέρνηση διότι το πρώτιστο πράγµα
που µας ενδιαφέρει είναι η υγεία των πολιτών. Σε αυτό το πλαίσιο
η επιτροπή των ειδικών εισηγήθηκε και η Κυβέρνηση δέχτηκε να
υπάρχουν περιορισµοί στον τρόπο ασκήσεως της διδακτικής δια-
δικασίας στα πανεπιστήµια.

Έτσι, σύµφωνα και µε την πρόσφατη κοινή υπουργική από-
φαση, η οποία εκδόθηκε το προηγούµενο Σάββατο, προβλέπεται
η αναστολή κάθε είδους εκπαιδευτικής διαδικασίας µε φυσική
παρουσία, συµπεριλαµβανοµένης της πρακτικής άσκησης φοι-
τητών, µε εξαίρεση τη δυνατότητα διενέργειας κλινικών ασκή-
σεων του τελευταίου έτους των προγραµµάτων σπουδών του
πρώτου κύκλου τµηµάτων σχολών επιστηµών υγείας των ΑΕΙ.

Με βάση αυτήν την εισήγηση, είµαστε σε µια διαδικασία ανα-
ζητήσεως λύσης µε την επιτροπή των ειδικών, προκειµένου να
βρεθεί λύση όχι µόνο για τους τελειόφοιτους, όπως αναφέρεται
στην παρούσα κοινή υπουργική απόφαση, αλλά και για τους πεµ-
πτοετείς φοιτητές της Ιατρικής Σχολής και όχι µόνον για την Ια-
τρική Σχολή, αλλά και για τις υπόλοιπες επιστήµες υγείας, όπως
-επί παραδείγµατι- τη Νοσηλευτική ή τη Μαιευτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Προσπαθούµε, λοιπόν, να βρούµε τη βέλτιστη λύση, Δυστυ-
χώς, σε αυτή τη χρονική στιγµή οι επιδηµιολογικές συνθήκες δεν
είναι οι πλέον κατάλληλες για να µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε το πρόβληµα. Επιπλέον, έχουµε καταθέσει και πρόταση
που θα επιτρέψει να διεξαχθούν και άλλες πρακτικές ασκήσεις,
επί παραδείγµατι, σε δήµους και σε ειδικά σχολεία για παιδαγω-
γικά τµήµατα. Όµως, όλα αυτά εξαρτώνται από την εξέλιξη της
πανδηµίας. Είναι προφανές ότι επειδή ουσιαστικά «χαϊδεύουµε»
το τρίτο κύµα της πανδηµίας, πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προ-
σεκτικοί για να µη δούµε καταστάσεις που έχουν υπάρξει σε
άλλες χώρες.

Στη δευτερολογία µου θα ασχοληθώ ειδικότερα µε τα µόνιµα
µέλη ΔΕΠ που είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή αναφερ-

θήκατε στην επιτροπή των ειδικών που συµβουλεύει την Κυβέρ-
νηση, η επιτροπή των ειδικών συµβούλεψε την Κυβέρνηση ότι
δεν πρέπει το πέµπτο έτος να κάνει τις κλινικές ασκήσεις, αλλά
ότι πρέπει να τις κάνει το έκτο έτος; Αυτό είναι το ένα ερώτηµα. 

Το δεύτερο ερώτηµα που αντικειµενικά προκύπτει είναι γιατί
επιτρέπεται µόνο στο έκτο έτος να κάνει τις κλινικές ασκήσεις
και όχι και στο πέµπτο έτος; Λέτε ότι ψάχνετε λύση και µάλιστα
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τη βέλτιστη, όπως λέτε, αλλά ότι δεν είναι εφικτή στην παρούσα
φάση. Πότε θα είναι εφικτή, κύριε Υπουργέ; Πότε; 

Πριν από µία εβδοµάδα, στη συζήτηση αντίστοιχης επίκαιρης
ερώτησης του ΚΚΕ µε τον κ. Δελή σάς τέθηκε το ερώτηµα και
τότε, γιατί µόνο κλινικές ασκήσεις στο έκτο έτος της Ιατρικής,
των Ιατρικών Σχολών, και όχι και στο πέµπτο έτος. Είναι το ίδιο
µε αυτό που σας θέτω και τώρα. Η απάντησή σας τότε ήταν η
εξής: «Πρέπει να σας οµολογήσω ότι είναι εύλογο ερώτηµα. Όλα
αυτά θα εξεταστούν το επόµενο χρονικό διάστηµα από την επι-
τροπή των ειδικών, έτσι ώστε να αποκατασταθεί η λειτουργία
κ.λπ…». Το ίδιο µας λέτε και σήµερα. Ναι, αλλά εδώ περνάει ο
καιρός και σε λίγο θα κλείσει το εξάµηνο, έτσι που πάει η δου-
λειά. Πρέπει να πάρετε άµεσα µέτρα. 

Κατά την άποψή µας, δεν είναι απάντηση αυτή. Από τον Δε-
κέµβρη του 2020, η κοσµητεία της Ιατρικής Σχολής της Κρήτης
σας έχει επισηµάνει το πρόβληµα και ότι όλα τα χρόνια εφαρµό-
ζεται µία διεθνής πρακτική αντιµετώπισης των πενταετών και των
εξαετών φοιτητών της Ιατρικής. Ως τελειόφοιτοι κατανέµονται
στις πανεπιστηµιακές κλινικές, στην προκειµένη περίπτωση του
«Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Ηρακλείου», για την κλινική
τους άσκηση για τα τελευταία τέσσερα εξάµηνα σπουδών, µε
βάση ένα συγκεκριµένο ενιαίο πρόγραµµα.

Δεύτερον, από 19-1-2021 έχετε λάβει και εσείς, αλλά και η κ.
Κεραµέως και ο κ. Κικίλιας επιστολή πενταετών φοιτητών των
επτά Ιατρικών Σχολών της Ελλάδας, καθώς και αντίστοιχη επι-
στολή των προέδρων των Ιατρικών Σχολών από 14-1-2021 -θα τα
καταθέσω και στα Πρακτικά-, ενώ πραγµατοποιήθηκαν κινητο-
ποιήσεις πενταετών φοιτητών ζητώντας να πραγµατοποιηθεί κλι-
νική άσκηση το εαρινό εξάµηνο υπό όρους που προστατεύουν
την υγεία των φοιτητών και των ασθενών µε κατά προτεραιότητα
εµβολιασµό των φοιτητών. Απαιτούν, δηλαδή, αναπλήρωση των
χαµένων κλινικών ασκήσεων και ζητούν να τους παρουσιάσετε
άµεσα -τότε το έλεγαν- το σχέδιο, το πλάνο της Κυβέρνησης για
το πώς θα εξασφαλιστεί η διδακτική διαδικασία και η κλινική εκ-
παίδευση. Δηλαδή, µας λέτε ότι σήµερα δεν είναι εφικτό, αλλά
δεν µας παρουσιάζετε και ένα πλάνο. Τι έχετε κατά νου; Πώς,
δηλαδή, θα το αντιµετωπίσετε, δεδοµένης της κατάστασης; Και
εσείς απαντάτε «θα δούµε, ανάλογα, εάν και εφόσον η επιδηµιο-
λογική εξέλιξη και τα λοιπά».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι φοιτητές του πέµπτου έτους είναι τρεις µήνες στο περιθώ-
ριο της εκπαίδευσης και παρά τις προσπάθειες, τόσο σε τοπικό
όσο και σε πανελλαδικό επίπεδο, βρίσκουν κλειστές πόρτες. 

Επαναλαµβάνω ότι σε ενάµιση χρόνο αυτοί οι άνθρωποι θα
είναι γιατροί, ενώ ταυτόχρονα στερούνται βασικά πράγµατα στην
εκπαίδευσή τους, ενώ την ίδια στιγµή βλέπουµε ότι βασικό σας
µέληµα είναι το πώς θα µπει µέσα η Αστυνοµία, τα ΜΑΤ. Ανοιχτά,
δηλαδή, πανεπιστήµια για τις δυνάµεις καταστολής, κλειστά για
τους φοιτητές και τις σπουδές τους. Και αυτό το συνεχίζετε. Και
δεν είναι µόνο το νοµοσχέδιο που περάσατε, αλλά υπάρχουν κα-
ταγγελίες -δεν θέλω να επεκταθώ, βέβαια, αλλά σας το αναφέρω
µιας και κάνουµε αυτή την κουβέντα- ότι µετά από αυτό το κρε-
σέντο καταστολής στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονί-
κης, αστυνοµικοί στα Χανιά εισέβαλαν σε σπίτια φοιτητών
ασκώντας τροµοκρατία και προσαγάγοντας φοιτητές και µέσα
και έξω από τα σπίτια τους. Δηλαδή, ακόµα και «ασφαλίτικα»
αµάξια, «ασφαλίτες» µε πολιτικά και «ασφαλίτικα» αµάξια χωρίς
διακριτικά ασκούν ένα είδος τροµοκρατίας µε µεθόδους, επι-
τρέψτε µου τη λέξη, «απαγωγής» φοιτητών. Τους πήραν, δηλαδή,
τους «απήγαγαν» και τους µετέφεραν για ώρες στην Ασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επανερχόµενος, λοιπόν, στο
αρχικό ερώτηµα, σας ρωτάµε το εξής: Είναι υπερβολικό, είναι
ουτοπικό, είναι µαγική εικόνα αυτό που ζητάει η πανεπιστηµιακή
κοινότητα, δηλαδή, το αυτονόητο, να ανοίξουν τα πανεπιστήµια
και οι σχολές; Τα πανεπιστήµια, κατά την άποψή µας, ασφαλώς
και µπορούν να επαναλειτουργήσουν µε ασφάλεια και µέσα σε
αυτές τις συνθήκες, µε βάση τις προτεραιότητες της πανεπιστη-
µιακής κοινότητας και µε όλα τα µέτρα προστασίας της δηµόσιας

υγείας. Αυτό πρέπει να γίνει, αυτό πράξτε!
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, επιτρέψτε µου να κάνω
ένα πολύ µικρό σχόλιο για το τι συνέβη στο Αριστοτέλειο Πανε-
πιστήµιο. Υπενθυµίζω ότι εκεί είχαµε κατάληψη του χώρου. Όταν
ο πρύτανης του πανεπιστηµίου διαπίστωσε ότι οι καταληψίες
είχαν πετάξει έξω τους υπαλλήλους του πανεπιστηµίου και στη
συνέχεια ότι είχαν σπάσει πόρτες και είχαν περάσει σε χώρους
που δεν είχαν άµεση πρόσβαση, τότε κάλεσε την Αστυνοµία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι πλέον χαρακτηρισµένος
ως «καταδότης» ο κύριος πρύτανης του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης! Αυτός είναι χαρακτηρισµός που του ανή-
κει από τους φοιτητές, όχι από εµένα!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ξέρετε κάτι; Αυτό για τον «καταδότη» είναι
αυτό που δηµιουργεί τα προβλήµατα στα ελληνικά ΑΕΙ σήµερα.
Ο πρύτανης που θα κάνει καλά τη δουλειά του, ξαφνικά έχει τον
τίτλο, είναι «καταδότης», εµφανίζεται µε χιτλερικό µουστάκι, γιατί
-προσέξτε!, εφαρµόζει τον νόµο! Σ’ αυτό το σηµείο έχουµε φτά-
σει! Χωρίς να το αντιλαµβάνεστε, παίζετε τον ρόλο αυτών των
ακραίων οµάδων µε τις οποίες εσείς, προς τιµή σας, δεν ταυτί-
ζεστε και οι οποίες επιθυµούν το µπάχαλο στα πανεπιστήµια.
Παίζετε το παιχνίδι τους! Ονοµάσατε αυτόν τον άνθρωπο «κατα-
δότη». Αυτοµάτως ό,τι και να έκανε ήταν «χουντικό». Ήταν ο «κα-
ταδότης», ήταν ο «συνεργάτης». Δεν αντιλαµβάνεστε ότι νοµι-
µοποιείτε αυτές τις οµάδες;

Πάω τώρα στο θέµα για το οποίο µε ρωτήσατε. Με ρωτήσατε
αν είναι ουτοπικό να ανοίξουν τα ΑΕΙ. Η απάντηση είναι «ναι».
Υπό τις παρούσες συνθήκες, είναι ουτοπικό να ανοίξουν όλα τα
ΑΕΙ και γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε πει ότι όλο το εαρινό εξάµηνο
θα γίνει µε τηλεκπαίδευση.

Ας δούµε για ποιον λόγο ήταν µόνο για το έκτο έτος. Διότι όταν
ελήφθη η απόφαση, δεν ξέραµε ότι θα ερχόταν και δεύτερο
κύµα, και κυρίως δεν ξέραµε ότι θα ερχόταν και τρίτο κύµα. Γι’
αυτόν τον λόγο, η αρχική σκέψη ήταν µόνον για το έκτο έτος.
Έκτοτε, έχουµε συζητήσει και για το πέµπτο έτος, δηλαδή, για
όλους όσοι κάνουν κλινικές ασκήσεις και ευελπιστούµε ότι σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα θα µπορούµε να προχωρήσουµε. Υπό
ποιους όρους; Υπό τον όρο του εµβολιασµού τους πρώτα. Να δι-
ευκρινίσω δε, ότι οι φοιτητές της Ιατρικής στο έκτο έτος, επί πα-
ραδείγµατι, στο «ΠΑΓΝΗ» στο Ηράκλειο της Κρήτης, είναι όλοι
εµβολιασµένοι, σύµφωνα µε κείµενο που µας έστειλε το πανεπι-
στήµιο Κρήτης.

Εποµένως, στόχος µας είναι να ανοίξουµε και την κλινική
άσκηση στο πέµπτο έτος. Μη µένουµε, όµως, µόνο στην Ιατρική
Σχολή, γιατί υπάρχουν και οι λοιπές επιστήµες υγείας. Στόχος
είναι να ανοίξουν και αυτές. Θέλει προσοχή. Είµαστε µία «τρίχα»
από την επιτυχία στην αποτυχία. Βλέπουµε τι γίνεται, πόσο εύ-
κολα µπορεί να ξεφύγει η πανδηµία. 

Χρειάζεται λοιπόν να γίνουν πολύ προσεκτικά βήµατα. Μακάρι
να ήταν οι ιδανικές συνθήκες, για να µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε σε όλα.

Πιστεύω µέσα στο Μάρτιο να µπορέσουµε να προχωρήσουµε
σε ανακοινώσεις συγκεκριµένες για όλες τις πρακτικές ασκήσεις,
κλινικές ασκήσεις. ασκήσεις και για τη Μαιευτική και για τη Νο-
σηλευτική, αλλά και ασκήσεις ειδικές που σχετίζονται µε φαρµα-
κευτικές σχολές, µε παιδαγωγικά τµήµατα και ούτω καθεξής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 458/22-2-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ανεξήγητη η παράλειψη αξιοποί-
ησης των εθελοντών πυροσβεστών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Νικόλαος Χαρδαλιάς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, εδώ και δέκα χρόνια µε το ν.4029/2011 προ-

βλέφθηκε η λειτουργική ένταξη των εθελοντών πυροσβεστών
στον επιχειρησιακό σχεδιασµό του Πυροσβεστικού Σώµατος,
πράγµα το οποίο σήµαινε µια ουσιαστική αναβάθµιση του ρόλου
του εθελοντή πυροσβέστη λόγω της έµπρακτης συµβολής του
στην αποστολή του Πυροσβεστικού Σώµατος. Όµως, σύµφωνα
µε το συλλογικό φορέα των εθελοντών πυροσβεστών, αλλά και
επιµέρους αναφορές που µας έχουν περιέλθει από όλες τις πε-
ριοχές της χώρας, το σηµαντικό αυτό ανθρώπινο δυναµικό πα-
ραµένει αναξιοποίητο. 

Αυτό είναι απορίας άξιο και είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα
της ανεξάρτητης αυτής στάσης η διαταγή του Αρχηγείου του
Πυροσβεστικού Σώµατος, µε ηµεροµηνία 3 Νοεµβρίου 2020, που
ζητά να µην εντάσσονται στον προγραµµατισµό των βαρδιών των
πυροσβεστικών σταθµών οι εθελοντές πυροσβέστες που υπηρε-
τούν εκεί. Παρ’ όλο ότι αποτελούν ένα σώµα απολύτως εκπαι-
δευµένο και είναι ενδεικτική και η παράλειψη των εθελοντών
πυροσβεστών από τους εµβολιασµούς. 

Σύµφωνα µε αναφορές, δεν αξιοποιήθηκαν ούτε πρόσφατα
στην αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κακοκαιρίας «Μήδεια»,
ενώ οι άνθρωποι αυτοί αριθµούν συνολικά δύο χιλιάδες διακόσια
άτοµα σε όλη τη χώρα και περίπου τετρακόσια στην Αττική. 

Τέλος, από το 2011 -από το ν.4029- εκκρεµεί και το θέµα της
υπουργικής απόφασης, η οποία θα καθορίζει τις προδιαγραφές
και τον τρόπο χορήγησης των στολών αυτών των ανθρώπων,
όπως περιγράφεται στο άρθρο 20 στην παράγραφο 3. 

Δύο ερωτήµατα λοιπόν σας θέτω: Αξιοποιήθηκαν στις πρό-
σφατες καταστροφές της «Μήδειας» οι εθελοντές πυροσβέστες;
Αν όχι, γιατί; Πότε σκοπεύετε να επιτρέψετε την επιστροφή τους
στις βάρδιες και πότε πρόκειται να εκδώσετε την υπουργική από-
φαση για τις προδιαγραφές που αφορούν τις στολές τους;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Αξιότιµε κύριε Βουλευτά, η αλήθεια είναι ότι στην εισήγησή
σας κάνετε ένα λογικό άλµα από το 2011. Λέτε ότι το 2011 προ-
βλέφθηκε η ενσωµάτωση η επιχειρησιακή των εθελοντών στους
πυροσβέστες και µας ρωτάτε πότε θα προχωρήσουµε. 

Από τις 2 Νοεµβρίου -πολύ σωστά λέτε- υπάρχει µια διαταγή
του Αρχηγείου που ουσιαστικά τους εξαιρεί από τις βάρδιες. Δεν
υπάρχει κάτι πιο εύλογο. Για ποιο λόγο δεν υπάρχει κάποιο εύ-
λογο; 

Οι εθελοντές µας, για τους οποίους περιποιούµε εξαιρετικού
σεβασµού σε ό,τι κάνουν και σε αυτά που προσφέρουν -µιλάµε
για τους εθελοντές του Πυροσβεστικού Σώµατος- ποια υποχρέ-
ωση έχουν; Υποχρέωσή τους είναι κατ’ ελάχιστον τρεις υπηρε-
σίες το µήνα. Ταυτόχρονα, διατηρούν οι ίδιοι δικαίωµα έτερων
απασχολήσεων. Φανταστείτε εν µέσω πανδηµίας, δύο χιλιάδες
είκοσι άτοµα να κινούνται σε δύο χιλιάδες είκοσι επαγγελµατι-
κούς χώρους και ταυτόχρονα να µετακινούνται στις βάρδιες του
Αρχηγείου ή στις βάρδιες των πυροσβεστικών σταθµών! Θα ήταν
µία υγειονοµική βόµβα, την οποία δεν θα µπορούσαµε να διαχει-
ριστούµε. Για λόγους καθαρά, λοιπόν, υγειονοµικών πρωτοκόλ-
λων έχουν εξαιρεθεί από τις βάρδιες. 

Στη «Μήδεια» δεν προέκυψε η ανάγκη ενεργοποίησης του µη-
χανισµού, διότι οι όποιες αρρυθµίες στη «Μήδεια» δεν αφορού-
σαν το Πυροσβεστικό Σώµα, πόσω µάλλον που το Πυροσβεστικό
Σώµα, ειδικά στη συγκεκριµένη κατάσταση που δηµιουργήθηκε,
ήταν στην πρώτη γραµµή της µάχης. Ενεργοποίησε µηχανισµούς
από όλη την Αττική, από όλους τους όµορους νοµούς, έτσι ώστε
να µπορέσουµε να συνδράµουµε το έργο του ΔΕΔΔΗΕ και των
δήµων και ουσιαστικά να συνεισφέρουµε στα κενά που υπήρχαν,
στις αρρυθµίες που είχαν δηµιουργηθεί. 

Προφανώς, µόλις ολοκληρωθούν όλες αυτές τις καταστάσεις,
που αφορούν στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, θα επιστρέψουν
και ευελπιστούµε αυτό να είναι κατά την έναρξη της αντιπυρικής
περιόδου, ώστε την εµπειρία τους, το σθένος τους, το ζήλο τον
οποίο έχουν δείξει για άλλη µια φορά να µπορέσει να το αξιοποι-

ήσει το Πυροσβεστικό Σώµα.
Σε σχέση τώρα πάλι µε τις στολές, έχει µια αξία αυτό για εµάς,

δηλαδή λέτε κάτι πολύ σωστά, ότι από το 2011 που φτιάχτηκε ο
σχετικός νόµος µέχρι τώρα δεν έχει οριστικοποιηθεί ο κανονι-
σµός των στολών. Προφανώς! Γιατί όλα αυτά τα χρόνια δεν
υπήρχε κανονισµός. Ποιος φταίει που δεν υπήρχε κανονισµός. 

Με το ν.4662 εδώ δώσαµε τη δυνατότητα της δηµιουργίας κα-
νονισµού, που θα µε συγχωρήσετε αλλά τον καταψηφίσατε το
ν.4662. Πού είµαστε τώρα; Είµαστε σε µια φάση που εδώ και
τρεις µήνες έχουµε δώσει εντολή, το Αρχηγείο προχωράει και να
είστε σίγουρος ότι ο κανονισµός θα είναι έτοιµος µέχρι το τέλος
Μαρτίου. Το ξέρουν και οι ίδιοι οι εθελοντές πυροσβέστες, διότι
ο συνδικαλιστικός τους φορέας -αξιόλογα παιδιά, αγωνιστές- σε
συνεννόηση µε το Αρχηγείο ενηµερώνεται για την πορεία και
έχουν κάνει συγκεκριµένες προτάσεις, ώστε να υπάρχει και η
ανάλογη διαβούλευση που χρειάζεται για κάτι που αφορά στα
µέτρα προστασίας και που αφορά τους ίδιους. 

Σε κάθε περίπτωση, αντιλαµβάνοµαι την όποια αγωνία υπάρ-
χει, αλλά οι απαντήσεις είναι πάρα πολύ απλές και δεν είναι τί-
ποτα άλλο από την προάσπιση της δηµόσιας υγείας, σε σχέση
µε τη µη αξιοποίησή τους στις βάρδιες, και στην έλλειψη κανονι-
σµού, που αφορούσε στις στολές, η οποία θεραπεύτηκε µε τη
νοµοθετική πρωτοβουλία που εδώ πριν έναν χρόνο ακριβώς πε-
ράσαµε, έτσι ώστε να µπορέσει να προχωρήσει και αυτό το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Άρα, κύριε Υπουργέ, να θεωρήσω δε-

δοµένο ότι µέχρι τα τέλη Μαρτίου θα έχει εκδοθεί ο κανονισµός
και θα προβλέπει µέσα και για τις στολές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ο κανονισµός γίνεται για τις στολές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ωραία. Άρα υπάρχει σαφής δέσµευση
επ’ αυτού. 

Κατά τα λοιπά πάντως, επιτρέψτε µου να απορήσω γιατί τόσες
χιλιάδες άνθρωποι δεν µπόρεσαν να χρησιµοποιηθούν κατά τη
διάρκεια της «Μήδειας», λες και περίσσευε το προσωπικό. 

Αλήθεια, κάνοντας τώρα έναν απολογισµό του τι συνέβη, εσείς
στείλατε το σχέδιο «Βορέας» σχεδόν έναν χρόνο µετά την ανά-
ληψη των καθηκόντων σας. Δεν διασφαλίσετε σφιχτά χρονοδια-
γράµµατα για την εφαρµογή του. 

Ενδεικτικά θα σας αναφέρω ότι λόγου χάριν ο Δήµος Μαντου-
δίου - Λίµνης Αγίας Άννας, όπου είχαµε και δύο νεκρούς, ενέ-
κρινε το σχέδιο, όπως επέβαλε η εγκύκλιος σας, µόλις στις 26
Ιανουαρίου, ο διπλανός Δήµος Διρφών - Μεσσαπίων στις 17 Φε-
βρουαρίου. Ο Δήµος Διονύσου στην Αττική, που επλήγη σε πάρα
πολύ µεγάλο βαθµό, δεν φαίνεται ακόµη να έχει εγκρίνει το σχέ-
διο. 

Έγιναν λάθη, κατά τη γνώµη σας, κατά τη διάρκεια των χειρι-
σµών στη «Μήδεια»; Ποια είναι τα συµπεράσµατα που µπορούµε
να συναγάγουµε; Το λέω αυτό γιατί υπάρχουν και µετεωρολόγοι
τώρα που µας επισηµαίνουν ότι δεν αποκλείεται µέσα στις επό-
µενες µέρες, µέσα στο πρώτο µισό του Μαρτίου, να ενσκήψει
νέα κακοκαιρία στη χώρα. 

Υπάρχει και ένα άλλο θέµα. Πάρα πολλοί από αυτούς οι οποίοι
παρέµειναν επί µέρες ολόκληρες χωρίς ρεύµα, έπαιρναν τηλέ-
φωνο στον πενταψήφιο αριθµό του ΔΕΔΔΗΕ. Περίµεναν για
πάρα πολύ ώρα την απάντηση. Η αναµονή αυτή χρεωνόταν και
έχουµε ανθρώπους οι οποίοι όχι µόνο έµειναν επί µέρες ολόκλη-
ρες χωρίς ρεύµα, αλλά καλούνται τώρα να πληρώσουν επιπλέον
και έναν λογαριασµό -έχω έναν ενδεικτικό 32 ευρώ. Ο Δήµος Βρι-
λησσίων σκοπεύει να κάνει αγωγή στον ΔΕΔΔΗΕ ζητώντας τα
λεφτά.

Και αφήνω τελευταίο τους παράτυπους εµβολιασµούς οι
οποίοι έγιναν  στη Θεσσαλονίκη. Είκοσι τέσσερα άτοµα εµβολιά-
στηκαν εκτός διαδικασίας και υποχρεούνται να παραιτηθούν από
το Δήµο Θεσσαλονίκης. Έχετε φροντίσει να ενηµερωθεί η δικαιο-
σύνη και να ασκηθούν διώξεις;

Μας διαβεβαιώνουν όλοι ότι υπάρχει µία ηλεκτρονική διαχεί-
ριση για το αδιάβλητο και τη διαφάνεια της όλης διαδικασίας.
Πώς ξαφνικά προέκυψαν αυτά τα είκοσι τέσσερα άτοµα; 
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Η κ. Βίκυ Νάκου, Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του
Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Κεντρικής Μακεδονίας, ανέφερε
σχετικά πως όταν ολοκληρώθηκε η διαδικασία στα δύο ιδρύµατα
υπό την ευθύνη της ο ΕΟΔΥ διαπίστωσε ότι υπήρχαν αδιάθετα
εµβόλια και παρότρυνε τους γιατρούς να δουν αν υπάρχουν κά-
ποιοι άλλοι που επιθυµούν να κάνουν τα εµβόλια αυτά. Λέει εν
ολίγοις ότι είναι ευθύνη του ΕΟΔΥ αυτό που συνέβη. Συµµερίζε-
στε αυτή την άποψη; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κυρία Πρόεδρε, µεταβλήθηκε η ερώτηση για τους εθελον-
τές πυροσβέστες σε άλλες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις. Με πολλή
χαρά θα σας απαντήσω, απλά δεν θα µπορούµε να κάνουµε την
πραγµατική συζήτηση που χρειάζεται γι’ αυτά τα θέµατα. 

Μας εγκαλείτε για το σχέδιο «Βορέας». Δηλαδή, µας εγκαλείτε
γιατί, µετά από δεκαετίες που η χώρα δεν είχε γενικό σχέδιο αν-
τιµετώπισης και διαχείρισης µιας κρίσης που προέρχεται από
χιονοπτώσεις, τον Νοέµβριο του 2020 εν µέσω πανδηµίας οι υπη-
ρεσίες της Πολιτικής Προστασίας παρουσίασαν το πρώτο γενικό
σχέδιο που είχε η Ελληνική Δηµοκρατία. Άρα, έγινε ένα πρώτο
εξαιρετικό βήµα για να καλυφθεί το µεγάλο ζήτηµα του συντονι-
σµού και των επικαλύψεων; 100%! 

Δεν µείναµε, όµως, µόνο σε αυτό το σχέδιο. Προχωρήσαµε και
κάναµε ειδικό σχέδιο για να βοηθήσουµε τους ΟΤΑ της χώρας
λόγω της έλλειψης χρηµάτων που µπορεί να έχουν για µελέτες
ή για ειδικά σχέδια και ουσιαστικά τους το δώσαµε έτοιµο για να
µπορέσουν να προσαρµόσουν τις δικές τους υπηρεσίες, µε απώ-
τερο σχέδιο δικό µας όλο αυτό να αποτελέσει µια ηλεκτρονική
βάση, την εθνική βάση, η οποία προβλέπεται στον ν.4662, ώστε
να µπορούµε ηλεκτρονικά και ψηφιακά να έχουµε πρόσβαση σε
όλα τα µηχανήµατα έργου, σε όλες τις δυνατότητες, σε όλες τις
υπηρεσίες και να µπορούµε πραγµατικά να παρακολουθήσουµε
τι γίνεται σε κάθε δήµο. 

Εν όψει της «Μήδειας» εφαρµόστηκε ο «Βορέας»; Έγιναν οι
απαραίτητες συσκέψεις; Έγιναν οι απαραίτητες επαφές; Έγιναν
οι απαραίτητες δηµόσιες αναφορές µας στα ζητήµατα αυτά; Βε-
βαίως και έγιναν. 

Λυπάµαι που θα το πω και το λέω µε πολύ σεβασµό. Δεν ήθελα
να ανοίξουµε το θέµα αυτό, αλλά µε καρτερικότητα παρατηρού-
σαµε εκπληκτικής έµπνευσης κριτική από ανθρώπους που εννο-
είται ότι έχουν µια εµπειρία. 

Συγχωρείστε µε, αλλά ακούσαµε ακόµα και για το κλείσιµο της
εθνικής οδού, ότι ταλαιπωρήθηκαν -λέει- οι άνθρωποι, οι φορτη-
γατζήδες επί ώρες. Όχι, όχι, αυτό συνέβαινε στο παρελθόν! Αυτό
που συνέβη µε την εθνική οδό είναι ότι εν µέσω χιονοθύελλας -
γιατί στις πεντέµισι η ώρα εγώ ήµουν εκεί- εν µέσω µηδενικής
ορατότητας, µε τις εξόδους στην εθνική να είναι µε µισό µέτρο
χιόνι, µε κίνδυνο, δηλαδή, να µποτιλιαριστούν όποια φορτηγά
υπήρχαν εκεί και να κλείσει ακόµα και η ΛΕΑ, πήραµε µια δύ-
σκολη απόφαση µε τον Υπουργό να κλείσει η εθνικής οδός, ακρι-
βώς για να µην κινδυνεύσει κανένας. 

Γιατί αυτό δηµιουργεί έκπληξη; Δεν υπάρχει ως παγκόσµια
πρακτική; Βεβαίως και υπάρχει και στη βόρεια Γερµανία και στην
Πολωνία και στην Ολλανδία. Είναι ένα βασικό εργαλείο αντιµε-
τώπισης αυτής της κατάστασης. 

Δεν στέκοµαι στη λογική της κριτικής που έγινε, το ότι «είναι
δυνατόν να έχει κλείσει η εθνικής οδός;». Διότι έχει ξανακλείσει
η εθνική οδός στο παρελθόν. Άρα, συντεταγµένα πήγαµε προ-
κειµένου να µην ταλαιπωρηθεί ο κόσµος. Ταλαιπωρήθηκε για σα-
ράντα λεπτά στη γέφυρα της Καλυφτάκη, που θα έπρεπε να
γίνουν οι απαραίτητες τροχονοµίες ώστε να µπορέσει να γίνει
αναστροφή. Συντεταγµένα! 

Προφανώς, είναι προτιµότερο σαράντα λεπτά κάποιοι να τα-
λαιπωρηθούν, παρά εγκλωβισµένοι ώρες ατελείωτες, χιλιόµετρα
µέσα στην εθνική οδό και καταστάσεις που ζήσαµε στο παρελθόν
σε πάρα πολλές δεκαετίες πίσω. Και ξέρετε ότι έχουµε δίκιο σε
αυτό. 

Δεν θα σταθώ στην άδικη ανακοίνωσή σας, σε σχέση µε το αν
προλάβαµε να κηρύξουµε τον Δήµο Διονύσου κι αν καθυστερή-

σαµε, όταν σε τρεις ώρες και είκοσι πέντε λεπτά από την ώρα
που µας κοινοποιήθηκε το αίτηµα οι υπηρεσίες µας, οι οποίες
ήταν ήδη ξενυχτισµένες νυχθηµερόν, έβγαλαν την κήρυξη.

Θα µπορούσα να µιλώ πάρα πολλές ώρες γι’ αυτό. Το ζήτηµα
δεν είναι αν υπάρχουν επικαλύψεις, δεν υπάρχουν επικαλύψεις.
Στο σχέδιο «Βορέας» ήξερε και ο ΔΕΔΔΗΕ τι έπρεπε να κάνει και
ο κάθε δήµος τι έπρεπε να κάνει. Το αν είχαν τα µέσα ή αν µπο-
ρούσαν να το κάνουν είναι ένα άλλο ζήτηµα, στο οποίο βεβαίως
εκεί έχουµε και γραφειοκρατικές διαδικασίες σε σχέση µε το κλά-
δεµα. Το έχουµε αντιµετωπίσει, κύριε Καµίνη, και µαζί. Αυτοδιοι-
κητικοί έχουµε υπάρξει, ξέρουµε ακριβώς τι συµβαίνει. 

Άρα, η όποια κριτική ακούγεται -συγχωρείστε µε, αλλά έτσι την
εκλαµβάνω- είναι στο όριο της µικροπολιτικής προσέγγισης και
µε λυπεί πραγµατικά. Γιατί αυτά είναι θέµατα, για τα οποία πρέ-
πει να δηµιουργήσουµε µια βάση κουλτούρας που θα µας συνο-
δεύει από εδώ και πέρα όλους µαζί. Δεν έχει να κάνει µε την
Κυβέρνηση, έχει να κάνει µε έναν µηχανισµό, τον εθνικό µηχανι-
σµό, που για πρώτη φορά η χώρα µας έχει. Τέτοια θέµατα θα τα
έχουµε συνέχεια, θα έχουµε συνέχεια τέτοια ζητήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το θέµα δεν είναι, λοιπόν, το ανάθεµα και οι κατάρες, το τι
έγινε και τι δεν έγινε. Το θέµα είναι να συνεννοηθούµε ότι όλο
αυτό είναι ένα ζήτηµα πατριωτικό στο οποίο θα πρέπει όλοι να
συνεργαστούµε, γιατί απέναντι σε µια κλιµατική αλλαγή που
µέχρι τώρα, αν θέλετε, ήταν µία περιγραφή όλων αυτών που συ-
νέβαιναν µακριά από την Ελλάδα, τώρα είναι εδώ. Και το βλέ-
πετε, το ζούµε πολύ γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε σιγά-σιγά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Σχετικά µε το θέµα των εµβολίων, είµαστε αµείλικτοι. Το
είπε και ο γενικός γραµµατέας πρωτοβάθµιας φροντίδας και επι-
κεφαλής της εµβολιαστικής οµάδας, ο κ. Θεµιστοκλέους. Δεν θα
κάνουµε ούτε βήµα πίσω. Για όσους πιστεύουν ότι στην πλάτη
των ανθρώπων που πραγµατικά έχουν ανάγκη το εµβόλιο, θα
παίζουν τα δικά τους παιχνίδια, ούτε βήµα πίσω! Δεν το διαπραγ-
µατευόµαστε αυτό. 

Από την άλλη, όταν έχουµε τριάντα πέντε χιλιάδες εµβολια-
σµούς και συζητάµε για τρεις, τέσσερις, πέντε περιπτώσεις, προ-
φανώς είναι η απόλυτη εξαίρεση. Δεν µπορεί να υπάρχει ένας
αστυνοµικός ή να υπάρχει ένας ελεγκτής γύρω από κάθε εµβο-
λιαστή ή γύρω από κάθε δοµή από τις εκατοντάδες που υπάρ-
χουν. Το παρακολουθούµε από κοντά. 

Κλείνοντας, λέω το εξής: Αντιλαµβάνοµαι, ειδικά στα θέµατα
της Πολιτικής Προστασίας, να υπάρχει η αγωνία, η ανησυχία, ο
προβληµατισµός, γιατί αφορά στην ανθρώπινη ζωή, αφορά στην
ανθρώπινη παρουσία, αφορά στο φυσικό περιβάλλον. Όµως, η
απάντηση σε όλα αυτά δεν είναι ο καθένας, µέσα από το δικό
του µετερίζι, να προσπαθεί να ρίξει τις ευθύνες στον άλλο. 

Είναι ώρα συνεργασίας. Είναι ώρα συνεννόησης. Όλα αυτά
που έρχονται είναι ζητήµατα που πρέπει να αποτελέσουν την
κοινή µας προσπάθεια απέναντι σε µια κλιµατική αλλαγή που θα
είναι αµείλικτη για τα παιδιά µας. Οι Έλληνες πολίτες θα πρέπει
να είναι ασφαλείς και σίγουροι απέναντι σε αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. Να υπενθυµίσω, όµως, ότι και ο δικός σας χρόνος είναι
περιορισµένος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Είχα τρία θέµατα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το ξέρω, αλλά δεν µπο-
ρώ να κάνω διαφορετικά. 

Πάµε στην επόµενη ερώτηση, τη δεύτερη µε αριθµό 466/22-2-
2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καθυστέρηση και έντονες δυσ-
λειτουργίες του εµβολιασµού στην Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.)
Λάρισας». Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
Σας παρακαλώ τηρήστε τον χρόνο, γιατί είναι πάρα πολλές οι
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ερωτήσεις που αποµένουν. Ευχαριστώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πριν εισέλθω στην ουσία της ερώτησης, που

αφορά την πορεία των εµβολιασµών στον Νοµό Λάρισας, θα
ήθελα, αν µου επιτρέψετε, να διατυπώσω µια εύλογη απορία -
ερώτηση και εάν θέλετε, απαντάτε. 

Τέσσερις µήνες καραντίνα, τέσσερις µήνες κατά τους οποίους
οι συµπολίτες µας έχουν στερηθεί βασικά δικαιώµατα, τέσσερις
µήνες θυσίες από τους συµπολίτες µας, το λογικό ήταν τα κρού-
σµατα να έχουν µειωθεί. Απεναντίας, έχουν αυξηθεί. Δύο είναι οι
απαντήσεις: Ή φταίνε οι πολίτες, όπως συνήθως λέτε, ή µάλλον
δεν έχετε σχεδιάσει εσείς σωστά την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας. 

Υπεισέρχοµαι στο θέµα των εµβολίων. 
Κύριε Υπουργέ, όταν ξεκίνησε αυτό το πρόγραµµα εµβολια-

σµών να θυµίσουµε ότι ήταν πολύ φιλόδοξο από την πλευρά της
Κυβέρνησης, ότι σε λίγους µήνες -ενδεικτικά είπατε µέχρι και τις
αρχές του καλοκαιριού- θα έχει εµβολιαστεί, αν όχι το σύνολο, η
µεγάλη πλειοψηφία του πληθυσµού. 

Στο Νοµό Λάρισας, για τον οποίο σήµερα ερωτώ, µέχρι και
προχθές εµβολιάστηκαν δεκαεννέα χιλιάδες εβδοµήντα τρεις
συµπολίτες µου σε σύνολο πληθυσµού διακόσιες ογδόντα πέντε
περίπου χιλιάδες. Εάν συνεχίσει έτσι, το 50% του πληθυσµού της
Λάρισας θα εµβολιαστεί καλό φθινόπωρο, τέλη Αυγούστου µε
Σεπτέµβριο. 

Γι’ αυτό σήµερα σας ρωτώ πώς σκοπεύετε να επιταχύνετε τη
διαδικασία εµβολιασµού, εάν έχετε στη στρατηγική σας να δηµι-
ουργήσετε και άλλα εµβολιαστικά κέντρα και εάν υπάρχει ή όχι
διαθεσιµότητα. Διότι παρατηρήθηκε και το φαινόµενο -και ήταν
εύλογη η απορία, οι ερωτήσεις των συµπολιτών µου- ή δεν υπάρ-
χει διαθέσιµο εµβόλιο ή δεν υπάρχει εµβολιαστικό κέντρο.

Διότι τα ραντεβού τα οποία κλείνονται, κύριε Υπουργέ, είναι
µετά από δύο µήνες.

Ευχαριστώ και θα αναµένω την απάντησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κόκκαλη, πριν µπω στην ουσία της ερώτησής σας και

στην απάντηση της ερώτησης, επειδή αναφερθήκατε στα µέτρα
περιορισµού που έχει επιβάλει η Κυβέρνηση τους τελευταίους
τέσσερις µήνες και αναρωτιέστε αν πραγµατικά έχουν πετύχει
αυτά τα µέτρα, θα πω ότι η απάντηση είναι σαφής βέβαια. Σί-
γουρα έχουν πετύχει. Σε καµµία περίπτωση, άµα δει κανείς τι γί-
νεται στην υπόλοιπη Ευρώπη, δει τους χρωµατικούς χάρτες του
ECDC και συγκρίνει την Ελλάδα µε τις υπόλοιπες χώρες, θα δια-
πιστώσει κανείς αµέσως ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε πάρα πολύ
καλή θέση σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης.

Αναρωτιέµαι µήπως µε την τοποθέτησή σας θέλετε να µας
πείτε ότι δεν έπρεπε να πάρουµε µέτρα. Διότι φανταστείτε πού
θα είχαν φτάσει τα κρούσµατα, εάν δεν είχαµε πάρει µέτρα. Τα
µέτρα που έχουµε πάρει έχουν πετύχει. Είναι ελεγχόµενη η δια-
χείριση της πανδηµίας. Η χώρα µας στέκει όρθια και επαναλαµ-
βάνω ότι σε σχέση µε τις άλλες χώρες είναι σε πολύ καλύτερη
θέση.

Μέσα στον σχεδιασµό αυτόν είναι και ο εµβολιασµός του πλη-
θυσµού, για να έρθω και στην απάντηση της ερώτησής σας. Να
σας θυµίσω ότι στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής στρατηγικής, δια-
σφαλίσαµε την πρόσβαση για όλους τους πολίτες, όχι µόνο τους
Έλληνες, αλλά και όλους τους πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην ίδια χρονική στιγµή σε εµβόλια τα οποία έχει διαπραγµα-
τευτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, στο κόστος των οποίων συµµετέχει
η Ευρωπαϊκή Ένωση και θα έχουµε εµβόλια, προκειµένου να κα-
λύψουµε το σύνολο του πληθυσµού, εφόσον όλοι οι συµπολίτες
µας επιθυµούν να εµβολιαστούν.

Μας λοιδορούσατε, όταν λέγαµε ότι τα εµβόλια θα είναι εδώ
στο τέλος Δεκεµβρίου του 2020 -που ήταν εδώ τα εµβόλια- και
ξεκινήσαµε ταυτόχρονα όλες οι ευρωπαϊκές χώρες τον εµβολια-
σµό, ο οποίος εξελίσσεται πολύ οµαλά. Γνωρίζουν όλοι ότι υπάρ-
χουν προβλήµατα κυρίως σε ό,τι αφορά την παραλαβή των

εµβολίων σε όλα τα κράτη-µέλη. Αυτό οφείλεται κυρίως σε προ-
βλήµατα της παραγωγικής διαδικασίας των εταιρειών. Τα προ-
βλήµατα αυτά τα αντιµετωπίζουν όλες οι χώρες της Ευρώπης και
όχι µόνο η Ελλάδα. Παρά ταύτα, ό,τι εµβόλιο έρχεται γίνεται
στην Ελλάδα και µάλιστα, η χώρα µας είναι από τις πρώτες
χώρες στην Ευρώπη σε ό,τι αφορά τον κυλιόµενο µέσο όρο επτά
ηµερών διεξαγωγής των εµβολίων.

Χαρακτηριστικά, να σας πω ότι -στις 15:27’ έκανα µια επικαι-
ροποίηση στα στοιχεία, λίγο πριν ξεκινήσει η διαδικασία των ερω-
τήσεων προς εµάς- οκτακόσιες ενενήντα επτά χιλιάδες εµβο-
λιασµοί είχαν διεξαχθεί στη χώρα µας. Πλησιάζουµε το ένα εκα-
τοµµύριο εµβολιασµούς, µε 5,53% του πληθυσµού να έχει ήδη
κάνει την πρώτη δόση και το 8,58% του συνόλου του πληθυσµού
να έχει εµβολιαστεί. Τριάντα τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι
εβδοµήντα εµβολιασµοί είναι προγραµµατισµένοι για σήµερα και
ο κυλιόµενος µέσος όρος διεξαγωγής των εµβολιασµών είναι εί-
κοσι έξι χιλιάδες οκτακόσια ογδόντα πέντε εµβόλια, το δε σύνολο
των προγραµµατισµένων ραντεβού είναι ένα εκατοµµύριο τετρα-
κόσιες ογδόντα χιλιάδες κλεισµένα ραντεβού.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι υπάρχει σχέδιο, υπάρχει προ-
γραµµατισµός και σύµφωνα µε αυτόν τον προγραµµατισµό, όσα
εµβόλια έρχονται στη χώρα µας γίνονται.

Σε ότι αφορά την Περιφερειακή Ενότητα της Λάρισας, οι εµ-
βολιασµοί, όπως γνωρίζετε, ξεκίνησαν στις 29 Δεκεµβρίου του
2020 στο πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο, µε τον εµβολιασµό του
υγειονοµικού προσωπικού. Σήµερα λειτουργούν δεκαεννιά εµβο-
λιαστικές γραµµές σε δέκα εµβολιαστικά σηµεία, που ισοδυναµεί
σε ελάχιστη δυναµικότητα διενέργειας χιλίων είκοσι έξι εµβολια-
σµών την ηµέρα. Έως και σήµερα έχουν πραγµατοποιηθεί στον
Νοµό Λάρισας δεκαεννιά χιλιάδες τριακόσιοι σαράντα δύο εµβο-
λιασµοί συµπολιτών µας και το σύνολο των προγραµµατισµένων
ραντεβού είναι τριάντα τρεις χιλιάδες εξακόσια είκοσι οκτώ έως
τα τέλη Απριλίου.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι ο σχεδιασµός που έχουµε προκει-
µένου µέχρι τις αρχές του καλοκαιριού να έχουµε καλύψει του-
λάχιστον το σύνολο των ευπαθών οµάδων και της κρίσιµης µάζας
του πληθυσµού, που θα µας βοηθήσει να χτίσουµε το τείχος ανο-
σίας, εφόσον βεβαίως οι προγραµµατισµένες παραδόσεις είναι
έγκαιρες, βαίνει καλώς.

Θα ήθελα να τονίσω ότι, επειδή µας λέτε ότι δεν υπάρχουν εµ-
βόλια ή δεν βρίσκουν συµπολίτες µας ραντεβού, για την ηλικιακή
οµάδα εξήντα µε εξήντα τέσσερα αυτή τη στιγµή υπάρχει διαθε-
σιµότητα δώδεκα χιλιάδων εξακοσίων πενήντα δύο ραντεβού για
τον µήνα Μάρτιο.

Επαναλαµβάνω ότι η προµήθεια των εµβολίων είναι δυναµική
και καθορίζεται από τις προγραµµατισµένες παραλαβές των εµ-
βολίων τόσο στη χώρα µας όσο και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Τις
επόµενες εβδοµάδες θα έχουµε και µεγαλύτερες ποσότητες, θα
έχουµε και νέα εµβόλια στη διάθεσή µας. Γνωρίζετε όλοι ότι και
άλλα εµβόλια βρίσκονται σε διαδικασία αξιολόγησης από τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισµό Φαρµάκων και ήδη έχει προγραµµατιστεί η
λειτουργία τριών επιπλέον εµβολιαστικών κέντρων στον Νοµό
Λάρισας.

Θα ήθελα να επαναλάβω για µια ακόµη φορά ότι όσο αυξά-
νονται οι ποσότητες τόσο περισσότερους συµπολίτες µας θα εµ-
βολιάσουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υπουρ-

γέ.
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά στο πρώτο σκέλος, πετάξατε την

µπάλα στην εξέδρα. Σας υπέβαλα µια απολύτως λογική ερώτηση
του µέσου πολίτη. Δεν κατάλαβα: Όταν υποβάλλεται µια ερώ-
τηση αµφισβήτησης, δυσπιστίας προς την κυβέρνηση, σηµαίνει
ότι είµαστε κατά των µέτρων;

Τι ρωτούν σήµερα οι συµπολίτες; Μετά από τέσσερις µήνες
καραντίνα, τα κρούσµατα αυξήθηκαν και εσείς λέτε «κοιτάξτε τι
γίνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση». Εγώ για την Ελλάδα σάς ρώ-
τησα. Τι πιο λογικό από αυτό;

Στο ελληνικό Κοινοβούλιο είµαστε, κύριε Υπουργέ. Η πραγµα-
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τικότητα εξ όσων γνωρίζω είναι αυτή, διότι αυξήθηκαν τα κρού-
σµατα. Και ρώτησα: Τι φταίει; Οι πολίτες που δεν εφαρµόζουν
τα µέτρα ή µήπως ο σχεδιασµός από την Κυβέρνηση;

Έρχοµαι στους εµβολιασµούς. Με επιβεβαιώσατε, όταν είπα
ότι το 50% του πληθυσµού στη Λάρισα θα εµβολιαστεί στο τέλος
του καλοκαιριού, γιατί εσείς ο ίδιος είπατε τριάντα τρεις χιλιάδες
µέχρι τα τέλη Απριλίου. Μέχρι σήµερα είναι το 14%. Κρατώ το
µόνο θετικό, ότι θα δηµιουργηθούν άλλα τρία εµβολιαστικά κέν-
τρα.

Όµως, θα ήθελα από δω, κύριε Υπουργέ, να σας προτείνω εάν
είναι στον σχεδιασµό σας -κανονικά, έπρεπε να είναι- να δηµι-
ουργηθεί ένα µεγάλο εµβολιαστικό κέντρο τουλάχιστον στις
έδρες των περιφερειών, όπως είναι εδώ, στην Αθήνα, ή να συ-
νεργαστείτε µε την τοπική αυτοδιοίκηση για τα εµβολιαστικά κέν-
τρα. Δεν είναι δυνατόν τα δύο νοσοκοµεία να σηκώνουν το
βάρος, αφ’ ενός της περίθαλψης ασθενών µε κορωνοϊό, αφ’ ετέ-
ρου να εµβολιάζουν. Αυτός έπρεπε να είναι ένας σωστός σχε-
διασµός.

Εκτός από αυτά τα εµβολιαστικά κέντρα, που είπατε ότι θα γί-
νουν άλλα τρία, να γίνουν εµβολιαστικά κέντρα σε συνεργασία
µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Θα περιµένω µια τοποθέτηση επάνω
σε αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κόκκαλη, επανέρχοµαι στο πρώτο σκέλος της ερώτη-

σης. Περιοριστικά µέτρα, lockdown, απαγορευτικό ή όπως αλ-
λιώς λέγεται, έχουν όλες οι χώρες της Ευρώπης και σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης αυξάνονται τα κρούσµατα του κορωνοϊού.
Έχουν «κοκκινίσει» όλες οι χώρες στον χάρτη του Ευρωπαϊκού
Οργανισµού Πρόληψης Νοσηµάτων.

Λογικό είναι να αυξάνονται και στην Ελλάδα. Το θέµα είναι να
µπορούµε να περιορίσουµε αυτή την αύξηση, τον ρυθµό αύξη-
σης, και βεβαίως να φτάσουµε σε ένα σηµείο που η µετάδοση
και η διασπορά να είναι τέτοια, ώστε να µπορέσουµε µαζί µε το
τείχος ανοσίας που χτίζουµε µε τους εµβολιασµούς να επιστρέ-
ψουµε στην κανονικότητα. Σαφώς και αναφέροµαι στην Ελλάδα,
ναι, γνωρίζω ότι βρισκόµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, όταν
λέω ότι η Ελλάδα, σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρώ-
πης, είναι σαφώς σε πολύ καλύτερη θέση. 

Σε ό,τι αφορά τους εµβολιασµούς, είπα ότι θα ανοίξουν τρία
επιπλέον εµβολιαστικά κέντρα. Το θέµα δεν είναι χωροταξικό ή
θέµα υποδοµών, να συνεργαστούµε µε την τοπική αυτοδιοίκηση.
Χώροι υπάρχουν. Για λόγους ασφαλείας κατ’ αρχάς οι εµβολια-
σµοί διεξάγονται στα κέντρα υγείας και στα νοσοκοµεία της
χώρας µας και βεβαίως υπάρχουν και µεγάλα εµβολιαστικά κέν-
τρα στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, που πληρούν τις προϋπο-
θέσεις ασφαλούς χορήγησης του εµβολίου, έτσι ώστε να
εµβολιάζουµε µεγαλύτερο κοµµάτι του πληθυσµού. Το πρό-
βληµα δεν είναι, εποµένως, χωρικό ή χωροταξικό, επαναλαµβάνω
ότι έχει να κάνει µε τις ποσότητες των εµβολίων που παραλαµ-
βάνουµε. Υπάρχει ένα προγραµµατισµός παραδόσεων. Εφόσον
αυξηθούν οι ποσότητες το επόµενο χρονικό διάστηµα, θα αυξη-
θεί και η ροή των εµβολίων και ο εµβολιασµός που θα κάνουµε. 

Επί τη ευκαιρία, να θυµίσω το εξής. Βλέπουµε τι έχει συµβεί
σε άλλες χώρες της Ευρώπης και πέραν της Ευρώπης, όπου
πολλές χώρες, εφαρµόζοντας λάθος τακτική, τη λάθος στρατη-
γική, χρησιµοποίησαν δόσεις εµβολίων χωρίς να έχουν εξασφα-
λίσει τη δεύτερη δόση για τον πληθυσµό, αναλαµβάνοντας
µεγάλο ρίσκο, ενώ εµείς και κρατήσαµε τη δεύτερη δόση τη
στιγµή που γινόταν η πρώτη δόση στον πληθυσµό και είχαµε
συγκεκριµένο προγραµµατισµό, έτσι ώστε ό,τι εµβόλια έρχονται
να γίνονται στον πληθυσµό. Είµαι βέβαιος ότι, καλώς εχόντων
των πραγµάτων, επειδή αναµένουµε πραγµατικά αύξηση των δια-
θέσιµων ποσοτήτων το επόµενο χρονικό διάστηµα και περισσό-
τερα εµβόλια, και θα συνεργαστούµε και µε άλλους φορείς -το
έχουµε άλλωστε ήδη πει- µε τους φαρµακοποιούς και τους για-
τρούς -το εξετάζουµε- έτσι ώστε να δούµε πώς µπορούµε να

φτάσουµε και στον τελευταίο συµπολίτη µας, ο οποίος δεν θα
µπορέσει να προσέλθει σε κάποιο εµβολιαστικό κέντρο. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση, την ένατη µε αριθµό

470/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Μαγνησίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέ-
ξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ανύπαρκτος ο εµβολιαστικός σχεδιασµός στη Μαγνησία».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την ερώτησή σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, πάνε περίπου δύο µήνες που έχει ξεκινήσει η
διενέργεια εµβολιασµών για την προστασία απέναντι στον
COVID-19 στον Νοµό της Μαγνησίας. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε
τα εµβολιαστικά κέντρα που εξυπηρετούν τους εµβολιασµούς
του πληθυσµού αλλά και των ειδικών κατηγοριών, επαγγελµα-
τιών, υγειονοµικού προσωπικού και ενστόλων, βρίσκονται στο
Νοσοκοµείο του Βόλου, όπου όντως λειτουργεί ένα πολύ καλά
οργανωµένο εµβολιαστικό κέντρο, στο Κέντρο Υγείας Βόλου,
στο Κέντρο Υγείας Αργαλαστής, στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς,
στο Βελεστίνο και στον Αλµυρό. Στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς και
Βελεστίνου εµβολιάζονται µόνο οι πολίτες από εξήντα έως
εξήντα τεσσάρων χρόνων, ενώ στις υπόλοιπες δοµές εµβολιά-
ζονται οι πολίτες άνω των ογδόντα ετών και οι επαγγελµατίες
που ανήκουν στον κατά προτεραιότητα εµβολιασµό. 

Το πρόβληµα ποιο είναι, κύριε Υπουργέ; Ότι εδώ και περίπου
τρεις εβδοµάδες η µοναδική υγειονοµική δοµή σε επίπεδο Μα-
γνησίας µε διαθέσιµες ηµέρες και ώρες για τον εµβολιασµό των
πολιτών άνω των ογδόντα ετών και των επαγγελµατιών που εµ-
βολιάζονται κατά προτεραιότητα είναι στο Κέντρο Υγείας Αργα-
λαστής, ενώ σηµειώνονται τεράστιες δυσκολίες για την εξεύρεση
διαθέσιµων ραντεβού εµβολιασµών και στο Νοσοκοµείο του
Βόλου και στο Κέντρο Υγείας Βόλου, που είναι και οι µόνες
δοµές που εξυπηρετούν τον εµβολιασµό εντός αστικού ιστού. 

Με βάση στοιχεία που έχουµε, κύριε Υπουργέ, στο Κέντρο
Υγείας Βόλου, που βρίσκεται εντός του αστικού ιστού, και στο
νοσοκοµείο, µε πληθυσµό ευθύνης περίπου εκατόν εβδοµήντα
χιλιάδες ανθρώπους, διενεργούνται λιγότεροι εµβολιασµοί, σε
σχέση µε το Κέντρο Υγείας Αργαλαστής στο οποίο διενεργούνται
περίπου πάνω από εκατό εµβολιασµοί την ηµέρα. Το παράδοξο
αυτό που συµβαίνει εξηγείται από το γεγονός ότι οι υπερήλικες
πολίτες του Βόλου και οι επαγγελµατίες, αντί να προωθούνται
για τους εµβολιασµούς τους σε υγειονοµικές δοµές εντός του
αστικού ιστού, παραπέµπονται στο Κέντρο Υγείας Αργαλαστής,
στο Κέντρο Υγείας Αλµυρού, στη Ζαγορά, όντας υποχρεωµένοι
να διανύουν µια απόσταση µέχρι και ογδόντα δύο χιλιόµετρα µε-
τάβαση και επιστροφή, επιβαρυνόµενοι αυτόν τον τρόπο µε
αχρείαστη ταλαιπωρία. Η αρµόδια Ε’ Υγειονοµική Περιφέρεια
δεν παρέχει καµµία διευκρίνιση µέχρι στιγµής για ποιον λόγο δεν
αξιοποιούνται οι υπόλοιπες υγειονοµικές δοµές πρωτοβάθµιου
τύπου που είναι εντός αστικού ιστού, παραπέµποντας τις ευθύ-
νες για τον σχεδιασµό στην κεντρική διοίκηση. 

Υπάρχει κι ένα ακόµη σηµαντικό θέµα, το οποίο έχει µείνει ανα-
πάντητο από το Υπουργείο Υγείας, τι θα συµβεί ακριβώς στον
σχεδιασµό για την κάλυψη µε εµβόλια των ευπαθών οµάδων του
πληθυσµού σε επίπεδο Μαγνησίας αλλά και πανελλαδικά. Υπάρ-
χουν δηλαδή πολλοί συµπολίτες µας οι οποίοι δεν µπορούν να
µετακινηθούν από τα σπίτια. 

Συνεπώς, τα ερωτήµατα είναι πολλά: Πώς θα διαµορφώσετε
διαφορετικά τον σχεδιασµό των εµβολιασµών σε επίπεδο Μα-
γνησίας; Έχετε πρόθεση να ανοίξετε περισσότερα εµβολιαστικά
κέντρα, αξιοποιώντας τις τοπικές µονάδες υγείας και φυσικά τι
θα γίνει µε τις ευπαθείς οµάδες, οι οποίες αυτή τη στιγµή είναι
σε πραγµατικά κρίσιµη κατάσταση, καθώς δεν µπορούν να µε-
τακινηθούν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Μεϊκόπουλε, επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να πω ότι είναι
λίγο υπερβολικός ο τίτλος σας, ο τίτλος της ερώτησής σας, «ανύ-
παρκτος ο εµβολιαστικός σχεδιασµός στον Νοµό Μαγνησίας».
Σχεδιασµός υπάρχει για το σύνολο της χώρας και αλίµονο αν
αφήναµε πίσω µία περιοχή. 

Τώρα, ευχαριστώ για τα ερωτήµατα, γιατί είναι τεχνικής φύ-
σεως, βέβαια, αλλά καλό είναι να τα συζητάµε για να δούµε και
την πολυπλοκότητα του εγχειρήµατος. Γνωρίζουµε ότι µιλάµε για
ένα χαρτοφυλάκιο εµβολίων το οποίο έχουµε στη διάθεσή µας,
τρία εµβόλια αυτή τη στιγµή και έρχονται κι άλλα, µε διαφορετι-
κές συνθήκες διακίνησης, φύλαξης και χορήγησης, γεγονός που
αυξάνει τον βαθµό πολυπλοκότητας του όλου εγχειρήµατος και
πρέπει να έχουµε συγκεκριµένες λύσεις, προκειµένου να εµβο-
λιάσουµε τον πληθυσµό. 

Στον Νοµό Μαγνησίας σήµερα λειτουργούν δεκατρείς εµβο-
λιαστικές γραµµές σε εννέα εµβολιαστικά σηµεία, που ισοδυνα-
µούν σε ελάχιστη δυνατότητα διενέργειας επτακοσίων δύο
εµβολιασµών ανά ηµέρα. Είπατε, νοµίζω, ότι µόνο το Κέντρο
Υγείας Αργαλαστής µπορεί να κάνει εµβολιασµούς σε άτοµα ηλι-
κίας άνω των εβδοµήντα πέντε ετών. Από τα στοιχεία τα οποία
έχω στη διάθεσή µου είναι και το Κέντρο Υγείας Αλµυρού, και το
Γενικό Νοσοκοµείο του Βόλου, και βεβαίως τα Κέντρα Υγείας
Σκιάθου, Σκοπέλου και Αλοννήσου, που θα κάνουν εµβολιασµούς
στους άνω των εβδοµήντα πέντε ετών και µε συγκεκριµένα εµ-
βόλια. Και βεβαίως και µία επιπλέον εµβολιαστική γραµµή στον
Βόλο, ο Βόλος εξυπηρετεί τόσο τα άτοµα ηλικίας εξήντα έως
εξήντα τεσσάρων όσο και τα άτοµα ηλικίας άνω των εβδοµήντα
πέντε ετών. Έως και σήµερα έχουν πραγµατοποιηθεί στον Νοµό
Μαγνησίας έντεκα χιλιάδες τριακόσιοι σαράντα εννέα εµβολια-
σµοί συµπολιτών µας και το σύνολο των προγραµµατισµένων
ραντεβού είναι είκοσι οκτώ χιλιάδες εννιακόσια είκοσι πέντε
µέχρι τον επόµενο µήνα. 

Είπα και στον συνάδελφό σας, στην προηγούµενη ερώτηση,
που αφορούσε τον Νοµό Λάρισας, ότι η κατάσταση είναι δυνα-
µική και έχει να κάνει µε τον αριθµό των εµβολίων τον οποίον
έχουµε στη διάθεσή µας. Περισσότερα εµβόλια στη διάθεσή µας,
περισσότερα εµβολιαστικά κέντρα θα ανοίξουµε. Και θα ανοί-
ξουµε και περισσότερα εµβολιαστικά κέντρα στον Νοµό Μαγνη-
σίας, προκειµένου να εξυπηρετήσουµε όλους τους συµπολίτες
µας. 

Κάτι τελευταίο, γιατί αναφερθήκατε στις ευπαθείς οµάδες.
Κατ’ αρχάς να πω ότι υπάρχει ένας συγκεκριµένος καθορισµός
προτεραιότητας στο ποιος θα κάνει το εµβόλιο από την Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµών. Πρώτο κριτήριο είναι το ηλικιακό και βε-
βαίως µετά υπεισέρχεται το κριτήριο της ευαλωτότητας της κάθε
πληθυσµιακής οµάδας. Υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο, προκειµέ-
νου αυτές οι οµάδες να εµβολιαστούν και µέρος των ευάλωτων
οµάδων του πληθυσµού -γιατί υπάρχουν και ευάλωτες οµάδες
όπου κινούνται, επειδή αναφερθήκατε σε συµπολίτες µας οι
οποίοι δεν µπορούν να µετακινηθούν, προκειµένου να κάνουν το
εµβόλιο-, είπα στο τέλος της προηγούµενης ερώτησής µου ότι
υπάρχει σχεδιασµός, όταν θα έχουµε ένα πιο εύκολο εµβόλιο
στη διάθεσή µας -κι αυτό το εµβόλιο είναι της «JOHNSON &
JOHNSON», το οποίο περιµένουµε να λάβει άδεια κυκλοφορίας
από την αρµόδια ρυθµιστική αρχή, τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό
Φαρµάκων, εντός του Μαρτίου, το οποίο απαιτεί µία δόση και
είναι κι εύκολο στη διαχείριση και στη διακίνησή του- έτσι ώστε
µε αυτό το εµβόλιο να µπορέσουµε να φτάσουµε σε συµπολίτες
µας οι οποίοι δεν µπορούν να µετακινηθούν προς τα εµβολια-
στικά κέντρα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πιστεύω θα

συµφωνήσουµε ότι κάθε σχεδιασµός κρίνεται στην πράξη και δυ-
στυχώς, µέχρι και σήµερα τουλάχιστον όσον αφορά το πόσο τέ-
λεια, άµεσα, αποτελεσµατικά λειτουργεί το επιτελικά αυτοµα-
τοποιηµένο εµβολιαστικό σύστηµα νοµίζω ότι κάποια παραδείγ-
µατα που θα σας αναφέρω διαψεύδουν τους ισχυρισµούς που

κάνατε προ ολίγου. Για παράδειγµα, όταν καλούνται τυφλοί άν-
θρωποι να µεταβούν στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς για εµβολια-
σµό, νοµίζω ότι είναι µία χαρακτηριστική περίπτωση. Ή η άλλη
περίπτωση, το να έχουµε ανθρώπους από άλλους νοµούς, πα-
ραδείγµατος χάριν από την Ιστιαία της Εύβοιας ή από την Φω-
κίδα, να πηγαίνουν για να εµβολιαστούν στο Κέντρο Υγείας
Αργαλαστής του Νοµού Μαγνησίας, αυτό το πράγµα πάλι δεν
µαρτυρά έναν σωστό σχεδιασµό. 

Αλλά ας επανέλθουµε λίγο στην ουσία. Σας κάνουµε συγκε-
κριµένη πρόταση, κύριε Κοντοζαµάνη. Γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι εντός αστικού ιστού ο Βόλος διαθέτει άλλες τέσσερις
περίπου πρωτοβάθµιες δοµές υγείας. Είναι η Τοπική Μονάδα
Υγείας Αγριάς, η Τοπική Μονάδα Υγείας Νέας Αγχιάλου, η ΤΟΜΥ
Ιωλκού και η ΤΟΜΥ Νέας Ιωνίας. Θα τις εντάξετε άµεσα αυτές
στον εµβολιαστικό σχεδιασµό; Για ποιο λόγο µέχρι και σήµερα,
κύριε Υπουργέ, πολύ απλά δεν έχουν αξιοποιηθεί αυτές οι δοµές
ώστε να διευκολυνθούν οι άνθρωποι;

Θα σας αναφέρω ένα άλλο παράδειγµα. Πριν από δέκα ηµέ-
ρες µε την κακοκαιρία «Μήδεια» υπήρξαν άνθρωποι οι οποίοι
έχασαν το προγραµµατισµένο ραντεβού τους για εµβολιασµό,
αφού λόγω των εξαιρετικών συνθηκών και λόγω του ότι η πρό-
σβαση στα εµβολιαστικά κέντρα του Πηλίου ήταν αδύνατη δεν
µπορούσαν να πάνε. Και σας ρωτώ, ανθρώπινα: έχουµε την πο-
λυτέλεια, αντέχουµε να χάνονται ραντεβού και να πηγαίνουν
πίσω οι εµβολιασµοί επειδή επιλέξατε να ακροβολίσετε επί της
ουσίας τα εµβολιαστικά κέντρα σε απόσταση µέχρι και ογδόντα
χιλιόµετρα από το κέντρο του Βόλου; Με ποιον τρόπο, όταν συµ-
βαίνουν αυτά, θα µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε αυτό που
λέτε και εσείς, το «τείχος ανοσίας» που τόσο περιµένουµε για να
µπορέσει να λειτουργήσει η αγορά, να ανοίξει η εστίαση και ο
τουρισµός, όταν το µόνο εργαλείο που έχουµε µέχρι στιγµής,
δηλαδή ο εµβολιασµός, δεν χρησιµοποιείται σωστά; 

Ακόµα και οι επαγγελµατίες υγείας της Μαγνησίας, ακόµα και
ο Ιατρικός Σύλλογος Μαγνησίας µέχρι και σήµερα δεν έχουν κα-
τανοήσει µε ποιο σκεπτικό έγινε αυτός ο σχεδιασµός. Πρόκειται
δηλαδή για κάτι πολυσύνθετο, για κάτι δυσνόητο; Αν ναι, εξηγή-
στε το µας, να το καταλάβουµε. Ή έγινε εν τέλει, κύριε Κοντοζα-
µάνη, παραβλέποντας εντελώς τις εξατοµικευµένες ανάγκες
αλλά και τις ιδιαίτερες συνθήκες κάθε περιοχής;

Και στο δεύτερο κοµµάτι, εγώ δεν είπα ότι δεν υπάρχει σχε-
διασµός αναφορικά µε την υποστήριξη των ευπαθών οµάδων.
Εγώ ρωτάω ποιος είναι αυτός ο σχεδιασµός. Γιατί σήµερα ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν άνθρωποι κατακεκλιµένοι, υπάρ-
χουν άνθρωποι οι οποίοι έχουν ασθένειες που χρειάζονται µηχα-
νική υποστήριξη της αναπνοής, υπάρχουν άνθρωποι µε άνοια,
υπάρχουν άνθρωποι µε πιστοποιηµένη αναπηρία πάνω από 80%,
οι οποίοι δεν έχουν αυτή τη στιγµή προτεραιοποιηθεί. Εγώ ρωτώ
πώς θα το αξιοποιήσετε το κοµµάτι αυτό και τι ακριβώς θα κά-
νετε. Υπάρχει φερ’ ειπείν συνεννόηση µε τις προνοιακές και κοι-
νωνικές υπηρεσίες των δήµων; Θα αξιοποιήσετε το πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι»; Θα αξιοποιήσετε την κοινωνική πρόνοια του
κάθε δήµου προκειµένου να εντοπίσετε κατ’ αρχάς πού είναι
αυτοί οι άνθρωποι; Υπάρχουν άνθρωποι µοναχικοί, οι οποίοι δεν
έχουν κανέναν προκειµένου να τους πάει να εµβολιαστούν. Τι θα
γίνει µε αυτούς τους ανθρώπους; 

Τα ερωτήµατα λοιπόν έχουν τον χαρακτήρα και το άρωµα της
εξειδίκευσης. Εγώ δεν αµφισβητώ ότι έχετε την πρόθεση, εγώ
σας ρωτώ ποια είναι η πρόθεσή σας τελικά, κύριε Κοντοζαµάνη,
και πως αυτήν ακριβώς θα την υλοποιήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Μεϊκόπουλε, κατ’ αρχάς αναφορικά µε όσους έχασαν το

ραντεβού τους λόγω της κακοκαιρίας, το ραντεβού αυτό έχει
επαναπροσδιοριστεί και δεν πρόκειται κανείς να χάσει είτε την
πρώτη δόση είτε τη δεύτερη δόση που χάθηκε λόγω κακοκαι-
ρίας.

Επαναλαµβάνω ότι όσον αφορά τον εµβολιασµό του πληθυ-
σµού πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο εγχείρηµα. Πιστεύω ότι ο
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εµβολιασµός του συνόλου του πληθυσµού είναι ίσως στον τοµέα
της υγείας το µεγαλύτερο πρότζεκτ το οποίο καλείται µια οργα-
νωµένη πολιτεία να διαχειριστεί. 

Επειδή αναφερθήκατε στο γεγονός ότι κάποιοι συµπολίτες
µας µετακινήθηκαν ή τους δόθηκε ραντεβού σε άλλο νοµό, θα
σας πω ότι µπορεί να έχει συµβεί και να είναι συστηµικό λάθος,
γιατί το εντοπίσαµε σε πολλές περιπτώσεις. Ένας συµπολίτης
µας µπορεί να έβαζε λάθος τον ταχυδροµικό κώδικα και να τον
έβγαζε σε διπλανό νοµό. Υπήρχαν τέτοιες περιπτώσεις, αλλά επι-
λύονται όλα αυτά τα προβλήµατα. Δεν είναι ότι στέλνουµε τους
συµπολίτες µας σε διπλανό νοµό ή σε άλλες περιοχές και µακάρι
να είχαµε στη διάθεσή µας περισσότερα εµβόλια και να ανοί-
ξουµε παντού εµβολιαστικά κέντρα. Αυτά έχουµε στη διάθεσή
µας αυτή τη στιγµή, τα κάνουµε όλα τα εµβόλια προκειµένου να
επισπεύσουµε τους εµβολιασµούς του πληθυσµού και τα κά-
νουµε µε τέτοιον τρόπο έτσι ώστε να ελαχιστοποιήσουµε την τα-
λαιπωρία των συµπολιτών µας. 

Και σε ό,τι αφορά τις ευπαθείς οµάδες υπάρχει σίγουρα σχε-
διασµός προκειµένου να εντοπίσουµε και τους ανθρώπους οι
οποίοι δεν µπορούν είτε να κλείσουν ραντεβού είτε να πάνε µόνοι
τους, µε όλες τις υπηρεσίες που έχει στη διάθεσή του το κράτος.
Και όπως σας είπα, υπάρχει και σχέδιο να πάµε σε συµπολίτες
µας που δεν µπορούν να µετακινηθούν προς κάποιο εµβολια-
στικό κέντρο. Επαναλαµβάνω ότι έχουµε εξασφαλίσει δόσεις για
το σύνολο του πληθυσµού και ήδη υπάρχει σχεδιασµός έτσι
ώστε να µην αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας ανεµβολίαστο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Πάµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 446/17-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πρόληψη, αναβάθµιση και υπογει-
οποίηση δικτύων ηλεκτροδότησης στην Ελλάδα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Τώρα να µην κάνω τη µεγάλη εισαγωγή που είχα κάνει στην

επίκαιρη ερώτησή µου, γιατί την κατέθεσα ακριβώς την επόµενη
ηµέρα πριν καν και εγώ γνωρίζω επακριβώς αν θα κρατήσει τόσο
πολύ το µαρτύριο διακοσίων πενήντα χιλιάδων οικογενειών. Άρα
λοιπόν µη χάνουµε χρόνο. Θέλω να πάω κατευθείαν στις ερωτή-
σεις που ενδιαφέρουν τον κόσµο και θα πούµε µερικές λεπτοµέ-
ρειες µετά και στη δευτερολογία. 

Θα υπάρξει, κύριε Υπουργέ, πρόγραµµα από το Υπουργείο
σας για την έναρξη επιτέλους υπογειοποίησης των συνδέσεων
ρεύµατος και ειδικότερα στις ορεινές περιοχές, στις δασικές πε-
ριοχές, αλλά τώρα πια κυρίως στις αστικές περιοχές οι οποίες
έχουν πλούσιο δασικό πλούτο; Άλλωστε γι’ αυτό και επελέγησαν
από εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες, για να ζουν σε ένα ανθρώπινο
περιβάλλον. 

Και ένα δεύτερο ερώτηµα αναφορικά µε την ίδια ερώτηση
είναι: θα υπάρξει επιτέλους συντονισµός µεταξύ του ΔΕΔΔΗΕ
και της τοπικής αυτοδιοίκησης, µεταξύ του ΔΕΔΔΗΕ και της πε-
ριφερειακής αυτοδιοίκησης, µεταξύ των «εξωγήινων» εν πάση
περιπτώσει που δηµιούργησαν όλη αυτή την εικόνα; Γιατί τονίζω
ότι ήταν πολύ χειρότερο το γεγονός ότι βγήκαν οι αρµόδιοι από
δω και έριχναν τις ευθύνες στους άλλους αρµόδιους από εκεί,
ήταν πολύ χειρότερη αυτή η συµπεριφορά κρατικών λειτουργών,
που επιδείνωσε έτι περαιτέρω την ταλαιπωρία των ανθρώπων επί
µία εβδοµάδα, των διακοσίων πενήντα χιλιάδων οικογενειών στα
βόρεια προάστια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε, για την πολύ σωστή και κρίσιµη

ερώτηση την οποία έχετε καταθέσει, που δίνει την ευκαιρία να

αναδείξουµε αυτά τα οποία έγιναν σε ένα εξαιρετικής σφοδρό-
τητας φυσικό φαινόµενο, πριν µια βδοµάδα περίπου. Με την επέ-
λαση της «Μήδειας», όπως ονοµάστηκε, πράγµατι είχαµε για
πάνω από εικοσιτέσσερις ώρες συνεχόµενη χιονόπτωση, η οποία
προκάλεσε τεράστιες καταστροφές.

Ποιο ήταν το πρόβληµα; Το πρόβληµα ήταν ότι εκατοντάδες
κορµοί δέντρων κόπηκαν, έσπασαν και έπεσαν πάνω στα καλώ-
δια µέσης τάσης και χαµηλής τάσης του ΔΕΔΔΗΕ, µε αποτέλε-
σµα τεράστιες περιοχές στον Βόρειο Τοµέα της Αττικής να
µείνουν εκτός ηλεκτροδότησης, να αποκοπεί η ηλεκτροδότηση
και άρα να µείνουν τα σπίτια χωρίς θέρµανση, χωρίς ηλεκτρικό
ρεύµα, χωρίς φως. Και βέβαια είναι γεγονός ότι σε αυτά τα σπίτια
διαµένουν οικογένειες µε παιδιά, µε ηλικιωµένους, µε µωρά παι-
διά, µε παιδιά τα οποία προετοιµάζονται για τις πανελλήνιες εξε-
τάσεις και όντως όλη αυτή η κατάσταση δηµιούργησε τεράστια
δυσκολία στα νοικοκυριά αλλά και µεγάλη δυσαρέσκεια, όπως
ήταν λογικό.

Από την άλλη όµως πρέπει να πούµε και το εξής, ότι παρ’ όλη
την εξαιρετική σφοδρότητα και βιαιότητα αυτού του καιρικού
φαινοµένου υπήρχαν κάποιοι άνθρωποι οι οποίοι σε ένα για το
µέγεθος της καταστροφής -χωρίς να είναι δικαιολογία- τολµώ να
πω σύντοµο χρονικό διάστηµα, που φυσικά ήταν αρκετά εικοσι-
τετράωρα για πάρα πολλές οικογένειες, µπόρεσαν να καταφέ-
ρουν να αποκαταστήσουν τις βλάβες.

Ποιοι ήταν αυτοί; Αυτοί ήταν τα τεχνικά συνεργεία του ΔΕΔ-
ΔΗΕ, οι εναερίτες, οι τεχνικοί. Ήταν τα στελέχη της Πολιτικής
Προστασίας και των δήµων που άνοιγαν τον δρόµο για να έχουν
πρόσβαση τα συνεργεία του ΔΕΔΔΗΕ. Ήταν οι άνδρες και οι γυ-
ναίκες του Πυροσβεστικού Σώµατος, της Αστυνοµίας, αλλά και
του Στρατού. Και όλοι αυτοί έκαναν έναν πραγµατικά συντονι-
σµένο αγώνα, χωρίς πάλι να θέλω να πω ότι αυτό είναι κάποια
δικαιολογία ότι όλα έγιναν τέλεια. Διότι όταν ένα σπίτι έχει µείνει
τέσσερα και πέντε εικοσιτετράωρα χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα, κα-
νείς δεν µπορεί να πανηγυρίζει για την επιτυχία. Αλλά θέλω να
πω ότι αυτοί οι άνθρωποι έκαναν έναν τιτάνιο αγώνα, πολλές
φορές µε κίνδυνο της ζωής τους. Τους είδατε πολλές φορές να
είναι σκαρφαλωµένοι στους στύλους της ΔΕΗ και του ΔΕΔΔΗΕ
βράδυ, µερόνυχτα. Η κούραση, η εξάντληση, ο ίδιος ο κίνδυνος
της δουλειάς προκαλούσε κίνδυνο για την ίδια τους τη ζωή.
Θέλω να πω ότι όλο αυτό τελείωσε έχοντας αφήσει παρακατα-
θήκη πράγµατα τα οποία πολύ σωστά λέτε ότι πρέπει να γίνουν
την επόµενη µέρα για να µην ξαναζήσουµε αντίστοιχο φαινόµενο.

Τι σχεδιάζουµε; Θα τα πω και στη δευτερολογία µου βέβαια,
αλλά όπως πολύ σωστά είπατε, σχεδιάζουµε πριν την κατα-
στροφή. Πριν από αυτό το γεγονός είχαµε σχεδιάσει και είχαµε
εντάξει ευρείες υπογειοποιήσεις εναέριων καλωδίων άνω των
δύο χιλιάδων χιλιοµέτρων. Η απόσταση Αθήνα - Λαµία σκεφθείτε
ότι είναι περίπου 220 χιλιόµετρα. Άρα, δέκα φορές την απόσταση
Αθήνα - Λαµία έχουµε σχεδιάσει τα επόµενα χρόνια να υπογει-
οποιήσουµε. Μάλιστα, µετά από απόφαση που πήραµε µε τον δι-
ευθύνοντα σύµβουλο του ΔΕΔΔΗΕ την προηγούµενη βδοµάδα,
ανατίθεται άµεσα µελέτη προτεραιοποίησης των περιοχών στις
οποίες θα προχωρήσουν εντός του έτους οι πρώτες υπογειοποι-
ήσεις εναερίων καλωδίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Επιγραµµατικά, είχα ακούσει τον Πρωθυ-

πουργό σε ανύποπτο χρόνο να έχει µιλήσει για το επερχόµενο
Ταµείο Ανάπτυξης. Πριν από δυο - τρεις µήνες είχε πει ότι θα
δοθεί πολύ µεγάλο ποσοστό στο δικό σας Υπουργείο. Είχε ανα-
φερθεί και πριν την καταστροφή στα βόρεια προάστια στην υπο-
γειοποίηση. 

Εγώ εδώ θέλω να το συνδέσω όχι µόνο µε την καταστροφή
στα βόρεια προάστια και µε τις καταστροφές που έχω ζήσει η
ίδια ως δηµοσιογράφος χρόνια από πυρκαγιές το καλοκαίρι,
αλλά θα σας βάλω και µια άλλη παράµετρο, επειδή είµαστε µια
χώρα που ζει -καλώς ή κακώς- από τον τουρισµό. Η ίδια, επειδή
είµαι και επαγγελµατίας φωτογράφος και έχω εκδώσει και φω-
τογραφικά βιβλία, πάντα έβριζα τη ΔΕΗ, τον ΔΕΔΔΗΕ, τον
ΑΔΜΗΕ, γιατί στα καλύτερα πλάνα -πόσω µάλλον οι άλλοι επαγ-
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γελµατίες φωτογράφοι- πήγαινες να φωτογραφίσεις ένα υπέ-
ροχο τοπίο, πήγαινες να φωτογραφήσεις ένα υπέροχο µνηµείο
και δεν µπορούσες γιατί κρέµονταν αυτά τα απαράδεκτα καλώ-
δια. 

Και να πούµε και ένα παράδειγµα. Μπράβο στον Δήµο Τριφυ-
λίας γιατί έµαθα ψάχνοντας στοιχεία για την επίκαιρη ότι από τον
Ιούνιο του 2020 η Κυπαρισσία έχει συνεννοηθεί µε σύµβαση µε
µικρό κόστος, 120.000 ευρώ, και καταργεί τα καλώδια από την
υπέροχη Άνω Πόλη της Κυπαρισσίας. Το ίδιο έχει συµβεί και στη
Σαντορίνη και σε άλλες χώρες ιδιαίτερου φυσικού κάλλους µε
σηµαντικό τουρισµό. 

Πού θέλω να καταλήξω; Ότι γενικά το δικό σας Υπουργείο
πρέπει µε αυτόν τον τρόπο να ενισχύσει όσο πιο πολύ µπορεί και
µε το Ταµείο Ανάπτυξης, αφού έχει δώσει εντολή και ο Πρωθυ-
πουργός, ώστε να έχουµε τον συνδυασµό: την προστασία του
περιβάλλοντος, την ανάδειξη του φυσικού πλούτου και οπωσδή-
ποτε την προστασία των οικογενειών σε περιοχές που είναι επι-
κίνδυνες είτε χειµώνα είτε καλοκαίρι από τα υπέργεια καλώδια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι τα καλύψετε άριστα
και άρτια, γιατί πράγµατι αυτά τα τρία κριτήρια τα οποία είπατε
είναι αυτά τα οποία έχουµε συµπεριλάβει για να µπορέσουµε να
προτεραιοποιήσουµε τις περιοχές. 

Όπως ορθότατα είπατε, υπάρχουν τρεις κατηγορίες περιοχών
πρώτης προτεραιότητας για να υπογειοποιήσουµε τα εναέρια
καλώδια του ΔΕΔΔΗΕ. Πρώτον, περιοχές όπως είναι περιαστικά
δάση και άλλα δάση, µέσα από τα οποία διέρχονται οι γραµµές
µέσης τάσης του ΔΕΔΔΗΕ, όπου ο κίνδυνος επαφής των φύλλων
των δέντρων το καλοκαίρι και σε περιόδους καύσωνα µε τα κα-
λώδια µπορεί να προκαλέσει πυρκαγιά. Άρα, περιοχές όπως
είναι, για παράδειγµα, το Τατόι, όπως είναι ο δρυµός της Πάρ-
νηθας, όπως είναι άλλα βουνά στην Εύβοια, όντως είναι στις πε-
ριοχές πρώτης προτεραιότητας. 

Δεύτερον, όπως απέδειξε και η επέλαση της «Μήδειας»,
έχουµε εκείνους τους οικισµούς, εκείνες τις περιοχές των πό-
λεων όπου έχουν πυκνή βλάστηση, όπου έχουν δάσος επί της
ουσίας, όπως είναι ο Βόρειος Τοµέας της Αττικής, όπου µία χιο-
νόπτωση µπορεί να προκαλέσει την κοπή και την πτώση των δέν-
τρων και άρα τη διακοπή ηλεκτροδότησης και αντίστοιχα το
καλοκαίρι επίσης αυτές οι περιοχές έχουν τον κίνδυνο πυρκα-
γιάς. Άρα, αυτές οι περιοχές, όπως είναι ο Βόρειος Τοµέας της
Αττικής, όπως είναι περιοχές της Εύβοιας, οφείλω να πω, αλλά
και στην υπόλοιπη Ελλάδα, θα είναι επίσης περιοχές προτεραι-
ότητας όπου εντός του χρόνου -επαναλαµβάνω- θα δώσουµε
σκληρό αγώνα για να µπορέσουµε να ξεκινήσουµε την υπογει-
οποίηση εναέριων καλωδίων.

Τρίτον, έχουµε τους παραδοσιακούς οικισµούς αλλά και τους
ελκυστικούς τουριστικά προορισµούς της χώρας, όπως είναι οι
παραδοσιακοί οικισµοί σε κέντρα πόλεων, όπως είναι τα πανέ-
µορφα νησιά του Αιγαίου και του Ιονίου, περιοχές, δηλαδή, που
προσελκύουν εκατοµµύρια τουρίστες, όπου εκεί πράγµατι µέσα
σε ένα πανέµορφο τοπίο ή σε γραφικά σοκάκια βλέπουµε στύ-
λους άχαρους, οι οποίοι καθόλου δεν κολακεύουν το γενικότερο
περιβάλλον. Και τέτοιες περιοχές είναι περιοχές στις οποίες θα
έχουµε υπογειοποίηση εναερίων καλωδίων.

Σας ευχαριστώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πότε θα ξεκινήσετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εντός του έτους, του 2021.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ. 
Εισερχόµαστε στην ενδέκατη µε αριθµό 462/22-2-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Το Διοικητικό
Συµβούλιο (ΔΣ) του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλωσης (ΕΟ-
ΑΝ) µεροληπτεί υπέρ της «Ανταποδοτικής Ανακύκλωσης» κόντρα

στην επιστηµονική εισήγηση του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύ-
κλωσης (ΕΟΑΝ)».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σκρέκας.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι συγκλονιστικό το κείµενο της εισήγησης

της υπηρεσίας του ΕΟΑΝ για την «Ανταποδοτική». Είναι της 17ης

Νοεµβρίου του 2020. Μας λέει ότι ο φορέας, δηλαδή, η «Αντα-
ποδοτική Ανακύκλωση», δεν κατάφερε να υλοποιήσει τις εργα-
σίες της εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων. Οι επιδόσεις του
ήταν πάρα πολύ χαµηλές. Δεν πέτυχε κανέναν από τους εφτά
στόχους καµµία από τις χρονιές, µε εξαίρεση το 2017 που πέτυχε
τρεις από τους επτά στόχους λόγω ΒΕΑΣ. Για την δε περίοδο
2009 - 2011 δεν λαµβάνονται καν υπ’ όψιν τα στοιχεία του, καθώς
µετά από έλεγχο που διενεργήθηκε µε απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου του ΕΟΑΝ, διαπιστώθηκαν µεγάλες ανακρίβειες και
ανακολουθίες στα στοιχεία που έχει καταθέσει ο φορέας, γεγο-
νός που τα καθιστά µη αξιόπιστα και αξιοποιήσιµα. 

Η παρακολούθηση και η διαχείριση στην πράξη της «Ανταπο-
δοτικής Ανακύκλωσης» έχει παραχωρηθεί σε υπεργολάβο και η
«Ανταποδοτική» δεν είναι σε θέση να παρακολουθήσει τις εργα-
σίες του συστήµατος, µας λέει το έγγραφο. Δεν τεκµηριώνονται
οι ποσότητες που ανακυκλώθηκαν, γιατί η «Ανταποδοτική» συνε-
χίζει και ισχυρίζεται πως ό,τι συλλέγει το ανακυκλώνει 100%, πα-
ραβιάζοντας τις δικές της δεσµεύσεις για αναλυτική παρουσίαση
των δεδοµένων, ενώ παρ’ όλο που είναι συµβεβληµένη και ει-
σπράττει το αντίστοιχο ποσό, το 8,5% µε 15% των παραγωγών
πλαστικού και υλικών ανακυκλώσιµων, ανακυκλώνει µόλις το
0,8% - 4%. 

Όσον αφορά την οικονοµική βιωσιµότητα, έχει δανειστεί τερά-
στια ποσά. Το 2019 µόνο 1.500%. Δίνει, εγχειρίζει µεγάλα ποσά
των µελλοντικών εσόδων της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μικρή ανοχή, κυρία Πρόεδρε. 
Επίσης, προβαίνει σε προµήθεια νέου εξοπλισµού µέσα σε

αυτήν την κατάσταση. Δεν κάνει το παραµικρό για να µειώσει τα
έξοδά της. 

Με αυτή την αρνητική εισήγηση το διοικητικό συµβούλιο του
ΕΟΑΝ προχώρησε στη συµφωνία και στην έγκριση του νέου σχε-
δίου της «Ανταποδοτικής Ανακύκλωσης». Και ο λόγος είναι
απλός. Είναι οι δηλώσεις, προφανώς, του Πρωθυπουργού, που
λίγο πριν διορίσει το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΑΝ ξεκίνησε
τη συµφωνία µε το Μαξίµου να βάζει την «Ανταποδοτική» στο
Μαξίµου για την ανακύκλωση. Είχε προηγηθεί η συνεργασία των
κεντρικών γραφείων της Νέας Δηµοκρατίας µε την «Ανταποδο-
τική Ανακύκλωση», ενώ οι δηλώσεις του πρώην Υπουργού Εσω-
τερικών, του κ. Θεοδωρικάκου, τον Ιανουάριο του 2020 ήταν οι
εξής: «Είµαι βέβαιος ότι θα συνεχίσει ο κ. Μητσοτάκης να υπο-
στηρίζει το πρόγραµµα µέχρι τέλους».

Παρακαλώ πολύ, εξηγήστε µας τι συµβαίνει και γιατί παραιτή-
θηκαν όλοι οι εκπρόσωποι των περιβαλλοντικών οργανώσεων, το
διοικητικό συµβούλιο κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι πράγµατι προτεραιότητα της Κυβέρ-

νησης επιτέλους να δώσει µία λύση σε ό,τι αφορά την ανακύ-
κλωση στη χώρα. Η χώρα δεν είναι υπερήφανη και τα χρόνια που
έχουν περάσει -και ιδίως η τελευταία πενταετία πριν αναλάβει-
δυστυχώς πήγαν χαµένα, πήγαν στράφι. 

Η κυκλική οικονοµία βρίσκεται ήδη στο επίκεντρο του ευρω-
παϊκού «green deal», της ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας, όταν
η Ελλάδα εξακολουθεί να έχει το θλιβερό προνόµιο, κύριε συνά-
δελφε, να θάβει το 80% των αστικών απορριµµάτων που παρά-
γονται όταν ο στόχος, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, για το 2030
είναι να φτάσουµε το 10% και όταν άλλες ευρωπαϊκές χώρες
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έχουν πλησιάσει πολύ αυτόν τον στόχο. Άρα, απέχουµε πάρα
πολύ από την επίτευξη και των ευρωπαϊκών και των εθνικών στό-
χων. Και σε αυτό το -να το πω έτσι- άχαρο επίτευγµα έχουν συµ-
βάλει όλοι όσοι συµµετέχουν σήµερα στην προσπάθεια να
πετύχουµε µεγαλύτερα ποσοστά ανακύκλωσης. 

Ο κύριος στόχος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας στον τοµέα των αποβλήτων είναι επιτέλους να µπορέσει η
χώρα να αποκτήσει µία σύγχρονη διαχείριση αποβλήτων µε αύ-
ξηση της ανακύκλωσης και µείωση της υγειονοµικής ταφής. Βα-
σικό εργαλείο στην προσπάθεια αυτή είναι η αναµόρφωση της
νοµοθεσίας. Εντός Μαρτίου, λοιπόν, θα καταθέσουµε νοµοσχέ-
διο στη Βουλή των Ελλήνων για συζήτηση και θα έχουµε την ευ-
καιρία να ανταλλάξουµε εποικοδοµητικές -ελπίζω και προσδοκώ-
προτάσεις και απόψεις, ώστε να µπορέσουµε επιτέλους να βά-
λουµε την Ελλάδα στο δρόµο που πρέπει. 

Προωθούµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο της ανακύκλωσης, στο
οποίο θα δροµολογείται η χωριστή συλλογή χαρτιού, γυαλιού,
πλαστικών και µετάλλων, η θέσπιση συστηµάτων εγγυοδοσίας
για το PET, το πλαστικό από το οποίο κατασκευάζονται πολλά
υλικά συσκευασίας -πλαστικά µπουκάλια που χρησιµοποιούµε
για αναψυκτικά, ποτά κ.λπ.- και το αλουµίνιο. 

Επίσης, προωθείται η θέσπιση νέων προγραµµάτων διευρυµέ-
νης ευθύνης του παραγωγού µε τη δηµιουργία συστηµάτων
εναλλακτικής διαχείρισης για νέα ρεύµατα προϊόντων, όπως είναι
τα γεωργικά πλαστικά, τα φάρµακα, τα κλωστοϋφαντουργικά, τα
στρώµατα, τα παιχνίδια, τα είδη αθλητικού εξοπλισµού και άλλα. 

Ακόµη, προωθείται η χρήση οικονοµικών εργαλείων για την ενί-
σχυση της πρόληψης και της ανακύκλωσης, η βελτίωση του ρυθ-
µιστικού πλαισίου για τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης,
για τα οποία συζητάµε και σήµερα και βέβαια η ενδυνάµωση του
ρυθµιστικού και εποπτικού ρόλου του ΕΟΑΝ καθώς, όπως και
εσείς αναγνωρίζετε, αυτό σήµερα είναι πολύ δύσκολο να επι-
τευχθεί.

Όµως, από µόνο του, πρέπει να σας πω, το νοµικό πλαίσιο δεν
αρκεί. Γι’ αυτό αν θέλουµε η κυκλική οικονοµία να µας βοηθήσει
να πετύχουµε τον στόχο που έχουµε θέσει, δηλαδή, να µειωθούν
οι ποσότητες των απορριµµάτων που οδηγούνται για ταφή στο
10% µέχρι το 2030 από το απογοητευτικό 80%, στο οποίο βρι-
σκόµαστε σήµερα, αν θέλουµε να κάνουµε πραγµατική και ου-
σιαστική ανακύκλωση, θα πρέπει τότε, κύριε συνάδελφε, όλοι
όσοι ασχολούνται µε την ανακύκλωση στην Ελλάδα να συνεργα-
στούν χωρίς αποκλεισµούς. Μόνο έτσι θα πετύχουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είστε ο µόνος Υπουργός ο οποίος δεν απαν-

τάει στις ερωτήσεις. Καταλαβαίνετε ότι η ερώτηση που έχετε
µπροστά σας -όπως και οι προηγούµενες που έχουµε κάνει- έχει
συγκεκριµένα ερωτήµατα; Εσείς εδώ ήρθατε να κάνετε ανακοι-
νώσεις; Έχουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα, τα οποία αναφέρον-
ται στην γραπτή ερώτηση, πέρα από τα προφορικά. «Για ποιον
λόγο επέλεξε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να εγκρίνει το
εξαετές επιχειρησιακό σχέδιο του συστήµατος συλλογικής εναλ-
λακτικής διαχείρισης συσκευασιών «Ανταποδοτική Ανακύκλωση»
παρά την αρνητική εισήγηση της αρµόδιας διεύθυνσης του
ΕΟΑΝ; Δεσµεύεστε να αποσύρετε την έγκριση αυτή;» Θα απαν-
τήσετε στις ερωτήσεις; Δεν είµαστε παιδιά!

Τώρα, θα σας απαντήσω στα γενικόλογα που µου είπατε. Ανα-
φέρατε ότι πρέπει να µειώσουµε το τι θάβουµε από το 80% στο
10%. Ναι, µε ανακύκλωση στην πηγή, όχι µε καύση. Δεν υπάρχει
κάτι τέτοιο στις υποχρεώσεις µας. Για την ακρίβεια, τα σχέδια
που στέλνετε στην επιτροπή σάς τα γυρνάνε και δεν χρηµατο-
δοτούνται, γιατί εσείς συνεχίζετε και εµµένετε να προωθείτε µον-
τέλα τα οποία είναι ξεπερασµένα σε όλες τις άλλες χώρες και
προβληµατικά. 

Πάµε λίγο στην ουσία. Και µιας και έχω χρόνο, θα τα επανα-
λάβω ξανά. Παραιτήθηκαν τρεις περιβαλλοντικές οργανώσεις
από τον ΕΟΑΝ, αυτόν που διορίσατε εσείς ως Κυβέρνηση. Και
τον διορίσατε λίγο µετά τη συµφωνία του Μεγάρου Μαξίµου και

του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη για να βάλει µέσα στο Μαξί-
µου την «Ανταποδοτική» και να κάνει διαχείριση της ανακύκλω-
σης. Είχε προηγηθεί η συµφωνία µε την «Ανταποδοτική» για το
κτήριο της Νέας Δηµοκρατίας τότε στην Πειραιώς. Και µας ανα-
φέρουν ως λόγο που παραιτούνται -σας επαναλαµβάνω τα ση-
µεία που σας διάβασα- τις εκθέσεις των υπηρεσιών του ΕΟΑΝ
που καταδεικνύουν ότι εκτός από µία χρονιά που καλύφθηκαν
τρεις στόχοι, για όλες τις άλλες χρονιές δεν έχει καλυφθεί κανέ-
νας στόχος. Τα δε στοιχεία για συγκεκριµένα χρόνια κρίνονται
πραγµατικά αναξιόπιστα και αδύνατα να χρησιµοποιηθούν. 

Αναφέρει, επίσης, εδώ ότι έχει συµβάλει στην ανακύκλωση -
είναι ανακοίνωση των περιβαλλοντικών οργανώσεων- στο 2% και
έχει εισπράξει το 16% των εισφορών. Βέβαια, επειδή ο κ. Γεωρ-
γιάδης µάς είπε ότι κάποιος Υπουργός Περιβάλλοντος κρίνεται
από το έργο του, αν έχει απέναντί του τις περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις. Αυτό µας είπε ο έτερος Υπουργός σας. 

Πραγµατικά, αναρωτιέµαι αν τελικά οι ανακοινώσεις αυτές των
περιβαλλοντικών οργανώσεων σάς ενοχλούν ή είναι και για σας
τιµητικές. Είναι τιµητικό για σας, κύριε Υπουργέ, να παραιτούνται
οι εκπρόσωποι των περιβαλλοντικών οργανώσεων από τον ΕΟΑΝ
ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα έλεγα ότι εδώ θα πρέπει να διατηρούµε

ένα επίπεδο πολιτικού πολιτισµού και διαλόγου. Εγώ προσπά-
θησα να είµαι -και θα είµαι- ευγενικός µαζί σας. Δεν ήθελα να
σας εκθέσω. Δεν είµαστε παιδιά, αλλά κι ένα παιδί να ερχόταν
εδώ, θα ήταν διαβασµένο όταν θα έκανε µία ερώτηση, πράγµα
που εσείς δεν κάνατε. Όταν έρχεστε, λοιπόν, στη Βουλή των Ελ-
λήνων, των εκπροσώπων του ελληνικού λαού και απευθύνετε
ερωτήσεις, καλό είναι να έχετε διαβάσει λίγο για το θέµα για το
οποίο ρωτάτε. Διότι σύµφωνα µε τον ν.2939/2001, κύριε συνά-
δελφε, τα επιχειρησιακά σχέδια των Συστηµάτων Εναλλακτικής
Διαχείρισης, ΣΕΔ -σαν και αυτό που ρωτάτε, σαν την «Ανταπο-
δοτική Ανακύκλωση» ή σαν την ΕΑΑ- δεν εγκρίνονται από τον
Υπουργό, αλλά από τον ΕΟΑΝ. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον νόµο δεν υπάρχει δυνατότητα από-
συρσης της έγκρισης από τον Υπουργό, όπως δυστυχώς άκαιρα
και λανθασµένα ρωτάτε. Δεν υφίσταται, λοιπόν, αυτή η δυνατό-
τητα, για την οποία εσείς θα γνωρίζετε αν είχατε απλά διαβάσει
τον νόµο. Διαβάστε, λοιπόν, τι λέει ο νόµος και ελάτε να κάνετε
µια σωστή ερώτηση στη Βουλή των Ελλήνων. 

Ο µόνος που δικαιούται να εγκρίνει ή να απορρίπτει ένα Σύ-
στηµα Εναλλακτικής Διαχείρισης, πολλώ δε µάλλον το επιχειρη-
σιακό του σχέδιο, κύριε συνάδελφε, είναι ο ΕΟΑΝ κατόπιν
απόφασης του διοικητικού του συµβουλίου, το οποίο και εγκρίνει
ή δεν εγκρίνει τα επιχειρησιακά σχέδια. Απ’ ό,τι γνωρίζω, το εν
λόγω επιχειρησιακό σχέδιο εγκρίθηκε µε συντριπτική πλειοψηφία
από το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΑΝ. Εκτός αν δεν το γνωρί-
ζετε και αυτό! 

Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας είναι αρµόδιος για
τον καθορισµό του νοµικού πλαισίου βάσει του οποίου λειτουρ-
γεί ο ΕΟΑΝ και τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, καθώς
και για την εποπτεία του ΕΟΑΝ. Συνεπώς, η έγκριση και η επο-
πτεία των ΣΕΔ είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του ΕΟΑΝ. 

Άρα, εγώ οφείλω να σας πω το εξής. Το διοικητικό συµβούλιο
του ΕΟΑΝ ενέκρινε το εν λόγω επιχειρησιακό σχέδιο. Εκεί πρέπει
να πούµε ότι συµµετείχε και ψήφισε θετικά και ο εκπρόσωπος
της ΚΕΔΕ. Πρέπει να γνωρίζετε ότι η ΚΕΔΕ είναι µέτοχος στο
έτερο σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης. Και ο εκπρόσωπος της
ΚΕΔΕ ψήφισε υπέρ της έγκρισης του επιχειρησιακού πλάνου και
σχεδίου του εν λόγω συστήµατος. 

Σας είπα και πριν και θέλω να καταλάβετε ότι εµείς θέλουµε
και θα ενδυναµώσουµε τον ΕΟΑΝ. Θα ενδυναµώσουµε το θε-
σµικό πλαίσιο και θα καλέσουµε όλους τους συµµετέχοντες
χωρίς αποκλεισµούς για να µπορέσουµε όλοι µαζί επιτέλους να
κάνουµε αυτό το οποίο πρέπει, να υλοποιήσουµε τους εθνικούς
στόχους και τους ευρωπαϊκούς στόχους ως χώρα. Αυτήν τη
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στιγµή που µιλάµε η Ελλάδα θάβει το 80% των απορριµµάτων
που παράγει. Αν αυτό πιστεύετε ότι θα σας κάνει περήφανους,
εµάς δεν µας κάνει. Γι’ αυτό και θα τα αλλάξουµε όλα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 450/18-2-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή B1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Πλήρως απρο-
στάτευτοι και εκτός οποιασδήποτε κυβερνητικής πρόνοιας ερ-
γαζόµενοι του κλάδου του επισιτισµού - τουρισµού».

Επίσης, θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 455/22-2-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Αναγκαία η µέ-
ριµνα της Κυβέρνησης ώστε να προστατεύονται επαρκώς όλοι
οι εργαζόµενοι στον τουρισµό και τον επισιτισµό».

Οι δύο αυτές επίκαιρες ερωτήσεις αναφέρονται στο ίδιο θέµα
και θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δι-
καιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Καλωσορίζω στη Βουλή τον κ. Τσακλόγλου, παλιό γνώριµο και

φίλο από τις δύσκολες εποχές του πρώτου µνηµονίου. 
Κύριε Τσακλόγλου, φαντάζοµαι ότι θα έχετε απαντήσει και σε

άλλες ερωτήσεις. Δεν θα είναι η πρώτη. Όµως, είναι η πρώτη που
απαντάτε σε εµένα. Μου φαίνεται λίγο περίεργο αυτό, αλλά θα
είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος, πάρα πολύ σαφής, πάρα πολύ
επικεντρωµένος στο σηµείο που θέλω απάντηση. 

Για τους λόγους που όλοι γνωρίζουµε και έχουµε στο πετσί
µας υποστεί, κυρίως όσοι ασθένησαν, η πανδηµία δηµιούργησε
υποχρεώσεις σ’ αυτήν την Κυβέρνηση να στηρίξει επιχειρήσεις
και εργαζόµενους οι οποίοι βρέθηκαν στο µάτι του κυκλώνα.
Είµαι εδώ από την πρώτη µέρα του δραµατικού φαινοµένου κι
έχω παρακολουθήσει, κύριε Τσακλόγλου, όλες τις σχετικές νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες. Έχω υποστηρίξει και τις δικές µας νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες ως κόµµατος της Αντιπολίτευσης.
Πολλές ήταν οι φορές που οι Υπουργοί µάς έλεγαν «αν έχετε κάτι
να επισηµάνετε, κάτι που µας διέφυγε…» γιατί τα προβλήµατα
εµφάνιζαν ιδιαιτερότητες και ιδιορρυθµίες. Έλεγες να κλείσει το
«Mall», αλλά µέσα υπήρχε ένα κατάστηµα που το άφηνες ανοιχτό
εκτός «Mall». Αυτά τα εντόπιζε η καθηµερινότητα. Και η Κυβέρ-
νηση έψαχνε και η Αντιπολίτευση έψαχνε και έπαιρνε πληροφο-
ρίες και ανταλλάσσαµε αυτές τις πληροφορίες επ’ ωφελεία των
επιχειρήσεων και των εργαζοµένων ενίοτε. 

Στη δευτερολογία µου επιφυλάσσοµαι να πω όσα στοιχεία δια-
θέτω. Στην πρωτολογία µου, όµως, µαζί µε τον συνάδελφο και
φίλο µου Γιώργο Μουλκιώτη, σας ρωτώ αν έχετε υπ’ όψιν σας
µια κατηγορία που σας έχει ξεφύγει και από τον Μάρτιο του 2020
δεν έχει πάρει ευρώ τσακιστό, δηλαδή τους εργαζόµενους στον
χώρο του τουρισµού και του επισιτισµού, οι οποίοι δεν έχουν
απευθείας σχέση µε τον εργοδότη τους, αλλά έχουν βρει απα-
σχόληση µέσω γραφείου ευρέσεως εργασίας. Αυτοί για τελευ-
ταία φορά τον Μάρτιο του 2020, κυρία Πρόεδρε, πήραν το τότε
βοήθηµα ως εποχικοί εργαζόµενοι της περασµένης χρονιάς και
από τότε δεν έχουν δει ούτε ένα ευρώ τσακιστό. Σας έχει ξεφύγει
ως Υπουργείο πριν αναλάβετε εσείς και τώρα που αναλάβατε;
Χρειάζεστε τη δική µας υπόµνηση; Βοηθάµε σήµερα ή έχετε κρί-
νει ότι αυτοί είναι µια χαρά και δεν έχουν ανάγκη βοήθειας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι συνέπεσε το Κίνηµα Αλλαγής για το

ίδιο ζήτηµα να έχει ταυτόσηµες σε γενικές γραµµές ερωτήσεις.
Να εκθέσω κάποια διαφορετικά ζητήµατα πέραν αυτών που εξέ-

θεσε ο κ. Λοβέρδος. Εξαρχής είχαµε δώσει τη διάσταση µιας δο-
µικής Αντιπολίτευσης, όχι µε άρνηση, αλλά µε θέσεις και προτά-
σεις. Ίσως γνωρίζετε ότι ο απερχόµενος Υπουργός κ. Βρούτσης
είχε αναγνωρίσει εδώ στη Βουλή ότι είχαµε κάνει πολύ συγκε-
κριµένες προτάσεις. Η Κυβέρνηση είχε υιοθετήσει πάνω από το
50% των προτάσεων που είχαµε καταθέσει. Προς τιµήν του το
είχε πει. Διότι είχαµε κάνει προτάσεις που αφορούσαν εργαζό-
µενους, αφορούσαν κατηγορίες που δεν είχε λάβει υπ’ όψιν της
η Κυβέρνηση προκειµένου να κάνει τις αναγκαίες επεκτατικές
διαδικασίες σε σχέση µε τα επιδόµατα. 

Σήµερα µιλάµε, πέραν αυτής της κατηγορίας που ανέφερε ο
συνάδελφός, κ. Λοβέρδος για τρία άλλα ζητήµατα, κύριε Υ-
πουργέ, που αφορούν πάλι τους εργαζόµενους στον επισιτισµό
και τον τουρισµό. Πρώτον, είναι οι νέοι επιδοτούµενοι εργαζόµε-
νοι στον επισιτισµό και τον τουρισµό οι οποίοι προκειµένου να
επιδοτούνται για πρώτη φορά µε επιδότηση ανεργίας πέρα από
τα πενήντα ένσηµα -τα οποία ισχύουν πλέον για το τρέχον έτος-
καλούνται να έχουν παράλληλα πραγµατοποιήσει ογδόντα ηµέ-
ρες εργασία κατά τα δύο προηγούµενα έτη από την έναρξη της
επιδότησης ως νέοι επιδοτούµενοι. Αυτή η προϋπόθεση είχε σαν
αποτέλεσµα οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι να είναι έξω από τις
κατηγορίες. Δεν υπάρχει δυνατότητα και δεν υπήρξε δυνατότητα
να έχουν αυτήν την προϋπόθεση των επιπλέον ογδόντα ηµερών
εργασίας. Αυτή είναι µια κατηγορία που έχει µείνει έξω. 

Δεύτερη κατηγορία που αφορά τον επισιτισµό, την οµοσπον-
δία και τους εργαζόµενους είναι οι εργαζόµενοι στα νυχτερινά
κέντρα. Ουδεµία µα ουδεµία πρόνοια για αυτούς τους ανθρώ-
πους. Είναι εκτός συνολικά και εξαρχής. 

Τρίτη κατηγορία είναι οι εργαζόµενοι µε τις περίφηµες συµβά-
σεις µιας µέρας. Δυστυχώς, υιοθετήθηκαν οι συµβάσεις µιας
µέρας. Και αυτοί οι εργαζόµενοι οι οποίοι έχουν µεγάλα προβλή-
µατα, έχουν παραµείνει και αυτοί, κύριε Υπουργέ, εκτός της ρύθ-
µισης, πέραν αυτών που είπε ο συνάδελφός µου κ. Λοβέρδος για
τους εργαζόµενους στα γραφεία ευρέσεως εργασίας. 

Κατόπιν τούτων, µε δεδοµένο ότι η οµοσπονδία επισιτισµού
και τουρισµού ζητά -ένεκα της δυσκολίας και της δυσχέρειας
που διανύουµε αυτή την εποχή- και την αναπλήρωση του µισθού
στο 80% όσων εξακολουθούν να είναι σχεδόν έναν χρόνο σε ανα-
στολή σύµβασης, να υπάρχει µία άλλη πρόνοια. Δεν γίνεται δια-
φορετικά.

Η ερώτηση είναι: Σκοπεύει το Υπουργείο να λάβει υπ’ όψιν του
αυτές τις κατηγορίες που δεν έχουν µέχρι στιγµής ληφθεί υπ’
όψιν, προκειµένου να τύχουν κάποιου επιδόµατος; Δεύτερον,
σκοπεύετε το αίτηµα της οµοσπονδίας επισιτισµού-τουρισµού
για την αναπλήρωση του 80% να το υιοθετήσετε και να υλοποι-
ηθεί;

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε έξι λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ τους πραγµατικά καλούς φίλους, τον κ. Λο-

βέρδο και τον κ. Μουλκιώτη, για τις ερωτήσεις τους και κυρίως
γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να αναφερθώ για µια ακόµα φορά
από το Βήµα της Βουλής για ένα µείζον θέµα εν µέσω πανδηµίας,
που αφορά στις πολιτικές παρεµβάσεις, τις δράσεις και τα µέτρα
που έλαβε και συνεχίζει να λαµβάνει η Κυβέρνηση µε στόχο την
οικονοµική ενίσχυση των εργαζοµένων, των εποχικά απασχολού-
µενων, αλλά και των ανέργων που προέρχονται από τον χώρο
των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον χώρο του του-
ρισµού και του επισιτισµού. 

Θα αναφερθώ στη πρωτολογία µου στην ερώτηση του κ. Λο-
βέρδου και στη δευτερολογία µου στην ερώτηση του κ. Μουλ-
κιώτη. Πριν περάσω στην ουσία των ερωτήσεων, θα ήθελα να
επισηµάνω ότι σύµφωνα µε πολύ πρόσφατα στοιχεία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, µε τα µέτρα που έλαβε η Κυβέρνηση εκταµι-
εύθηκαν από την έναρξη της πανδηµίας µέχρι το τέλος
Φεβρουαρίου 2021 συνολικά 5,27 δισεκατοµµύρια ευρώ. Απ’
αυτά εκτιµάται ότι το κόστος της παράτασης των επιδοµάτων
ανεργίας ήταν περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ περίπου σε
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1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ ανέρχεται το κόστος κάλυψης των
ασφαλιστικών εισφορών.

Ας περάσουµε τώρα στις ερωτήσεις που έχουν υποβληθεί.
Ως προς τον κ. Λοβέρδο, θα ήθελα να απαντήσω ότι στην ερώ-

τησή σας -τουλάχιστον µε τον τρόπο που είναι διατυπωµένη-
υπάρχει µία ασάφεια που χρήζει ορισµένων διευκρινίσεων. Το
ερώτηµά σας αφορά σε εκείνους τους εργαζόµενους οι οποίοι,
όπως εσείς αναφέρετε -και αναφέρω επί λέξει- «προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους σε ξενοδοχειακές µονάδες, αλλά η πρόσληψή
τους έχει γίνει από Γραφείο Ευρέσεως Εργασίας, στο οποίο
είχαν απευθυνθεί αναζητώντας απασχόληση και οι οποίοι…»,
όπως ισχυρίζεστε, «…δεν έχουν ενταχθεί σε καµµία ρύθµιση».

Συγκεκριµένα, αναφέρεστε σε εργαζόµενους µε ειδικότητες
που απορροφώνται σε κάθε τουριστική περίοδο, όπως ξενοδο-
χειακές επιχειρήσεις, καθαριστές, καµαριέρες, λαντζέρηδες.

Η ασάφεια που ανέφερα προηγουµένως αφορά στον προσδιο-
ρισµό του ποιος είναι ο φυσικός εργοδότης των εποχικά εργα-
ζόµενων στον τουρισµό µε τις ιδιότητες αυτές, δηλαδή ποιος
κάνει την πρόσληψη αυτών των ανθρώπων. Τα γραφεία ευρέ-
σεως εργασίας, όπως ισχυρίζεστε στην ερώτησή σας, τα οποία,
όπως λέτε, έχουν Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας -τον γνωστό
ΚΑΔ- ως γραφεία καθαρισµού, οι εργολαβικές εταιρείες που λει-
τουργούν µε συµβάσεις µίσθωσης έργου ή οι εταιρείες προσω-
ρινής απασχόλησης;

Επίσης, όπως αναφέρετε -και πάλι διαβάζω από την ερώτησή
σας- «το µέτρο της αναστολής σύµβασης δεν εφαρµόστηκε σε
αυτήν την κατηγορία, καθώς τα γραφεία ευρέσεως εργασίας
έχουν Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας ως γραφεία καθαρισµού,
µε αποτέλεσµα να µη θεωρούνται πληττόµενες επιχειρήσεις από
την πολιτεία, διότι δεν διέκοψαν τη λειτουργία τους».

Αυτό δεν είναι ορθό, καθώς υπάρχει νοµοθετική πρόβλεψη και
για αυτές τις επιχειρήσεις, δηλαδή, τις επιχειρήσεις καθαρισµού,
ώστε βάσει ΚΑΔ να θεωρούνται πληττόµενες, όπως θα εξηγήσω
στη συνέχεια.

Κύριε Λοβέρδο, η αναφορά σας στα γραφεία ευρέσεως εργα-
σίας, τα οποία, όπως ισχυρίζεστε, έχουν Κωδικό Αριθµό Δραστη-
ριότητας ως γραφεία καθαρισµού, µε αποτέλεσµα να µη θεω-
ρούνται πληττόµενες επιχειρήσεις από την πολιτεία, διότι δεν
διέκοψαν τη λειτουργία τους, δηµιουργεί µία σύγχυση. Γιατί δη-
µιουργεί σύγχυση; Επειδή σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία
είναι διακριτός και διαφορετικός ο ρόλος των ιδιωτικών γρα-
φείων ευρέσεως εργασίας από τις συµβάσεις µισθώσεως έργου,
δηλαδή, τις εργολαβίες και από τις εταιρείες προσωρινής απα-
σχόλησης.

Ας εξετάσουµε µία προς µία αυτές. Τα ιδιωτικά γραφεία ευρέ-
σεως εργασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 98 του ν.4052/2012 και
του ν.4093/2012 επίσης, µε τίτλο «Αντικείµενο των ιδιωτικών Γρα-
φείων Ευρέσεως Εργασίας και των υποκαταστηµάτων τους»,
έχουν ως αντικείµενο τη µεσολάβηση για τη σύναψη συµβάσεων
εξαρτηµένης εργασίας µεταξύ εργοδοτών και αναζητούντων ερ-
γασία. Αυτό λέει η ισχύουσα νοµοθεσία. Τα ιδιωτικά γραφεία ευ-
ρέσεως εργασίας µεσολαβούν µεταξύ αυτών που ψάχνουν για
δουλειά και τις επιχειρήσεις που χρειάζονται προσωπικό.

Συνεπώς, ένας εργαζόµενος που αναζητούσε εργασία µέσω
των ιδιωτικών γραφείων ευρέσεως εργασίας και προσελήφθη
από ένα ξενοδοχείο, για παράδειγµα ως λαντζέρης, έχει υπογρά-
ψει σύµβαση εργασίας µε το ξενοδοχείο ή µε το εστιατόριο και
όχι µε το γραφείο ευρέσεως εργασίας.

Ας περάσουµε τώρα στις συµβάσεις έργου, δηλαδή, στις ερ-
γολαβίες. Σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και νοµολογία,
ο εργολάβος έχει την ευθύνη της οργάνωσης εργασίας για την
επίτευξη του αποτελέσµατος, του έργου δηλαδή, τη δε εργασία
µπορεί να εκτελέσει είτε ο ίδιος είτε άλλος που αυτός προσλαµ-
βάνει, ενώ ο συµβατικός δεσµός τερµατίζεται συνήθως όταν
πραγµατοποιείται το τελικό έργο.

Το προσωπικό του εργολάβου δεν συνδέεται συµβατικά µε τον
κύριο του έργου, δηλαδή τον εργοδότη, το ξενοδοχείο σε αυτήν
την περίπτωση. Αντιθέτως, είναι εργαζόµενοι του εργολάβου, εν-
ταγµένοι στην επιχείρησή του και υποκείµενοι στο διευθυντικό
του δικαίωµα, δηλαδή είναι υποχρεωµένοι να ακολουθούν τις
οδηγίες του, ως προς τον τρόπο, χρόνο και τόπο εκτέλεσης των

εργασιών.
Αν οι εργαζόµενοι ανήκουν σε αυτήν την κατηγορία µιας ερ-

γολαβικής επιχείρησης που δραστηριοποιείται, για παράδειγµα,
στον καθαρισµό ξενοδοχείων και κτηρίων, τότε έχουµε ένα δια-
φορετικό δεδοµένο. Ποιο είναι αυτό; Ακόµα και σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις, όπως ήδη ανέφερα, υπάρχει πρόβλεψη νοµοθετικής
παρέµβασης της Κυβέρνησης για τους ανθρώπους που απασχο-
λούνται σε τέτοιου είδους επιχειρήσεις να ενταχθούν µε βάση
ΚΑΔ στις πληττόµενες επιχειρήσεις.

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε την από 2-4-2020 απόφαση του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών -ΦΕΚ 1160/2020- αλλά και
την από 25-11-2020 απόφαση -ΦΕΚ 5250/2020- προβλέπεται η
ένταξη επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε δραστηριότη-
τες καθαρισµού, φύλαξης, στον χώρο του γενικού καθαρισµού
κτηρίων, άλλες δραστηριότητες καθαρισµού κτηρίων και άλλες
δραστηριότητες καθαρισµού στις πληττόµενες επιχειρήσεις.

Ως προς την τρίτη κατηγορία, τις εταιρείες προσωρινής απα-
σχόλησης, υπάρχει πρόβλεψη ενίσχυσης και των εργαζοµένων
τους. Οι επιχειρήσεις προσωρινής απασχόλησης µπορούν να δη-
λώσουν τους εργαζόµενούς τους, των οποίων η σύµβαση εργα-
σίας τελεί σε αναστολή είτε λόγω αναστολής της επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας του έµµεσου εργοδότη µε εντολή δη-
µόσιας αρχής, είτε γιατί η επιχειρηµατική του δραστηριότητα
πλήττεται σηµαντικά, βασικά, είτε ανήκει σε ειδική περίπτωση,
υποβάλλοντας το ειδικό έντυπο.

Κύριε Λοβέρδο, για όλες αυτές τις κατηγορίες εργαζοµένων
η Κυβέρνηση έχει πάρει µέτρα ενίσχυσης και στήριξής τους. Στη
δευτερολογία µου, όπως είπα και προηγουµένως, θα αναφερθώ
στα συγκεκριµένα µέτρα που λάβαµε για τη στήριξη των εποχικά
εργαζοµένων µε δικαίωµα επαναπρόσληψης και των εποχικά ερ-
γαζοµένων χωρίς δικαίωµα επαναπρόσληψης, αλλά και των
ανέργων στον χώρο του τουρισµού και του επισιτισµού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επιτρέψτε µου, είναι και λίγο ζήτηµα

κοινοβουλευτικής εµπειρίας. Το ερώτηµά µου ήταν σαφές. Η
απάντησή σας πρέπει να αποκωδικοποιηθεί και σας καλώ να την
αποκωδικοποιήσουµε. Και λέω ότι πρέπει να αποκωδικοποιηθεί
και σας καλώ µε τη δευτερολογία σας να την αποκωδικοποι-
ήσετε. Εγώ µε τη δευτερολογία µου θα συµβάλω στο να κατα-
νοήσετε τι πρέπει να µας διευκρινίσετε.

Υπάρχουν γραφεία ευρέσεως εργασίας, τα οποία, όπως η
ερώτησή µου αναφέρει, έχουν κωδικό ως εταιρείες, επιχειρήσεις
οι οποίες ασχολούνται µε τον καθαρισµό και άρα, δεν έχουν τεθεί
σε αναστολή οι σχετικές συµβάσεις.

Είµαι σαφής; Κύριε Υφυπουργέ, είµαι σαφής;
Οι εργαζόµενοι είναι περίπου δέκα χιλιάδες και µε ενηµερώνει

η πανελλήνια οµοσπονδία που αφορά εργαζόµενους στον επισι-
τισµό και στον τουρισµό. Τα στοιχεία µου προέρχονται από εκεί.
Αυτές οι υπηρεσίες που παρέχουν οι εταιρείες αφορούν την
εξεύρεση προσωπικού -οι λεγόµενες «εργολαβίες»- το οποίο
προσωπικό προσφέρει προσωρινή απασχόληση, δεν προσφέρει
πάγια και διαρκή απασχόληση. Γι’ αυτό και αµείβονται µε τον κα-
τώτατο, 650 ευρώ παίρνουν µεικτά.

Η ερώτησή µου αναφέρει για ποιους εργαζόµενους µιλώ στα
ξενοδοχεία. Τους επαναλάβατε, να τους πω εγώ πιο καθαρά: Ερ-
γαζόµενοι στην καθαριότητα των ξενοδοχείων, στον καθαρισµό,
καθαρίστριες, καθαριστές, στη λάντζα και σε άλλες απασχολή-
σεις στον ξενοδοχειακό χώρο. Οι σχετικές συµβάσεις τούτων
των ανθρώπων, επειδή οι εταιρείες εργολαβίας, αυτές δηλαδή
οι εταιρείες εξεύρεσης εργασίας, αφορούν τον καθαρισµό, δεν
έχουν τεθεί σε αναστολή και οι εργαζόµενοι από τον Μάιο του
2020 δεν έχουν πάρει ούτε τα 534 ευρώ, που παίρνουν τώρα,
ούτε εγγράφονται στο Ταµείο Ανεργίας ως εποχικοί. Τίποτα!

Ποιο µέσο πίεσης έχουν οι άνθρωποι; Όποιο βρουν, γιατί δεν
είναι µέλη της οµοσπονδίας, πλην όµως, την έχουν ενηµερώσει
και ενηµερώνουν όποιους ειδικά το βρουν µπροστά τους. Εµένα
η ενηµέρωση µού ήρθε από τον κ. Χόντζογλου, αλλά στη συνέ-
χεια µου ερχόταν από παντού. Μέχρι και οι εργαζόµενοι στο Μέ-
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γαρο Μουσικής ενηµερώθηκαν. Πάνε οι άνθρωποι και λένε
«Πείτε κάτι για εµάς». Είµαι πάρα πολύ σαφής.

Η απάντησή σας είναι υπηρεσιακή. Είναι προφανώς στοιχεία
που έδωσε η υπηρεσία, την οποία και σέβοµαι και εκτιµώ, έχω
διατελέσει και προϊστάµενός της σε κρίσιµα χρόνια. Τιµώ την
απάντηση που δίνουν οι υπάλληλοι, πλην όµως, νόηµα δεν βγαί-
νει για αυτόν που µας ακούει και κυρίως δεν βγαίνει κανένα
νόηµα από την πλευρά αυτών που περιµένουν την απάντησή σας.

Άρα, επανέρχοµαι και γίνοµαι πολύ σαφής: Σκοπεύετε να τους
βοηθήσετε; Ή η απάντηση που δίνετε αποκλείει τη βοήθειά τους;

Να µου επιτρέψετε να πω -θα διαβάσω, βέβαια και τα Πρα-
κτικά, γιατί δεν θέλω καθόλου να σας αδικώ, άλλωστε, ξέρετε τι
εκτίµηση έχω στο πρόσωπό σας- ότι η απάντηση που µου δώ-
σατε είναι σαν όλα να πηγαίνουν καλά σε αυτούς. Αυτό το νόηµα
βγάζει. Εγώ θα ήθελα να µου πείτε, χωρίς να κοιτάτε το κείµενο
σας, αν καταλαβαίνετε από την απάντηση που αναγνώσατε ότι
υπάρχει παράλειψη ή το έχετε καλύψει το θέµα και δεν χρειάζε-
ται να παρέµβετε καθόλου. 

Εγώ έγινα όσο πιο πολύ συγκεκριµένος µπορώ. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ, να γίνετε και εσείς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ :Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνουµε ότι υπήρξαν µέτρα στήρι-

ξης των εργαζοµένων από την Κυβέρνηση -τα οποία δεν είχαµε
ούτε έχουµε λόγο και δεν σκοπεύουµε να τα υποβαθµίσουµε ή
να τα εκµηδενίσουµε- τα οποία έχουν ληφθεί. Όµως, υπήρξαν
και κατηγορίες εργαζοµένων -στη συγκεκριµένη περίπτωση
αυτές τις οποίες αναφέραµε και όλες ανήκουν στην Πανελλήνια
Οµοσπονδία Εργαζοµένων στον Επισιτισµό και στον Τουρισµό-
που είναι εκτός κάλυψης.

Αυτές οι περιπτώσεις είναι συγκεκριµένες. Έως σήµερα το
Υπουργείο είχε δείξει ως δείγµα γραφής ότι άκουγε και είχε υιο-
θετήσει τις προτάσεις µας. Και πράγµατι, είπα πολλούς που δεν
είχε συµπεριλάβει το Υπουργείο και τους συµπεριέλαβε. Όµως,
εδώ το θέµα είναι συγκεκριµένο και αφορά τους νέους επιδοτού-
µενους στον επισιτισµό-τουρισµό, που προκειµένου να επιδοτη-
θούν για πρώτη φορά µε επιδότηση ανεργίας, πέρα από αυτά τα
πενήντα ένσηµα που απαιτούνται για το τρέχον έτος, καλούνται
παράλληλα να έχουν πραγµατοποιήσει ογδόντα ηµέρες εργα-
σίας για κάθε έτος κατά τα δύο προηγούµενα χρόνια πριν την
έναρξη της επιδότησης. Αυτή είναι µία µεγάλη κατηγορία, η
οποία δυστυχώς δεν έχει καλυφθεί και θα θέλαµε να µας απαν-
τήσετε αν το Υπουργείο σκοπεύει να τους συµπεριλάβει ή όχι. 

Επίσης, ανέφερα τους εργαζόµενους στα νυχτερινά κέντρα.
Φαντάζοµαι πως αντιλαµβάνεστε ότι πρόκειται, επίσης, για µια
µεγάλη κατηγορία και, δυστυχώς, το Υπουργείο δεν έχει λάβει
καµµία µέριµνα να τους «τακτοποιήσει», εντός ή εκτός εισαγω-
γικών, όπως και τους άλλους εργαζόµενους, οµοίως και τους ερ-
γαζόµενους µε συµβάσεις µιας µέρας. Αυτοί κι αν είναι ξεχασ-
µένοι τελείως! 

Εµείς αυτούς επισηµαίνουµε, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι εκτός
ρυθµίσεων. Πρόκειται για τρεις κλασικές κατηγορίες και για άλλη
µία, αυτή που ανέφερε προηγουµένως ο συνάδελφός µου κ. Λο-
βέρδος, που είναι τελείως εκτός ρυθµίσεων. 

Επίσης, αυτήν την περίοδο η χώρα συνεχίζει να δοκιµάζεται
µε σκληρό τρόπο από την πανδηµία του κορωνοϊού, η δηµόσια
υγεία απειλείται βάναυσα και οι επιχειρήσεις κλείνουν για µεγάλο
διάστηµα µε κρατική εντολή, µε αποτέλεσµα να αδυνατούν να
αντεπεξέλθουν και να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
προς τους εργαζόµενους. Για τον λόγο αυτό, η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Εργαζοµένων στον Επισιτισµό - Τουρισµό πρότεινε αυτή
η αναπλήρωση να φτάσει στο 80% του µισθού, για να µπορεί να
γίνει κάτι και να µπορούν να τα βγάζουν κάπως πέρα αυτοί οι άν-
θρωποι που δεν µπορούν να κάνουν τίποτα άλλο. 

Εµείς ακούσαµε αυτό που είπατε στη Βουλή την προηγούµενη
εβδοµάδα, το οποίο ήταν κάτι πάρα πολύ σηµαντικό και δεν λέµε
κουβέντα περί µη ορθού ή όχι. Είπατε για τη διαφορά στον λόγο
χρέους - ΑΕΠ που υπερβαίνει το 200%. Ναι! Πράγµατι, αυτό είναι

ένα πολύ σοβαρό θέµα. Όµως, τα κριτήρια τα οποία έχετε λάβει
ή θα λάβετε δεν µπορούν να συµπεριλάβουν και αυτές τις κατη-
γορίες των εργαζοµένων, προκειµένου να τύχουν και αυτοί µέ-
ριµνας; Μπορεί, δηλαδή, το Υπουργείο να λάβει ένα υποστη-
ρικτικό µέτρο γι’ αυτές τις κατηγορίες; Πώς το βλέπετε; Αυτό
που έκανε το Υπουργείο ως τώρα ήταν να εµµένει σε µία αρνη-
τική µέχρι σήµερα στάση. Αυτό που υπήρχε ήταν αυτή η αρνη-
τική στάση. Θα συνεχίσει, λοιπόν, το Υπουργείο να εµµένει σ’
αυτήν την αρνητική στάση; 

Και βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να σας ενηµερώσω για ένα θέµα
που είναι πολύ σοβαρό. Δεν έχει κηρυχθεί ως υποχρεωτικά εκτε-
λεστή η συλλογική σύµβαση εργασίας του επισιτισµού, παρά τις
πιέσεις στη Βουλή. Να ξέρετε ότι είναι µια διαδικασία που υπάρ-
χει εδώ και πολύ καιρό, κάτι που έχουµε επισηµάνει κατ’ επανά-
ληψη στη Βουλή. Δυστυχώς, δεν έχει γίνει τίποτα. Πότε; Σε µια
στιγµή που η εισφοροδιαφυγή αυτή την περίοδο σε αυτούς τους
κλάδους, επιτρέψτε µου την έκφραση, «διαπρέπει» και η «µαύρη»
εργασία είναι άλλο πράγµα! Και αυτή η συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας την οποία δεν έχετε κηρύξει ως προσωρινά εκτελεστή,
όπως απαιτεί ο νόµος, µολονότι προβλέπει προϋποθέσεις για να
αποφευχθεί η «µαύρη» εργασία και η εισφοροδιαφυγή, δυστυ-
χώς µε τον τρόπο αυτό συνεχίζεται και µάλιστα χωρίς κανένα εµ-
πόδιο. 

Οι σερβιτόροι δεν αµείβονται, βάσει του νόµου, µε ποσοστά,
αλλά µε συµφωνίες για «µαύρες» αποδοχές, οι διανοµείς - ντελι-
βεράδες µε 2,70 ευρώ την ώρα, ενώ τα έξοδα για το δίκυκλο και
όλα αυτά είναι δικά τους. Μολονότι, λοιπόν, η συλλογική σύµ-
βαση εργασίας τα λύνει όλα αυτά, δυστυχώς µέχρι σήµερα το
Υπουργείο δεν την έχει υιοθετήσει και δεν την έχει κηρύξει εκτε-
λεστή, χωρίς να ξέρουµε και τον λόγο.

Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία τα λέµε γιατί υπάρχει µια εκκρε-
µότητα από το παρελθόν και ζητάµε να υλοποιηθούν και να τα-
κτοποιηθούν. Είναι αδικαιολόγητο να παραµένει έτσι αυτή η
διαδικασία. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ -και καταλήγω- το Υπουργείο Εργα-
σίας πανηγύριζε, όταν υπεγράφη αυτή η συλλογική σύµβαση µε-
ταξύ εργοδοτικής και εργατικής πλευράς. Πανηγύριζε και
έβγαλε και δελτίο Τύπου, να τι γίνεται! 

Κύριε Υπουργέ, προχωρήστε τις συλλογικές συµβάσεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα

πρέπει να ολοκληρώσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Σήµερα, λοιπόν, 1η Μαρτίου δεν υπάρχει καµµία υπογραφή µε

ευθύνη του Υπουργείου.
Και καταλήγω λέγοντας ότι θα καταθέσω στα Πρακτικά ανοι-

χτή επιστολή της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζοµένων στον
Επισιτισµό - Τουρισµό, η οποία καταγγέλλει τον κύριο Υπουργό
γιατί ζητάει να τους δει και ο κύριος Υπουργός αρνείται. Αρνείται
να τους δει εδώ και δύο µήνες και οι εργαζόµενοι απορούν γιατί,
ενώ το µόνο που θέλουν είναι να κηρυχθεί εκτελεστή η συλλογική
σύµβαση εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή στον
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και πάλι ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, ως προς τον κ. Λοβέρδο, θα ήθελα να πω ότι από

την αρχή της πανδηµίας έχουµε λάβει συνολικά εξήντα δύο κα-
τηγορίες µέτρων για τη στήριξη της οικονοµίας από τις συνέ-
πειες της πανδηµίας. Μόνο µέσα στο 2020 και παρά τους
δηµοσιονοµικούς περιορισµούς που έχουµε, τα µέτρα που πή-
ραµε ήταν γύρω στα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ, που είναι το 15%
του ΑΕΠ. Έχουν καλυφθεί παραπάνω από ένα εκατοµµύριο
επτακόσιοι πενήντα χιλιάδες εργαζόµενοι. Πρόκειται για τη συν-
τριπτική πλειονότητα των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα, αλλά
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και για µεγάλο κοµµάτι των αυτοαπασχολούµενων τους. 
Στόχος µας ήταν αυτός ακριβώς που είπα προηγουµένως, δη-

λαδή να καλύψουµε τις ανάγκες που υπήρχαν οπουδήποτε. Και
αυτό ισχύει και στην περίπτωση των εργαζοµένων τους οποίους
µου αναφέρατε. 

Όσον αφορά αυτό το οποίο προφανώς υπονοήσατε, θα ήθελα
να σας πω πως υποθέτω ότι και εσείς έτσι κάνατε όταν βρισκό-
σασταν στα αντίστοιχα έδρανα. Έτσι κι εγώ, λοιπόν, αντλώ την
πληροφορία µου σε µεγάλο βαθµό και από τις υπηρεσίες µου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λάθος!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και επειδή µιλήσατε περί αποκωδικο-
ποίησης, πράγµατι µε βοήθησαν στην αποκωδικοποίηση, όπως
µου διευκρίνισαν, γιατί κι εγώ στην αρχή δεν κατάλαβα την ερώ-
τησή σας. 

Υπάρχουν, λοιπόν, τρεις κατηγορίες. Η µία είναι τα γραφεία
ευρέσεως εργασίας. Αυτά άπαξ και γίνει κάτι, µετά η σύµβαση
υπογράφεται µε τον εργοδότη, δηλαδή µε το ξενοδοχείο. Αυτοί
καλύφθηκαν. 

Το δεύτερο κοµµάτι είναι οι εργολαβικοί, δηλαδή αυτοί που
έχουν τη σύµβαση έργου. Και αυτοί έχουν καλυφθεί. 

Η τρίτη ίσως περίπτωση που µου αναφέρετε αφορά εκείνους
που έχουν τις εταιρείες προσωρινής απασχόλησης. Όµως, ακό-
µα και αυτές, όταν ανήκουν στους αντίστοιχους κλάδους, τους
οποίους και ανέφερα, στους συγκεκριµένους ΚΑΔ, έχουν καλυ-
φθεί όλοι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Εν πάση περιπτώσει, αυτό έχει σχέση
και µε το άλλο ερώτηµα που έθεσε και ο κ. Μουλκιώτης. Προ-
γραµµατίζεται συνάντηση και µε την οµοσπονδία και αν υπάρχει
κάτι, θα το δούµε. Πάντως, σύµφωνα µε τις πληροφορίες που
έχω αντλήσει και εγώ από τις δικές µου υπηρεσίες, δεν φαίνεται
να υπάρχει κενό εκεί. Θα το δούµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπάρχει ένα χάσµα εδώ και πρέπει να
το καλύψετε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Θα το δούµε. 

Όπως είπα και προηγουµένως, η Κυβέρνηση έλαβε µέτρα και
ενίσχυσε όλες τις κατηγορίες των εργαζοµένων και ανέργων
στον τουρισµό και επισιτισµό. Αναφέροµαι και στους εποχικά ερ-
γαζόµενους, ανεξαρτήτως ειδικότητας, µε δικαίωµα υποχρεωτι-
κής επαναπρόσληψης, αλλά και στους εποχικά εργαζόµενους
-κάτι που τονίζω- χωρίς δικαίωµα επαναπρόσληψης, καθώς και
στους ανέργους αυτών των κλάδων. Μάλιστα, µόλις πριν από
τέσσερις ηµέρες, στις 25 Φεβρουαρίου, µε κοινή υπουργική από-
φαση δίνεται η δυνατότητα υποβολής µονοµερών υπεύθυνων δη-
λώσεων για τη λήψη αποζηµίωσης ειδικού σκοπού ύψους 534
ευρώ σε µία σειρά από ειδικότητες, όπως είναι οι ξεναγοί, οι του-
ριστικοί συνοδοί και άλλες κατηγορίες εργαζοµένων, όπως οι ερ-
γαζόµενοι στα χειµερινά καταλύµατα και στις οποίες κατηγορίες
εργαζοµένων θα αναφερθώ στη συνέχεια. 

Συγκεκριµένα, για την αντιµετώπιση των δυσµενών συνεπειών
του COVID-19 έχουν ληφθεί µεταξύ άλλων τα κάτωθι έκτακτα και
προσωρινά µέτρα στήριξης εργαζοµένων και επιχειρήσεων σε
τουρισµό - επισιτισµό ανά κατηγορία εργαζοµένων. 

Για τους εποχικά εργαζόµενους, ανεξάρτητα από την ειδικό-
τητα, µε δικαίωµα υποχρεωτικής επαναπρόσληψης σε τουριστικά
καταλύµατα και για τους οδηγούς των τουριστικών λεωφορείων
κάναµε τις εξής ρυθµίσεις: Πρώτον, για όσους επαναπροσλή-
φθηκαν προβλέφθηκε το µέτρο της αναστολής των συµβάσεων
εργασίας µε χορήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκοπού ύψους 534
ευρώ, ασφαλιστική κάλυψη επί του ονοµαστικού τους µισθού,
όχι στα 534 ευρώ, και καταβολή αναλογίας δώρου Χριστουγέν-
νων επί του ποσού των 534 ευρώ.

Επιπλέον, για όσους δεν επαναπροσλήφθηκαν, προβλέφθηκε
το µέτρο της µονοµερούς υποβολής δήλωσης εργαζοµένου για
τους µήνες από Ιούνιο έως Οκτώβριο του 2020 µε χορήγηση
αποζηµίωσης ειδικού σκοπού, τα ίδια, δηλαδή 534 ευρώ ανά
µήνα, ασφαλιστική κάλυψη επί του ποσού και καταβολή αναλο-
γίας δώρου Χριστουγέννων. Κατ’ εξαίρεση και ειδικά για το 2020,

προβλέφθηκε η µείωση του απαιτούµενου αριθµού ενσήµων για
τη λήψη τακτικής επιδότησης ανεργίας από εκατό ένσηµα σε πε-
νήντα. 

Δεύτερον, για τους εποχικά εργαζόµενους χωρίς δικαίωµα
επαναπρόσληψης σε τουρισµό και επισιτισµό, το πρώτο ήταν ότι
χορηγήσαµε µηνιαία έκτακτη αποζηµίωση για τους µήνες Ιούνιο,
Ιούλιο και Αύγουστο του 2020 µε ποσό στο ύψος του επιδόµατος
ανεργίας του ΟΑΕΔ, εφόσον ήταν µη επιδοτούµενοι άνεργοι στο
αντίστοιχο διάστηµα. 

Ακόµα, προβλέψαµε τη χορήγηση µηνιαίας έκτακτης αποζη-
µίωσης για τους µήνες Ιανουάριο - Φεβρουάριο 2021 ποσού στο
ύψος του επιδόµατος ανεργίας του ΟΑΕΔ, εφόσον ήταν και πάλι
µη επιδοτούµενοι άνεργοι στο αντίστοιχο διάστηµα -αυτές τις
µέρες προωθείται και η σχετική υπουργική απόφαση- ενώ κατ’
εξαίρεση και ειδικά για το 2020 προβλέφθηκε η µείωση του απαι-
τούµενου αριθµού ενσήµων για τη λήψη τακτικής επιδότησης
από εκατό στα πενήντα. 

Ως προς τους ανέργους, για την ενίσχυση των ανέργων υλο-
ποιούνται επιπρόσθετα και τα κάτωθι µέτρα: Το πρώτο είναι η
παράταση της διάρκειας τακτικής επιδότησης ανεργίας και του
επιδόµατος µακροχρονίως ανέργων και βοηθηµάτων ανεργίας
για δύο µήνες για όσους δικαιούχους έληξε εντός του 2020. Το
δεύτερο είναι η χορήγηση από τον ΟΑΕΔ εφάπαξ οικονοµικής
ενίσχυσης 400 ευρώ σε κάθε µη επιδοτούµενο µακροχρόνια
άνεργο εγγεγραµµένο στο Μητρώο Ανέργων του ΟΑΕΔ. Τρίτον,
προωθείται περαιτέρω η παράταση της διάρκειας της τακτικής
επιδότησης ανεργίας και του επιδόµατος µακροχρονίων ανέρ-
γων και βοηθηµάτων ανεργίας για δύο µήνες για όσους δικαιού-
χους η επιδότηση έληξε ή θα λήξει εντός του πρώτου διµήνου
του 2021.

Επιπλέον, από τον µήνα Μάρτιο του 2020 έως σήµερα εφαρ-
µόζεται το µέτρο της αναστολής των συµβάσεων εργασίας ερ-
γαζοµένων στον κλάδο του τουρισµού και της εστίασης ως
πληττόµενων, µε εξαίρεση τον µήνα Ιούλιο ή ως κλειστούς µε εν-
τολή της δηµόσιας αρχής και οι εν λόγω εργαζόµενοι δικαιούνται
αποζηµίωσης ειδικού σκοπού.

Σύµφωνα µε τις διατάξεις που αφορούν την εφαρµογή του µέ-
τρου της αναστολής των συµβάσεων εργασίας, καθίσταται σα-
φές ότι εφαρµόζονται σε επιχειρήσεις ή εργοδότες των οποίων
αναστέλλεται η επιχειρηµατική δραστηριότητα µε εντολή δηµό-
σιας αρχής ή πλήττονται βάσει ΚΑΔ που ορίζονται από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Έχω περάσει τον χρόνο µου, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω ότι έχουµε µέτρα για τους ξεναγούς, όσους

αποφοίτησαν το 2019 - 2020 από σχολές ξεναγών, τουριστικούς
συνοδούς και εργαζόµενους που απασχολήθηκαν την τουριστική
περίοδο του 2019 σε συγκεκριµένους κλάδους, δραστηριότητες
ταξιδιωτικών πρακτορείων, δραστηριότητες γραφείων οργανω-
µένων ταξιδιών και άλλες δραστηριότητες υπηρεσιών κρατήσεων
και συναφείς δραστηριότητες. 

Τέλος, έχουµε και εργαζόµενους που απασχολήθηκαν σε χει-
µερινά τουριστικά καταλύµατα και χιονοδροµικά κέντρα από τον
Οκτώβριο του 2019 έως τον Μάρτιο του 2020 και δεν επανα-
προσλήφθηκαν από τον Οκτώβριο έως τις 16 Φεβρουαρίου 2021.

Κατά συνέπεια, κύριε Μουλκιώτη, σε συνέχεια όσων προανέ-
φερα για την οικονοµική ενίσχυση των ανέργων, των εποχικά ερ-
γαζοµένων και των πληρωµών των πάσης φύσεως επιδοµάτων
τους σύµφωνα µε τον ΟΑΕΔ, µόνο αυτήν την εβδοµάδα που ξε-
κίνησε σήµερα θα καταβληθούν συνολικά λίγο πάνω από 100
εκατοµµύρια ευρώ σε σχεδόν εκατόν εξήντα χιλιάδες δικαιού-
χους του οργανισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ και

εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύει την 19-2-2021, ποινική δικογραφία
που αφορά στον Υπουργό Υγείας κ. Βασίλειο Κικίλια.
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Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 2984/30-12-2020
ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Καταβολή της εφάπαξ παροχής ξενοδοχοϋπαλλήλων
µε άρση της αδικίας που διέπραξε ο ΣΥΡΙΖΑ εις βάρος τους».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για να αντιληφθείτε το πρόβληµα της µη στή-

ριξης ανέργων εργαζοµένων, θα µπορούσατε να κάνετε µία σύγ-
κριση της λίστας των εγγεγραµµένων στον ΟΑΕΔ και αυτών που
αναφέρατε ότι στηρίζονται -και σωστά- µε τα διάφορα µέτρα της
Κυβέρνησης. Θα δείτε τη χαώδη διαφορά και ποιοι µένουν ακά-
λυπτοι. Αυτοί είναι περίπου τετρακόσιες χιλιάδες.

Θα αναφερθώ στο ερώτηµα που έχει να κάνει µε µία ερώτηση
η οποία µετατράπηκε σε επίκαιρη και αφορά την καταβολή της
εφάπαξ παροχής ξενοδοχοϋπαλλήλων. Όπως προβλεπόταν από
τον ν.2768/1999, στα είκοσι χρόνια πραγµατικής εργασίας µε
εκατόν ογδόντα µήνες καταβολή στο Ταµείο Πρόνοιας είχε το δι-
καίωµα να πάρει αυτήν την εφάπαξ παροχή. 

Είναι εύγλωττο ότι ο θεσµός υπήρχε για τους ξενοδοχοϋπαλ-
λήλους λόγω της ιδιαιτερότητας του επαγγέλµατος που έχει να
κάνει και µε την εποχική απασχόληση -αλλά όχι µόνο, καθώς είναι
και ξενοδοχοϋπάλληλοι που δουλεύουν συνεχώς- αλλά και µε
άλλα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Προέρχεται εξάλλου από τη δική
τους συνδροµή στο Ταµείο Πρόνοιας.

Με τον ν.4387 του κ. Κατρούγκαλου ως Υπουργού Εργασίας,
παρ’ ότι ο θεσµός άντεξε στις διαπραγµατεύσεις και στις συζη-
τήσεις µε την τρόικα και στο πρώτο και στο δεύτερο µνηµόνιο,
ήρθε και ουσιαστικά τον κατήργησε, όχι ρητώς αλλά µε ερµη-
νεία.

Η σχετική διάταξη του ν.4387 είναι το άρθρο 35. Το ερώτηµα
είναι εάν η Κυβέρνηση προτίθεται να επαναφέρει την εφάπαξ πα-
ροχή στα είκοσι χρόνια -ολόκληρη ή µέρος αυτής-, όπως είχε δε-
σµευτεί κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, όπου όχι µόνο είχε
πει ότι καταψηφίζει τον νόµο Κατρούγκαλου και ότι θα τον κα-
ταργήσει όταν έρθει στην εξουσία, αλλά και για το συγκεκριµένο
άρθρο είχε δεσµευτεί ότι θα το καταργήσει επαναφέροντας την
παροχή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Το δεύτερο ερώτηµα είναι το εξής: Υπάρχουν εργαζόµενοι οι
οποίοι αλλάζουν επάγγελµα και για κάποιον λόγο αλλάζουν
κλάδο ουσιαστικά. Τι γίνεται µε αυτούς;

Και το τρίτο ερώτηµα αφορά στις περιπτώσεις που αποκτούν
αναπηρία, αλλά δεν αποκτούν τις προϋποθέσεις για συνταξιοδό-
τηση. Υπάρχουν αυτές οι περιπτώσεις και δεν είναι λίγες, είναι
πάρα πολλές. Το λέω αυτό, διότι στη γραπτή απάντηση, που δό-
θηκε εκπρόθεσµα, λέτε ότι αν πάρουν σύνταξη αναπηρίας, τότε
δικαιούνται. Μα το µεγάλο πρόβληµα είναι γι’ αυτούς που δεν
καταφέρνουν για τυπικούς λόγους να πάρουν και τη σύνταξη
αναπηρίας, ενώ έχουν ποσοστό αναπηρίας 67% ή και 80% και
πάνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Στη δευτεροµιλία µου τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας. Καλή

εβδοµάδα και καλό µήνα και από εµένα!
Τον λόγο έχει ο κ. Τσακλόγλου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας ζητήσω συγ-

γνώµη για την καθυστερηµένη αποστολή της έγγραφης απάντη-
σης. Δεν ήταν κάτι σκόπιµο. Ούτως ή άλλως, τα ερωτήµατα θα
απαντηθούν και εδώ αναλυτικά.

Ο κλάδος των ξενοδοχείων και του τουρισµού γενικότερα είναι
πολύ σηµαντικός για την οικονοµία µας. Η κρίση της πανδηµίας
του COVID-19 έπληξε τον συγκεκριµένο κλάδο µε ιδιαίτερη δρι-
µύτητα. Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση στήριξε τους εργαζοµένους
στον τουρισµό και τον επισιτισµό µε µια σειρά δράσεων και πρω-
τοβουλιών. Από την αρχή της πανδηµίας στόχος είναι αφ’ ενός

να περιορίσουµε όσο γίνεται περισσότερο την απώλεια των θέ-
σεων εργασίας και αφ’ ετέρου να στηρίξουµε οικονοµικά τους
εργαζοµένους που πλήττονται περισσότερο. 

Από τα στοιχεία των αντίστοιχων υπηρεσιών του Υπουργείου
Εργασίας προκύπτει ότι από το ξέσπασµα της πανδηµίας µέχρι
και τον περασµένο Δεκέµβρη είχαν καταβληθεί 3,4 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό για αποζηµιώσεις ει-
δικού σκοπού, καθώς και για την κάλυψη των ασφαλιστικών τους
εισφορών. 

Το θέµα, βέβαια, που θέτετε στην ερώτησή σας δεν σχετίζεται
αποκλειστικά µε τις συνέπειες της υγειονοµικής κρίσης στον συγ-
κεκριµένο κλάδο εργαζοµένων. Έχει να κάνει µε µία αλλαγή που
συντελέστηκε µε τον νόµο Κατρούγκαλου σε σχέση µε τη δυνα-
τότητα καταβολής του εφάπαξ στα είκοσι χρόνια εργασίας για
τους ξενοδοχοϋπαλλήλους ανεξάρτητα από τις προϋποθέσεις
θεµελίωσης συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. 

Πράγµατι, από τις 13 Μαΐου του 2016 δεν γίνονται δεκτά αιτή-
µατα απονοµής της εφάπαξ παροχής χωρίς να έχει προηγηθεί
έκδοση συνταξιοδοτικής πράξης. Επιτρέψτε µου, όµως, µια καί-
ρια παρατήρηση εδώ. Η προϋπόθεση αυτή είναι οριζόντια και
αφορά όλους τους ασφαλισµένους του κλάδου εφάπαξ παροχών
του e-ΕΦΚΑ χωρίς καµµία απολύτως διάκριση. Συνεπώς, σύµ-
φωνα µε το ισχύον πλαίσιο οι ξενοδοχοϋπάλληλοι, όπως και όλοι
οι υπόλοιποι που δικαιούνται εφάπαξ, το λαµβάνουν µαζί µε την
κύρια σύνταξή τους. Επιπλέον, σε σχέση µε το ερώτηµά σας για
τους εργαζοµένους που συµπλήρωσαν τα είκοσι έτη πραγµατι-
κής υπηρεσίας, αλλά άλλαξαν κλάδο ασφάλισης, η εν λόγω αλ-
λαγή δεν συνεπάγεται σε καµµία περίπτωση την απώλεια του
δικαιώµατός τους για εφάπαξ παροχή. 

Εποµένως, στην περίπτωση που οι ξενοδοχοϋπάλληλοι είτε
αποχωρήσουν από το επάγγελµα, είτε το διακόψουν λόγω προ-
σωρινής αναπηρίας, είτε αλλάξουν κλάδο κύριας ασφάλισης, δι-
καιούνται µετά την οριστική συνταξιοδότησή τους να αιτηθούν
την εφάπαξ παροχή που αντιστοιχεί στο διάστηµα ασφάλισής
τους στο πρώην ΤΑΞΥ, το Ταµείο Ξενοδοχοϋπαλλήλων. 

Το χρονικό διάστηµα της µετάβασης από την εργασία στη συν-
ταξιοδότηση είναι µια δύσκολη οικονοµική περίοδος για τους ερ-
γαζοµένους και ορθώς οι παροχές που προκύπτουν από την
κοινωνική ασφάλιση χορηγούνται τότε. Αυτός ήταν πάντα άλλω-
στε ο λόγος των παροχών της κοινωνικής ασφάλισης, να στηρί-
ζουν τους πολίτες όταν εκείνοι το χρειάζονται περισσότερο.

Επιτρέψτε µου, όµως και κάτι τελευταίο, κύριε Κεγκέρογλου.
Θεωρώ ότι µε την ερώτησή σας παραβλέπετε κάτι σηµαντικό.
Είναι αυτό που έχει να κάνει µε τους ενιαίους κανόνες και την
κοινωνική δικαιοσύνη που αυτοί επιφέρουν. Θα αναφερθώ ανα-
λυτικότερα επ’ αυτού στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Τσακλόγλου.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι ενιαίοι κανόνες, κύριε

Υπουργέ, είναι δίκαιοι εάν ισχύουν σε ίδιες ή ανάλογες περιπτώ-
σεις. Άλλως δεν είναι δίκαιοι. Ενιαίος, ίδιος κανόνας και για τον
ανάπηρο και για τον µη ανάπηρο δεν είναι δίκαιος, διότι το Σύν-
ταγµα επιτάσσει τη στήριξη των αναπήρων -είναι ένα κοµµάτι της
ερώτησής µου- προκειµένου να έρχονται σε ίση µοίρα µε τους
µη ανάπηρους, όπως επιτάσσει τη στήριξη των νησιών για να έρ-
χονται σε ίση µοίρα µε την ηπειρωτική χώρα ή των ορεινών πε-
ριοχών. Άρα, ο γενικός κανόνας στην εφαρµογή του σηµαίνει και
θετικά µέτρα, προκειµένου να στηριχθούν οι αδύναµες κοινωνι-
κές οµάδες, οι αδύναµοι πολίτες.

Εν προκειµένω, το 1999 θεσπίστηκε για τους ξενοδοχοϋπαλ-
λήλους που κατά τεκµήριο είναι εποχικά εργαζόµενοι, που κατά
τεκµήριο έχουν τα χαρακτηριστικά τα οποία αναφέρατε και
εσείς, αυτή η ειδική εφάπαξ εισφορά να αποδίδεται στα είκοσι
χρόνια. Είναι δικά τους λεφτά, δεν είναι κανένα δώρο. Έχουµε,
λοιπόν, αυτήν την ειδική αντιµετώπιση και πριν τον ν.4387 και
ν.3683/2010 και πριν το πρώτο και πριν το δεύτερο µνηµόνιο. Έρ-
χεται µε το τρίτο µνηµόνιο ο ΣΥΡΙΖΑ και καταργεί έµµεσα αυτή
τη διάταξη. Πώς την καταργεί; Επαναλαµβάνει ο νόµος Κατρούγ-
καλου τον γενικό κανόνα ότι όλες οι εφάπαξ εισφορές καταβάλ-

9128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λονται µε τη συνταξιοδότηση. Επαναλαµβάνει, λοιπόν, αυτόν τον
κανόνα και δεν καταργεί ρητά τη διάταξη αυτή, την οποία έρχεται
ο κ. Πετρόπουλος -Χαϊκάλης, Πετρόπουλος, Κατρούγκαλος, η
τριάδα του ΣΥΡΙΖΑ στην κοινωνική ασφάλιση- και την καταργεί
µε µία εγκύκλιο. Εσείς µου επαναλάβετε σήµερα ακριβώς αυτά
τα οποία λέει εδώ πέρα ο κ. Πετρόπουλος. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά και τη δική σας απάντηση, τη γραπτή, και του κ. Πε-
τρόπουλου.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι κατ’ αρχάς πολιτικό. Η δέσµευση
της Νέας Δηµοκρατίας, όχι µόνο ότι θα καταργήσει τον νόµο Κα-
τρούγκαλου γενικά, αλλά και για το συγκεκριµένο, για την επα-
ναφορά, πάει περίπατο; Δεν ισχύει πλέον αυτή η δέσµευση; Ή
δεν είναι η ώρα να εξεταστεί; 

Το δεύτερο είναι: Με τα είκοσι χρόνια σύµφωνα και µε τον
νόµο Κατρούγκαλου -και µε τα δεκαπέντε, αλλά και µε τα είκοσι-
θεµελιώνεται δικαίωµα συνταξιοδότησης. Άρα, έρχεται και ενι-
σχύει τη λογική που υπήρχε πριν, ότι γι’ αυτήν την ειδική κατη-
γορία των ξενοδοχοϋπαλλήλων το εφάπαξ µπορεί να δοθεί στα
είκοσι χρόνια, που τώρα είναι µια κατηγορία που ενισχύεται και
µε τον νόµο Κατρούγκαλου ότι συνταξιοδοτείται στα είκοσι χρό-
νια.

Και βέβαια αυτό που δεν αποδέχοµαι µε τίποτα είναι το να σας
ρωτάω αν ένας που έχει συµπληρώσει είκοσι χρόνια και δικαιού-
ται το εφάπαξ καταστεί ανάπηρος από 67% και πάνω ή από 80%
και πάνω ή 100%, για να πάρουµε την ακραία περίπτωση, και για
τυπικούς λόγους δεν εντάσσεται στις συντάξεις, δικαιούται να
πάρει το εφάπαξ το οποίο είναι δικό του και είναι κατοχυρωµένο
από τη στιγµή που έχει εκατόν ογδόντα καταβολές; Είναι κατο-
χυρωµένο, είναι δικό του και απλώς του λέτε «δεν θα το πάρεις
τώρα, αλλά θα το πάρεις όταν συνταξιοδοτηθείς στα εξήντα επτά
ή στα εξήντα δύο µε µειωµένη» κ.λπ.. 

Είναι, λοιπόν, θέµατα και πολιτικά για τα οποία πρέπει να µας
πείτε αν αλλάζετε θέση, αλλά και κοινωνικά και ευαίσθητα που
έχουν σχέση µε τους ανάπηρους και τους ανθρώπους που δεν
µπορούν να βρουν άλλη εργασία. Είναι λίγοι οι άνθρωποι, νοµί-
ζετε, που στα πενήντα πέντε τους δεν µπορούν να βρουν άλλη
εργασία και µπορεί να µην συνταξιοδοτηθούν ποτέ; Το εφάπαξ
που έχουν κατοχυρώσει στην εικοσαετία, εάν δεν συνταξιοδοτη-
θούν ποτέ, που απαιτεί ο ΕΦΚΑ στα τελευταία πέντε χρόνια να
έχουν έναν ορισµένο αριθµό ενσήµων, τι θα κάνουν; Τι θα γίνει
µε αυτούς; Θα χάσουν και τις εισφορές που έχουν δώσει για το
εφάπαξ;

Νοµίζω ότι χρειάζεται επανεξέταση η θέση σας, η θέση του κ.
Πετρόπουλου στην ουσία, του κ. Κατρούγκαλου, διότι αυτοί ήταν
οι φιλεργατικοί που τα κατήργησαν. Κι εσείς βρίσκετε τώρα τον
εύκολο δρόµο, να πείτε ότι αφού τα κατήργησε ο Κατρούγκαλος,
εµείς σήµερα τι να κάνουµε; Με λίγα λόγια το είπα, εν περιλήψει.
Αν δεν είναι έτσι, διορθώστε µε και πείτε µας τι ισχύει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεγκέρογλου. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, ο κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία του. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κεγκέρογλου, αναφερθήκατε στους ενιαίους κανόνες.
Πραγµατικά, οι ενιαίοι κανόνες πρέπει να καλύπτουν αυτά τα δύο
πράγµατα που αναφέρατε, δηλαδή, να έχουν είτε το κριτήριο της
οριζόντιας ισότητας είτε το κριτήριο της κάθετης ισότητας. Όταν
λέµε οριζόντια ισότητα, εννοούµε ίδια µεταχείριση ίδιων κατα-
στάσεων. Όταν λέµε κάθετη ισότητα, εννοούµε διαφορετική δια-
χείριση διαφορετικών καταστάσεων. 

Πολύ φοβάµαι ότι αυτό το πράγµα, το οποίο µου είπατε προ-
ηγουµένως, πολύ απλά δεν εµπίπτει σε αυτήν την κατηγορία. Κα-
ταλαβαίνω ότι η καταβολή της εφάπαξ παροχής στα είκοσι έτη
ήταν πράγµατι µια οικονοµική διευκόλυνση για τον κλάδο των ξε-

νοδοχοϋπαλλήλων, που όµως πλέον δεν τους παρέχεται. Ενδε-
χοµένως, τη διευκόλυνση αυτή να την ήθελαν να τη χρησιµοποι-
ήσουν και άλλες επαγγελµατικές οµάδες µε αντίστοιχα χαρακτη-
ριστικά. Δεν είχαν, όµως, τη δυνατότητα να τη λάβουν, γιατί δεν
τη δικαιούνταν. 

Με αυτό θέλω να πω ότι ξέρουµε καλά πού µας οδήγησε ο κα-
τακερµατισµός των κοινωνικών παροχών, που στηριζόταν σε µία
παλαιού τύπου συντεχνιακή λογική ικανοποίηση αιτηµάτων. Οι
ενιαίοι κανόνες, αυτοί που ισχύουν για όλους, χωρίς εξαιρέσεις
και αστερίσκους, είναι αυτοί που µπορούν να µας εγγυηθούν κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Επιπρόσθετα, όπως ανέφερα στην πρωτολο-
γία µου, σκοπός των εφάπαξ είναι η παροχή συµπληρωµατικής
βοήθειας στήριξης του εισοδήµατος των συνταξιούχων. Παροχή
εφάπαξ εν µέρει ή εν όλω κατά τη διάρκεια του εργασιακού βίου,
απλώς, φαλκιδεύει την ίδια τη σκοπιµότητα του.

Η συνένωση όλων των ασφαλιστικών φορέων, που πραγµατο-
ποιήθηκε µε τη δηµιουργία του ΕΦΚΑ, αυτόν τον σκοπό ακριβώς
είχε, να δηµιουργηθεί ένα ενιαίο πλαίσιο παροχών και κανονι-
σµών, ένα ενιαίο πλαίσιο για τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα, ένα
ενιαίο πλαίσιο για τις ασφαλιστικές εισφορές. 

Βλέπουµε όλοι, δυστυχώς, τα προβλήµατα που προέκυψαν
στην έκδοση των συντάξεων από τη δαιδαλώδη νοµοθεσία και
τους διαφοροποιηµένους κανόνες για κάθε κλάδο ασφαλισµέ-
νων. 

Επιτρέψτε µου να πω και κάτι ακόµα: Όταν ενοποιείται µία πα-
ροχή, ένα δικαίωµα, µια διαδικασία µπορεί για τους περισσότε-
ρους τα πράγµατα να γίνονται καλύτερα, αλλά για κάποιους
λίγους, ενδεχοµένως, να χειροτερέψουν σ’ έναν µικρό βαθµό.
Νοµίζω ότι αυτή είναι η περίπτωση, στην οποία αναφερόµαστε
τώρα. Η ενοποίηση, όµως, των κανόνων γίνεται για να υπηρετη-
θεί ακριβώς η αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης και αλληλεγ-
γύης, για να αντιµετωπίσουµε τα εκάστοτε ζητήµατα συνολικά
και όχι µε αποσπασµατικό τρόπο. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η ήδη επιβαρυµένη
δηµοσιονοµική εικόνα της χώρας µας πιθανόν να επιδεινωθεί πε-
ραιτέρω από τις συνέπειες της υγειονοµικής κρίσης. Συνεπώς,
νοµίζω ότι θα πρέπει όλοι µας να είµαστε πολύ προσεκτικοί µε
τέτοιου είδους διεκδικήσεις και αιτήµατα, όχι αναγκαστικά γιατί
είναι άδικα ή παράλογα, αλλά γιατί πραγµατικά αυτό που έχουµε
µπροστά µας σε σχέση µε τις οικονοµικές συνέπειες της πανδη-
µίας είναι κυριολεκτικά άγνωστο και πολύ πιθανόν να είναι πολύ
µεγαλύτερο απ’ ό,τι φανταζόµαστε. Εποµένως, η ανάγνωση των
κοινωνικών αιτηµάτων οφείλει να γίνεται µε τη δέουσα προσοχή
και στις δηµοσιονοµικές αλλαγές που αυτά επιφέρουν. 

Ο ρόλος της πολιτικής ηγεσίας είναι να εξετάσει, προφανώς,
όλα τα αιτήµατα των πολιτών, προσπαθώντας, όµως, πάντα να
νοµοθετεί πολιτικές που εξασφαλίζουν την κοινωνική δικαιοσύνη
και ισότητα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Η επόµενη ερώτηση έχει τους ίδιους πρωταγωνιστές. Πρόκει-

ται για την τέταρτη µε αριθµό 2971/29-12-2020 ερώτηση του κύ-
κλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Ο ένας έκοψε
το ΕΚΑΣ και ο άλλος τα δωρεάν φάρµακα στους µικροσυνταξι-
ούχους».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Απ’ ό,τι καταλάβατε, κύριε Πρό-

εδρε, οι περικοπές που έγιναν το µε τον ν.4387 και στην εφάπαξ
καταβολή των ξενοδοχοϋπαλλήλων και στο ΕΚΑΣ ήταν προνοη-
τικές, διότι την πανδηµία επικαλέστηκε ο κύριος Υπουργός. 

Έρχοµαι στην ερώτηση για το ΕΚΑΣ, αλλά και γι’ αυτά που
προβλέπονται ή πρέπει να προβλεφθούν για τους µικροσυνταξι-
ούχους. 

Το ΕΚΑΣ θεσµοθετήθηκε το 1996 και στήριξε τους µικροσυν-
ταξιούχους, γιατί το αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης είναι υπο-
χρέωση της πολιτείας και για τους µικροσυνταξιούχους, ιδιαίτε-
ρα αφού µετά καταργήθηκε από τον κ. Χαϊκάλη -σας έκανα την
αναφορά- επί ΣΥΡΙΖΑ το κατώτερο πλαφόν των συντάξεων. Πα-
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ραδείγµατος χάριν, υπήρχε ένα ποσό 487 ευρώ για τους συντα-
ξιούχους του ΙΚΑ, το οποίο τον κατήργησε ο κ. Χαϊκάλης. Καταρ-
γήθηκε και µε τον ν.4387 του κ. Κατρούγκαλου το ΕΚΑΣ και
βρέθηκαν στο έλεος του θεού οι µικροσυνταξιούχου, που πλέον
είναι µικροσυνταξιούχοι των 250 ευρώ, των 300 ευρώ κ.λπ.. 

Να σας πω για το ένα εκατοµµύριο που είναι κάτω από 500
ευρώ ότι οι πεντακόσιοι χιλιάδες παίρνουν κατά µέσο όρο 368
ευρώ σύνταξη γήρατος, οι τριακόσιοι πενήντα εννέα χιλιάδες
παίρνουν 348 ευρώ σύνταξη λόγω θανάτου και εκατόν είκοσι
τρεις χιλιάδες παίρνουν 388 ευρώ σύνταξη λόγω αναπηρίας.
Αυτός είναι ο µέσος όρος των µικροσυνταξιούχων. Αυτό δεν
υπήρχε πριν, τότε που υπήρχε το ΕΚΑΣ. Ήταν πολύ µεγαλύτερος
ο µέσος όρος. 

Σήµερα, λοιπόν, τα πράγµατα έχουν επιδεινωθεί πάρα πολύ.
Και αυτό, το οποίο θα πρέπει να δούµε είναι ένα νέο ΕΚΑΣ και ο
τρόπος µε τον οποίο θα θεσµοθετηθεί. Είναι ένα θέµα, το οποίο
πρέπει να εξετάσετε. 

Το δεύτερο, που έχει σχέση µε τα φάρµακα είναι πάρα πολύ
σοβαρό, διότι οι µικροσυνταξιούχοι αυτοί δεν δικαιούνται τη µει-
ωµένη εισφορά 10% που ήταν πριν ή τη µηδενική που είναι µε
βάση τον νόµο. Δυστυχώς, τη δικαιούνται µόνο ονοµαστικά αυτοί
οι οποίοι έπαιρναν ΕΚΑΣ και τους κόπηκε. Δεν τη δικαιούται
αυτός που παίρνει τώρα 300 ευρώ.  

Αυτός, λοιπόν, που ανήκει στην κατηγορία τώρα των 348 ευρώ,
οι πεντακόσιοι χιλιάδες ασφαλισµένοι και απ’ αυτούς αυτοί που
δεν έχουν άλλα εισοδήµατα ή έχουν ελάχιστα άλλα εισοδήµατα
µπορείτε να µου πείτε µε ποια λογική θα πρέπει να πληρώνουν
το 25%; 

Βέβαια, θα σας καταθέσω στα Πρακτικά το εξής: Είπε ο Πρω-
θυπουργός για δωρεάν φάρµακα στους χαµηλοσυνταξιούχους
και όχι για τους πρώην δικαιούχους τους ΕΚΑΣ. Εδώ είναι, είπε
για τους χαµηλοσυνταξιούχους. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Δεύτερον, είχαµε 13η σύνταξη για όλους τους συνταξιούχους.
Ανακοινώνει όλα τα µέτρα ο Μητσοτάκης στη ΔΕΘ. Θυµίζω ότι
µε διαστρέβλωση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας δεν δώσατε τα δώρα στους µικροσυνταξιούχους, που ήταν
και τα µόνα που κόπηκαν. Οι περικοπές στους µικροσυνταξιού-
χους ήταν µόνο τα δώρα. Η ερµηνεία, λοιπόν, ήταν ότι δεν αφορά
τα δώρα. Άρα, οι µικροσυνταξιούχοι εξαιρέθηκαν των επιστρο-
φών, που δόθηκαν ως αναδροµικά στους υπόλοιπους. Θα το κα-
ταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Για όλα αυτά θέλουµε απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας απαντήσει ο
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, ο κ. Πανα-
γιώτης Τσακλόγλου. 

Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας, για να
δευτερολογήσετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και εσάς
και τον κ. Κεγκέρογλου. 

Η παρούσα Κυβέρνηση κάτω από πρωτοφανείς και εξαιρετικά
αντίξοες συνθήκες για την οικονοµία και την κοινωνία έχει υιοθε-
τήσει ένα πλέγµα πολιτικών για τη στήριξη των θιγόµενων από
την κρίση και ειδικά, των πλέον ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.
Τα µέτρα, που έχουν ληφθεί για τη στήριξη νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, µαρτυρούν ότι η πο-
λιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση προσπαθεί να µην αφήσει
κανέναν απροστάτευτο σε αυτή τη συγκυρία.

Έχοντας δαπανήσει σε µέτρα στήριξης, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, περίπου το 15% του ΑΕΠ το 2020 και συνεχίζοντας
όσο αυτό είναι αναγκαίο και στη φετινή χρονιά, αποδεικνύουµε
ότι παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς που υπάρχουν,
πράττουµε το αυτονόητο, δηλαδή, στηρίζουµε αυτούς που πραγ-
µατικά έχουν ανάγκη. 

Προφανώς, απ’ αυτά τα µέτρα και από τις οµάδες που στηρί-
ζονται δεν θα µπορούσαν να λείπουν οι χαµηλοσυνταξιούχοι. Η
στήριξή τους είναι στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης και του

ίδιου του Πρωθυπουργού. Για τον λόγο αυτό, διατηρήθηκε και
για το 2021 το ευνοϊκό καθεστώς απαλλαγής από τη συµµετοχή
στο κόστος των φαρµάκων όσων συνταξιούχων έχασαν το ΕΚΑΣ
στο τέλος του 2019. Κατ’ αυτόν τον τρόπο, εκατοντάδες χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχοι εξακολουθούν να παίρνουν τα φάρµακά
τους, χωρίς καµµία επιβάρυνση. Η στήριξη αυτή θα συνεχιστεί
για όσο χρειαστεί. 

Εξακολουθούµε να µένουµε δίπλα στους ανθρώπους που έχα-
σαν ένα σηµαντικό µέρος του εισοδήµατός τους µε τη σταδιακή
µείωση και εν τέλει κατάργηση του ΕΚΑΣ από την προηγούµενη
κυβέρνηση. Παράλληλα, έχει αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια µια
σειρά πολιτικών, οι οποίες στοχεύουν στην ενίσχυση των χαµη-
λών εισοδηµάτων. Αυτά καλύπτουν και τους συνταξιούχους. 

Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, το οποίο πλέον είναι και
συνταγµατικά κατοχυρωµένο, στο οποίο µάλιστα είχε και ο κ.
Κεγκέρογλου πολύ σηµαντική συµβολή, και το επίδοµα στέγασης
λειτουργούν ακριβώς µε τη λογική της στήριξης των χαµηλότε-
ρων εισοδηµατικών στρωµάτων.

Συνεπώς, το πρώτο σκέλος της ερώτησής σας έχει ήδη απαν-
τηθεί στην πράξη µε την ψήφιση του άρθρου 3 του ν.4771/2021
για την παράταση της απαλλαγής από τη φαρµακευτική συµµε-
τοχή. Η Κυβέρνηση, όχι απλώς δεν άφησε απροστάτευτους τους
χαµηλοσυνταξιούχους, αλλά συνεχίζει να τους στηρίζει µε κάθε
δυνατό τρόπο. 

Όσον αφορά τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
και στο θέµα της στήριξης των χαµηλοσυνταξιούχων µέσω της
αναλογικής εφαρµογής των διατάξεων του άρθρου 114 του
ν.4714/2020, θυµίζω ότι η σχετική διάταξη θεσπίστηκε µε απο-
κλειστικό γνώµονα τη συµµόρφωση της Κυβέρνησης µε τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε.. Η ρύθµιση διέπεται από τις γενικές συνταγ-
µατικές αρχές της αναλογικότητας και κοινωνικής αλληλεγγύης,
λαµβάνει υπ’ όψιν και σέβεται τους δηµοσιονοµικούς περιορι-
σµούς της χώρας και διασφαλίζει τη δίκαιη κατανοµή των βαρών
της δηµοσιονοµικής προσαρµογής µεταξύ όλων των πολιτών.

Πιο συγκεκριµένα, οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας έκριναν ως αντισυνταγµατικές περικοπές που είχαν επιβλη-
θεί σε ποσά άνω των χιλίων ευρώ και το όριο αυτό δεν τέθηκε
από το Συµβούλιο της Επικρατείας, αλλά από τις διατάξεις που
κρίθηκαν αντισυνταγµατικές από αυτό. 

Ως προς την ερµηνεία του ότι η απόφαση του Σ.τ.Ε. αφορά και
τις επικουρικές συντάξεις αλλά και τα δώρα κυρίων και επικου-
ρικών συντάξεων η Κυβέρνηση θεωρεί την ερµηνεία αυτή εσφαλ-
µένη. Και εν πάση περιπτώσει, η σχετική πιλοτική δίκη έχει
ολοκληρωθεί και αναµένεται η απόφαση του δικαστηρίου. 

Απαντώντας επί της ουσίας και στα δύο ζητήµατα που θέτετε
στην ερώτησή σας, θα ήθελα να τονίσω ότι η απαλλαγή από τη
συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη εξακολουθεί να ισχύει
µέχρι το τέλος του 2021, ενώ ταυτόχρονα δεν ισχύει αυτό που
αναφέρατε για τα αναδροµικά. Η ελληνική κυβέρνηση οφείλει εκ
του Συντάγµατος να σέβεται τις δικαστικές αποφάσεις και να ευ-
θυγραµµίζεται µε αυτές και αυτό ακριβώς έπραξε, σεβόµενη
πάντοτε και τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς της χώρας,
τους οποίους δεν θα πρέπει να λησµονούµε κυρίως για να απο-
φεύγουµε κακές πρακτικές του παρελθόντος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Τσακλόγλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Επανέλαβε ο κύριος Υπουργός

ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -αν άκουσα καλά- έχει
στρατηγική επιλογή τη στήριξη των µικροσυνταξιούχων. Και λέω,
σκέψου να µην την είχε! Απλώς, βολευτήκατε µε το πετσόκοµµα
που έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ. 

Το ΕΚΑΣ -σας είπα- διδόταν σε µια περίοδο που η µέση σύν-
ταξη ήταν πολύ υψηλότερη από τα 358 που δίνουν σήµερα. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία του «Ήλιος», του συστήµατος του Υπουρ-
γείου Εργασίας που εκδίδει τα αποτελέσµατα κάθε τόσο για τις
συντάξεις, έχουµε ένα εκατοµµύριο περίπου µικροσυνταξιού-
χους που ο µέσος όρος είναι περίπου 350 ευρώ. Δεν είναι δυνα-
τόν να µην εξετάσετε τη θέσπιση ή κατώτερου πλαφόν σύνταξης
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µέσα στο οποίο να ενσωµατωθεί ένα νέο ΕΚΑΣ είτε ένα αυτοτε-
λές νέο ΕΚΑΣ.

Δεύτερον, δεν είναι δυνατόν να µην ισχύει αυτό που ίσχυε και
τότε, που έπαιρναν πολύ περισσότερα, η χαµηλότερη δυνατή
συµµετοχή. Τότε είχαν 10% συµµετοχή. Έπαιρναν 600 ευρώ και
είχαν 10% µόνο συµµετοχή. Θεσπίστηκε η µηδενική σε αυτούς
που µε το νόµο Κατρούγκαλου έπεσε πετσόκοµµα και είχαν απώ-
λεια τεράστια. Αφήστε που το έχασαν τον Γενάρη. Τον Γενάρη
πλήρωναν τα φάρµακα κανονικά διότι καθυστερήσατε να νοµο-
θετήσετε. Παραµονές Χριστουγέννων το θυµήθηκε ο Πρωθυ-
πουργός, µετά τις παρεµβάσεις µας, και έκανε την ανάρτηση
εκείνη. Όµως, µέχρι να νοµοθετηθεί -που δεν είχε αναδροµική
ισχύ- πέρασε ενάµισης µήνας και πλήρωναν.

Εκτός αυτού, έχουµε ένα πρόβληµα µε όσους δεν τους εµφα-
νίζει το σύστηµα ως δικαιούχους, ενώ σύµφωνα µε τον νόµο είναι
δικαιούχοι, που πρέπει να πάνε να κάνουν ενστάσεις, πολυδαί-
δαλες διαδικασίες και τα λοιπά. 

Και το τρίτο και σηµαντικότερο είναι ότι έχουµε τουλάχιστον
εξακόσιες πενήντα χιλιάδες από το ένα εκατοµµύριο που δεν πε-
ριλαµβάνονται στη ρύθµιση. Αυτές οι εξακόσιες πενήντα χιλιά-
δες, που παίρνουν 350 ευρώ, µε σχετικά ακριβά φάρµακα, πώς
την βγάζουν; Επιβίωση, ενοίκιο, είδη διατροφής, φάρµακα, πείτε
µου πώς θα την βγάλουν µε 350 ευρώ. 

Όταν συζητούσαµε λοιπόν -µιας και το αναφέρατε- το ελάχι-
στο εγγυηµένο εισόδηµα, στην πιλοτική τουλάχιστον φάση που
εγώ είχα την ευθύνη και όλη τη διαπραγµάτευση µε την Παγκό-
σµια Τράπεζα αλλά και µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κυρίως, εί-
παµε ότι αυτοτελώς βλέπουµε αυτούς που δεν έχουν εισόδηµα
ή που έχουν πολύ µικρό και το συµπληρώνουµε, ούτως ώστε να
έχουν το ελάχιστο για να επιβιώσουν και µε µια σειρά άλλες επι-
πλέον παροχές, όπως επιδότηση ενοικίου, παροχή υπηρεσιών
φροντίδας, αγαθών βασικών, εκπτώσεων σε νερό, ρεύµα και
λοιπά. 

Η µεγάλη κατηγορία που σας αναφέρω των εξακοσίων πε-
νήντα χιλιάδων περίπου, επειδή δεν εντάσσονται στα χαµηλά
όρια του ΕΚΑΣ, που προσαρµόστηκαν στην εποχή τότε για την
ακραία φτώχεια, έχουν ανάγκη από το δικό τους ΕΚΑΣ. Δεν γίνε-
ται αλλιώς. Διότι στον συνταξιούχο που παίρνει 350 ευρώ υπάρ-
χει η εθνική σύνταξη και υπάρχει και η αναλογική; Πείτε µου ποιο
είναι το κοµµάτι της αναλογικής και ποιο είναι το κοµµάτι της
εθνικής, όταν η κατώτερη εθνική είναι 346 ευρώ. Δεν δούλεψαν
καθόλου; Δεν παίρνουν σύνταξη, εάν δεν δουλέψουν τουλάχι-
στον δεκαπέντε χρόνια. 

Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε ένα πρόβληµα. Είναι µια στρέβλωση
αυτό. Ούτε καν την εθνική σύνταξη δεν παίρνουν των 384 ευρώ.
Πρέπει να το εξετάσετε. 

Επέµενα στον προηγούµενο Υπουργό και µε έλεγε λαϊκιστή.
Είναι πολύ εύκολη η απάντηση αυτή, όπως σας είπα και εγώ
πολύ εύκολα ότι βολεύεστε στην πεπατηµένη του ΣΥΡΙΖΑ. Τα
έκοψε ο ΣΥΡΙΖΑ και λέτε ότι εντάξει είµαστε τώρα. Όχι, κύριε
Υπουργέ µου. Θα πρέπει να τα εξετάσετε και να µας πείτε και
ποια είναι η πραγµατική βούληση της Κυβέρνησης. Γενικές δια-
κηρύξεις περί στρατηγικών ενίσχυσης των µικροσυνταξιούχων
νοµίζω ότι δεν αποτυπώνονται στην πραγµατικότητα και πρέπει
να το δείτε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τσακλόγλου για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία του. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας Κοινω-

νικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κεγκέρογλου, η στήριξη των χαµηλοσυνταξιούχων και

ευρύτερα των χαµηλών εισοδηµάτων, επαναλαµβάνω, αποτελεί
προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Όπως ανέφερα και στην πρω-
τολογία µου, είναι στρατηγική επιλογή µας να σταθούµε δίπλα
σε όσους είναι ευάλωτοι και εκτεθειµένοι στην κρίση, πόσω µάλ-
λον τώρα που η πανδηµία και τα µέτρα για τον περιορισµό της
έχουν δηµιουργήσει µία εξαιρετικά δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία. 

Η κρίση του κορωνοϊού µας βρήκε στη φάση της ανάκαµψης

και της εξόδου από µία µακροχρόνια και άνευ προηγουµένου
κρίση, οπότε ο σχεδιασµός της επόµενης µέρας είναι µία µεγάλη
πρόκληση που έχουµε µπροστά µας. Υπενθυµίζω όµως ότι στη
φάση που βρίσκονται αυτή τη στιγµή η οικονοµία και η κοινωνία
οφείλουµε να µην κάνουµε πλειοδοσία, αλλά να σχεδιάζουµε µε
προσοχή και σωστή στόχευση την επόµενη µέρα. 

Σε αυτό το σχεδιασµό η δικαιοσύνη και η ισότητα πρέπει να
είναι οι βασικοί άξονες και προφανώς δεν θα πρέπει ποτέ να πα-
ραβλέπουµε τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς της οικονο-
µίας. Μπορεί το 2020 και το 2021 να χαρακτηρίζονται από
χαλάρωση των περιορισµών αυτών, προκειµένου να αντιµετωπι-
στεί η πανδηµία. Όµως, ακόµα και έτσι χρειάζεται σωστή διαχεί-
ριση των διαθέσιµων καυσίµων της οικονοµίας µέχρι να φτά-
σουµε στο τέλος της υγειονοµικής κρίσης. Προφανώς, το τέλος
της υγειονοµικής κρίσης δεν συνεπάγεται και το τέλος των οικο-
νοµικών προβληµάτων. 

Κύριε Κεγκέρογλου, αναµφίβολα κατά τη διάρκεια της κρίσης
της προηγούµενης δεκαετίας έγιναν σηµαντικές περικοπές στις
συντάξεις. Όµως, όπως δείχνουν τόσο οι δηµοσιεύσεις διεθνών
οργανισµών όσο και αναλυτικές εργασίες της επιστηµονικής κοι-
νότητας, οι περικοπές στα εισοδήµατα των συνταξιούχων ήταν
χαµηλότερες από τις περικοπές των µέσων εισοδηµάτων του
πληθυσµού. Επιπρόσθετα, σε αναλογικούς όρους οι περικοπές
ήταν πολύ µεγαλύτερες στα εισοδήµατα των υψηλοσυνταξιού-
χων παρά σε αυτά των χαµηλοσυνταξιούχων. Αυτός είναι και ο
λόγος που οι αντίστοιχες µελέτες φαίνεται να δείχνουν ότι τα πο-
σοστά σχετικής φτώχειας των ηλικιωµένων στη χώρα µας είναι
αρκετά πιο κάτω απ’ ό,τι είναι αυτά του µέσου πληθυσµού. 

Δεν λέω ότι δεν έγιναν περικοπές ή ότι δεν υπάρχουν και πολύ
φτωχοί συνταξιούχοι. Και τα δύο ισχύουν αλλά και γι’ αυτούς
όλους προσπαθούµε να πάρουµε µέτρα που να τους καλύπτουν. 

Στην τωρινή συγκυρία ο συνδυασµός των περιορισµένων
πόρων και των µεγάλων αναγκών ορισµένων τµηµάτων του πλη-
θυσµού, όπως για παράδειγµα οι µακροχρόνια άνεργοι, οι οποίοι
κατεξοχήν επλήγησαν από την κρίση και αποτελούν και το φτω-
χότερο κοµµάτι του πληθυσµού, απαιτούν στοχευµένα µέτρα µε
υψηλή αποτελεσµατικότητα. Τα περιθώρια δαπάνης πόρων σε
πολιτικές αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας δεν υπάρχουν και
αυτό θα ήθελα να είναι ξεκάθαρο. 

Αν ακολουθήσουµε τα περί εµπροσθοβαρούς στήριξης των
νοικοκυριών και επιχειρήσεων, όπως διατεινόταν η µείζων Αντι-
πολίτευση, θα δαπανούσαµε νωρίς όλες µας τις δυνάµεις, ενώ
δεν ήταν σαφής ο χρονικός ορίζοντας της πανδηµίας. Τώρα, µε
τους εµβολιασµούς σε εξέλιξη και µάλιστα µε επιταχυνόµενους
ρυθµούς το τέλος είναι πιο ορατό από ποτέ και πλέον είναι βέ-
βαιο ότι έχουµε τις δυνάµεις να φτάσουµε ως το τέλος ασφαλείς. 

Και µε το τέλος της πανδηµίας πάνω σε νέες, πιο σταθερές
βάσεις µπορούµε να υλοποιήσουµε το σχέδιο το οποίο υπάρχει
για την πολιτική στήριξη των πιο ευάλωτων κοινωνικών οµάδων
ανάµεσα στις οποίες, προφανώς, συγκαταλέγονται και οι χαµη-
λοσυνταξιούχοι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Πάµε στην επόµενη που είναι η δωδέκατη επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου µε αριθµό 471/22-2-2021 του Βουλευτή Φθιώ-
τιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ελλιπέ-
στατη η αστυνόµευση στους Δήµους Λοκρών και Αµφίκλειας
Ελάτειας της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε) Φθιώτιδας».

Κύριε Σαρακιώτη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, καλόν
µήνα. Έχετε δύο λεπτά για ξεκίνηµα

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-
σπέρα σας.

Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα περιστατικά κλοπών, διαρρήξεων,
αλλά και βοµβιστικών επιθέσεων, τα οποία έχουν λάβει χώρα
στον Δήµο Λοκρών, αλλά και στον Δήµο Αµφίκλειας Ελάτειας -
όµορος δήµος- έχουν επαναφέρει το µε τον πλέον επιτακτικό
τρόπο το ζήτηµα της ελλιπέστατης αστυνόµευσης στην ευρύ-
τερη περιοχή της Λοκρίδας. Και έρχονται να επιβεβαιώσουν τις
αγωνίες µας, αλλά και τις προτάσεις που είχαµε κάνει το προ-
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ηγούµενο χρονικό διάστηµα ότι το γεγονός της µονοδιάστατης
στελέχωσης των δύο µεγάλων αστικών κέντρων στη χώρα µας,
δηλαδή, της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, γίνεται εις βάρος και
χωρίς να λαµβάνει κανείς υπ’ όψιν τις ανάγκες της περιφέρειας
και έχει ως αποτέλεσµα την εγκατάλειψη της περιφέρειας στο
έλεος της εγκληµατικότητας µε ολέθρια αποτελέσµατα.

Σας έχω καταθέσει αντίστοιχες ερωτήσεις και το 2019 και το
2020. Έχουν ενοχλήσει το Υπουργείο και οι δύο δήµαρχοι της
περιοχής. Έχετε λάβει επιστολές από συλλόγους και σε όλα
αυτά έχετε απαντήσει µε υποσχέσεις, ότι καταβάλλετε προσπά-
θειες για την πλέον επαρκή στελέχωση των αστυνοµικών υπηρε-
σιών µε ανθρώπινο δυναµικό, και καµµία ενέργεια, καµµία πράξη
δεν έχει γίνει εδώ και ενάµιση χρόνο.

Αλλά για να µην σας αδικήσω πράγµατι κάνατε µία ενέργεια.
Μεταθέσατε πέντε άτοµα από το ΑΤ Λοκρών, από το Α.Τ. της
Αταλάντης, και δεν ξέρω αν µε αυτόν τον τρόπο το ενισχύσατε.
Θα είναι πρωτοφανές. 

Οι πολίτες της Λοκρίδας ζητούν απαντήσεις. Γι’ αυτόν τον
λόγο σας ερωτώ: Ποια είναι τα µέτρα ενίσχυσης της αστυνόµευ-
σης στους Δήµους Λοκρών και Ελάτειας Αµφίκλειας, τα οποία
θα λάβετε για την κάλυψη των υπαρχόντων κενών Και για ποιον
λόγο παραµένουν εκτός του επιχειρησιακού σχεδιασµού του
Υπουργείου τα δύο αστυνοµικά τµήµατα, της Αµφίκλειας και της
Αταλάντης;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου. 

Κύριε Οικονόµου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, καλόν
µήνα. Έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλόν µήνα σε όλους
µας.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, διανύουµε µια περίοδο
όπου το πλήθος, αλλά και η πολυπλοκότητα των προκλήσεων
που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε τη χαρακτηρίζουν. Αναµ-
φίβολα, ζητήµατα δηµόσιας τάξης, ασφάλειας και αντεγκληµα-
τικής πολιτικής ανήκουν στον πυρήνα των προτεραιοτήτων της
σηµερινής Κυβέρνησης µε τα αποτελέσµατα αυτών των προσπα-
θειών να είναι ορατά στους συµπολίτες µας. Η προσπάθεια της
Κυβέρνησης και της πολιτείας συνολικότερα είναι διαρκής και
υπεύθυνη. Πορευόµαστε µε συνέπεια και πολιτική αξιοπρέπεια
τα οποία η κοινωνία αναγνωρίζει.

Εξετάζοντας προσεκτικά τις επισηµάνσεις που διατυπώνονται
µέσα από την υπό συζήτηση επίκαιρη ερώτηση, διαπίστωσα την
ανάγκη να πληροφορήσω επί ορισµένων ζητηµάτων το Σώµα,
αλλά και τους πολίτες που µας παρακολουθούν.

Σε ό,τι αφορά τη δύναµη αρκετών υπηρεσιών, αλλά και του
συνόλου της Ελληνικής Αστυνοµίας πράγµατι υπάρχει αναγκαιό-
τητα ενίσχυσής τους ώστε να µπορούν να χαρακτηρίζονται από
πληρότητα ανθρώπινου δυναµικού. Η σηµερινή εικόνα, όπως έχω
επισηµάνει ξανά σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, είναι συνέπεια µιας
όχι και τόσο µακρινής εξόχως επώδυνης περιόδου για τη χώρα
µας όπου επί µία δεκαετία η οικονοµική και δηµοσιονοµική δυ-
σπραγία οδήγησαν στην αποµείωση του ανθρώπινου δυναµικού
που υπηρετεί στις τάξεις της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Ακόµη οι ιδιαίτερα αυξηµένες ανάγκες που προέκυψαν από
την αναγκαιότητα αποτελεσµατικής αντιµετώπισης των µετανα-
στευτικών ροών είχαν ως αποτέλεσµα την ανάλογη κατανοµή
των στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά τέτοιον τρόπο
ώστε να ανταποκριθούν αποτελεσµατικά τόσο στα βορειοανατο-
λικά χερσαία σύνορά µας όσο και στα νησιά του Αιγαίου. Ταυτό-
χρονα, όπως ήταν φυσικό, δεν έπαψαν οι αποχωρήσεις από την
ενεργό υπηρεσία λόγω συνταξιοδότησης αστυνοµικών στελε-
χών. 

Καθίσταται, λοιπόν, απ’ όλους απολύτως σαφές και κατανοητό
ότι η αποδυνάµωση και αντίστοιχα η ενίσχυση του ανθρώπινου
δυναµικού της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι αποτέλεσµα µιας εξί-
σωσης πολλών µεταβλητών.

Σε κάθε περίπτωση θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι στο πλαίσιο
των πρωτοβουλιών που λαµβάνουµε, µε στόχο της ενίσχυση των

δυνάµεων του σώµατος, επανεξετάζουµε διαρκώς τα δεδοµένα
στο σύνολό τους. Παράλληλα στη βάση ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών προβαίνουµε στις αναγκαίες ενισχυτικές πρωτοβουλίες
όπου οι κατά τόπους συνθήκες το απαιτούν.

Αυτή ακριβώς η επισήµανσή µου πιστεύω καθιστά περιττή
κάθε ειδικότερη αναφορά στις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας στους Δήµους Λοκρών και Αµφίκλειας Ελάτειας καθώς
και αυτές, όπως και κάθε άλλη υπηρεσία του σώµατος, περιλαµ-
βάνονται στις επίµονες προσπάθειες που καταβάλλει η πολιτική
και φυσική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε
υπευθυνότητα και σοβαρότητα µε στόχο την παροχή υψηλού επι-
πέδου υπηρεσιών αστυνόµευσης στους κατοίκους κάθε γωνιάς
της χώρας µας.

Για τον σκοπό αυτόν στα πλαίσια των αιτήσεων τακτικών µε-
ταθέσεων έχει ήδη προκηρυχθεί ένας αριθµός θέσεων προς πλή-
ρωση των υφιστάµενων κενών οργανικών θέσεων της Διεύθυν-
σης Αστυνοµίας Φθιώτιδας. Αξίζει πάντως να επισηµανθεί ότι η
εν λόγω διεύθυνση αστυνοµίας είναι στελεχωµένη σε αρκετά ικα-
νοποιητικό επίπεδο. 

Επιπλέον από το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο που διέπει τη λει-
τουργία του σώµατος ο διευθυντής της δύναται να κατανείµει τα
αστυνοµικά στελέχη µέχρι το βαθµό του Αστυνόµου Α’ που υπη-
ρετούν εκεί ανάλογα µε ειδικότερες υπηρεσιακές ανάγκες που
τυχόν επικρατούν στις επιµέρους περιοχές εδαφικής αρµοδιό-
τητάς του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Οικονόµου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης για τρία λεπτά, για να µην έχει

παράπονο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έκανα µια πολύ συγ-

κεκριµένη ερώτηση για δύο συγκεκριµένα αστυνοµικά τµήµατα
και άκουσα µέχρι και για τα νησιά του Αιγαίου. 

Στην περιοχή έλαβε χώρα ένα πρωτοφανές περιστατικό πριν
από έναν περίπου χρόνο, τον Ιούνιο. Είχαµε τη δολοφονία ενός
επαγγελµατία στο κέντρο της Αταλάντης. Μετά τη δολοφονία λά-
βατε και εσείς ο ίδιος επιστολή από τον Εµπορικό Σύλλογο της
Αταλάντης όπου αναφέρεται: «Επικρατεί πλέον έντονος φόβος
και οργή στους πολίτες και επισκέπτες της Αταλάντης. Παρακα-
λούµε, κύριε Υπουργέ, να λάβετε άµεσα µέτρα που θα οδηγή-
σουν στην επίλυση των φαινοµένων αυτών ώστε να επιστρέψει η
πόλη µας στην κανονικότητά από 29 Ιουνίου 2020».

Ως αποτέλεσµα των επιστολών και όλων αυτών των ενεργειών
που έγιναν από την πλευρά του δήµου, αλλά και των συλλόγων,
εσείς τι κάνατε; Αποδυναµώσατε κατά πέντε άτοµα το Αστυνο-
µικό Τµήµα της Αταλάντης. Είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος και
αναµένω συγκεκριµένες απαντήσεις.

Αποτέλεσµα των ενεργειών σας ήταν στις 31 Γενάρη 2021,
πριν από λίγες ηµέρες, στο κέντρο της Αταλάντης «οπλισµένοι
µε καλάσνικοφ σκόρπισαν τον τρόµο τα ξηµερώµατα. Τέσσερα
άτοµα µε βαρύ οπλισµό ανατίναξαν το ΑΤΜ στο κέντρο της Λο-
κρικής πρωτεύουσας».

Στη Φθιώτιδα «Επιδροµή ληστών τα ξηµερώµατα στη ΛΑΡΚΟ.
Απείλησαν τον φύλακα, ανατίναξαν µε εκρηκτικά το ΑΤΜ που βρί-
σκεται εντός των εγκαταστάσεων και άρπαξαν τις κασετίνες µε
τα χρήµατα», πριν από έναν µήνα.

Σε συνάντηση εργασίας που είχα πριν από λίγες ηµέρες στο
Δηµαρχείο της Τιθορέας στον Δήµο Αµφίκλειας Ελάτειας το
πρώτο θέµα που µου έθεσε η δήµαρχος ήταν το ζήτηµα της
αστυνόµευσης.

Και σας ρωτώ, επειδή είστε γνώστης του αντικειµένου, γνώ-
στης του χώρου της Ελληνικής Αστυνοµίας, είναι δυνατό σε έναν
δήµο µε εξακόσια δεκαπέντε τετραγωνικά χιλιόµετρα έκταση ο
ένας και πεντακόσια τετραγωνικά χιλιόµετρα ο άλλος -και συνο-
λικά γύρω στους σαράντα χιλιάδες κατοίκους- να έχουµε το
βράδυ στον µεν Δήµο Λοκρών ένα περιπολικό µε δύο αστυνοµι-
κούς και στον Δήµο Αµφίκλειας Ελάτειας ένα περιπολικό µε ένα
αστυνοµικό; Αυτές είναι οι προσπάθειες που καταβάλλετε; Αυτές
είναι οι υψηλού επιπέδου υπηρεσίες που προσφέρονται; 

Αναµένω συγκεκριµένη απάντηση για την ενίσχυση των δυο
συγκεκριµένων αστυνοµικών τµηµάτων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Σαρακιώτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύροι Βουλευτές, κατανοώ το αυξηµένο ενδιαφέρον για βελ-

τίωση της αστυνόµευσης που διατυπώνεται µέσα από τη συζή-
τηση της επίκαιρης ερώτησης για τη συγκεκριµένη περιοχή.
Άλλωστε αυτός είναι ο ρόλος που επιφυλάσσει το Σύνταγµα στα
µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας, αναθέτοντάς τους, µεταξύ
των άλλων, την ανάδειξη ζητηµάτων και την προάσπιση θέσεων
και απόψεων που απηχούν το ενδιαφέρον της περιφέρειας της
εκλογής τους.

Το αίτηµα για ενίσχυση των περιφερειακών Υπηρεσιών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας ανά την επικράτεια, αλλά και το ενδιαφέρον
των πολιτών για βελτίωση του επιπέδου δηµόσιας τάξης και
ασφάλειας αποτελούν ισχυρή ένδειξη της εµπιστοσύνης µε την
οποία περιβάλλουν τις γυναίκες και τους άνδρες της Ελληνικής
Αστυνοµίας. 

Για τον λόγο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω µε τον πλέον κα-
τηγορηµατικό τρόπο ότι ο υφιστάµενος επιχειρησιακός σχεδια-
σµός της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι ολιστικός καλύπτοντας το
σύνολο της επικράτειας, ενώ παράλληλα διαθέτει την απαιτού-
µενη δυναµικότητα να αναπροσαρµόζεται χρονικά, καθώς και γε-
ωγραφικά όταν και όπου απαιτηθεί και ο τοπικός Αστυνοµικός
Διευθυντής έχει κάθε δυνατότητα επ’ αυτού να επέµβει. Αποτελεί
τον βραχίονα του νεοαποκτηθέντος σύµφωνα µε τις σύγχρονες
προκλήσεις ασφάλειας Προγράµµατος Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής για την περίοδο 2020 - 2024, το οποίο περιλαµβάνει µεταξύ
άλλων χαρτογράφηση της εγκληµατικότητας σε τοπικό επίπεδο,
επανεξέταση των υφιστάµενων και όταν και όπου απαιτηθεί κα-
τάρτιση νέων επιχειρησιακών σχεδίων, διαρκή επαναπροσδιορι-
σµό των στόχων προς επίτευξη, εντατικοποίηση δράσεων όπου,
όταν και για όσο απαιτούν οι συνθήκες και οι τοπικές προκλήσεις
δηµόσιας τάξης και ασφάλειας. 

Ειδικότερα για την περιοχή γεωγραφικής αρµοδιότητας της
Διεύθυνσης Αστυνοµίας Φθιώτιδας εφαρµόζονται αυτή τη στιγµή
επικαιροποιηµένα ειδικά επιχειρησιακά σχέδια µε στόχο τα πεδία
που παρουσιάζουν αυξηµένα κρούσµατα παραβατικότητας. Εν-
δεικτικά αναφέρω δύο εξ αυτών: Σχέδιο για την πρόληψη και κα-
ταστολή ληστειών, κλοπών, διαρρήξεων και σχέδιο αστυνό-
µευσης βεβαρηµένων περιοχών του Δήµου Λοκρών. 

Επιπλέον στην εν λόγω περιοχή έχει προβλεφθεί και λειτουρ-
γεί και µια κινητή αστυνοµική µονάδα µε στόχο την αρτιότερη και
αµεσότερη αστυνοµική ανταπόκριση επί ζητηµάτων δηµόσιας
τάξης και ασφάλειας, υλοποιείται µε γνώµονα την εµπέδωση του
αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες, ειδικά σε όσους διαβιούν
σε αποµακρυσµένες και ορεινές περιοχές της χώρας µας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, έχουµε πετύχει πολλά
µέχρι σήµερα στον τοµέα µείωσης της εγκληµατικότητας. Δεν
τρέφουµε, όµως, αυταπάτες. Αποµένουν αρκετά ακόµη να γίνουν
στον τοµέα καταπολέµησης κάθε µορφής εγκληµατικότητας στη
χώρα γενικότερα και φυσικά και στις εν λόγω περιοχές που ανα-
φερθήκατε.

Για αυτό και µακριά από τακτικές εφήµερου εντυπωσιασµού
χωρίς αυταπάτες συνεχίζουµε να εργαζόµαστε µεθοδικά, στα-
θερά και µε ξεκάθαρη στοχοθέτηση για την ασφάλεια των πολι-
τών. 

Σε κάθε περίπτωση ο Νοµός Φθιώτιδας είναι µια περιοχή όπου
η εγκληµατικότητα θα έλεγα ότι κυµαίνεται σε χαµηλά επίπεδα,
το ποσοστό εξιχνιάσεων των εγκληµατικών πράξεων από πλευ-
ράς τοπικών υπηρεσιών είναι ικανοποιητικό και προς την κατεύ-
θυνση αυτή έχουν δοθεί, όπως προανέφερα και τελευταία,
ειδικότερες οδηγίες για την καλύτερη αστυνόµευση µε τη µετα-
κίνηση δυνάµεων και την εφαρµογή ειδικότερων σχεδίων. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν υπάρχει κανένας εφησυχα-
σµός, µόνο σχέδιο, υπευθυνότητα και σκληρή δουλειά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Οικονόµου. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 472/22-2-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Συρµαλένιου
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Θα δροµολογηθεί επιτέλους η ανέλκυση του ναυαγίου του «SEA
DIAMOND»;».

Ορίστε, κύριε Συρµαλένιε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει δεκατέσσερα σχεδόν χρόνια

από τη βύθιση του κρουαζιερόπλοιου «SEA DIAMOND» στο βυθό
της Καλντέρας της Σαντορίνης. Έχουν περάσει επίσης τέσσερα
χρόνια από την τελεσίδικη απόφαση 515/2016 του Αρείου Πάγου
µε την οποία καταλογίζεται η ενοχή του πλοιάρχου του µοιραίου
κρουαζιερόπλοιου, αλλά και του διευθυντή επιχειρήσεων της
συνδιαχειρίστριας εταιρείας «Core Marine LTD», ενώ αναγνωρί-
ζεται η σοβαρή και εξακολουθητική θαλάσσια ρύπανση που συ-
νέβη και συνεχίζεται µέχρι και σήµερα στη θαλάσσια περιοχή της
Σαντορίνης, η οποία και καθιστά επιτακτική την ανάγκη ανέλκυ-
σης του ναυαγίου. 

Παρά τις χρόνιες και τις εσκεµµένες καθυστερήσεις και παλι-
νωδίες σχετικά µε την ερµηνεία της νοµοθεσίας του ν.2881/2001
που µετατοπίζει τις ευθύνες στο Λιµενικό Ταµείο Θήρας, το
οποίο φυσικά αυτοτελώς δεν έχει καµµία δυνατότητα υλοποί-
ησης της ανέλκυσης σήµερα το Υπουργείο Ναυτιλίας αγνοεί
εσκεµµένα την απόφαση 1820/2019 του Συµβουλίου Επικρα-
τείας, η οποία έκρινε ότι το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας έχει
άµεση και αυτοτελή υποχρέωση να κινήσει τις διαδικασίες ανέλ-
κυσης του «SEA DIAMOND». Παράλληλα διαπιστώνεται αδικαιο-
λόγητη αµέλεια και κωλυσιεργία στην επιβολή προστίµων και
στην είσπραξη όσων έχουν ήδη επιβληθεί. 

Κατόπιν αυτών ερωτάστε: Υπάρχει σχεδιασµός και προγραµ-
µατισµός για την ανέλκυση του «SEA DIAMOND»; Αν ναι, ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα αυτών;

Δεύτερον, προτίθεται να εφαρµόσει τις τελεσίδικες αποφάσεις
της ελληνικής δικαιοσύνης;

Τρίτον, θα προχωρήσετε στην είσπραξη των προστίµων που
έχουν επιβληθεί;

Κλείνοντας την πρωτολογία µου θα ήθελα επίσης να ρωτήσω
γιατί ακυρώσατε τον επαναληπτικό διεθνή διαγωνισµό της Δη-
µόσιας Αρχής Λιµένων για την ανέλκυση του ναυαγίου λίγο διά-
στηµα πριν και αµέσως µετά βεβαίως προχωρήσατε και στην
κατάργηση της ΔΑΛ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-

κής, ο κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.
Κύριε Πλακιωτάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και καλό

µήνα σας εύχοµαι.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς για µας η υπόθεση

του ναυαγίου του κρουαζιερόπλοιου «SEA DIAMOND» στη Σαν-
τορίνη αποτελεί ζήτηµα µείζονος ενδιαφέροντος, η επιτυχής έκ-
βαση του οποίου συνιστά πρωταρχικό σκοπό. 

Θα ήθελα, όµως, να σας αναφέρω επίσης ότι για το συγκεκρι-
µένο ναυάγιο, όπως γνωρίζετε, υπάρχει µια πορεία µακρόχρονων
διοικητικών και δικαστικών εξελίξεων, οι οποίες, βεβαίως, δεν
έχουν ακόµα ολοκληρωθεί. Από την πρώτη µέρα του ναυαγίου
µέχρι και σήµερα το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής και το αρµόδιο Λιµεναρχείο Θήρας έχουν εκδώσει πάνω
από εξακόσιες αποφάσεις και έχουν επιβληθεί πρόστιµα συνολι-
κού ύψους 8.238.094 ευρώ.

Αυτά τα πρόστιµα έχουν βεβαιωθεί στις αρµόδιες οικονοµικές
αρχές και οι υπόχρεοι είναι υποχρεωµένοι να καταβάλλουν τα
σχετικά πρόστιµα µε βάση βέβαια τις διατάξεις περί είσπραξης
δηµοσίων εσόδων. Δεν κατανοώ, λοιπόν, κύριε Συρµαλένιε, οφεί-
λατε να γνωρίζετε ότι έχουν επιβληθεί συγκεκριµένα πρόστιµα
για την υπόθεση του ναυαγίου.

Αναφερθήκατε στην πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας την 1820/2019, η οποία δηµοσιεύθηκε στις 2 Οκτω-
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βρίου του 2019. Τι αναφέρει, λοιπόν, η συγκεκριµένη απόφαση;
Αναφέρει ότι τη σχετική αρµοδιότητα υλοποίησης του ν.2881/
2001, δηλαδή, είναι ο γνωστός νόµος περί ναυαγίων, κατ’ αρχάς
την έχει το Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο Θήρας, αλλά επίσης ανήκει
παραλλήλως και στην κεντρική διοίκηση ως αυτοτελής υποχρέ-
ωση. Επ’ αυτού θέλω να δηλώσω ξεκάθαρα και κατηγορηµατικά
ότι το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής σέβεται και
θα υλοποιήσει τις δικαστικές αποφάσεις. 

Τι έχουµε κάνει συγκεκριµένα γι’ αυτό; Με δική µου απόφαση
έχει συσταθεί οµάδα έργου από ανώτατα στελέχη της Γενικής
Γραµµατείας Λιµένων και Λιµενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών
Επενδύσεων και στελέχη του Λιµενικού Σώµατος, προκειµένου
να εξετάσουν και να διατυπώσουν άποψη στο τριµελές Συµβού-
λιο Συµµόρφωσης του Συµβουλίου της Επικρατείας για τις δύο
πραγµατογνωµοσύνες, οι οποίες έχουν διενεργηθεί δυνάµει των
αποφάσεων 51/2017 και 373/2018 του τριµελούς Εφετείου Πει-
ραιώς, καθώς και να παρακολουθήσουν όλες τις απαιτούµενες
ενέργειες, οι οποίες θα προκύψουν και αφορούν την ανέλκυση
του συγκεκριµένου ναυαγίου. 

Και επιτρέψτε µου, κύριε Συρµαλένιε, να σας πω ότι αυτές δεν
είναι κινήσεις ούτε εντυπωσιασµού ούτε κινήσεις οι οποίες επί
ηµερών σας δεν είχαν και κανένα απολύτως νοµικό προσανατο-
λισµό, διότι φτάσατε στο σηµείο να αναθέσετε την ουσιαστική
διαχείριση της συγκεκριµένης υπόθεσης σε αναρµόδια αρχή. Η
Δηµόσια Αρχή Λιµένων ήταν αναρµόδια αρχή, δεν είχε καµµία
απολύτως αρµοδιότητα µε τη διαχείριση του συγκεκριµένου
ναυαγίου. 

Το έργο, λοιπόν, δεν είναι εύκολο. Οι τεχνικοί παράµετροι του
συγκεκριµένου έργου είναι πολυσύνθετοι και βεβαίως εξειδικευ-
µένοι. Σε κάθε περίπτωση θέλω να γνωρίζετε ότι στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συλλέγονται τα στοιχεία από
όλους τους αρµόδιους θεσµικούς φορείς, όπως για παράδειγµα
το ΕΛΚΕΘΕ, σχετικά µε την επιβάρυνση του θαλασσίου περιβάλ-
λοντος στην περιοχή του ναυαγίου.

Τέλος, µε ρωτάτε αν υπάρχει σχεδιασµός και προγραµµατι-
σµός που αφορά την ανέλκυση του ναυαγίου. Κύριε Συρµαλένιε,
θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι υπάρχουν δύο πραγµατογνωµοσύνες
για το συγκεκριµένο ναυάγιο. Σε µία εξ αυτών αναφέρεται κατά
λέξη: «Η ανέλκυση του ναυαγίου είναι δυνατή, αλλά πρόκειται
για µία επιχείρηση που απαιτεί ενδελεχή µελέτη µε τη συνεργα-
σία διαφορετικών φορέων, προεργασία, λεπτοµερή και πολύ-
πλοκη εργασία που ενέχει περιβαλλοντικό και ανθρώπινο ρίσκο
και υψηλό κόστος». Και καταλήγει: «Η διενέργεια επιχείρησης
άντλησης των ρυπογόνων ουσιών των πετρελαιοειδών ενέχει και
αυτή κινδύνους και υψηλό δείκτη πολυπλοκότητας». Εποµένως,
όλοι καταλαβαίνουµε ότι η συγκεκριµένη επιχείρηση είναι και δύ-
σκολη, απαιτεί περαιτέρω εξειδίκευση και για τον τρόπο, αλλά
κυρίως το κόστος.

Εµείς προσδοκούµε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα να
καθορίσουµε τις τεχνικές λεπτοµέρειες ανέλκυσης του συγκε-
κριµένου ναυαγίου και µε βάση αυτό να προσδιοριστεί το πραγ-
µατικό οικονοµικό κόστος. Σε καµµία περίπτωση -και θέλω να
σας διαβεβαιώσω για αυτό- δεν ακολουθούµε παρελκυστική πο-
λιτική. Είµαστε σε στενή συνεργασία µε τον Δήµο Σαντορίνης -
τα νοµικά µας επιτελεία-, σε άµεση και διαρκή επικοινωνία, έτσι
ώστε αφού αποκτήσουµε ολοκληρωµένη εικόνα, µαζί να συµφω-
νήσουµε τον τρόπο για να επιτύχουµε τον κοινό µας στόχο.

Πεποίθησή µου είναι ότι η ελληνική πολιτεία θα πρέπει να
εξαντλήσει όλα τα µέσα, προκειµένου να παραδώσει ένα υγιές
θαλάσσιο περιβάλλον στη Σαντορίνη και µακριά από εµάς να
υποθηκεύσουµε µε οποιονδήποτε τρόπο την οικονοµική και κοι-
νωνική ευµάρεια των κατοίκων του νησιού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κατ’ αρχάς να πω στον Υπουργό

ότι χαίροµαι που λέει για το Υπουργείο ότι το θέµα της ανέλκυση
του ναυαγίου αποτελεί ένα κεφαλαιώδες ζήτηµα µείζονος σηµα-
σίας.

Σε σχέση µε το αν υπάρχει παρελκυστική πολιτική ή όχι, κύριε

Υπουργέ έχουν περάσει δεκατέσσερα χρόνια. Δεν λέω ότι δεν
έχουµε και εµείς ευθύνες στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνή-
σαµε, αλλά πλέον είναι δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια. Πότε επι-
τέλους θα λέµε ότι δεν υπάρχει παρελκυστική πολιτική; Όλα τα
δικαστικά δεδοµένα έχουν καταλήξει. Όπως είπατε και εσείς η
τελευταία απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας µε αριθµό
1820/2000 του Οκτωβρίου του 2019 λέει ότι δεν µπορεί µόνο του
το Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο Θήρας -και επειδή δεν έχει την κα-
τάλληλη υποδοµή και δεν έχει τα κατάλληλα µέσα- να προστρέ-
ξει στο έργο αυτό, στο σύνθετο πράγµατι έργο της ανέλκυση του
ναυαγίου, χρειάζεται και η συνδροµή της κεντρικής διοίκησης.
Και γι’ αυτό ακριβώς επί υπουργίας του κ. Δρίτσα και µετέπειτα
του κ. Κουρουµπλή αναθέσαµε και στη ΔΑΛ -την οποία εσείς κα-
ταργήσατε- το πρόβληµα των ναυαγίων σε όλη την Ελλάδα.

Προτού την καταργήσετε, υπήρχε στον κανονισµό της, στο
άρθρο 32 -αν δεν κάνω λάθος, µπορεί να κάνω λάθος στον
αριθµό- τµήµα ναυαγίων, που είχε την αρµοδιότητα για τα ναυά-
για όλης της χώρας η Δηµόσια Αρχή Λιµένος. Και γι’ αυτό ακρι-
βώς προχώρησε επί των ηµερών σας µετά σε δύο διαγωνισµούς.
Ο πρώτος διαγωνισµός δεν κατέληξε. Λίγες µέρες πριν από την
υποβολή των προσφορών για τον δεύτερο διαγωνισµό, καταρ-
γήσατε τον διαγωνισµό και βεβαίως στη συνέχεια καταργήσατε
και τη ΔΑΛ.

Σε σχέση µε τα πρόστιµα, τα πρόστιµα, βεβαίως, καταλογίστη-
καν και καταλογίζονται. Το θέµα είναι τι εισπράχθηκε. Δεν έχουµε
δει µέχρι σήµερα τι ακριβώς έχει εισπραχθεί. Είπατε για 8,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Τι έχει εισπραχθεί από αυτά τα λεφτά, από τα
πρόστιµα που έχουν καταλογιστεί για τη ρύπανση, η οποία είναι
εξακολουθητική;

Το ζήτηµα το µεγάλο -όπως ξέρετε- και σύµφωνα µε τη µελέτη
που έχει κάνει το Πολυτεχνείο της Κρήτης υπό τον καθηγητή κ.
Γιδαράκο διαπιστώθηκε ότι υπάρχει µια προϊούσα διάβρωση στο
κουφάρι του «SEA DIAMOND». Υπάρχουν διάφορα υλικά µέσα
στο πλοίο και δεν είναι µόνο τα καύσιµα. Είναι ένας ολόκληρος
ξενοδοχειακός εξοπλισµός µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για βαρέα
µέταλλα. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι η βραδυφλεγής αυτή βόµβα
ενδέχεται να σκάσει και θα σκάσει παταγωδώς. Οι συνέπειες θα
είναι δυστυχώς τραγικές εάν δεν έχει ανελκυστεί.

Καταλαβαίνουµε ότι είναι δύσκολο το εγχείρηµα. Καταλαβαί-
νουµε ότι τα κονδύλια είναι πολλά. Ο ρυπαίνων πληρώνει, λέει ο
νόµος. Δυστυχώς, δεν το έχει κάνει η εταιρεία, διότι τα συµφέ-
ροντα της εταιρείας είναι πολύ ισχυρά και καλύπτονται. Νοµίζω
ότι πρέπει το ελληνικό δηµόσιο πλέον να αναλάβει το κόστος και
να καταλογίσει µέσω της διαδικασίας που είναι γνωστή στην εται-
ρεία το κόστος αυτό. Δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια καθυστερή-
σεων. Νοµίζω ότι αρκετά καθυστερήσαµε, όλες οι κυβερνήσεις
και σας το λέω ευθέως.

Εγώ απλώς θα καταθέσω στα Πρακτικά τις αποφάσεις που
πάρθηκαν επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ την εποχή εκείνη, για να
δείτε ότι το πολιτικό ενδιαφέρον και η πολιτική βούληση υπήρξε.
Βεβαίως, δεν υπήρξε το αποτέλεσµα και σε αυτό απολογούµα-
στε απέναντι στον θηραϊκό λαό, αλλά το ζήτηµα είναι ότι υπήρχε
η πολιτική βούληση που µέσα στις δυσκολίες του τρίτου µνηµο-
νίου, δεν κατάφεραν να εφαρµοστούν.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Συρµαλένιος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Συρµαλένιε.

Κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, νοµίζω συµφω-
νούµε όλοι στο ότι πρόκειται για ένα εξαιρετικά πολυσύνθετο και
πολύ εξειδικευµένο ζήτηµα, το οποίο σίγουρα απασχολεί την ευ-
ρύτερη περιοχή της Σαντορίνης. Όµως, σε κάθε περίπτωση θα
πρέπει να λειτουργούµε µε βάση τη νοµιµότητα.

Γι’ αυτό σας είπα πριν ότι οι πρωτοβουλίες που είχατε αναλά-
βει επί δικών σας ηµερών ήταν νοµικά έωλες. Και γιατί ήταν νο-
µικά έωλες; Διότι η Δηµόσια Αρχή Λιµένων δεν είχε καµµία απο-
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λύτως αρµοδιότητα βάσει του ν.2881/2001 για το συγκεκριµένο
ναυάγιο. Γι’ αυτό και δεν είχε και κανένα αποτέλεσµα.

Επίσης, εκκρεµεί η οριστική δικαστική απόφαση του Εφετείου
Πειραιά αποκλειστικά για τον φορέα εκµετάλλευσης του λιµένα
και αναφέροµαι στο Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο Θήρας. Άρα, αφού
έχουµε την οριστική δικαστική απόφαση από το Εφετείο Πειραιά,
έχουµε τις δύο πραγµατογνωµοσύνες, που αυτήν τη στιγµή
υπάρχουν και µε βάση το αντικείµενο της οµάδας έργου, την
οποία έχουν συστήσει για να αποφανθεί για τις συγκεκριµένες
πραγµατογνωµοσύνες, έχοντας µια πλήρη εικόνα για το συγκε-
κριµένο ζήτηµα και πάντοτε σε συνεργασία µε τον Δήµο Σαντο-
ρίνης και των νοµικών µας επιτελείων, θα δροµολογήσουµε την
καλύτερη δυνατή λύση µε βάση βέβαια πραγµατικούς και ρεαλι-
στικούς στόχους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη, µε αριθµό 2956/28-12-2020 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και των ερωτήσεων του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Τρύ-
φωνα Αλεξιάδη προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
θέµα: «Μεγάλη η ταλαιπωρία της πολύωρης αναµονής που βιώ-
νουν εκτεθειµένοι στις καιρικές συνθήκες οι συναλλασσόµενοι,
απροστάτευτοι στους εξωτερικούς χώρους τραπεζών, ταµιευτη-
ρίων, καταστηµάτων εταιρειών τηλεφωνίας».

Κύριε Αλεξιάδη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και καλό
µήνα, και όχι µόνο θα συµπλήρωνα εγώ, στην ερώτησή σας.
Έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Καλό µήνα, κύριε Πρόεδρε, και καλή
άνοιξη και ελπίζουµε να έλθει και η πραγµατική άνοιξη, πέρα από
την ηµερολογιακή.

Σε ό,τι αφορά τα της επίκαιρης ερώτησης, ξεκίνησε η όλη δια-
δικασία από µια ερώτηση απλή που καταθέσαµε τριάντα Βουλευ-
τές προς τρία Υπουργεία, θεωρώντας οι «αφελείς» ότι θα είχαµε
µια απάντηση για να πολύ σοβαρό κοινωνικό πρόβληµα, το οποίο
για ευνόητους λόγους απουσιάζει από πολλά ρεπορτάζ, από
πρωτοσέλιδα ή από ζωντανές συνδέσεις µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Καταλαβαίνουµε ότι η διαφήµιση ορισµένες φορές επη-
ρεάζει και το τι θα παίξει στις ειδήσεις.

Τι, λοιπόν, λέµε µε την ερώτησή µας; Με την ερώτησή µας
τριάντα Βουλευτές σε τρία Υπουργεία ζητούµε να µας απαντή-
σουν οι Υπουργοί για το θέµα της ταλαιπωρίας της πολύωρης
αναµονής που βιώνουν οι πολίτες σε δύσκολες καιρικές συνθή-
κες έξω από τράπεζες, ταχυδροµεία, εταιρείες κινητής τηλεφω-
νίας, όπου πρέπει να πάνε για να διεκπεραιώσουν προβλήµατά
τους που δεν µπορούν να διεκπεραιωθούν αλλιώς, είτε επειδή οι
ίδιοι είναι µεγάλης ηλικίας και δεν έχουν πρόσβαση σε µέσα ηλε-
κτρονικής και ψηφιακής εξυπηρέτησης, είτε επειδή χρειάζεται
αυτοπρόσωπη παρουσία.

Καταθέσαµε, λοιπόν, την ερώτηση σε τρία Υπουργεία για ένα
τόσο σηµαντικό θέµα που απασχολεί όλη την Ελλάδα και όλες
τις γειτονιές και ειδικά τις µεγάλες ηλικίες. Το Υπουργείο Οικο-
νοµικών απαξίωσε να µας απαντήσει. Το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης απαξίωσε να µας απαντήσει. Γι’ αυτό και τη µε-
τατρέψαµε σε επίκαιρη. Το δε Υπουργείο Εσωτερικών, ενώ στο
ερώτηµα γ’ λέµε ότι αν υπάρχει σχεδιασµός σε συνεννόηση µε
τους δήµους να εκδοθούν ειδικές άδειες τοποθέτησης προσω-
ρινών στεγάστρων και καθισµάτων για να εξυπηρετηθούν οι πο-
λίτες, ενώ ζητάµε αυτό το πολύ απλό πράγµα, µας απαντάει ότι
δεν είναι στη δέσµη αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών
αυτό. Αυτό το λέω για τα κοινοβουλευτικά πρακτικά και ήθη.

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι απλή και φαντάζοµαι να πάρουµε σή-
µερα µια απάντηση: Πώς θα αντιµετωπίσετε τις πολύωρες και
µεγάλες ουρές πολιτών έξω από αυτούς τους χώρους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αλεξιάδη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ Γε-
ώργιος Στύλιος.

Καλησπέρα σας, κύριε Στύλιο, και καλή εβδοµάδα, καλό µήνα
και µε την ευκαιρία να σας πω κουράγιο και σιδερένιος στα νέα
σας καθήκοντα.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω σε ό,τι αφορά το Υπουργείο

Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που υπάρχει η αρµοδιότητα της Δι-
εύθυνσης των Ταχυδροµείων της χώρας τα ΕΛΤΑ. 

Καταλαβαίνω και αντιλαµβάνοµαι και εγώ το θέµα το οποίο θέ-
τετε. Εξάλλου δεν χρειάζεται κάποια ιδιαίτερη γνώση, κάποια πα-
ραπάνω εµπειρία. Αρκεί µια βόλτα σε οποιαδήποτε πόλη τις
εργάσιµες ηµέρες σε ώρες αιχµής όπου βλέπουµε ουρές έξω
και από τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ.

Τι γίνεται, λοιπόν, από την πλευρά της Κυβέρνησης για τη δια-
χείριση και την αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος; Κατ’ αρχάς,
δίνονται οδηγίες στη διοίκηση των ΕΛΤΑ και από τη διοίκηση
στους διευθυντές των καταστηµάτων, ούτως ώστε να διευκολύ-
νουν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τους πολίτες, του πελάτες,
τους εξυπηρετούµενους.

Όπως ξέρετε, όµως, βρισκόµαστε εν µέσω µιας πανδηµίας
πρωτόγνωρης, βρισκόµαστε εν µέσω µέτρων περιοριστικών, τα
οποία κανείς µας δεν θα τα επιθυµούσε, αλλά µας το επιβάλλει
η δηµόσια υγεία. Ακούµε, λοιπόν, τις εισηγήσεις των ειδικών, των
επιστηµόνων. Προσαρµόζονται οι αποφάσεις που παίρνονται
από τους δηµόσιους φορείς στα ΕΛΤΑ, στα Ελληνικά Ταχυδρο-
µεία, και ακολουθούνται οι οδηγίες, τις οποίες δίνουν.

Ποιες είναι αυτές οι οδηγίες; Είναι ο κόσµος να µπαίνει µέσα
στο κατάστηµα εντός του χώρου κατά τµήµατα, να τηρούνται οι
αποστάσεις έτσι όπως έχουν καθορισθεί, να τηρούµε τα µέτρα
υγιεινής τόσο µεταξύ τους όσο και µεταξύ των εξυπηρετούµενων
πολιτών, των πελατών και µε τους εργαζόµενους των καταστη-
µάτων.

Θέλουµε και επιθυµούµε να διασφαλίσουµε τις καλύτερες συν-
θήκες για όλους, για τους εργαζόµενους, για τους πολίτες, για
όλον τον κόσµο.

Έχει δοθεί, µάλιστα, ιδιαίτερη οδηγία ειδικά στους ηλικιωµέ-
νους και στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες να υπάρχει ιδιαίτερο εν-
διαφέρον και εξυπηρέτηση από τους εργαζόµενους στα ΕΛΤΑ.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι υπάρχουν υπηρεσίες που παρέ-
χονται από τα ΕΛΤΑ από απόσταση. Είναι το γνωστό «Πόρτα -
Πόρτα», όπου δεν χρειάζεται κάποιος να πάει στο κατάστηµα των
ΕΛΤΑ. Μπορεί να καλέσει και να πάει ο εργαζόµενος των ΕΛΤΑ
στο σπίτι του και από εκεί να εξυπηρετηθεί. Υπάρχουν τραπεζι-
κές συναλλαγές οι οποίες παρέχονται αυτήν τη στιγµή από τα
ΕΛΤΑ µέσω των υποκαταστηµάτων της Eurobank, που υπάρχει
σε αρκετά -όχι σε όλα- καταστήµατα ΕΛΤΑ σε όλη τη χώρα. Να
σας ενηµερώσω ότι έχουµε πλέον και το ηλεκτρονικό γραµµατό-
σηµο, µε το οποίο που µπορούν να εξυπηρετούνται. Πρόκειται
για ένα γραµµατόσηµο που µπορεί κάποιος από το σπίτι του, από
τον υπολογιστή του να το αγοράσει και να µπορέσει να το χρη-
σιµοποιήσει στη συνέχεια.

Ξέρετε πολύ καλά ότι στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης όλοι εργαζόµαστε και κυρίως ο αρµόδιος Υπουργός εδώ και
είκοσι µήνες κοντά, ούτως ώστε να προχωρήσει µε ταχύτατους
ρυθµούς ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της χώρας, ούτως ώστε
να µπορούµε να παρέχουµε στους πολίτες εργαλεία που θα τους
βοηθήσουν να γλυτώνουν χρόνο, κόπο και έτσι να αποφεύγουµε
και συνθήκες συγχρωτισµού και συνωστισµού, που τόσο πολύ
είναι απαραίτητο να µην υπάρχουν τώρα εν µέσω της πανδηµίας.

Αυτά είχα να σας πω προς το παρόν. Τα υπόλοιπα στη δευτε-
ρολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε και εσείς τρία λεπτά για τη  δευτερολο-

γία σας.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την

απάντηση και καλή δύναµη στα καθήκοντά σας σε µια πολύ δύ-
σκολη περίοδο. Όµως, επί της ουσίας ως εκπρόσωπος της Κυ-
βέρνησης και όχι ως εκπρόσωπος ενός Υπουργείου το ερώτηµα
δεν έλαβε απάντηση.

Δηλαδή, στον παππού που παίρνει το πρωί το φάρµακό του
για λόγους υγείας και µετά πάει για µια απλή δουλειά και στήνε-
ται µια και δύο ώρες σε µια ουρά και δεν µπορεί να εξυπηρετη-
θεί, διότι πλέον είναι κλειστά και τα πάντα -δεν θέλω να αρχίσω
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να λέω περίεργες λεπτοµέρειες εδώ µέσα- πώς θα απαντήσουµε
σε αυτόν τον άνθρωπο για αυτό το πρόβληµα;

Και η ερώτησή µας ξεκίνησε από µια ανακοίνωση φορέων της
Σαλαµίνας, οι οποίοι άνθρωποι από το Εργατικό Κέντρο, τους
πυροσβέστες, τους εργαζόµενους στον Ναύσταθµο και τα λοιπά
θέτουν το πρόβληµα το οποίο είναι πολύ σηµαντικό, αλλά και
πάρα πολλοί φορείς ανά την Ελλάδα έχουν µιλήσει για αυτό το
ζήτηµα.

Εσείς µας είπατε µόνο για τα ΕΛΤΑ. Εµείς µιλάµε και για τις
τράπεζες και για τις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας. Και ειδικά οι
τράπεζες και οι εταιρείες τηλεφωνίας την περίοδο της κρίσης κα-
ταγράφουν υπερκέρδη. Οι δε τράπεζες καταγράφουν και ρεκόρ
καταθέσεων. Ας αφιερώσουν ελάχιστα χρήµατα από αυτά στο
να βάλουν στέγαστρα και καρέκλες στους ανθρώπους και µια
χηµική τουαλέτα απ’ έξω για να εξυπηρετηθούν στοιχειωδώς
στις πολλές ώρες που αναµένουν. Δεν ζητάµε κάτι τροµερό.

Σε σχέση µε τα ΕΛΤΑ, τα ΕΛΤΑ τα στηρίζουµε, τα αγαπούµε
και ελπίζουµε να µην ολοκληρωθούν τα σχέδια ιδιωτικοποίησης
και διάλυσής τους. Όµως, και στα ΕΛΤΑ πρέπει να γίνουν αντί-
στοιχες ενέργειες.

Και σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα αυτά, επιτρέψτε µου να πω και
το εξής: Μιλάµε για ψηφιακή διακυβέρνηση. Έχει γίνει πλέον
ανέκδοτο η εξυπηρέτηση του πολίτη σε στοιχειώδη πράγµατα.
Προσπαθήστε στην εταιρεία κινητής τηλεφωνίας -δεν ξέρω ποια
έχετε, δεν κάνω διαφήµιση ή δυσφήµιση- να πάρετε µια απλή
πληροφορία ή να συνδεθείτε µε κάποιον εκπρόσωπό της ή στην
τράπεζα που έχετε µια κάρτα. Έχει γίνει πλέον αντικείµενο δια-
φηµιστικής αντιπαράθεσης. Διαφηµίζει η µια εταιρεία ότι «εγώ
δεν έχω ροµπότ να απαντάω, έχω έναν υπάλληλο». Είναι τροµερή
η ταλαιπωρία του πολίτη να λάβει την οποιαδήποτε πληροφορία
από το τηλέφωνο και αναγκάζονται οι άνθρωποι και πηγαίνουν
εκεί.

Κάνω παράκληση, λοιπόν. Ακούµε τα περί επιτελικού κράτους,
ψηφιακής διακυβέρνησης και τα λοιπά. Είναι πολύ καλά για κά-
ποιους, αλλά ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού ταλαιπωρείται.
Και αυτή η ταλαιπωρία δεν έχει σχέση µόνο µε τη φυσική ταλαι-
πωρία. Έχει και µε τον αποκλεισµό του από πολλές παροχές,
όπως επιδόµατα κ.λπ., για τα οποία πρέπει να πάει σε αυτούς
τους φορείς να πάρει κάτι, για να µπορέσει να προχωρήσει οπου-
δήποτε αλλού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσαµε στην ερώτησή µας να συµπεριλάβουµε και

τις εφορίες και άλλες δηµόσιες υπηρεσίες. Εδώ, όµως, αναφε-
ρόµαστε µόνο σε αυτές διότι -το ξαναλέω- όταν οι τράπεζες και
οι εταιρείες κινητής τηλεφωνίας αυτήν την περίοδο έχουν τόσο
µεγάλους τζίρους, υπερκέρδη και αύξηση καταθέσεων, ας αφιε-
ρώσουν λίγα ευρώ για να εξυπηρετήσουν τους πολίτες, τους πε-
λάτες τους. 

Ευχαριστώ για τον χρόνο σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αλεξιάδη.
Κύριε Στύλιο, έχετε τρία λεπτά για να απαντήσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω το θέµα που θέτετε. Αφορά

εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα, όπως τράπεζες και εταιρείες κι-
νητής τηλεφωνίας. Εγώ απάντησα σε ό,τι έχει σχέση µε τα ΕΛΤΑ,
τη διεύθυνση ταχυδροµείου που είναι δική µου αρµοδιότητα και
αφορά το συγκεκριµένο Υπουργείο. 

Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, δύο πράγµατα. Το ένα είναι ο ιδιω-
τικός τοµέας και ένα δεύτερο είναι εκεί όπου το κράτος έχει αρ-
µοδιότητα και ρόλο. Στον ιδιωτικό τοµέα καταλαβαίνετε όλοι ότι
µόνο προτροπή µπορούµε να δώσουµε. Σίγουρα εκτιµώ -και το
ξέρετε κι εσείς- ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει βέβαια µε µια καθο-
λική απόφαση της Κυβέρνησης. Οι εκάστοτε τοπικές αρχές ή ο
Α’ βαθµός αυτοδιοίκησης θα µπορούσε σε συνεργασία µε ιδιω-
τικές εταιρείες, ακόµα και µε τα ΕΛΤΑ, να δουν πού και πώς χρει-
άζεται να γίνει κάποια παρέµβαση, ακολουθώντας, βέβαια, τους
κανόνες αρχιτεκτονικής, κυκλοφορίας και όλους αυτούς τους κα-

νόνες που ξέρουν. Καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να δοθεί µια
κεντρική οδηγία, αλλά µπορούν κατά τόπους να αναλάβουν την
πρωτοβουλία οι δήµαρχοι, µαζί µε τους διευθυντές κάποιων κα-
ταστηµάτων, εταιρειών και να δώσουν λύσεις.

Σε σχέση µε τα ΕΛΤΑ, θα επιµείνω και θα τους προτρέψω και
πάλι, για το πρώτο κεφάλαιο, να γίνει µε πιο µεγάλο ενδιαφέρον,
πιο άµεσα και πιο γρήγορα ούτως ώστε να εξυπηρετήσουν τον
κόσµο, να συνεργαστούν µε την αυτοδιοίκηση και όπου µπορούν
και είναι εφικτό να εξαντλήσουν κάθε περιθώριο ώστε να εξυπη-
ρετήσουµε τους πολίτες και τον κόσµο. 

Πρέπει να σας πω επίσης τα εξής, κύριε Αλεξιάδη: Στα ΕΛΤΑ
έχουµε την καθολική υπηρεσία, της οποίας σκοπός και στόχος
είναι σε όλη την Ελλάδα, ακόµα και στο τελευταίο, πιο αποµα-
κρυσµένο σπίτι της χώρας να µπορούν να παρέχονται αναβαθ-
µισµένες και ποιοτικές υπηρεσίες, τις οποίες να απολαµβάνουν
όλοι οι πολίτες. Είναι µια υποχρέωση της δικής µας Κυβέρνησης,
που φροντίζουµε να γίνεται µε καλύτερες προοπτικές. Διότι γνω-
ρίζετε ότι αρχές Δεκεµβρίου ψηφίστηκε νόµος στη Βουλή για τον
µετασχηµατισµό των ΕΛΤΑ, ένα σχέδιο διάσωσης της εταιρείας,
ούτως ώστε να έχουµε έναν οικονοµικό εξορθολογισµό, να
έχουµε πλεόνασµα και να γίνει µια συνολικότερη αναδιοργάνωση
του δικτύου διανοµής. Αυτό στο τέλος θα καταλήξει προς όφε-
λος των πολιτών. 

Τέλος, θέλω να σας παρακαλέσω να βοηθήσετε και εσείς να
διαχωρίσουµε την ηλεκτρονική και την ψηφιακή διακυβέρνηση,
το κράτος, από θέµατα που έχουν να κάνουν µε τον ιδιωτικό
τοµέα ή µε τρίτους φορείς. Θα σας δώσω ένα στοιχείο. Πρό-
σφατα ανακοινώθηκε από το Υπουργείο µας, το δηµοσιοποίησε
και ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Πιερρακάκης, ότι οι συναλλαγές
που γίνονται µέσω διαδικτύου έχουν φτάσει για το έτος 2020 τα
90 εκατοµµύρια, όταν την προηγούµενη χρονιά, το 2019 ήταν 50,
ενώ το 2018 ήταν περίπου 8,5.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι πολλές ενδιάµεσες στάσεις που
έκαναν οι πολίτες -που πήγαιναν στον γκισέ- έχουν καταργηθεί.
Διότι µε τις διαλειτουργικότητες αυτές, φθάνεις κατευθείαν στην
τελική εξυπηρέτηση και έτσι δεν χρειάζεται να περάσεις από
πολλά στάδια. Αυτό είναι στα συν της σηµερινής Κυβέρνησης,
είναι θετικό πρόσηµο και θέλουµε να µας το αναγνωρίσετε. Εξάλ-
λου τα στοιχεία δεν µπορούν να αµφισβητηθούν.

Θέλουµε, λοιπόν, να συµβάλλετε και εσείς προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Αντιλαµβάνοµαι αυτό το οποίο είπατε. Θα δοθεί οδη-
γία στα ΕΛΤΑ και εδώ είµαστε να απαντήσουµε στη συνέχεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα κλείσουµε µε την δέκατη τέταρτη µε αριθµό 463/22-2-2021

επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτι-
κού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα -Ηλία- Αρσένη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη µόνιµων διορισµών σχολικών νοσηλευτών».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα.
Έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η αφορµή της ερώτησης είναι η απώλεια ενός

παιδιού, το ξέρετε, το οποίο είναι και από την εκλογική σας πε-
ριφέρεια, από τον Βόλο. Χάθηκε ένα µικρό κορίτσι, εννέα χρονών
και µε την ευκαιρία θα ήθελα να µεταφέρω και τα συλλυπητήριά
µου στην οικογένειά της. Δεν µπορώ να φανταστώ καν πως είναι
να χάνεις ένα παιδί εννέα χρονών.

Χάνονται, λοιπόν, παιδιά -και υπάρχουν πολλές περιπτώσεις,
κυρία Υπουργέ, στα σχολεία µας-, επειδή τρώνε ένα σχολικό κέ-
ρασµα ακατάλληλο, το οποίο τους προκαλεί αλλεργία. Στην πε-
ρίπτωση του παιδιού από τον Βόλο, από ό,τι κατανοώ ήταν
ενήµερη ότι θα υπάρχει αυτό το κέρασµα και δεν εκτιµούσε ότι
θα της προκαλέσει αλλεργία. Αυτό είναι το τροµερό µε τις αλ-
λεργίες, κυρία Υπουργέ και γι’ αυτό θα πρέπει να υπάρξει µια
οριζόντια απαγόρευση σε όλα τα σχολικά κεράσµατα. Δεν µπο-
ρείς να προβλέψεις τι είναι αυτό που θα προκάλεσε την αλλεργία
και την απώλεια του παιδιού. 

Σας κάλεσα εδώ, να συζητήσουµε και να ακούσω τη δέσµευσή
σας για δύο πράγµατα: Το ένα είναι ότι θα απαγορευτούν ορι-
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ζοντίως τα σχολικά κεράσµατα και δεύτερον, ότι θα έχουµε
πλέον σχολικούς νοσηλευτές σε κάθε σχολείο, ανάλογα µε τον
αριθµό µαθητών. Σε µερικά µπορεί να χρειαστεί και παραπάνω
από έναν.

Θα σας µεταφέρω, επίσης, τα αιτήµατα των ίδιων των γονιών
που έχουν παιδιά µε αλλεργίες. Πέρα από τους σχολικούς νοση-
λευτές σε κάθε σχολείο, τα αιτήµατα είναι τα εξής: αδρεναλίνες
και απινιδωτές στα σχολεία, εκπαίδευση όλων των εκπαιδευτι-
κών, σεµινάρια πρώτων βοηθειών και ΚΑΡΠΑ, αλλαγή του νόµου
για χορήγηση αδρεναλίνης σε περίπτωση ζωής ή θανάτου, αλ-
λαγή τρόπου σχολικών εκδροµών, µακριά από νοσοκοµεία, απα-
γόρευση τροφίµων εκτός συσκευασίας στα κυλικεία, απαγό-
ρευση βρώσιµων κερασµάτων, σχολικό φαρµακείο απαραιτήτως
σε κάθε σχολείο. Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι αυτονόητα.

Θα ήθελα τη δέσµευσή σας ότι θα τα λάβετε υπ’ όψιν και ότι
θα τα υλοποιήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.

Ζέττα Μακρή.
Κυρία Μακρή, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα.
Έχετε τρία λεπτά για το ξεκίνηµα. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ είµαστε, κύριε συνάδελφε, στην εβδοµαδιαία µας συνάν-

τηση, κάθε Δευτέρα. Αυτήν τη φορά είµαστε για ένα δυσάρεστο
γεγονός, το αναφέρατε κι εσείς, το οποίο συνέβη πράγµατι στο
Βελεστίνο, στην εκλογική µου περιφέρεια, όπου έφυγε ένα οκτά-
χρονο κοριτσάκι. Εκφράζω και δηµόσια τα συλλυπητήριά µου
στην οικογένεια, την οποία γνωρίζω και έχω επικοινωνήσει µαζί
της. Πιστεύω ότι όλοι πρέπει να δεσµευτούµε και να ευχηθούµε
παράλληλα ότι δεν θα υπάρξει άλλη τέτοια απώλεια στην εκπαι-
δευτική κοινότητα.

Θα µιλήσουµε, λοιπόν, µε αφορµή αυτό το εξαιρετικά δυσά-
ρεστο γεγονός για τη σχολική νοσηλευτική. Θα σας θυµίσω,
κύριε συνάδελφε, γιατί είµαι σίγουρη ότι το ξέρετε, ότι σύµφωνα
µε το ν.4186/2013 µαθητές οι οποίοι δεν αυτοεξυπηρετούνται,
φοιτούν µε την ανάλογη στήριξη και την παρουσία ειδικού βοη-
θητικού προσωπικού, ανάλογα µε το είδος της αναπηρίας τους
και τις ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες που απορρέουν από αυτήν.
Η δυνατότητα στήριξης των µαθητών µπορεί να αφορά και σε
σχολικό νοσηλευτή κατόπιν γνωµάτευσης δηµοσίου νοσοκο-
µείου.

Κάθε χρόνο εκδίδεται εγκύκλιος από το ΥΠΕΠΘ στην οποία
µεταξύ άλλων καθορίζονται οι διαδικασίες και οι προϋποθέσεις
για την έγκριση και στήριξη από σχολικό νοσηλευτή, ενώ αιτή-
µατα µπορεί να υποβληθούν κατά τη διάρκεια του σχολικού
έτους. Μόνο για φέτος εγκρίθηκαν χίλια επτακόσια ενενήντα
οκτώ αιτήµατα σε όλη την επικράτεια. Με ειδική διευκρινιστική
εγκύκλιο του Υπουργείου Υγείας για τις µαθήτριες και τους µα-
θητές που παρουσιάζουν σοβαρά προβλήµατα υγείας -ενδει-
κτικά, καρδιολογικά νοσήµατα, αλλεργίες, νευρολογικά, θέµατα
µεταβολισµού-, το περιεχόµενο του ατοµικού δελτίου υγείας
τους, µε τη σύµφωνη γνώµη βεβαίως του γονέα και κηδεµόνα,
είναι δυνατόν να γνωστοποιείται στην πλησιέστερη στο σχολείο
µονάδα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, έτσι ώστε να υπάρχει
δυνατότητα άµεσης παρέµβασης σε περιπτώσεις επείγουσας
ανάγκης.

Οι διορισµοί και οι προσλήψεις ειδικού εκπαιδευτικού προσω-
πικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού διακρίνονται σε χίλι-
ους σαράντα διορισµούς µονίµων µελών ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού, στο πλαίσιο των προκηρύξεων για
το 1 άρθρο του 2019 και 2Ε του 2019 του ΑΣΕΠ στις σχολικές
µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. Εξ αυτών οι εκατόν
δεκατέσσερις ήταν κλάδοι σχολικών νοσηλευτών, εξήντα τρεις
για την πρωτοβάθµια και πενήντα ένας για τη δευτεροβάθµια. 

Προβλέπονται έξι χιλιάδες οκτακόσιες εννιά προσλήψεις ανα-
πληρωτών µελών ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού
προσωπικού, στο πλαίσιο του νόµου 4589/19, για τη στελέχωση
των σχολικών µονάδων και των δοµών ειδικής αγωγής της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας, µε εκ-
κίνηση την 26η Αυγούστου του 2020. 

Συγκεκριµένα, από το σύνολο των έξι χιλιάδων οκτακοσίων
εννέα προσλήψεων αναπληρωτών ειδικού εκπαιδευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού, οι χίλιες πεντακόσιες δέκα πέντε είναι
προσλήψεις σχολικών νοσηλευτών και οι ογδόντα επτά Νοση-
λευτικής σε σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης,
όπως επίσης και για εξειδικευµένη υποστήριξη. Από αυτές οι χί-
λιες τριακόσιες δέκα οκτώ αφορούν σε προσλήψεις στο πλαίσιο
της εξειδικευµένης υποστήριξης. 

Ήδη από την πρώτη φάση προσλήψεων παρατηρήθηκαν ελ-
λείψεις στον κλάδο των σχολικών νοσηλευτών λόγω περιορισµέ-
νου ενδιαφέροντος των υποψηφίων. Το έχουµε πει και σε µια
άλλη ερώτηση που κάνατε γι’ αυτό, αλλά σε πιο αδρές γραµµές.
Τώρα είναι πιο αναλυτική η παρουσίασή µου και θα την κάνω και
στη δευτερολογία. Κάνουµε λοιπόν εντατικές και επισταµένες
ενέργειες για την κάλυψη των κενών. 

Για την εκπαίδευση και επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, για
την αντιµετώπιση ενδεχόµενου περιστατικού εκδήλωσης αλλερ-
γικού σοκ σε µαθητή ή µαθήτρια, οι µορφές και το περιεχόµενο
της επιµόρφωσης έχουν προσδιοριστεί µε τις διατάξεις του προ-
εδρικού διατάγµατος 250 του ’92. Για το σχεδιασµό των επιµορ-
φωτικών προγραµµάτων αρµόδιος φορέας είναι το ΙΕΠ, η δε
υλοποίηση των προγραµµάτων γίνεται από τα Περιφερειακά Κέν-
τρα Εκπαιδευτικού Σχεδιασµού, τα γνωστά ΠΕΚΕΣ, τα οποία
µπορούν και να συνεργάζονται µε τα κέντρα εκπαίδευσης για την
αειφορία, τη διοργάνωση καινοτόµων προγραµµάτων σχολικών
δραστηριοτήτων σε θέµατα περιβάλλοντος, πολιτισµού και
υγείας και συνεπώς να διοργανώνουν, αλλά και να συνδιοργα-
νώνουν µε το Υπουργείο Υγείας επιµορφωτικά προγράµµατα για
εκπαιδευτικούς δια ζώσης ή εξ αποστάσεως, ώστε να παρέχουν
τις πρώτες βοήθειες σε µαθητές και µαθήτριες σε περιπτώσεις
εκτάκτων περιστατικών αλλεργικού σοκ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Μακρή. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Μακρή, µου αναφέρατε τι ισχύει από το

1992 έως τώρα, αλλά αυτή τη στιγµή έχουµε ένα τραγικό γεγο-
νός. Είπατε ότι γνωρίζετε την οικογένεια. Ας το αξιοποιήσουµε,
ας µην πάει χαµένο αυτό το παιδί. Ας γίνει αφορµή να αλλάξουµε
τα πράγµατα. 

Δεν έχει νόηµα να µου περιγράφετε τι ισχύει ήδη. Σας ζητώ να
µας πείτε τι θα κάνετε από εδώ και µπρος στα κενά που υπάρ-
χουν, για να λύσετε τα θέµατα. Σας ζητάω δύο συγκεκριµένα
πράγµατα. Το ένα να απαγορευτούν τα σχολικά κεράσµατα και
δεύτερον να προσληφθούν οι σχολικοί νοσηλευτές σε κάθε σχο-
λείο, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι, πέρα από τις γνωστές περιπτώ-
σεις, υπάρχουν πολλά παιδιά που έχουν αλλεργίες τα οποία δεν
το γνωρίζουν. 

Και το τρίτο που θα σας ζητούσα είναι να δοθεί ένα κίνητρο
στους νοσηλευτές από αποµακρυσµένες περιοχές. Ακόµα και
στον Άγιο Νικόλαο της Κρήτης είναι άκαρπη η προκήρυξη για τη
θέση σχολικού νοσηλευτή, γιατί δεν θέλησε κάποιος να πάει. Θα
πρέπει να δοθεί ένα κίνητρο σε πιο αποµακρυσµένες περιοχές,
γιατί, όπως καταλαβαίνετε, θα πρέπει να προστατεύονται τα παι-
διά µε αλλεργίες όπου και να βρίσκονται, όχι µόνο αυτά που είναι
κοντά σε µεγάλα αστικά κέντρα. 

Οπότε σας ρωτώ τι θα αλλάξετε από εδώ και εµπρός, όχι τι
κάνετε ήδη. Τι θα κάνετε επιπλέον. Διότι αυτά που ως πολιτεία
κάνατε ήδη, δεν µπόρεσαν να λειτουργήσουν στην περίπτωση
της µικρής κοπέλας. Άρα, κάτι χρειάζεται να αλλάξει και αυτό
σας ζητάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Μακρή, έχετε
τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, σας παραθέτω τα στοιχεία αυτά γιατί, όπως
σας είπα και σε προηγούµενη ερώτησή σας -άλλωστε κάθε εβδο-
µάδα, κάθε Δευτέρα συναντιόµαστε εδώ, γιατί έχετε ένα αυξη-
µένο ενδιαφέρον, που πραγµατικά µας συγκινεί στο Υπουργείο,
για τα θέµατα της παιδείας- κατάλαβα ότι ορισµένα θέµατα προ-
φανώς δεν τα γνωρίζατε.
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Θα επανέλθω σε αυτά, λέγοντάς σας δηµόσια ότι ήδη γίνονται
κινήσεις από το Υπουργείο και πρωτοβουλίες, οι οποίες θα είναι
προς την κατεύθυνση που θέλετε, που επιθυµείτε και εµείς ανα-
γνωρίζουµε ότι υπάρχει ανάγκη. Απλώς επειδή είναι σε πολύ
πρώιµο στάδιο αυτές οι συνεννοήσεις και οι πρωτοβουλίες, δεν
θα τις ανακοινώσω σήµερα. Επιφυλάσσοµαι όµως να τις γνωστο-
ποιήσω τάχιστα, ενδεχοµένως και την επόµενη εβδοµάδα. 

Παρ’ όλα αυτά θα παραθέσω -και για εκείνους που µας ακού-
νε- τα στοιχεία των υπηρεσιών του Υπουργείου που δείχνουν το
περιορισµένο ενδιαφέρον των υποψηφίων του κλάδου, γιατί αυτό
είναι κάτι το οποίο πρέπει ο κόσµος να το γνωρίζει. Είναι µια κα-
τάσταση που πρέπει να είναι γνωστή.

Μετά την επαναλειτουργία των σχολικών µονάδων πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης στις 11-1-2021, οι υπηρεσίες µας συνέλεξαν
τα λειτουργικά κενά και στις 15/1/2021 πραγµατοποιήθηκε ροή
προσλήψεων για το σύνολο των δηλωθέντων κενών. Το αποτέ-
λεσµα της ροής, κύριε συνάδελφε, ήταν να προσληφθούν µόνο
σαράντα αναπληρωτές του κλάδου σχολικών νοσηλευτών και
από αυτούς οι είκοσι να µην αναλάβουν καν υπηρεσία. 

Εν συνεχεία, η υπηρεσία µας ζήτησε την καταγραφή των ενα-
ποµεινάντων κενών ανά σχολική µονάδα και προέβη στην έκδοση
ειδικής πρόσκλησης, όπου για πρώτη φορά εφαρµόστηκε το
άρθρο 165 «Πρόσληψη προσωρινών αναπληρωτών νοσηλευτών»
του ν.4763/20, περί δυνατότητας πρόσληψης αναπληρωτών για
τον κλάδο ΠΕ25 και υποψήφιους του κλάδου ΠΕ87.02 Νοσηλευ-
τικής. 

Όλοι οι διαθέσιµοι υποψήφιοι, οι οποίοι ανέρχονταν σε χίλιους
σαράντα τρεις, ενηµερώθηκαν από το Υπουργείο µας µε no-reply
email για τη δυνατότητα συµµετοχής σε αυτή τη διαδικασία. Στα
παραρτήµατα της ειδικής πρόσκλησης περιλήφθηκαν όλα τα
κενά, δηλαδή, εκείνα που ήταν ακάλυπτα από την προηγούµενη
φάση, της 15ης Ιανουαρίου, καθώς και όσα προέκυψαν από τις
µη αναλήψεις. Από αυτά τα τριακόσια ογδόντα τέσσερα αφορού-
σαν στην εξειδικευµένη υποστήριξη από σχολικό νοσηλευτή. 

Κατά τη ροή προσλήψεων που πραγµατοποιήθηκε στις 5 Φε-
βρουαρίου προσλήφθηκαν εβδοµήντα δύο αναπληρωτές, άρα
παρέµειναν ακάλυπτα τα τριακόσια δώδεκα κενά. Από τις εβδο-
µήντα δύο αυτές προσλήψεις δεν ανέλαβαν υπηρεσία τριάντα
τρεις, παρά τις αυξηµένες κυρώσεις που υπάρχουν για την µη
ανάληψη υπηρεσίας. Αυτό επειδή µιλήσατε για κίνητρα. Υπάρ-
χουν και κυρώσεις. Παρ’ όλα αυτά δεν εµποδίζουν κάποιους να
µην προσέρχονται, που είναι και αρκετοί. 

Το Υπουργείο εξετάζει διάφορες δυνατότητες για την κάλυψη
των κενών αυτών. Θέλω να σας ενηµερώσω επιπλέον ότι η χρη-

µατοδότηση των αναπληρωτών µελών ειδικού επιστηµονικού και
ειδικού βοηθητικού προσωπικού γίνεται µέσω εγκεκριµένων πρά-
ξεων, µε βασικό τίτλο: «Εξειδικευµένη εκπαιδευτική υποστήριξη
για ένταξη µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγ-
κες», στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προγράµµατος «Ανάπτυξη
Ανθρώπινου Δυναµικού, Εκπαίδευση και Διά Βίου Μάθηση 2014
- 2020», καθώς και των περιφερειακών επιχειρησιακών προγραµ-
µάτων. 

Ως προς την παράλληλη στήριξη, για το σχολικό έτος 2020 -
2021 αναµένεται η πρόσληψη εννέα χιλιάδων εννιακοσίων εξήντα
αναπληρωτών, προϋπολογισµού 146 εκατοµµυρίων ευρώ από το
επιχειρησιακό πρόγραµµα που σας ανέφερα πριν, ενώ από τα
ΠΕΠ η πρόσληψη οκτακοσίων έξι αναπληρωτών, προϋπολογι-
σµού 23,6 εκατοµµυρίων ευρώ. Το Υπουργείο µας έχει την ευ-
θύνη κατανοµής των προσλήψεων σύµφωνα µε τις ανάγκες και
τους προβλεπόµενους αριθµούς αναπληρωτών ανά κατηγορία
περιφέρειας. 

Στο πλαίσιο αυτών των πράξεων απασχολούνται εκπαιδευτικοί
που συλλειτουργούν µε τον εκπαιδευτικό της τάξης. Αυτό είναι
η παράλληλη στήριξη, όπως ξέρετε και υποστηρίζουν αποκλει-
στικά τους µαθητές µε αναπηρία ή µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες. 

Σε ό,τι αφορά την ενίσχυση των σχολικών µονάδων ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης και των τµηµάτων ένταξης, για το έτος
2020 - 2021, υλοποιείται µέσω του ίδιου προγράµµατος που ανέ-
φερα πριν, η πράξη µε τίτλο «Πρόγραµµα µέτρων εξατοµικευµέ-
νης υποστήριξης µαθητών µε αναπηρίες και ειδικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες». Ο προϋπολογισµός είναι περίπου 50 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για την πρόσληψη δύο χιλιάδων εννιακοσίων ενός ανα-
πληρωτών που λειτουργούν µέσα στα σχολεία γενικής και
επαγγελµατικής εκπαίδευσης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μακρή. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.28’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 3
Μαρτίου 2021 και ώρα 9.00, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων
και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.

9138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


